
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ Θ. Ρουσόπουλου,

Γ. Μουλκιώτη.  , σελ. 7919 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθή-

τριες και µαθητές και συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Πει-
ραµατικό Γυµνάσιο Νέας Ιωνίας Μαγνησίας και από το 2ο
Δηµοτικό Σχολείο  Άρτας., σελ. 7921, 7925 

3. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής» κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης
µε την από 17 Φεβρουαρίου 2025 επιστολή του προς τον
Πρόεδρο της Βουλής, µας γνωστοποιεί την προσχώρηση της
Βουλευτού Α' Θεσσαλονίκης, κυρίας Ουρανίας (Ράνιας) Θρα-
σκιά στην Κοινοβουλευτική Οµάδα «ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλα-
γής»., σελ. 7942, 7944 

4. Ανακοινώνεται ότι µε την από 17 Φεβρουαρίου 2025 επι-
στολή της, η Βουλευτής Α' Θεσσαλονίκης κ. Ουρανία Θρα-
σκιά µας γνωστοποιεί την προσχώρησή της στην Κοινοβου-
λευτική Οµάδα «ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής»., σελ. 7942 - 7943 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7915, 7919, 7921, 7923,
7924, 7925, 7929, 7930, 7932, 7933, 7935, 7936, 7938, 7940,
7942, 7945, 7946, 7948, 7950, 7953, 7954, 7957 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Συνιστά χαρα-

κτηρισµένο αρχαιολογικό χώρο η έκταση του πρώην Ιππο-
δρόµου, η οποία έχει τεθεί προς πώληση», σελ. 7915 

β) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:  
i. µε θέµα: « Όταν η κοινωνία προσπαθεί να αποκαλύψει την

συγκάλυψη των Τεµπών, το Υπουργείο Μεταφορών αφήνει
εσκεµµένα την περιοχή Σιδηροδροµικού Σταθµού Δοµοκού
χωρίς σηµατοδότηση και τηλεδιοίκηση», σελ. 7917 

ii. µε θέµα: «Συνεχής υποβάθµιση του σιδηροδρόµου και
των σιδηροδροµικών υπηρεσιών στη χώρα µας - Κλείσιµο εκ-
δοτηρίων σε 34 σιδηροδροµικούς σταθµούς», σελ. 7919 

iii. µε θέµα: «Για την ασφάλεια και τις ελλείψεις σε προσω-
πικό και εξοπλισµό στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας
(ΥΠΑ)», σελ. 7921 

γ) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής: 
i. µε θέµα: «Θα ασκήσει τον κατά νόµο πειθαρχικό έλεγχο

ο αρµόδιος Υπουργός για το ναυάγιο της Πύλου µετά το πό-
ρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη», σελ. 7923 

ii. µε θέµα: «Το πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη για το
πολύνεκρο ναυάγιο της Πύλου και η υπονόµευσή του από το
Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής», σελ. 7926 

iii. µε θέµα: «Ανάγκη αναβάθµισης της ακτοπλοϊκής σύνδε-
σης Κυθήρων-Αντικυθήρων», σελ. 7927 

iv. µε θέµα: «Απουσία ολοκληρωµένου στρατηγικού σχε-
διασµού για το Παλαιό Λιµάνι της Πάτρας», σελ. 7929 

δ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: 
i. µε θέµα: «Εργασιακά προβλήµατα των συµβασιούχων γε-

ωπόνων του ΕΛΓΑ», σελ. 7930 
ii. µε θέµα: «Ζηµιές στις βαµβακοκαλλιέργειες από τον πα-

ρατεταµένο καύσωνα το καλοκαίρι του 2024 στις κεντρικές
και βόρειες περιοχές της Ελλάδος», σελ. 7933 

ε) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i. µε θέµα: «Ανάγκη λήψης άµεσων και επειγόντων µέτρων

για τη στελέχωση της Παθολογικής Κλινικής του Νοσοκο-

µείου Δράµας, µετά και την τελευταία άκαρπη προκήρυξη θέ-
σεων ιατρών», σελ. 7935 

ii. µε θέµα: « Άµεσα µέτρα στήριξης των ασθενών µε µεσο-
γειακή αναιµία στη Δυτική Ελλάδα», σελ. 7936 

iii. µε θέµα: «Η επιτακτική ολοκλήρωση της ανακαίνισης και
της υποστήριξης του Κέντρου Υγείας Αίγινας παραµένει
ακόµα ζητούµενο», σελ. 7938 

στ) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας:  
i. µε θέµα: «Διγλωσσία από µέρους της Κυβέρνησης σχε-

τικά µε τη συνάντηση του Υπουργού Εθνικής  Άµυνας µε την
Πρέσβειρα της Γαλλίας στις 29-1-2025», σελ. 7940 

ii. µε θέµα: «Οι ευθύνες του ΥΠΕΘΑ για την σχεδίαση και
την εκτέλεση της αποστολής στη ΛΙΒΥΗ», σελ. 7945 

ζ) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας:, σελ.  

i. µε θέµα: «Για τη θωράκιση των κατοίκων της Σαντορίνης
και των γύρω νησιών από τεκτονικά και ηφαιστειακά φαινό-
µενα», σελ. 7946 

ii. µε θέµα: «Σε ποιο στάδιο διερεύνησης βρίσκονται οι κα-
ταγγελίες περί χηµικών εγκαυµάτων πυροσβεστών που συµ-
µετείχαν στις επιχειρήσεις στα Τέµπη;», σελ. 7948 

iii. µε θέµα: «Για την αναιτιολόγητη αποµάκρυνση κλιµακίου
της Διεύθυνσης Αντιµετώπισης Εγκληµάτων Εµπρησµού
(Δ.Α.Ε.Ε.) του Πυροσβεστικού Σώµατος από τον τόπο του
Εγκλήµατος των Τεµπών», σελ. 7951 

η) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
µε θέµα: «Το Λαθρεµπόριο στον σιδηρόδροµο, οι αποκαλύ-
ψεις για το  Έγκληµα των Τεµπών και οι δηλώσεις στελεχών
της Κυβέρνησης», σελ. 7954 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Εθνικής

Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Υγείας, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών κατέθεσαν στις 14-2-2025 σχέδιο
νόµου: «Διεπαγγελµατικές οργανώσεις, ενίσχυση του αγρο-
τικού τοµέα, οργάνωση των υπηρεσιών και εποπτευόµενων
φορέων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
και επανεκκίνηση της αγροτικής οικονοµίας»., σελ. 7919 

2. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών  Επιτροπών:  
α.Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει

τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του Υπουργείου Υγείας:
i. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας

της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της
Κυπριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων»ii.
«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των διασταυρούµενων µε-
ταµοσχεύσεων νεφρού», σελ.  7940

β.Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει
την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτι-
σµού «Αναδιοργάνωση του νοµικού προσώπου δηµοσίου δι-
καίου µε την επωνυµία «Εθνική Πινακοθήκη-Μουσείου Αλε-
ξάνδρου Σούτσου» και νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου
µε την επωνυµία «Μητροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων Ει-
καστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης», ενίσχυση των δράσεων του
Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης και του Φε-

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’

Δευτέρα 17 Φεβρουαρίου 2025



στιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, µετονοµασία του
Προπαρασκευαστικού και Επαγγελµατικού Σχολείου Καλών
Τεχνών Πανόρµου Τήνου σε Ανώτερη Σχολή Καλής Τέχνης
Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου και αναµόρφωση του
πλαισίου λειτουργίας της, ρυθµίσεις για το πρόγραµµα στή-
ριξης οπτικοακουστικών έργων στην Ελλάδα και λοιπές δια-
τάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Πολιτισµού». , σελ.
7940

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7938 - 7957
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 7927 - 7938
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 7915 - 7927

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7938, 7940, 7942, 7945, 

7946, 7948, 7950, 7953, 
7954, 7957

ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 7923, 7924
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 7929, 7930, 7932, 7933, 
7935, 7936

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 7915, 7919, 7921, 7923, 
7924, 7925

ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 7923, 7924

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 7940, 7941
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 7935, 7936, 7937, 7938, 

7939
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 7924, 7925, 7926, 7927, 

7928, 7929, 7930
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 7955, 7956
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7938, 7939, 7942, 7950
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 7926, 7927
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 7936, 7937, 7938
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 7915, 7916
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 7921, 7922
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 7940, 7941, 7945, 7946
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 7917, 7918
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 7946, 7947
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 7950, 7951, 7952, 7953, 
7954, 7955

ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7927, 7928, 7929
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ., σελ. 7915, 7916
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 7930, 7931, 7932
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 7919, 7920
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 7935, 7936
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 7929, 7930
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 7933, 7934
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7945
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 7917, 7918, 7919, 7920, 

7921,7922, 7923
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 7931, 7932, 7933, 7934
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 7924, 7925
ΤΟΥΡΝΑΣ Ε., σελ. 7947, 7948, 7949, 7950, 

7951, 7952, 7953

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7948



Αθήνα, σήµερα στις 17 Φεβρουαρίου 2025, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 14.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας και καλή εβδοµάδα. Αρχίζει η συνε-
δρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων κ. Χριστίνα Τσάκωνα ενηµερώνει το Σώµα σχε-
τικά µε τη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του
κοινοβουλευτικού ελέγχου τη Δευτέρα 17 Φεβρουαρίου 2025, ότι
οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Οι υπ’ αριθµ. 500/10-2-2025 και 507/10-2-2025 επίκαιρες ερω-
τήσεις και η υπ’ αριθµ. 401/25/23-10-2024 ερώτηση (κατ’ άρθρο
130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής) θα απαντηθούν
από τον Υπουργό Υγείας κ. Σπυρίδωνα - Άδωνι Γεωργιάδη.

Οι υπ’ αριθµ. 492/6-2-2025, 493/7-2-2025 και 508/10-2-2025 επί-
καιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών κ. Χρήστο Σταϊκούρα.

Η υπ’ αριθµ. 511/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υπουργό Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη.

Η υπ’ αριθµ. 503/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Χρί-
στο Δήµα.

Οι υπ’ αριθµ. 487/5-2-2025 και 496/10-2-2025 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εθνικής Άµυνας κ.
Ιωάννη Κεφαλογιάννη.

Οι υπ’ αριθµ. 483/4-2-2025 και 489/6-2-2025 επίκαιρες ερωτή-
σεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων κ. Διονύσιο Σταµενίτη.

Οι υπ’ αριθµ. 497/10-2-2025, 504/10-2-2025, 509/10-2-2025 και
512/10-2-2025 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυ-
πουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Στέφανο Γκίκα.

Οι υπ’ αριθµ. 488/5-2-2025, 501/10-2-2025 και 505/10-2-2025
επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Κλιµα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Ευάγγελο Τουρνά.

Εισερχόµαστε στην όγδοη µε αριθµό 511/10-2-2025 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του ανεξάρτητου Βουλευτή Β1’ Βο-
ρείου Τοµέα Αθηνών κ. Χαράλαµπου Κατσιβαρδά, προς την
Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Συνιστά χαρακτηρισµένο αρχαι-
ολογικό χώρο η έκταση του πρώην Ιπποδρόµου, η οποία έχει
τεθεί προς πώληση».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού
κ. Στυλιανή Μενδώνη.

Ορίστε, κύριε Κατσιβαρδά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, αξιότιµε
κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, επί της αρχής να πω ότι ο Ιππόδροµος
είναι ένας θεσµός και αγκαλιάζεται από πάρα πολλούς ανθρώ-
πους. Υπάρχει µια αναµονή -όπως είχα αναφέρει και στο προ-
ηγούµενο αίτηµά µου ενώπιον του Υπουργείου Οικονοµικών- από
όλους τους συµπολίτες µας, από όλα τα πρόσωπα τα οποία σχε-
τίζονται µε τα συµπλεκόµενα επαγγέλµατα.

Η Πανελλήνια Ένωση Φιλίππων είναι αυτή η οποία ουσιαστικά
αγωνιά αναφορικώς µε το τι µέλλει γενέσθαι, τι µέριµνα έχει ανα-
λάβει ή πρόκειται να αναλάβει η πολιτεία, για να εξυπηρετήσει
ουσιαστικά, δηλαδή να συµβάλει συννόµως καθ’ οιονδήποτε
ικανό και πρόσφορο τρόπο για την επαναλειτουργία του Ιππο-
δρόµου.

Ανεξαρτήτως, όµως, αυτού, απευθυνόµεθα και στην Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και διά µέσου υµών, της αρµόδιας
Υπουργού -εσάς, κυρία Υπουργέ-, διότι γνωρίζουµε ότι η Νέα Δη-
µοκρατία είναι ευαισθητοποιηµένη και γενικότερα συµβάλλει
προς την περαιτέρω ανάπτυξη, χωρίς αγκυλώσεις, χωρίς περι-
στροφές και χωρίς συνθηµατολογίες.

Εν τοιαύτη περιπτώσει, εισέρχοµαι ευθύς αµέσως στο διά
ταύτα που εµπίπτει στη δικαιοδοσία του Υπουργείου σας. Διενερ-
γήθη ένας διαγωνισµός εκποιήσεως, ο οποίος απέβη άγονος στις
22 Ιανουαρίου 2025 µε τίµηµα 30.000 ευρώ. Θα επαναληφθεί ο
ίδιος διαγωνισµός στις 28 Φεβρουαρίου 2025.

Το ερώτηµα το οποίο τίθεται, εν τοιαύτη περιπτώσει, είναι κατά
πόσο η έκταση του πρώην Ιπποδρόµου είναι χαρακτηρισµένη από
τη Β’ Εφορεία Αρχαιοτήτων, που περιφρουρεί την πολιτισµική
κληρονοµιά και, εξ όσων υπάρχει πληροφόρηση, υπάρχουν µνη-
µεία της προϊστορικής εποχής.

Άρα, εξειδικεύω ειδικότερον, το ερώτηµα είναι: Στην προκή-
ρυξη για τον διαγωνισµό περιελαµβάνετο ο χαρακτηρισµός
αυτός; Υφίσταται ή µη; Διότι εδώ το ενδιαφέρον έγκειται ως προς
την περιφρούρηση της πολιτισµικής κληρονοµιάς, εν συνδυα-
σµώ, βεβαίως, µε την περαιτέρω αξιοποίηση του Ιπποδρόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Κατσιβαρδά.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ για την ερώτησή σας. Ο Ιππόδρο-
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µος των Αθηνών στο Μαρκόπουλο της Μεσογαίας εµπίπτει εξ
ολοκλήρου εντός του λεγόµενου αρχαιολογικού χώρου της Με-
ρέντας. Ο συγκεκριµένος χώρος έχει κηρυχθεί ως αρχαιολογι-
κός, ήδη, µε υπουργική απόφαση του 1989 και αναοριοθετήθηκε
το 2017.

Στην περιοχή του Ιπποδρόµου αλλά και στο όµορο Ολυµπιακό
Ιππικό Κέντρο τοποθετείται, χωροθετείται ο αρχαίος Δήµος του
Μυρρινούντος. Πρόκειται για έναν από τους σηµαντικότερους
και πλουσιότερους αγροτικούς δήµους της αρχαιότητας, της αρ-
χαίας Αττικής. Η εικόνα του αρχαίου δήµου -το είπατε και εσείς-
αναδείχθηκε πραγµατικά µετά από τις σωστικές ανασκαφές, τις
οποίες εκτέλεσε η εφορεία αρχαιοτήτων, τότε η Β’ Εφορεία Προ-
ϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων, που προηγήθηκαν της κα-
τασκευής των ολυµπιακών εγκαταστάσεων.

Στην έκταση του ακινήτου, το οποίο έχει βγει σε πλειστηρια-
σµό, πράγµατι αποκαλύφθηκε ένα πλήθος αρχαιοτήτων που χρο-
νολογούνται από την αρχαιότερη νεολιθική -προϊστορικά δηλαδή
χρόνια- µέχρι και τους παλαιοχριστιανικούς χρόνους. Στην έκτα-
ση του Ιπποδρόµου, πράγµατι, έχουν εντοπιστεί µνηµεία, τα
οποία έχουν αποκατασταθεί, έχουν συντηρηθεί και σώζονται
ορατά και άλλα, τα οποία δεν έχουν πλήρως ανασκαφεί, αλλά
έχουν διατηρηθεί σε κατάχωση, γιατί ακριβώς δεν εθίγοντο από
τις εργασίες κατασκευής των εγκαταστάσεων του Ιπποδρόµου.

Το Υπουργείο Πολιτισµού και στην περίπτωση αυτή προστα-
τεύει τις αρχαιότητες. Ειδικότερα -θα σας πάω λίγο πίσω-, δυνά-
µει της κοινής υπουργικής απόφασης του έτους 1999 για την
έγκριση περιβαλλοντικών όρων για το έργο Ολυµπιακό Ιππικό Κέ-
ντρο και Ιππόδροµος Αθηνών, όπως αυτή ανανεώθηκε και τρο-
ποποιήθηκε το 2011 και το 2012, το Υπουργείο Πολιτισµού έθεσε
όρους για την προστασία των αρχαιοτήτων, οι οποίοι όροι εξα-
κολουθούν να ισχύουν.

Επίσης, µε το προεδρικό διάταγµα του 2003 µε τίτλο: «Καθο-
ρισµός χρήσεων γης και όρων και περιορισµών δόµησης στην
εκτός σχεδίου και εκτός ορίων οικισµών προ του έτους 1923 ευ-
ρύτερη περιοχή των Μεσογείων» η περιοχή του Ιπποδρόµου και
του Ολυµπιακού Κέντρου θεσµοθετήθηκαν ως ολυµπιακές εγκα-
ταστάσεις και η περιοχή νοτίως αυτών ως περιοχή µέσης προ-
στασίας τοπίου αρχαιολογικών χώρων και µνηµείων. Εποµένως
και µε το προεδρικό διάταγµα είναι απολύτως θεσµοθετηµένη η
προστασία.

Επίσης, το 2020 για το ακίνητο του Ιπποδρόµου εκδόθηκε
υπουργική απόφαση µε τίτλο: «Έγκριση της πρότασης χωροθέ-
τησης νέων λειτουργιών- ανάδειξη αρχαιολογικών θέσεων εντός
των εγκαταστάσεων του νέου Ιπποδρόµου, εντός του κηρυγµέ-
νου αρχαιολογικού χώρου της Μερέντας Αττικής». Η απόφαση
αυτή δεν υλοποιήθηκε. Παρ’ όλα αυτά εξακολουθεί να ισχύουν
οι προϋποθέσεις και οι όροι που έχει θέσει το Υπουργείο Πολιτι-
σµού. 

Η µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων το 2022 που αφορά
στην ανανέωση των περιβαλλοντικών όρων που διέπουν τη λει-
τουργία του Ιπποδρόµου, επίσης και αυτή έχει εγκριθεί από το
Υπουργείο Πολιτισµού και έχει θέσει συγκεκριµένους όρους.

Εν τέλει ο ίδιος αρχαιολογικός νόµος, ο ν.4858/2021 προστα-
τεύει απολύτως και τις αρχαιότητες στον χώρο, στο γήπεδο του
Ιπποδρόµου και στις εγκαταστάσεις του Ολυµπιακού Ιππικού Κέ-
ντρου. Οποιαδήποτε ενέργεια ανεξαρτήτως ιδιοκτήτη του χώρου
θα πρέπει να έχει την έγκριση και την αδειοδότηση εν τέλει του
Υπουργείου Πολιτισµού. Εποµένως, δυνάµει του ν.4858/2021 οι
αρχαιότητες προστατεύονται απολύτως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κυ-
ρία Υπουργό.

Ορίστε, κύριε Κατσιβαρδά, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Ευχαριστώ πολύ την αξιότιµη
κυρία Υπουργό για την ειδικά και εµπεριστατωµένα αιτιολογη-
µένη απάντησή της, όπου διαφώτισε καίριες πτυχές του εν ισχύι
νόµου, ο οποίος προστατεύει την πολιτισµική µας κληρονοµιά,
ειδικότερα καθόσον αφορά τον Ιππόδροµο. Εις επίρρωση, όµως,
του ερωτήµατος θέλω να θέσω και να µεταγγίσω, να µεταφέρω
ουσιαστικά και το ερώτηµα της Ένωσης Φιλίππων και γενικότερα
των προσώπων, οι οποίοι ενδιαφέρονται και δραστηριοποιούνται

πέριξ του Ιπποδρόµου και αγωνιούν γενικότερα για την εξέλιξη
αυτή, καθότι υπάρχουν και δύο τηλεοπτικές εκποµπές στην
Αθήνα στο «High TV» αφενός και αφετέρου στο κανάλι στη Μα-
κεδονία, στη Βεργίνα αν δεν απατώµαι. Εν πάση περιπτώσει στην
Αθήνα και στη Μακεδονία υπάρχουν δύο εκποµπές, οι οποίες
αγωνιούν σχετικά µε την εξέλιξη του Ιπποδρόµου.

Όπως είπα και στην πρώτη εισήγησή µου το πρώτον είναι το
θέµα περί των εργασιακών δικαιωµάτων και ποια είναι η µέριµνα
από τη µία και από την άλλη σχετικά µε την πολιτισµική κληρονο-
µιά, όπως µας απαντήσατε. Εδώ, όµως, υπάρχει και µία άλλη, µία
πρόσθετη θα έλεγα παρεµπίπτουσα πτυχή του ζητήµατος, η
οποία θεωρώ ότι εγκαταλείπεται ακόµη αναπάντητη, αν εν όψει
του διαγωνισµού της επικείµενης 28ης Φεβρουαρίου του 2025
περί εκποιήσεως του Ιπποδρόµου έχει τεθεί ζήτηµα προστασίας
της πολιτιστικής κληρονοµιάς ή µε άλλη διατύπωση αν αυτή η
προστασία βάσει του νόµου αποτελεί κάποιο κώλυµα ή ασυµβί-
βαστο µε την επικείµενη εκποίηση του Ιπποδρόµου. Αυτό, δη-
λαδή, θέλω να κατασταθεί έτι περαιτέρω σαφές, ειδικότερα
δηλαδή επί του πρώτου ερωτήµατος, εδώ στη δευτερολογία µου,
κατά πόσο σε περίπτωση που ευδοκιµήσει ο, ήδη, δροµολογηµέ-
νος διαγωνισµός εκποιήσεων, την 28η Φεβρουαρίου του 2025, αν
υπάρχει ειδική µέριµνα περί αυτού ή συνιστά τυχόν κώλυµα για
να πραγµατοποιηθεί η εκποίηση. Αυτό είναι το ερώτηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Κατσιβαρδά.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, νοµίζω ότι το αντιλαµβάνεστε και εσείς ότι η

διενέργεια του πλειστηριασµού δεν εµπίπτει στις αρµοδιότητες
του Υπουργείου Πολιτισµού. Ο πλειστηριασµός διενεργείται
βάσει της προβλεπόµενης από τον νόµο διαδικασίας υπό συγκε-
κριµένους όρους και προϋποθέσεις. Όµως, ακόµη και αν ανατρέ-
ξει κανείς στην ιστοσελίδα του δελτίου δικαστικών δηµοσιεύ-
σεων, όπου δηµοσιεύονται οι πλειστηριασµοί και µάλιστα, επί
ποινή ακυρότητας, αρκεί για να διαπιστώσει ότι υπάρχει ρητή και
ξεκάθαρη αναφορά στην ύπαρξη αρχαιολογικού χώρου. Θα κα-
ταθέσω στα Πρακτικά την ιστοσελίδα που αφορά τον συγκεκρι-
µένο πλειστηριασµό, ώστε να είναι στη διάθεση του οποιουδή-
ποτε να µπορεί να το δει.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όπως προείπα, ανεξαρτήτως των εκάστοτε ιδιοκτητών ή φο-
ρέων διαχείρισης της έκτασης και των εγκαταστάσεων του Ιππο-
δρόµου, οποιοδήποτε έργο ή δραστηριότητα πρέπει να είναι
σύµφωνα µε την αρχαιολογική νοµοθεσία και να έχουν την προ-
ηγούµενη έγκριση του Υπουργείου Πολιτισµού. Οι αρχαιότητες
προστατεύονται απολύτως από τις διατάξεις του ν.4858/2021 για
την προστασία των αρχαιοτήτων και γενικά της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς.

Εποµένως, ανεξαρτήτως των εκάστοτε ιδιοκτητών, η οποι-
αδήποτε εκτέλεση έργου πρέπει να περάσει από το Υπουργείο
Πολιτισµού. Άρα, η αρµόδια Εφορεία Ανατολικής Αττικής αλλά
και οι αρµόδιες διευθύνσεις του Υπουργείου εάν αντιληφθούν ότι
υπάρχει οποιοδήποτε ζήτηµα αδειοδότησης, προφανώς θα το
εξετάσουν µε τα συλλογικά όργανα του Υπουργείου, αλλά ακόµη
και αν τεθεί υπ’ όψιν τους κάτι το οποίο δεν έχει ακολουθήσει τη
διαδικασία όπως προβλέπεται από τον αρχαιολογικό νόµο, είναι
βέβαιο ότι θα σταµατήσουν την οποιαδήποτε εξέλιξη προκειµέ-
νου να προστατεύσουν τις αρχαιότητες. Είναι κατοχυρωµένα τα
πράγµατα. Ο ελληνικός αρχαιολογικός νόµος είναι ίσως από τους
πιο αυστηρούς και αποδεκτούς σε ευρωπαϊκό επίπεδο ως ένας
από τους νόµους, ο καλύτερος ίσως, που προστατεύει την πολι-
τιστική κληρονοµιά.

Εποµένως, επαναλαµβάνω ανεξαρτήτως των εκάστοτε ιδιοκτη-
τών, ανεξαρτήτως των εκάστοτε φορέων διαχείρισης των εγκα-
ταστάσεων του Ιπποδρόµου, το Υπουργείο Πολιτισµού είναι
παρόν και προστατεύει µε την αρχαιολογική νοµοθεσία όλες τις
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κείµενες αρχαιότητες.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κυρία Υπουργέ.
Προχωράµε τώρα στις επόµενες τρεις επίκαιρες ερωτήσεις,

στις οποίες θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, κ. Χρήστος Σταϊκούρας.

Θα ξεκινήσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 493/7-2-2025 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Βασι-
λείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε
θέµα: «Όταν η κοινωνία προσπαθεί να αποκαλύψει την συγκά-
λυψη των Τεµπών, το Υπουργείο Μεταφορών αφήνει εσκεµµένα
την περιοχή Σιδηροδροµικού Σταθµού Δοµοκού χωρίς σηµατο-
δότηση και τηλεδιοίκηση».

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως είναι γνωστό οι καταστροφικές πληµµύ-

ρες του «Daniel» τον Σεπτέµβριο του 2023 δεν έπληξαν δυστυχώς
µόνο τη Θεσσαλία, έπληξαν και τη Στερεά Ελλάδα και σηµαντικό
τµήµα της σιδηροδροµικής γραµµής υπέστη σοβαρότατες ζη-
µιές, βλάβες στο δίκτυο, εξαιτίας των οποίων κρίθηκε αναγκαία
η αποκατάσταση. Τότε, λίγους µήνες µετά συνεκλήθη η σχετική
επιτροπή και είπε κάποια πράγµατα. Εξεδόθη, υπεγράφη ένα
πρωτόκολλο επιτροπής στο οποίο αναφερόταν ότι ο ανάδοχος
υποχρεούται να αποκαταστήσει όλες τις ζηµιές που προκλήθη-
καν από το καιρικό φαινόµενο «Daniel» και να καταστήσει πλήρως
λειτουργική τη σηµατοδότηση, την τηλεδιοίκηση και το ETCS -
γιατί το ζητούµενο είναι αυτό, ασχέτως ποιος είναι πού, τι είναι,
ποιος είναι ο ανάδοχος, αν σήµερα έχουµε ETCS, τηλεδιοίκηση
και σηµατοδότηση- παραδίδοντάς τα πια στην κατάσταση που
βρίσκονταν πριν από τις 5 Σεπτεµβρίου του 2023, δηλαδή πριν
τις καταστροφικές πληµµύρες σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα
στα συµβατικά τεύχη και να αποζηµιωθεί από το ασφαλιστήριο
συµβόλαιο του έργου, το οποίο βέβαια ασφαλιστήριο συµβόλαιο
-ειρήσθω εν παρόδω- προβλέπει και αποζηµίωση από την ασφα-
λιστική εταιρεία, ακόµη και στις έκτακτες περιπτώσεις, στην εµ-
φάνιση σπάνιων φαινοµένων και έντονων, όπως ήταν αυτές οι
πληµµύρες. Βέβαια, υπέβαλε ένσταση ο ανάδοχος και εξ όσων
γνωρίζω το Υπουργείο την έκανε δεκτή µε µία αιτιολογία, ουσια-
στικά µε µία λέξη, ανθεκτικότητα. Τώρα αν σταθµίσει κάποιος το
προβάδισµα µεταξύ ενδεχοµένως της ανθεκτικότητας και της
επείγουσας ανάγκης της ασφάλειας, αυτό δεν θα το κρίνουµε
εµείς.

Δόθηκε εντολή να βεβαιώσουν οι υπηρεσίες ότι παραδίδεται
το έργο. Εκεί είχαµε την αντίδραση και την εκπεφρασµένη αντί-
θεση των επιβλεπόντων του έργου ότι «δεν µπορούµε να προχω-
ρήσουµε σε βεβαίωση παράδοσης ότι τελείωσαν οι εργασίες,
διότι δεν υπάρχει τηλεδιοίκηση». Συγκεκριµένα: «Στα σαράντα
από τα εκατό χιλιόµετρα επί του συνόλου του έργου του θέµατος
τα συστήµατα σηµατοδότησης, τηλεδιοίκησης και ETCS είναι
εκτός λειτουργίας από τον Σεπτέµβρη του 2023, ενώ παράλληλα
εκκρεµεί η διεξαγωγή των συµβατικών δυναµικών δοκιµών. Τα
ανωτέρω δεν µπορούν να θεωρηθούν µη ουσιώδεις παραλείψεις
και είναι αδύνατο στην παρούσα φάση να εκδοθεί βεβαίωση πε-
ραίωσης εργασιών».

Το ζητούµενο είναι: Υπάρχει σήµερα σε όλο το δίκτυο, στα
εκατό χιλιόµετρα που είναι Τιθορέα -Δοµοκός, σηµατοδότηση ή
τηλεδιοίκηση ή µόνο στα εξήντα χιλιόµετρα;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Κόκκαλη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε.
Ορισµένες παρατηρήσεις. Η ΕΡΓΟΣΕ πράγµατι έχει την αρµο-

διότητα επίβλεψης και διαχείρισης της 635/2013 σύµβασης
έργου. Ως γνωστόν -και το αναφέρατε ορθώς στην ερώτησή σας-
εξαιτίας των καιρικών φαινοµένων «Daniel» και «Elias» προξενή-
θηκαν εκτεταµένες ζηµιές στον σιδηροδροµικό σταθµό Δοµοκού
-αυτός είναι ο πυρήνας του ερωτήµατός σας- τόσο στα έργα υπο-

δοµής και σιδηροδροµικής επιδοµής, όσο και στα σιδηροδροµικά
συστήµατα ηλεκτροκίνησης, σηµατοδότησης, ηλεκτροµηχανολο-
γικές εγκαταστάσεις, τηλεπικοινωνίες, µε αποτέλεσµα αυτός να
τεθεί εκτός λειτουργίας. Θα επανέλθω σε αυτό, γιατί τον Σεπτέµ-
βριο του 2023 είχαµε 100% σηµατοδότηση και τηλεδιοίκηση από
Αθήνα µέχρι Θεσσαλονίκη, λίγο πριν τον «Daniel».

Δεδοµένου ότι αυτός ο σταθµός είχε παραληφθεί προς χρήση
από τον ΟΣΕ µε πρωτόκολλο διοικητικής παραλαβής µέσω δια-
δοχικών τµηµατικών αποδόσεων σε κυκλοφορία του συνολικού
τιµήµατος Τιθορέα - Δοµοκός, εγγράφως αιτήθηκε ο ΟΣΕ προς
την ΕΡΓΟΣΕ την άµεση παράδοση της σιδηροδροµικής επιδοµής
της δεύτερης γραµµής του σιδηροδροµικού σταθµού Δοµοκού,
καθώς και της γραµµής καθόδου στην είσοδο του σταθµού για
την υλοποίηση της προσωρινής επισκευής, µε στόχο την άµεση
αποκατάσταση της εµπορευµατικής και της επιβατικής κυκλοφο-
ρίας στον άξονα Αθήνα - Θεσσαλονίκη. Έγινε αυτό; Αυτό πρά-
γµατι έγινε, όπως θυµάστε, τον Δεκέµβριο του 2023.

Οι ζηµιές, όµως, λόγω «Daniel» και «Elias» προξενήθηκαν όχι
µόνο στο πλαίσιο της εργασίας που εκτελέστηκε από τη σύµβαση
635, αλλά και σε τµήµατα του έργου που είχαν υλοποιηθεί µέσω
παλαιότερων εργολαβιών, οι οποίες είχαν ολοκληρωθεί και είχαν
παραληφθεί οριστικά. Η ανάδοχος κοινοπραξία θα ήταν υποχρε-
ωµένη να αποκαταστήσει το σύνολο των εργασιών που η ίδια είχε
εκτελέσει και όχι εργασίες, οι οποίες δεν αποτελούσαν συµβατικό
της αντικείµενο. Η εν λόγω αποκατάσταση λόγω βλαβών, σύµ-
φωνα µε τον νόµο, δεν εξαρτάται από την ύπαρξη ή µη συµβατι-
κού χρόνου, ώστε να απαιτείται παράταση της σύµβασης.

Οι εργασίες αποκατάστασης θα µπορούσαν να εκτελεστούν
και µετά την 31η Μαΐου του 2024, ηµεροµηνία κατά την οποία
έληξε η συµβατική προθεσµία του έργου και σε κάθε περίπτωση
εντός του χρόνου της υποχρεωτικής συντήρησης του έργου. Ση-
µειώνεται στο σηµείο αυτό, σύµφωνα και µε την ενηµέρωση από
την ΕΡΓΟΣΕ, ότι η παράταση του έργου µετά την 31η Μαΐου του
2024 δεν θα µπορούσε να δοθεί χωρίς αίτηση του αναδόχου της
κοινοπραξίας, διότι η προβλεπόµενη από τον νόµο οριακή προ-
θεσµία είχε, ήδη, εξαντληθεί µέσω των παρατάσεων που είχαν
χορηγηθεί στο παρελθόν.

Για την υλοποίηση των εργασιών της οριστικής αποκατάστα-
σης του σιδηροδροµικού σταθµού Δοµοκού λόγω της κακοκαι-
ρίας «Daniel» είναι δεδοµένο ότι θα απαιτηθούν νέες µελέτες και
νέες εργασίες, προκειµένου να επιτευχθεί η απαιτούµενη αύ-
ξηση, όπως είπατε, της ανθεκτικότητας των νέων υποδοµών. Θα
το διακρίνω από την ασφάλεια. Ορθώς κάνετε διάκριση και εσείς.
Οι εργασίες αυτές δεν δύναται να προγραµµατιστούν και να υλο-
ποιηθούν µέσω της υφιστάµενης σύµβασης, όπως τούτο κρίθηκε
-και αναφερθήκατε σε αυτό σήµερα- µέσω της οµόφωνης γνω-
µοδότησης του αρµοδίου τεχνικού συµβουλίου επί ενστάσεως
της κατασκευάστριας κοινοπραξίας.

Τα ανωτέρω, επειδή αποτελούν νέες εργασίες µη περιγραφό-
µενες στη σύµβαση, απαιτούν σύµφωνα µε τον νόµο τη σύναψη
νέας σύµβασης, η οποία, όµως, στην προκειµένη περίπτωση δεν
ήταν δυνατόν να καταρτιστεί, διότι ο συµβατικός χρόνος της κύ-
ριας σύµβασης έληξε την 31η Μαΐου του 2024.

Η αξία της δαπάνης των εργασιών -που αναφέρεται στην
πρώτη παράγραφο- που υπέστησαν ζηµιές από τα παραπάνω και-
ρικά φαινόµενα εκτιµήθηκε από την αρµόδια Επιτροπή Διαπίστω-
σης Βλαβών στα 13,2 εκατοµµύρια ευρώ. Το ποσό αυτό καλύ-
πτεται -το αναφέρατε- από την ασφάλιση του έργου και θα κατα-
βληθεί στην ΕΡΓΟΣΕ από την ανάδοχο κοινοπραξία µέσω των
ασφαλιστηρίων συµβολαίων, όπως επεσήµανε εδώ στη Βουλή
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου ο διευθύνων σύµβου-
λος της ΕΡΓΟΣΕ στις 16 Δεκεµβρίου του 2024 κατά τη συζήτηση
του νοµοσχεδίου τότε για την αναδιάρθρωση του σιδηροδροµι-
κού τοµέα.

Ως προς τις εργασίες που συµπεριλαµβάνονταν στο φυσικό
αντικείµενο της σύµβασης 635 και δεν υλοποιήθηκαν λόγω της
επέλευσης των παραπάνω φυσικών φαινοµένων, αυτές θα αφαι-
ρεθούν ως φυσικό και οικονοµικό αντικείµενο από τη σύµβαση
κατά τη σύνταξη του σχετικού ανακεφαλαιωτικού πίνακα εργα-
σιών από την ΕΡΓΟΣΕ. Στις εργασίες αυτές συµπεριλαµβάνονται
οι δυναµικές δοκιµές του ETCS στην περιοχή του Δοµοκού και η
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διασύνδεσή του στο βόρειο τµήµα του Δοµοκού, το οποίο δεν
µπορεί να γίνει λόγω της καταστροφής της γραµµής και των συ-
στηµάτων βορείως του Δοµοκού. Είναι τα άλλα έργα στα οποία
αναφερθήκατε προηγουµένως. Οµοίως, εξάρτηση µε την αποκα-
τάσταση της γραµµής και των συστηµάτων βορείως του Δοµοκού
υπάρχει για τα συστήµατα τηλεδιοίκησης και σηµατοδότησης.

Συνεπεία των ανωτέρω, η οριστική αποκατάσταση του συνό-
λου του αντικειµένου θα προγραµµατιστεί και θα υλοποιηθεί µε
τη συνδροµή του Υπουργείου µέσω νέων µελετών και επακόλου-
θων έργων µε την ίδια διαδικασία προσδιορισµού του φυσικού
αντικειµένου που ακολουθήθηκε για τα άλλα έργα, για τις οκτώ
εργολαβίες αποκατάστασης από την κακοκαιρία «Daniel» στην
περιοχή της Θεσσαλίας.

Και µία τελευταία παρατήρηση. Θα είµαι πολύ πιο σύντοµος
στη δευτερολογία µου. Σε ό,τι αφορά την ασφάλεια των µεταφο-
ρών για την οποία µιλήσατε, σύµφωνα µε την επικαιροποίηση της
έγκρισης ασφάλειας του διαχειριστή υποδοµής στο τµήµα Άγιος
Στέφανος Ξυνιάδας µέχρι Μεζούρλος και µε την περιγραφή της
διεξαγωγής κυκλοφορίας, όπως την κατέθεσε ο ΟΣΕ στην αίτησή
του, η κυκλοφορία πραγµατοποιείται σε µονή γραµµή στο τµήµα
Άγιος Στέφανος – Δοµοκός – Παλαιοφάρσαλος - Μεζούρλος µε
µειωµένη ταχύτητα και σύµφωνα µε το άρθρο 98 του Γενικού Κα-
νονισµού Κίνησης.

Επιπροσθέτως, έχουµε διατήρηση χαµηλών ταχυτήτων κυκλο-
φορίας. Έχουµε διατήρηση διπλής στελέχωσης του σιδηροδρο-
µικού σταθµού Παλαιοφαρσάλου. Έχουµε επαύξηση της διάρ-
κειας στελέχωσης του σιδηροδροµικού σταθµού σε τρεις αντί για
δύο βάρδιες. Έχουµε στελέχωση του σιδηροδροµικού σταθµού
Δοµοκού για τη διαδικασία αλλαγής κλάδου. Έχουµε ελέγχους
προσωπικού κυκλοφορίας σε τακτική βάση από την τοπική επι-
θεώρηση. Έχουµε σύνταξη λεπτοµερών οδηγιών που απευθύνο-
νται στο προσωπικό κυκλοφορίας που δραστηριοποιείται στη
γραµµή Θριάσιο – Πειραιάς - Θεσσαλονίκη. Έχουµε διατήρηση
της καθήλωσης όλων των ενδιάµεσων αλλαγών τροχιάς σε µη
στελεχωµένες θέσεις. Και τέλος, έχουµε αλλαγές στον σιδηρο-
δροµικό σταθµό Δοµοκού στη διαγώνιο αλλαγής κλάδου, παγιω-
µένες µε µέσα καθήλωσης.

Άρα, σας απάντησα και για την ανθεκτικότητα -την προγραµ-
µατίζουµε- και για την ασφάλεια µέχρι να ολοκληρωθούν τα σχε-
τικά έργα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κόκκαλη, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το ζητούµενο είναι

για ποιον λόγο δεν έγινε η άµεση εντολή αποκατάστασης των ζη-
µιών µε ενεργοποίηση του ασφαλιστηρίου συµβολαίου. Θα µπο-
ρούσε κάποιος να συµφωνήσει µαζί σας, εάν δεν υπήρχε φυσικό
αντικείµενο. Υπήρχε ή όχι φυσικό αντικείµενο; Υπήρχε υπολειπό-
µενο µάλλον φυσικό αντικείµενο; Υπήρχε. Ποιο ήταν αυτό; Οι δο-
κιµές του ETCS. Ποιος κάνει το έργο; Ο ΟΣΕ ή η ΕΡΓΟΣΕ; Η
ΕΡΓΟΣΕ. Θα µπορούσε να ζητήσει ο ανάδοχος, εφόσον υπήρχε
υπολειπόµενο φυσικό αντικείµενο, την παράταση; Θα µπορούσε.
Το έπραξε; Όχι.

Θα µπορούσε ο ΕΡΓΟΣΕ να εκδώσει εντέλλεσθαι; Θα µπο-
ρούσε. Το έπραξε; Όχι.

Πάµε στο διά ταύτα. Εξ όσων κατάλαβα, εµµέσως το παραδε-
χθήκατε, γιατί είπατε ότι το Υπουργείο σύντοµα θα αποκαταστή-
σει. Σήµερα που µιλάµε υπάρχει σε όλο το µήκος του έργου
σηµατοδότηση-τηλεδιοίκηση ή µόνο στο 60%. Αν υπάρχει σηµα-
τοδότηση-τηλεδιοίκηση σήµερα ρωτάω, αυτό το οποίο ενδιαφέ-
ρει για την ασφάλεια των συγκοινωνιών. Σήµερα που µιλάµε
υπάρχει;

Δεύτερον, είπατε ότι πριν τον «Daniel» υπήρχε σηµατοδότηση-
τηλεδιοίκηση. Υπήρχε πράγµατι. Πότε παραδόθηκε, όµως; Πα-
ραδόθηκε 28 Νοεµβρίου του 2019. Υπήρχε πράγµατι, σύµφωνα
µε το έγγραφο της κοινοπραξίας προς ΕΡΓΟΣΕ - Διεύθυνση Έρ-
γων «Ολοκλήρωση δοκιµών συστήµατος τηλεδιοίκησης». Έτσι;

Ένα τελευταίο θέλω να πω, κύριε Υπουργέ. Επειδή το υπολει-
πόµενο φυσικό αντικείµενο ήταν το ETCS -αν θέλετε, απαντάτε-
σήµερα που µιλάµε υπάρχει ETCS σε όλη τη γραµµή; Υπάρχει;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Θα σας απαντήσω.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Να µου απαντήσετε εάν υπάρχει

ETCS στη γραµµή Αθήνα - Θεσσαλονίκη ή GSMR, όχι σηµατοδό-
τηση και τηλεδιοίκηση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Κόκκαλη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε συνάδελφε, και εσάς,
κύριε Πρόεδρε.

Μίλησα για το αντικείµενο, για τον χρονικό ορίζοντα, για τις
συµβάσεις, για την ένσταση της κατασκευάστριας κοινοπραξίας,
για την οµόφωνη γνωµοδότηση. Ο κύριος συνάδελφος -και
ορθώς- µου έθεσε κάποια πρόσθετα ερωτήµατα στη δευτερολο-
γία του, τα οποία είναι πολύ χρήσιµο να απαντηθούν και ας µιλή-
σουµε για τον σιδηροδροµικό άξονα Αθήνα - Θεσσαλονίκη. Θα
καταθέσω και στα Πρακτικά τον σχετικό πίνακα.

Στον άξονα Αθήνα - Θεσσαλονίκη το 2019 η σηµατοδότηση
ήταν εγκατεστηµένη και λειτουργική στο 31% του δικτύου, τον
Φεβρουάριο του 2023 ήταν στο 54% του δικτύου, τον Σεπτέµβριο
του 2023 -υπήρχε και σχετική ανακοίνωση τότε- στο 100% του δι-
κτύου και σήµερα, κύριε συνάδελφε, εξαιτίας των καταστροφών
«Daniel» στη συγκεκριµένη γεωγραφική περιοχή είναι στο 80%.

Άρα, στον άξονα Αθήνα - Θεσσαλονίκη υπήρχε για πρώτη και
µοναδική φορά ολοκληρωµένο σύστηµα σηµατοδότησης τον Σε-
πτέµβριο του 2023. Σήµερα είναι στο 80 και είναι αντικείµενο των
εργασιών που θα γίνουν.

Όσον αφορά την τηλεδιοίκηση, το 2019 στον άξονα Αθήνα -
Θεσσαλονίκη ήταν εγκατεστηµένη και λειτουργική στο 1% σε 5,6
χιλιόµετρα, τον Φεβρουάριο του 2023 ήταν στο 31%, τον Σεπτέµ-
βριο του 2023 ήταν στο 100%. Και πάλι εξαιτίας των φυσικών κα-
ταστροφών είµαστε στο 80%.

Το ETCS επί της γραµµής που είπατε ήταν στο 43% το 2019
εγκατεστηµένο, τον Φεβρουάριο του 2023 ήταν στο 54%, τον Σε-
πτέµβριο του 2023 ήταν στο 81% και τον Φεβρουάριο του 2025
είναι στο 80% εξαιτίας των φυσικών καταστροφών. Δηλαδή, η
σύµβαση αυτή ETCS της γραµµής είχε ολοκληρωθεί τον Νοέµ-
βριο του 2023, αν θυµάστε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Υπάρχει ETCS σήµερα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Μίλησα για τη γραµµή, για αυτό που µε ρωτήσατε ακριβώς
και είναι άλλο ερώτηµα το on board επί των συρµών.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Αυτό ενδιαφέρει τον επιβάτη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Μισό λεπτό. Εγώ απαντώ ακριβώς στα ερωτήµατά σας.
Άρα, απάντησα και στα τρία ερωτήµατά σας.

Συµπέρασµα: Τον Σεπτέµβριο του 2023 και σήµερα είναι πιο
ασφαλείς οι µεταφορές και οι µετακινήσεις Αθήνα - Θεσσαλονίκη,
γιατί τουλάχιστον υπάρχουν εγκατεστηµένα συστήµατα σηµατο-
δότησης και τηλεδιοίκησης σε µεγαλύτερο κοµµάτι του σιδηρο-
δροµικού δικτύου σήµερα και πλήρως τον Σεπτέµβριο του 2023.

Αυτά τα καταθέτω και στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Εκτός αυτών, βεβαίως, θα µπορούσα να µιλήσω και για άλλα
έργα που έχουν γίνει, για τα τέσσερα κέντρα ελέγχου σηράγγων,
για τα πέντε κέντρα ελέγχου τηλεδιοίκησης, που δεν υπήρχαν και
σήµερα υπάρχουν και ενισχύουν την ασφάλεια, όπως και για τον
προϋπολογισµό του ΟΣΕ που είναι στα 75 εκατοµµύρια από τα
45.

Δεύτερη παρατήρηση: Στη γεωγραφική περιοχή, για την οποία
ξέρω ότι έχετε ένα ιδιαίτερο ενδιαφέρον, πού βρισκόµαστε;
Όπως είπατε -δεν θα µιλήσω για τα οδικά και τις γέφυρες, θα µι-
λήσω για τα σιδηροδροµικά-, υπάρχουν τέσσερις εργολαβίες.
Είναι η αποκατάσταση διπλής σιδηροδροµικής γραµµής Αθηνών
- Θεσσαλονίκης, η αποκατάσταση της µονής σιδηροδροµικής
γραµµής Παλαιοφάρσαλου - Καλαµπάκας -ο πρώτος είναι από
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τον σιδηροδροµικό σταθµό Δοµοκού µέχρι Κραννώνα, για αυτό
που µιλάµε-, είναι η αποκατάσταση µονής σιδηροδροµικής γραµ-
µής Λάρισα - Βόλος και είναι η αποκατάσταση των συστηµάτων
σηµατοδότησης ETCS Level 1, τηλεδιοίκησης και ηλεκτροκίνη-
σης στο τµήµα της διπλής σιδηροδροµικής γραµµής από Παλαι-
οφάρσαλο µέχρι Κραννώνα.

Αυτά όλα αθροίζουν περίπου στα 460 εκατοµµύρια ευρώ. Το
αντικείµενο που θα χρηµατοδοτηθεί από πόρους του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας θα ολοκληρωθεί µέχρι το καλο-
καίρι του 2026 και το υπόλοιπο κοµµάτι των σιδηροδροµικών
έργων που θα χρηµατοδοτηθεί από πόρους του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων η διάρκεια σύµβασης έχει οριστεί σε δε-
καπέντε µήνες από την ηµεροµηνία υπογραφής τους.

Πότε θα είναι η ηµεροµηνία υπογραφής τους; Όπως ξέρετε,
προχωρήσαµε πριν από δεκαπέντε µέρες στην αποστολή των
σχεδίων σύµβασης στο Ελεγκτικό Συνέδριο για τον προβλεπό-
µενο προσυµβατικό έλεγχο. Έτσι και µε δεδοµένο ότι µέχρι σή-
µερα έχουµε θετική έκβαση όλων των προδικαστικών προσφυ-
γών –επαναλαµβάνω θετική έκβαση όλων των δικαστικών προ-
σφυγών- είµαστε στο τελικό στάδιο, έτσι ώστε να υπογράψουµε,
µόλις ολοκληρώσει τη διαδικασία το Ελεγκτικό Συνέδριο και ενη-
µερώσω τη Βουλή των Ελλήνων και την αρµόδια επιτροπή, τις
συµβάσεις µε τους αναδόχους. Και έτσι άµεσα θα ξεκινήσουµε
την υλοποίηση των έργων ύψους 1,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ, εκ
των οποίων 900 είναι οδικά και τα υπόλοιπα είναι σιδηροδροµικά
σε έξι περιφερειακές ενότητες της χώρας, τέσσερις στη Θεσσα-
λία και δύο στη Στερεά Ελλάδα µε όρους υψηλότερης ανθεκτι-
κότητας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν προχωρήσουµε

στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, να κάνω κάποιες ανακοινώσεις. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Υγείας, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κατέθεσαν στις 14-2-2025 σχέδιο νόµου:
«Διεπαγγελµατικές οργανώσεις, ενίσχυση του αγροτικού τοµέα,
οργάνωση των υπηρεσιών και εποπτευόµενων φορέων του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και επανεκκί-
νηση της αγροτικής οικονοµίας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Επίσης, ο συνάδελφος ο κ. Θεόδωρος Ρουσόπουλος, Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συµβουλίου της
Ευρώπης, αιτείται ολιγοήµερη άδεια για το εξωτερικό από τις 17
έως τις 18 Φεβρουαρίου 2025 για την εκπλήρωση της αποστολής
του.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Επίσης, ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής κ. Γεώργιος

Μουλκιώτης ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό
από 21 έως 25 Φεβρουαρίου 2025.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Προχωράµε στην πρώτη µε αριθµό 492/6-2-2025 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Αναστασίου Νι-
κολαΐδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Συνεχής υποβάθµιση του σιδηροδρόµου και των σιδηροδροµι-
κών υπηρεσιών στη χώρα µας - Κλείσιµο εκδοτηρίων σε τριάντα
τέσσερις σιδηροδροµικούς σταθµούς».

Ορίστε, κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε, και καλή εβδοµάδα.

Κύριε Υπουργέ, το κλείσιµο των εκδοτηρίων σε τριάντα τέσσε-

ρις σιδηροδροµικούς σταθµούς της χώρας µας, όπως ανακοινώ-
θηκε από την Hellenic Train, αποτελεί µια ακόµη ενέργεια υπο-
βάθµισης του σιδηροδρόµου και των σιδηροδροµικών υπηρεσιών
στη χώρα µας.

Επιπλέον, µε τη συγκεκριµένη ενέργεια προκαλούνται σηµα-
ντικά προβλήµατα σε συµπολίτες µας και πρώτα από όλα στους
εργαζόµενους οι οποίοι από τη µια µέρα στην άλλη χάνουν τη
δουλειά τους. Από όσο γνωρίζουµε, δόθηκε µία παράταση δεκα-
πέντε ηµερών σε συµβάσεις, όµως το πρόβληµα παραµένει,
καθώς αυτοί οι άνθρωποι βρίσκονται αντιµέτωποι µε την ανεργία
και την ανατροπή του όποιου προγραµµατισµού είχαν για τις
ζωές τους και για τις οικογένειές τους.

Επίσης, η κατάργηση των εκδοτηρίων προκαλεί σηµαντικά
προβλήµατα στους συµπολίτες µας µεγάλης ηλικίας, που δεν
είναι εξοικειωµένοι µε τις νέες τεχνολογίες. Νοµίζω ότι θα συµ-
φωνήσουµε όλοι πως θα πρέπει να αντιµετωπίζονται µε σεβασµό.
Θα δίνεται η δυνατότητα έκδοσης εισιτηρίων εντός συρµού,
όπως ισχύει και τώρα, όµως ήδη έχουν εκφραστεί αντιρρήσεις
από το σωµατείο προσωπικού της ΤΡΑΙΝΟΣΕ. 

Επιπλέον, ποιος θα δίνει πληροφορίες για τυχόν καθυστερή-
σεις ή αλλαγές στα δροµολόγια; Από ποιους θα βοηθιούνται
ΑµεΑ και ηλικιωµένοι; Ποιος θα φροντίζει τους σιδηροδροµικούς
σταθµούς;

Κύριε Υπουργέ, έξι χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας και κύριο µέληµά σας θα έπρεπε να είναι αφενός η απόλυτη
ασφάλεια στις σιδηροδροµικές µετακινήσεις και αφετέρου η ανα-
βάθµιση του σιδηροδρόµου µέσω των υπηρεσιών που προσφέ-
ρονται και της καλύτερης δυνατής εξυπηρέτησης του επιβατικού
κοινού. Δυστυχώς, το κλείσιµο των εκδοτηρίων δεν βοηθάει προς
αυτή την κατεύθυνση.

Με βάση τα ανωτέρω, ερωτάσθε: Σε ποιες άµεσες ενέργειες
πρόκειται να προβείτε, ούτως ώστε να διασφαλιστεί η εύρυθµη
λειτουργία των εκδοτηρίων εισιτηρίων στους σιδηροδροµικούς
σταθµούς και η συνέχιση εργασίας των εργαζοµένων; Και ποιες
δυνατότητες παρέχονται στο Ελληνικό Δηµόσιο για το συγκεκρι-
µένο ζήτηµα, σύµφωνα µε τη σύµβαση που έχει υπογράψει µε τη
Hellenic Train;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Νι-

κολαΐδη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, προφανώς πρώτιστο µέληµά µας είναι η

ασφάλεια των µεταφορών. Το 2024 µετακινήθηκαν µε τρένο στο
δροµολόγιο Αθήνα – Θεσσαλονίκη - Αθήνα, 766.965 συµπατριώ-
τες µας, τον Ιανουάριο του 2025 µετακινήθηκαν 58.873 και το
περσινό νούµερο ήταν 48.628. Άρα, έχουµε µέληµα να κάνουµε
το καλύτερο που µπορούµε διαρκώς για να ενισχύουµε την
ασφάλεια των µεταφορών. 

Η ερώτησή σας, όπως αντιλαµβάνεστε, απευθύνεται στον ιδιω-
τικό τοµέα -η Hellenic Train είναι ιδιωτικός τοµέας- και µάλιστα
δεν απευθύνεται καν σε εργαζόµενους της Hellenic Train. Σύµ-
φωνα µε την εταιρεία, το προτεινόµενο κλείσιµο των εκδοτηρίων
δεν συνεπάγεται απόλυση προσωπικού της Hellenic Train, αλλά
τερµατισµό συµβάσεων µε αναδόχους. 

Άρα στο ερώτηµά σας δεν µιλάτε για εργαζόµενους της Helle-
nic Train, µιλάτε για συµβάσεις που έχει η Hellenic Train µε ιδιώ-
τες για την παροχή κάποιου έργου. Οι υπάλληλοι των αναδόχων
που θα πληγούν αν υλοποιηθεί η σχετική απόφαση, ουδέποτε
είχαν υπαλληλική σχέση µε την εταιρεία. Να το ξεκαθαρίσουµε
αυτό. 

Δεύτερον. Σύµφωνα και πάλι µε την ενηµέρωση από την εται-
ρεία –επαναλαµβάνω ότι είναι ιδιωτικός τοµέας- µόνο σε επτά
σταθµούς προωθείται το κλείσιµο των εκδοτηρίων πριν τη λήξη
της σύµβασης µε τον εκάστοτε ανάδοχο. Για τους υπόλοιπους,
προτίθενται να µην ανανεώσουν τη σύµβαση πλέον της ηµερο-
µηνίας λήξεως. Μάλιστα έχουν κλείσει µέχρι σήµερα, απ’ όσο
γνωρίζω, πέντε. Σε δύο εξ αυτών, στην Οινόη και στον Αυλώνα,
οι ανάδοχοι δεν δέχτηκαν να ανανεώσουν τη σύµβαση. Άρα όσον
αφορά αυτό για το οποίο διαµαρτύρεστε, οι ίδιοι έρχονται και δεν
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δέχονται την ανανέωση της σύµβασης ή την επέκταση. Γι’ αυτούς
που ρωτάτε να ανανεωθούν οι συµβάσεις, στην Οινόη και στον
Αυλώνα, πήρα απάντηση γραπτώς από την Hellenic Train. 

Ως προς τα συγκεκριµένα ζητήµατα που θέτετε για τα ΑµεΑ,
µε πρωτοβουλία της εταιρείας µεταφέρθηκαν ανυψωτικά µηχα-
νήµατα στους σιδηροδροµικούς σταθµούς Θήβας και Οινόης την
1η Φεβρουαρίου, ώστε να µην λείπει ο απαραίτητος εξοπλισµός
από κανένα σηµείο του κεντρικού άξονα Αθήνα - Θεσσαλονίκη.
Ακόµα και αν κλείσουν σταθµοί του άξονα, η εταιρεία δεσµεύεται
να συνεχίσει να µεριµνά για τη σωστή εξυπηρέτησή τους. 

Επίσης, ρωτήσατε για την ενηµέρωση του κοινού. Στις 4 Φε-
βρουαρίου η εταιρεία υλοποίησε στον ιστότοπό της σελίδα ενη-
µέρωσης του επιβατικού κοινού για την κατάσταση των δροµο-
λογίων όπως προκύπτει από τη διαχείριση της υποδοµής. Μέσα
από αυτή οι επιβάτες µπορούν να επιλέξουν τον σταθµό ενδια-
φέροντός τους και να λάβουν ενηµέρωση αφίξεων και αναχωρή-
σεων. 

Επιπλέον, σύµφωνα µε την ενηµέρωση που είχαµε, η εταιρεία
προσεχώς θα υλοποιήσει στον ιστότοπό της ένα σύστηµα live ση-
µαντικών πληροφοριών, όπου θα παρέχει στο επιβατικό κοινό συ-
νεχή πληροφόρηση για θέµατα καθυστερήσεων, κατάργηση
δροµολογίων, υποκατάσταση µε λεωφορεία και άλλα. 

Αποζηµιώσεις. Μέσα από τη νέα εµπορική πλατφόρµα, οι επι-
βάτες έχουν τη δυνατότητα να χειρίζονται µόνοι τους τις κρατή-
σεις τους για θέµατα αλλαγών και αποζηµιώσεων. Εναλλακτικά,
οι επιβάτες µπορούν να το πράξουν σε κάποιο από τα ανοικτά
εκδοτήρια ή να έρθουν σε επικοινωνία µε την εκπαιδευόµενη
οµάδα εξυπηρέτησης επιβατών. 

Εναλλακτικοί τρόποι αγοράς εισιτηρίων. Αυτό είναι, αν θέλετε,
το πιο σηµαντικό. Η εταιρεία, µετά την ενεργοποίηση των τηλε-
φωνικών κρατήσεων την 1η Φεβρουαρίου, παρέχει τη δυνατότητα
αγοράς εισιτηρίων µέσα από πέντε διαφορετικά κανάλια. Οι επι-
βάτες έχουν τη δυνατότητα αξιοποίησης ενός ολοκληρωµένου
συστήµατος επιλογής κρατήσεων µέσω της εφαρµογής της Hel-
lenic Train, από το mobile app της ιστοσελίδας της Hellenic Train,
των διαθέσιµων εκδοτηρίων, του νέου κέντρου εξυπηρέτησης πε-
λατών, αλλά και εντός των συρµών από προσωπικό της Hellenic
Train µπορούν να βγάλουν εισιτήριο. 

Μάλιστα µε γνώµονα την εξυπηρέτηση ειδικών κατηγοριών επι-
βατών που αναφέρατε, που ενδεχοµένως δυσκολευτούν στη
χρήση ψηφιακών µέσων για την έκδοση εισιτηρίων, όπως επιβά-
τες άνω των εξήντα πέντε ετών, η εταιρεία παρέχει για αυτές τις
κατηγορίες τη δυνατότητα αγοράς εκπτωτικού εισιτηρίου και επί
του συρµού. Να σηµειωθεί ότι η αγορά επί του συρµού ήδη προ-
βλέπεται και η χρήση κάρτας είναι στα άµεσα πλάνα της εται-
ρείας. 

Τέλος, για τις κάρτες πολλαπλών διαδροµών τα στοιχεία δεί-
χνουν ότι η συντριπτική πλειοψηφία αγοράς καρτών πολλαπλών
διαδροµών στα δροµολόγια που η εταιρεία προσφέρει αυτή τη
δυνατότητα, αφορά κάρτες διάρκειας τριάντα ηµερών, δεκαπέ-
ντε ηµερών και έξι ηµερών. Ως εκ τούτου, η εταιρεία σύµφωνα
µε την ενηµέρωση επικεντρώθηκε στην πώληση αυτών των καρ-
τών διατηρώντας όλες τις ισχύουσες εκπτώσεις στις διάφορες
κατηγορίες πελατών. Μάλιστα τον Ιανουάριο εισήχθησαν και κάρ-
τες διάρκειας δεκαπέντε ηµερών και έξι ηµερών στα δροµολόγια
Πειραιάς - Κιάτο, που µέχρι τώρα δεν προσφέρονταν ως επιλογή
στους επιβάτες. 

Προσπάθησα να σας δώσω µια πολύ καλή εικόνα γι’ αυτά που
ενηµερωθήκαµε και εµείς από την Hellenic Train και αφορούν
συµβάσεις εν ενεργεία ή που λήγουν µε τρίτους. Ο δε αριθµός
των εργαζοµένων εµένα µου έχει µεταφερθεί ότι είναι περίπου
εβδοµήντα -που στις περισσότερες περιπτώσεις είναι οι ίδιοι οι
ανάδοχοι- και όχι διακόσιοι. Αυτό, όµως, είναι ένα θέµα προς
αξιολόγηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Ορίστε, κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, η απά-

ντησή σας δεν µπορεί να καθησυχάζει ούτε τους εργαζόµενους

αλλά ούτε και τους κατοίκους πολλών περιοχών της επαρχίας
όπου κλείνουν εκδοτήρια σιδηροδροµικών σταθµών. 

Τώρα, ποια είναι η διαφορά µας, κύριε Υπουργέ; Εσάς την ενη-
µέρωση σας την έκανε ο ιδιώτης. Εµένα την ενηµέρωση µου την
έκαναν οι εργαζόµενοι. Εκεί υπάρχει ένα κενό. Κατά 99% η απά-
ντηση της Κυβέρνησης είναι ότι την ενηµέρωση την είχε από τον
ιδιώτη. 

Δεν θέλω να αντιπαρατεθώ για την ασφάλεια και είδατε ότι δεν
αναφέρθηκα σε κανένα τέτοιο θέµα. Απλά θα ήθελα να αναφέρω
ένα έργο το οποίο έχετε εξαγγείλει και είναι η ανάταξη του δι-
κτύου Σέρρες - Δράµα και αν υπάρχει κάποια εξέλιξη. Μετά τις
εξαγγελίες, ακόµη περιµένουν οι πολίτες να ξεκινήσει να εκτελεί-
ται. Έτσι όπως µου απαντήσατε, δείχνετε ότι όλα στον ελληνικό
σιδηρόδροµο κυλούν οµαλά. 

Οι ερωτήσεις είναι απλές, κύριε Υπουργέ. Εφαρµόζεται η σύµ-
βαση µε την Hellenic Train; Υλοποιούνται όλα όσα έχει αναλάβει
να κάνει η εταιρεία; Αν όχι, γιατί δεν πιέζετε για να γίνουν; Γιατί
δεν προσπαθείτε να τροποποιήσετε τη σύµβαση όπου χρειάζεται;
Γιατί δεν την καταγγέλλετε; 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, δώσατε δυο στοιχεία για το 2024 και
το 2025, αν δεν κάνω λάθος. Εσείς ως Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας είστε περίπου έξι χρόνια και τόσο εµείς όσο και όλος
ο ελληνικός λαός θεωρούµε ότι ο σιδηρόδροµος έχει απαξιωθεί
και ότι για την απαξίωσή του φέρουν ευθύνη κάποιοι. 

Εγώ λοιπόν, κύριε Υπουργέ, θα σας αντιστρέψω τα στοιχεία
που µας δώσατε και θα ήθελα, αν µπορείτε, να µας δώσετε απά-
ντηση σε αυτά. Πόσες µετακινήσεις υλοποιήθηκαν το 2019 που
αναλάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας; Πόσα δροµολόγια έγι-
ναν και πόσα εισιτήρια κόπηκαν το 2019; Αντίστοιχα για το 2025
ποια είναι τα στοιχεία για τα δροµολόγια και τα εισιτήρια;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Νικολαΐδη. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε συνάδελφε, οφείλω να οµολογήσω ότι µου ανοίξατε
πάρα πολλά κεφάλαια, τα οποία δεν µπορώ να απαντήσω στα
δύο, τρία λεπτά που έχω στη διάθεσή µου. Θα προσπαθήσω,
όµως, να σας απαντήσω κωδικοποιηµένα.

Κι εµείς ενδιαφερόµαστε για τους εργαζόµενους, κάτι που θα
σας αποδείξω, γιατί δεν αναφερθήκατε σε αυτό στο δεύτερο σκέ-
λος του ερωτήµατός σας ούτε στην πρωτολογία ούτε στη δευ-
τερολογία. Ρωτάτε αν προβλέπεται κάπου στη σύµβαση η δυ-
νατότητα παρέµβασης. Με βάση την παράγραφο 4.4.2 του άρ-
θρου 4 της σύµβασης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της
Hellenic Train, ο πάροχος οφείλει να διευκολύνει την αγορά εισι-
τηρίων χρησιµοποιώντας κάθε δυνατό κανάλι πώλησης, όπως
διάθεση εισιτηρίων στα εκδοτήρια των σταθµών, διάθεση εισιτη-
ρίων µέσω διαδικτύου, διάθεση εισιτηρίων µέσω αυτόµατων µη-
χανηµάτων πώλησης στους χώρους των σταθµών, διάθεση
εισιτηρίων σε ανεξάρτητα σηµεία πώλησης ή και µεταπώληση
που τυχόν θελήσει να δηµιουργήσει ο πάροχος κατά την απόλυτη
κρίση του.

Σε περίπτωση που για οποιονδήποτε λόγο δεν υπάρχει η δυ-
νατότητα έκδοσης εισιτηρίων στους σιδηροδροµικούς σταθµούς,
η πώληση εισιτηρίων δύναται να πραγµατοποιηθεί είτε µετά την
επιβίβαση και εντός των αµαξοστοιχιών. 

Συνεπώς, µε βάση τη σύµβαση, δεν υφίσταται δυνατότητα πε-
ραιτέρω παρέµβασης. Όµως, σε αυτή τη φάση -συγκρατήστε το
αυτό- η εταιρεία δεσµεύεται να αναβάλει το κλείσιµο των παρα-
πάνω εκδοτηρίων για διάστηµα δύο µηνών, προκειµένου να επα-
ναξιολογηθούν κάποια στοιχεία µε κριτήρια την καλύτερη εξυπη-
ρέτηση του πολίτη και το κόστος-όφελος των εναλλακτικών επι-
λογών.

Με ρωτήσατε για το 2019 και να κάνουµε µία σύγκριση. Τον Ια-
νουάριο του 2019 µετακινήθηκαν Αθήνα – Θεσσαλονίκη - Αθήνα
46.505 συµπατριώτες µας. Τον Ιανουάριο του 2024 µετακινήθη-
καν 48.628 και τον Ιανουάριο του 2025 µετακινήθηκαν 58.873.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Δεν είναι µία γραµµή ο
ΟΣΕ. Ο ΟΣΕ είναι όλη η Ελλάδα, κύριε Υπουργέ!
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Μισό λεπτό, κύριε συνάδελφε. Απαντάω στα ερωτήµατά
σας. Μου λέτε για το 2019 και σας απαντάω για το 2019. 

Συνεπώς, εγώ έχω τα στοιχεία για τον βασικό σιδηροδροµικό
άξονα. Όλο το 2019 µετακινήθηκαν 888.000 συµπατριώτες µας
και όλο το 2024 -αυτό είναι ανά έτος που µπορούµε να συγκρί-
νουµε- 766.965, όπως σας ανέφερα προηγουµένως.

Σε ό,τι αφορά τη σύµβαση µε τη Hellenic Train, υπενθυµίζω ότι
έχουµε τρεις συµβάσεις. Έχουµε του Ελληνικού Δηµοσίου µε τη
Hellenic Train για την αποζηµίωση παροχής υποχρεωτικής δηµό-
σιας υπηρεσίας στις επιβατικές µεταφορές, έχουµε του ΟΣΕ µε
τη Hellenic Train για τη χρήση του δικτύου και των υποδοµών και
έχουµε και της ΓΑΙΟΣΕ µε τη Hellenic Train για τη µίσθωση τρο-
χαίου υλικού. Αυτές υλοποιούνται και πρόσφατα υλοποιήσαµε
και τις οφειλές του 2023 που ένα µεγάλο κοµµάτι, πάνω από το
60%, πήγε στον ΟΣΕ και τη ΓΑΙΟΣΕ για να πληρωθούν, µεταξύ
άλλων, και η ΔΕΗ, αλλά και για να αποζηµιωθούν οι εργαζόµενοι
της Hellenic Train. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Εάν από την εν εξελίξει δικαστική έρευνα προκύψουν ευθύνες
της Hellenic Train, όπως έχουµε πει πάρα πολλές φορές, τότε
αυτό είναι κάτι το οποίο θα αξιολογήσουµε ως Ελληνική Κυβέρ-
νηση και θα προσδιοριστούν οι τυχόν περαιτέρω πρωτοβουλίες.
Σήµερα υλοποιούµε αυτές τις συµβάσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 1ο Πειραµατικό Γυµνάσιο Νέας Ιωνίας Μαγνη-
σίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει παιδιά και σας εύχεται καλή πρό-
οδο!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Πιστεύω ότι έχετε ενηµερωθεί πως η Βουλή εκτός από την ψή-

φιση νόµων, έχει και µία άλλη σηµαντική λειτουργία που ονοµά-
ζεται κοινοβουλευτικός έλεγχος. Ένας Βουλευτής ρωτά και ο
αντίστοιχος Υπουργός απαντά. Γι’ αυτό και σήµερα βλέπετε έναν
να ρωτάει και τον Υπουργό να απαντάει. Δεν βλέπετε την Αί-
θουσα γεµάτη, αλλά παρακολουθεί τη συνεδρίαση ζωντανά ο ελ-
ληνικός λαός, γιατί τα θέµατα που τίθενται είναι σηµαντικά. Είναι
επίκαιρα και γι’ αυτό αυτές οι ερωτήσεις λέγονται επίκαιρες ερω-
τήσεις. 

Και τώρα προχωράµε στην ενδέκατη µε αριθµό 508/10-2-2025
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου
Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Για την ασφάλεια και τις ελ-
λείψεις σε προσωπικό και εξοπλισµό στην Υπηρεσία Πολιτικής
Αεροπορίας (ΥΠΑ)».

Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, λίγες µέρες µετά το τραγικό πολύνεκρο αερο-

πορικό δυστύχηµα στην Ουάσιγκτον, το οποίο στοίχισε τη ζωή
σε εξήντα επτά ανθρώπους, έχουν έρθει στη δηµοσιότητα πολ-
λές πληροφορίες από τις ΗΠΑ σχετικά µε την κατάσταση των συ-
στηµάτων ασφαλείας της Πολιτικής Αεροπορίας, αλλά και τις
συνθήκες εργασίας των εργαζοµένων. 

Ενώ, λοιπόν, συµπληρώνονται σχεδόν δύο χρόνια από το προ-
διαγεγραµµένο έγκληµα των Τεµπών που ανέδειξε µε τον πιο
τραγικό τρόπο τα τεράστια προβλήµατα που υπάρχουν στον σι-
δηρόδροµο της χώρας µας, αλλά και στις µεταφορές στο σύνολό
τους, όπως επιβεβαιώνουν πολλά ακόµη περιστατικά τα οποία το
ΚΚΕ έχει καταγγείλει µέσα και έξω από τη Βουλή, πληθαίνουν οι
καταγγελίες από τους εργαζόµενους στην Υπηρεσία Πολιτικής

Αεροπορίας σχετικά µε τις ελλείψεις σε προσωπικό, αλλά και
στον εξοπλισµό επιτήρησης και επικοινωνιών. 

Πιο συγκεκριµένα, υπάρχει µεγάλη υποστελέχωση στον κλάδο
των ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας µε τις οργανικές θέσεις να
είναι συνολικά επτακόσιες, αλλά καλύπτονται λιγότερες από εξα-
κόσιες, ενώ τα επόµενα χρόνια θα υπάρξει κύµα συνταξιοδοτή-
σεων, λόγω του µεγάλου µέσου όρου ηλικίας του προσωπικού.
Όπως δηλώνουν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, πλησιάζει η καλοκαιρινή
σεζόν του 2025 και θα βρει το υπάρχον και επιβαρυµένο από κό-
πωση προσωπικό αντιµέτωπο µε όλο και αυξανόµενη αεροπορική
κίνηση, όπως δείχνουν τα νούµερα των τελευταίων ετών. 

Χαρακτηριστικά, κύριε Υπουργέ, στο Κέντρο Ελέγχου Περιο-
χής Αθηνών -  Μακεδονίας στελεχώνονται µόνο οι εκατόν σαρά-
ντα από τις διακόσιες είκοσι θέσεις που έπρεπε να καλύπτονται,
ώστε να είναι ανοιχτοί όλοι οι τοµείς ελέγχου περιοχής. Επίσης,
είναι πολλά τα περιφερειακά αεροδρόµια που λειτουργούν µε
βάρδιες ενός µόνο ελεγκτή. 

Επιπλέον, υπάρχουν πρόσφατες, αλλά και παλαιότερες καταγ-
γελίες των εργαζοµένων για χρήση απαρχαιωµένου εξοπλισµού
επιτήρησης και επικοινωνιών, µε χαρακτηριστικό το πολύ επικίν-
δυνο περιστατικό στη Ρόδο τον Αύγουστο του 2024, κατά το
οποίο χάθηκε η εικόνα του ραντάρ που εξυπηρετεί το αεροδρό-
µιο. Ακόµη, τις τελευταίες ηµέρες έχει γίνει γνωστό από τους ερ-
γαζόµενους ότι στην τερµατική της Αθήνας, εξαιτίας του παρω-
χηµένου εξοπλισµού, δεν υπάρχει λειτουργικό σύστηµα που να
χρησιµοποιείται για την προειδοποίηση εµπλοκών και ο ελεγκτής
που εργάζεται δεν λαµβάνει καµία ειδοποίηση από το σύστηµα,
σχετικά µε το ότι αεροσκάφη βρίσκονται σε πορεία σύγκρουσης.
Εποµένως, η αποφυγή συµβάντων εξαρτάται αποκλειστικά από
την επιχειρησιακή ετοιµότητα του ελεγκτή.

Παρά τα παραπάνω σοβαρά προβλήµατα, η διοίκηση της ΥΠΑ
τα τελευταία χρόνια προχώρησε σε αύξηση των αεροσκαφών
που προβλέπεται να αφιχθούν στο Αεροδρόµιο Βενιζέλος µέσα
σε µία ώρα, αρχικά από είκοσι δύο σε είκοσι οκτώ και στη συνέ-
χεια σε τριάντα. Μάλιστα, µε βάση τις αναφορές των εργαζοµέ-
νων, αλλά και τις καταγεγραµµένες αφίξεις, εξαιτίας της εντατι-
κοποίησης, αλλά και της πίεσης για εξυπηρέτηση των αεροπορι-
κών εταιρειών, οι τριάντα αφίξεις σε µία ώρα γίνονται ακόµα πε-
ρισσότερες κατά την καλοκαιρινή τουριστική περίοδο.

Τέλος, σε πρόσφατη απάντηση της διοίκησης της ΥΠΑ σε ανα-
κοίνωση των εργαζόµενων, αναφέρθηκε στο ωράριο των ελε-
γκτών εναέριας κυκλοφορίας δηλώνοντας πως είναι µικρότερο
από ό,τι στο εξωτερικό και δείχνοντας ξεκάθαρη πρόθεση για αύ-
ξηση του ωραρίου µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την ασφάλεια
των πτήσεων σε συνδυασµό µε τα παραπάνω κρίσιµα προβλή-
µατα που παραµένουν.

Ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αν η Κυβέρνηση προτίθεται
να πάρει µέτρα ώστε να γίνουν όλες οι απαραίτητες προσλήψεις
σε όλους τους κλάδους της ΥΠΑ για την ασφαλή λειτουργία των
πτήσεων, παίρνοντας υπ’ όψιν και τις συνταξιοδοτήσεις των επό-
µενων ετών και να µην υπάρξει καµία δυσµενής µεταβολή στα
εργασιακά δικαιώµατα των εργαζοµένων της ΥΠΑ.

Επίσης, προτίθεστε να επιλύσετε όλα τα προβλήµατα που
υπάρχουν στον υπάρχοντα εξοπλισµό και να προµηθευτεί η ΥΠΑ
άµεσα σύγχρονους εξοπλισµούς επιτήρησης και επικοινωνιών,
που θα διευκολύνουν το έργο των εργαζοµένων ώστε οι πτήσεις
να διεξάγονται µε ασφάλεια και να αποφύγουµε τα «Τέµπη του
αέρα», όπως δηλώνουν και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε συνάδελφε, διαβάζουµε, ακούµε και συνοµιλούµε
και µε τους εκπροσώπους των εργαζοµένων. Όπως και στην προ-
ηγούµενη ερώτηση –και δεν µίλησα γι’ αυτό, έχω την επιστολή
των εργαζοµένων των εκδοτηρίων σιδηροδροµικών σταθµών-
έτσι και εδώ έχουµε και τις επιστολές των εργαζοµένων της ΥΠΑ
και των ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας. Θα επανέλθω σε αυτό
στη δευτερολογία µου.

Να µείνουµε λίγο στο κοµµάτι των προσλήψεων που είπατε,
στην πρώτη ενότητα. Σύµφωνα µε την ενηµέρωση της ΥΠΑ, η
υπηρεσία προβαίνει διαρκώς σε ενέργειες για την ενίσχυση του

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 17 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7921



προσωπικού στον κλάδο ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας. Έχει
ήδη προσλάβει τριάντα πέντε το 2023 και είκοσι εννέα το 2024.
Περαιτέρω, ειδικά σε σχέση µε τις προσλήψεις ελεγκτών, ψηφί-
στηκε –σας θυµίζω- νοµοθετική ρύθµιση µε την οποία θεσπίζεται
ειδική διαδικασία προσλήψεων µέσω ΑΣΕΠ, σε συνεργασία µε
διεθνείς οργανισµούς. Συγκεκριµένα, στο άρθρο 62 του ν.5149/
2024 που πρόσφατα ψηφίσαµε, εξασφαλίζονται ταχύτεροι χρόνοι
υλοποίησης και ο τελικός πίνακας κατάταξης παραµένει ενεργός
επί τριετία από την έκδοση των τελικών αποτελεσµάτων. Αποτέ-
λεσµα αυτού είναι η διασφάλιση της δυνατότητας της ΥΠΑ να
απορροφά από αυτόν τον πίνακα ετησίως προσωπικό µε αίτηµα
προς το ΑΣΕΠ, σύµφωνα µε το άρθρο περί του ετήσιου προγραµ-
µατισµού προσλήψεων κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης.

Στο πλαίσιο εφαρµογής αυτής της νοµοθετικής ρύθµισης δη-
µοσιεύτηκε το 2024 νέα προκήρυξη, η 2Γ/2024, για επιπλέον ενε-
νήντα επτά ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας. Σε αυτήν την
προκήρυξη, η ΥΠΑ πέρα από τη θεσµική συνεργασία της µε το
ΑΣΕΠ, καινοτόµησε υπογράφοντας συµφωνία µε τον ευρωπαϊκό
Οργανισµό EUROCONTROL για τη διενέργεια γραπτού διαγωνι-
σµού µε τη χρήση του λογισµικού FIST, το οποίο χρησιµοποιείται
για τις προσλήψεις των ελεγκτών σε πενήντα έξι χώρες παγκο-
σµίως, διασφαλίζοντας ταχύτητα, ποιότητα επιλογής και αξιοπι-
στία. 

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι ο διαγωνισµός θα διεξαχθεί σε
τρία στάδια, αρχής γενοµένης από τώρα, 4 Μαρτίου και αναµέ-
νεται να ολοκληρωθεί τον Ιούνιο του 2025. Με αυτές τις ενέρ-
γειες διασφαλίζουµε την απρόσκοπτη πρόσληψη ελεγκτών
εναέριας κυκλοφορίας, σύµφωνα µε τις εκάστοτε ανακύπτουσες
επιχειρησιακές ανάγκες µέχρι το 2028. 

Επίσης, µέχρι το τέλος Μαρτίου του 2025 θα έχει ολοκληρωθεί
η αρχική εκπαίδευση αυτών που προσελήφθησαν το 2024 και οι
οποίοι θα στελεχώσουν µονάδες τόσο των Αθηνών, όσο και των
περιφερειακών αεροδροµίων. 

Επιπρόσθετα, ολοκληρώθηκαν δεκατρείς εσωτερικές µετατά-
ξεις από άλλους κλάδους της ΥΠΑ και έντεκα εξωτερικές µετα-
τάξεις από διάφορους κλάδους του Ελληνικού Δηµοσίου. Επιση-
µαίνουµε, τέλος, ότι στην ΥΠΑ υφίσταται ετήσιο σχέδιο κάλυψης
επιχειρησιακών αναγκών περιφερειακών αεροδροµίων µε µετα-
κινήσεις προσωπικού από άλλες µονάδες µε επαρκή στελέχωση,
µε στόχο να διασφαλιστεί η απρόσκοπτη παροχή του έργου για
τη λειτουργία των αεροδροµίων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι γεγονός ότι οι ελεγκτές δίνουν καθηµε-

ρινά µια άνιση µάχη µε τις µεγάλες ελλείψεις προσωπικού και το
ξέρετε πάρα πολύ καλά. Το 2025 θα υπάρχει, δυστυχώς, αυτή η
έλλειψη του 30% των αναγκαίων θέσεων ελεγκτών που είναι ση-
µαντικές, για να λειτουργεί µε ασφάλεια η ΥΠΑ.

Είναι γνωστό επίσης σε σας, κύριε Υπουργέ –διότι και στο προ-
ηγούµενο νοµοσχέδιο µαζί ήµασταν, αλλά και σε αυτό- ότι οι ελε-
γκτές λένε ότι σε µονάδες της περιφέρειας υπάρχουν ελεγκτές
που εργάζονται µόνοι τους στον Πύργο Ελέγχου, χωρίς στην
πραγµατικότητα να µπορούν να κάνουν ένα διάλειµµα. Το ίδιο
ισχύει και σε αεροδρόµια που στελεχώνονται από τηλεπικοινω-
νιακούς, τα οποία διακόπτουν τη λειτουργία τους αν αρρωστήσει
ο µοναδικός υπάλληλος!

Δεν µπορεί να συνεχίσει έτσι η κατάσταση, κύριε Υπουργέ. Ο
Σύλλογος των Τηλεπικοινωνιακών έχει καταγγείλει ότι αντί η υπη-
ρεσία να προσλάβει προσωπικό, προσπαθεί να καλύψει το πρό-
βληµα µειώνοντας τον χρόνο της εκπαίδευσης που προβλέπεται,
κύριε Υπουργέ και καλύπτει µε ανεκπαίδευτους εργαζόµενους ή
µε λειψά εκπαιδευµένους εργαζόµενους το κενό, κάτι που είναι
σε βάρος της ασφάλειας. 

Οι εργαζόµενοι, λοιπόν, καταγγέλλουν ότι παρά το µειωµένο
και κουρασµένο προσωπικό, αυξήθηκε το ωριαίο όριο αφίξεων
µε πιέσεις των εταιρειών, αλλά και της διοίκησης, για να λειτουρ-
γούν πιο εντατικά οι εργαζόµενοι και να εξυπηρετούν τις πτήσεις

στο αεροδρόµιο. 
Στον έλεγχο εναέριας κυκλοφορίας υπάρχουν όρια χωρητικό-

τητας που ορίζουν το πόσα αεροπλάνα µπορούν να γίνονται αντι-
κείµενο διαχείρισης σε συγκεκριµένο χώρο και χρόνο, µε ασ-
φάλεια, κύριε Υπουργέ. Η ασφάλεια, λοιπόν, στις πτήσεις, όπως
λέµε συνήθως, συντρίβεται σε αυτές τις µυλόπετρες –που είπατε
και προηγουµένως εσείς για το άλλο θέµα στο οποίο αναφερθή-
κατε- του κόστους και του οφέλους. Προκειµένου, λοιπόν, να µην
υπάρχει κόστος και να έχουν όφελος οι εταιρείες, δεν προσλαµ-
βάνουν και δεν υπάρχει και ο απαιτούµενος εξοπλισµός. 

Η πίεση, λοιπόν, που οι εταιρείες κάνουν συνολικά για µεγαλύ-
τερο όγκο κυκλοφορίας µεταφέρεται στους ελεγκτές, οι οποίοι
δουλεύουν χωρίς ρεπό. Πώς είναι δυνατόν ένας εργαζόµενος,
κύριε Υπουργέ, να δουλεύει εφτά µέρες την εβδοµάδα, να κου-
ράζεται και να µπορεί να αποδίδει ιδιαίτερα σε αυτόν τον τοµέα
που έχει να κάνει µε την ασφάλεια των πτήσεων; Είναι απαράδε-
κτο και δεν µπορεί να δικαιολογείται επ’ ουδενί!

Επίσης, στο θέµα των εξοπλισµών που είπατε, δεν µπορεί να
συνεχίσει αυτή η λειτουργία µε τέτοιον απαρχαιωµένο, να το πω
έτσι, εξοπλισµό στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας. Είναι κρί-
σιµο αυτό το ζήτηµα και πρέπει άµεσα να προχωρήσει η Κυβέρ-
νηση προκειµένου να γίνει η αντίστοιχη προµήθεια. Οι εταιρείες
που παρέχουν τα συστήµατα βρίσκονται σε συνεχή ανταγωνισµό,
κύριε Υπουργέ και διαµάχη µεταξύ τους που θυµίζει τις διαµάχες
που οδήγησαν στην καθυστέρηση παράδοσης κρίσιµων έργων
και συστηµάτων στους σιδηρόδροµους.

Εδώ, λοιπόν, χρειάζεται άµεση παρέµβαση. Με τη σύσταση της
ΑΠΑ καταργήθηκαν οι αεροπορικές αρχές που ήταν εγκατεστη-
µένες στα αεροδρόµια για να ελέγχουν τις αεροµεταφορές.
Όπως καταγγέλλει ο Σύλλογος Αερολιµενικών, πλέον η ΑΠΑ ανα-
θέτει τον έλεγχο των ιδιωτικών εταιρειών σε ιδιώτες. Μετά τις αε-
ροπορικές εταιρείες και τα αεροδρόµια, τα οποία είτε έχουν
εκχωρηθεί σε ιδιώτες, όπως της Fraport, προετοιµάζεται η ιδιω-
τικοποίηση και της αεροναυτιλίας, δηλαδή των Πύργων Ελέγχου
και του ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας στο ελληνικό FIR. Πρό-
κειται για πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που περιγράφεται
στο αντίστοιχο θεσµικό πλαίσιο, τον «Ενιαίο Ευρωπαϊκό Ουρανό».

Οι εργαζόµενοι προειδοποιούν ότι αυτή η κατάσταση οδηγεί
σε «Τέµπη του αέρα» και διεκδικούν την άµεση λύση όλων αυτών
των ζητηµάτων που παραθέσαµε, τους δύο τοµείς, δηλαδή τις
προσλήψεις και την προµήθεια του αναγκαίου εξοπλισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Όπως είπα, θα επανέλθω τώρα. 

Μιλήσατε για άµεση λύση. Το επαναλάβατε τέσσερις φορές.
Θα σας απαντήσω όχι µε βάση τι πιστεύω εγώ –θα σας το δώσω
γραπτώς- αλλά µε βάση τι λένε οι εργαζόµενοι τους οποίους επι-
καλείστε. Μιλάτε για άµεση λύση, επικαλείστε τους εργαζόµε-
νους και οι εργαζόµενοι, τους οποίους και επικαλείστε, λένε ότι
δεν υπάρχει άµεση λύση, δηλαδή ακριβώς το αντίθετο από αυτό
που λέτε.

Πρώτη παρατήρηση. Όροι χωρητικότητας και όρια χωρητικό-
τητας. Έχουν συµφωνηθεί µεταξύ ΥΠΑ και εργαζόµενων να είναι
εκεί που υπάρχει ασφάλεια στις  µετακινήσεις και µε βάση αυτά
καθορίζονται και τα ιδιαίτερα µισθολόγια των ελεγκτών εναέριας
κυκλοφορίας. 

Δεύτερη παρατήρηση. Είπατε για τα συστήµατα ασφαλείας.
Δεν θα τα αναλύσω εδώ που είµαστε. Οφείλω, όµως, να ενηµε-
ρώσω το Ελληνικό Κοινοβούλιο γιατί το θέµα είναι εξαιρετικά ση-
µαντικό και χρονίζον. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το δελτίο Τύπου της 1ης Φεβρουαρίου
2025, όπως δόθηκε στη δηµοσιότητα από την Υπηρεσία Πολιτι-
κής Αεροπορίας για κάθε ένα έργο. Είναι πολύ σοβαρό αυτό το
οποίο αναδείξατε. Η διαφοροποίησή µου εµένα είναι στο «άµεσα»
και θα σας εξηγήσω γιατί.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)
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Το τρίτο στοιχείο στο οποίο αναφερθήκατε στην πρωτολογία
σας και στην ερώτησή σας αφορά στη µη ύπαρξη λειτουργικού
συστήµατος που να χρησιµοποιείται για προειδοποίηση εµπλο-
κών και ο ελεγκτής που εργάζεται δεν λαµβάνει καµία ειδοποίηση
από το σύστηµα ότι αεροσκάφη βρίσκονται σε πορεία σύγκρου-
σης. 

Θέλω να σας πω ότι όταν γίναµε κοινωνοί αυτού του θέµατος,
όπως επιβεβαιώνουν οι ίδιοι οι ελεγκτές, συγκαλέσαµε σύσκεψη
στο Υπουργείο και µε την ΥΠΑ και µε την ΑΠΑ. Το σύστηµα αυτό
είναι λειτουργικό και τεχνικά διαθέσιµο σε όλες τις φάσεις της
πτήσης από πότε, κύριε συνάδελφε; Από το 1999. Από το 1999
είναι λειτουργικό και τεχνικά διαθέσιµο, αλλά βάσει των υφιστά-
µενων καθιερωµένων επιχειρησιακών διαδικασιών, δεν αξιοποι-
είται στην τερµατική περιοχή Αθηνών και ως εκ τούτου, δεν
χρησιµοποιείται από τους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας. Η
απόφαση περί µη επιχειρησιακής εκµετάλλευσης οφείλεται στην
παραγωγή ψευδών συνεγέρσεων από εγκαταστάσεώς τους το
1999 και αυτά είναι η κύρια αιτία που δεν ετέθη θέµα χρήσης
τους στο υπάρχον σύστηµα. Δηλαδή, τίθεται ένα θέµα σήµερα,
το οποίο εµείς δεν το προσπερνάµε, παρά το γεγονός ότι είναι η
ίδια κατάσταση από το 1999. Σε κανονιστικό επίπεδο και µε βάση
τις εφαρµοστέες απαιτήσεις και εποπτικούς ελέγχους που έχουν
διεξαχθεί από την ΑΠΑ, υπάρχει συµµόρφωση της ΥΠΑ µε την
ισχύουσα ενωσιακή νοµοθεσία. Δεν απαιτείται πιστοποίηση
αυτού του συστήµατος, καθώς το σύστηµα αεροναυτιλίας που
είναι εγκατεστηµένο και λειτουργεί φέρει όλα τα απαραίτητα πι-
στοποιητικά πληρότητας στις προδιαγραφές του κατασκευαστή
για τη συγκεκριµένη επιχειρησιακή χρήση. 

Σε τεχνικό επίπεδο -σας είπα ότι δεν θα αφήσουµε τίποτα να
περάσει έτσι- ήδη διερευνώνται από την ΥΠΑ οι πλέον πρόσφο-
ρες λύσεις για την επέκταση χρήσης αυτού από τους ελεγκτές
εναέριας κυκλοφορίας της Προσέγγισης Αθηνών, στη βάση των
δυνατοτήτων του υπάρχοντος εγκατεστηµένου συστήµατος δια-
χείρισης εναέριας κυκλοφορίας. Εφόσον αξιολογηθεί ως τεχνικά
εφικτό και επιχειρησιακά ασφαλές και λειτουργικό, η ΥΠΑ θα
προβεί στις κατάλληλες ενέργειες για την ευρύτερη επιχειρη-
σιακή εκµετάλλευση του συγκεκριµένου εργαλείου από τους ελε-
γκτές εναέριας κυκλοφορίας της Προσέγγισης Αθηνών. Και αυτό
θα είναι ένα επιπλέον δίκτυ ασφαλείας, ενισχύοντας ακόµα πε-
ρισσότερο τις δυνατότητες για την ασφαλή διαχείριση της εναέ-
ριας κυκλοφορίας. Όπως σας είπα, ήδη στην ανακοίνωση που
έβγαλαν οι ελεγκτές, οι εργαζόµενοι, αναφέρονται σε αυτή τη
σύσκεψη που έγινε και στην πρόθεσή µας να ενισχύουµε ακόµα
περισσότερο την ασφάλεια. 

Κλείνω, λέγοντας το εξής: Και στη πρωτολογία σας και στη
δευτερολογία σας µιλήσατε και αναφερθήκατε στις δηµόσιες το-
ποθετήσεις και τα δελτία Τύπου του Σωµατείου των Ελεγκτών
Εναέριας Κυκλοφορίας. Θα µοιραστώ µαζί σας, χωρίς σχόλιο -
και θα το καταθέσω- τι έλεγε ο Πρόεδρος στις 16 Δεκεµβρίου
2024 στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου: «Την ώρα που
όλη η Ευρώπη έχει έλλειψη ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας, η
Ελλάδα έχει θέσει τις βάσεις για την επίλυση του προβλήµατος
της υποστελέχωσης τα επόµενα έτη, µε το άρθρο 62 του νόµου
για το ΑΣΕΠ», δηλαδή της Νέας Δηµοκρατίας, «που ψηφίστηκε
πριν από δύο µήνες µε τη στήριξη και του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών. Μπορούµε πλέον να προσβλέπουµε στην επί-
λυση του προβλήµατος στα επόµενα τρία µε πέντε έτη». 

Αυτά λέει ο Πρόεδρος. Αυτά που λέτε «άµεσα» εσείς. Πρώτα
απ’ όλα, επικροτεί τις πρωτοβουλίες τις οποίες έχουµε αναλάβει
και δεύτερον, έρχεται και απαντάει ρεαλιστικά στο τι µπορούµε
να προσδοκούµε. 

Δεύτερο σηµείο: «Η λύση είναι να στηρίξουµε όλοι το πρό-
βληµα των αεροµεταφορών στη χώρα µας, όπως κάνουν οι ελε-
γκτές µε αίσθηµα ευθύνης όλα τα χρόνια, µε περισσότερη
ένταση τα τρία τελευταία, έως ότου να αποδώσουν οι προσλή-
ψεις που ήδη έχουν δροµολογηθεί και να ολοκληρωθεί η εγκα-
τάσταση των νέων συστηµάτων, που πλέον όλοι έχουν καταλάβει
ότι είναι ζωτικής σηµασίας και το Υπουργείο προσπαθεί να επι-
ταχύνει. Μαγική λύση δεν µπορεί να υπάρξει σε ένα σύστηµα που
εδώ και πάνω από δεκαπέντε χρόνια έχει αφεθεί να φθίνει σε
οριακό σηµείο».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε
Υπουργέ, ήδη έχετε υπερβεί αρκετά τον χρόνο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών):

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
«Γίνονται προσπάθειες. Νοµίζω ότι πλέον το πρόβληµα το

έχουν καταλάβει όλοι και η ηγεσία της ΥΠΑ και το Υπουργείο και
φαίνεται να δραστηριοποιούνται. Δυστυχώς, το πρόβληµα είναι
τόσο µεγάλο που δεν µπορεί να λυθεί σε έναν χρόνο. Ακόµη και
σήµερα να υπογράφαµε για νέα συστήµατα, θα τα είχαµε -στην
καλύτερη περίπτωση- πρώτη φορά σε χρήση το καλοκαίρι του
’27, αν όχι του ’28». 

Συµπέρασµα: Οι ίδιοι οι εργαζόµενοι αναγνωρίζουν την προ-
σπάθεια που γίνεται σήµερα για να αντιµετωπίσουµε προβλήµατα
συσσωρευµένα των προηγούµενων δεκαετιών, µεταξύ άλλων και
αυτά που αφορούν στον ιδιωτικό τοµέα και αναδείξατε. Και ναι,
θα συνεχίσουµε µε επιµονή πάνω στον ίδιο δρόµο.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Υπουργέ.

Στις επόµενες τέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Στέφανος
Γκίκας. 

Ξεκινάµε λέγοντας ότι η όγδοη µε αριθµό 497/10-2-2025 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Δηµητρίου
Τζανακόπουλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής µε θέµα: «Θα ασκήσει τον κατά νόµο πειθαρχικό έλεγχο
ο αρµόδιος Υπουργός για το ναυάγιο της Πύλου µετά το πόρισµα
του Συνηγόρου του Πολίτη», καθώς και η ένατη µε αριθµό 512/
10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επι-
κρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής µε θέµα: «Το πόρισµα του Συνηγόρου του
Πολίτη για το πολύνεκρο ναυάγιο της Πύλου και η υπονόµευσή
του από το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής», οι
οποίες αναφέρονται στο ίδιο θέµα, θα συζητηθούν ταυτόχρονα,
χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώµατα των οµιλητών ως προς τον
χρόνο οµιλίας τους, σε εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου
4 του άρθρου 131 του Κανονισµού της Βουλής. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δηλαδή, ο κάθε Βου-

λευτής, έχει δύο λεπτά –εντάξει, αυτό δεν τηρείται, δίνεται µια
άνεση- για την πρωτολογία και τρία λεπτά για τη δευτερολογία
και ο Υπουργός αντίστοιχα έχει έξι και έξι λεπτά. Παίρνουν, δη-
λαδή, όλοι τον χρόνο. Θα σας παραπέµψω…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν συναινούµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εσείς µπορεί να µη

δέχεσθε, αλλά εγώ εφαρµόζω τον Κανονισµό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν εφαρµόζετε τον Κανο-

νισµό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είναι το ίδιο, δώστε

µου…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µου δώσετε τον λόγο

για ένα λεπτό;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Και εγώ θέλω τον λόγο, κύριε Πρό-

εδρε, επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι, δεν δίνω τον

λόγο, δεν υπάρχει θέµα λόγου, είναι σαφής ο Κανονισµός στο
άρθρο 131. Τουλάχιστον, για τον κ. Τζανακόπουλο ξέρω ότι είναι
άριστος νοµικός. Κύριε Καζαµία, µήπως έχετε βασικό πτυχίο νο-
µικής; 

Λοιπόν, διαβάζω: Άρθρο 131, παράγραφος 4 του Κανονισµού:
«Επίκαιρες ερωτήσεις που αναφέρονται στο ίδιο θέµα, συζητού-
νται ταυτόχρονα χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώµατα των οµι-
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λητών ως προς τον χρόνο της οµιλίας τους.», δεν υπάρχει κανένα
πρόβληµα αυτή τη στιγµή, θα αναπτύξετε τις θέσεις σας και ο κ.
Τζανακόπουλος και ο κ. Καζαµίας. Θα απαντήσει σε πρωτολογία
ο κύριος Υπουργός και στη συνέχεια θα δευτερολογήσει και ο
ένας και ο άλλος και θα απαντήσει σε δευτερολογία ο κύριος
Υπουργός. 

Ο κ. Τζανακόπουλος έχει τον λόγο για την πρωτολογία του. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε, κύριε Τζα-

νακόπουλε, δεν υπάρχει κάτι άλλο. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλετε να οδηγήσετε τη

διαδικασία σε καταστάσεις όπου θα αποχωρήσουµε από την Αί-
θουσα λέγοντας ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυτό είναι δικό σας
θέµα. Εγώ δεν προεδρεύω πρώτη φορά. Υπηρετώ τη Βουλή τριά-
ντα χρόνια και τα τελευταία έξι χρόνια είµαι Αντιπρόεδρος. Αυτή
είναι η διαδικασία την οποία εφαρµόζουµε πάντα κατά τον Κανο-
νισµό. Είστε αντίθετος µε τον Κανονισµό;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µου επιτρέψετε να µι-
λήσω ή θέλετε να κάνετε τώρα φασαρία για λόγους εντυπωσια-
σµού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και οι δύο Βουλευτές ερω-

τηθήκαµε προ της διαδικασίας, αν επιθυµούµε οι ερωτήσεις µας
να συζητηθούν µαζί ή ξεχωριστά. Και οι δύο δηλώσαµε µε από-
λυτη σαφήνεια στη Γραµµατεία ότι επιθυµούµε να συζητήσουµε
τις ερωτήσεις µας ξεχωριστά. Αν, όπως λέτε εσείς, προκύπτει ευ-
θέως και άνευ άλλου τινός από τον Κανονισµό αυτό το οποίο ανα-
φέρετε, για ποιον λόγο τέθηκε το ζήτηµα, προηγουµένως, στην
έγκριση τη δική µας;

Λέω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι κατά κοινοβουλευτικό έθιµο
οι Βουλευτές ερωτώνται αν θέλουν οι ερωτήσεις τους να συζη-
τηθούν µαζί και στη συνέχεια, εφόσον δεν επιθυµούν οι Βουλευ-
τές να συζητηθούν µαζί οι ερωτήσεις γίνεται κανονικότατα η
διαδικασία. Σε τίποτα δεν αλλάζει τους χρόνους αυτή η διαδικα-
σία και δεν καταλαβαίνω για ποιον λόγο επιθυµείτε αυτήν τη στι-
γµή να δηµιουργήσετε ζήτηµα χωρίς καµία απολύτως λογική.
Γιατί δηµιουργείτε ζήτηµα;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, πείτε την αι-
τιολογία σας και εσείς. Βλέπετε ότι δεν χρεώνω χρόνο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµφωνώ και εγώ
ότι δηµιουργείται ένα πρόβληµα εκ του µη όντος. Οι χρόνοι δεν
θα αλλάξουν. Και οι δύο δεν συναινούµε σε αυτήν τη διαδικασία.
Ερωτηθήκαµε, που σηµαίνει ότι υπάρχει θέµα συναίνεσης. Έχω
στο παρελθόν ερωτηθεί και είπα ότι δεν επιθυµώ. Αυτή είναι µια
πάγια πρακτική. Τώρα παραβιάζεται χωρίς να έχουµε προειδο-
ποιηθεί ότι θα γίνει αυτό το πράγµα, παρά το γεγονός ότι ερωτη-
θήκαµε και είπαµε ότι θέλουµε να συζητήσουµε τις επίκαιρες
ερωτήσεις µας ξεχωριστά και µας αιφνιδιάζετε µε έναν τρόπο
που είναι όχι ο δέων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ θα κάνω δεκτό

το αίτηµά σας. Ακούστε, όµως, κάτι: Αν ο Υπουργός στον δεύ-
τερο ερωτώντα κατά σειρά -πρώτος ερωτών είναι ο κ. Τζανακό-
πουλος και δεύτερος ο κ. Καζαµίας- πει «ήδη τα απήντησα αυτά»,
τότε θα δεχθείτε αυτή την απάντηση; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Προχωράµε όπως τις

ανέφερα.
Τον λόγο έχει ο κ. Τζανακόπουλος για να αναπτύξει την επί-

καιρη ερώτησή του. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Δυστυχώς, δεν είναι εδώ ο Υπουργός, ο κ. Στυλιανίδης για ένα

τόσο κρίσιµο θέµα, όπως είναι η διερεύνηση των συνθηκών υπό
τις οποίες συνέβη το ναυάγιο της Πύλου. Φαντάζοµαι έχει σηµα-
ντικότερα πράγµατα να κάνει από το να απαντήσει στους Βου-
λευτές της Αντιπολίτευσης γι’ αυτό το πολύνεκρο ναυάγιο, το

οποίο δεν είναι µόνο µία τραγωδία, αλλά, όπως προκύπτει, είναι
ένα κρατικό έγκληµα που στοίχισε τη ζωή περίπου εξακοσίων πε-
νήντα ανθρώπων, µεταξύ των οποίων βρέφη και µητέρες, τον Ιού-
νιο του 2023.

Θυµίζω ότι ο λόγος για τον οποίο ο Συνήγορος του Πολίτη εκ-
κίνησε την έρευνά του και πριν από λίγες ηµέρες δηµοσιοποίησε
τα αποτελέσµατά της, ήταν ότι το Λιµενικό Σώµα αρνήθηκε να
προχωρήσει στην από µέρους του διερεύνηση των συνθηκών του
ναυαγίου, ενώ στη συνέχεια υπήρξε και ρητή άρνηση του Λιµενι-
κού Σώµατος να συνεργαστεί µε τον Συνήγορο του Πολίτη στην
έρευνα την οποία ο ίδιος εκκίνησε.

Συγκεκριµένα, δεν διαβιβάστηκαν από τη µεριά του Λιµενικού
Σώµατος στοιχεία τα οποία ζήτησε ο Συνήγορος του Πολίτη,
όπως, για παράδειγµα, τα δεδοµένα από το κινητό τηλέφωνο του
πλοιάρχου του σκάφους του Λιµενικού Σώµατος, οι συνοµιλίες
του πλοιάρχου µε το Κέντρο Έρευνας και Διάσωσης που ξέρετε
ότι είναι πάρα πολύ κρίσιµες, διότι εκεί θα φαινόταν ποιες εντο-
λές έχει λάβει ο πλοίαρχος και τι ακριβώς υλοποίησε από τις συ-
γκεκριµένες εντολές του Κέντρου Έρευνας και Διάσωσης, µε τη
δικαιολογία ότι δεν καταγράφηκαν ψηφιακά οι συνοµιλίες, παρά
τη ρητή νοµοθετική πρόβλεψη, ότι δηλαδή είναι υποχρεωµένο το
Λιµενικό Σώµα να καταγράφει τις συγκεκριµένες συνοµιλίες, ενώ
επίσης δεν παραδόθηκε και το καταγραφικό υλικό από τις κάµε-
ρες του σκάφους, οι οποίες πάλι -κατά διαβολική σύµπτωση- δεν
λειτουργούσαν λόγω βλάβης. 

Εν πάση περιπτώσει, στο πόρισµά του ο Συνήγορος του Πολίτη
καταλογίζει ευθύνες σε οκτώ αξιωµατικούς του Λιµενικού Σώµα-
τος και εντοπίζει ενδείξεις τέλεσης ποινικών αδικηµάτων, µεταξύ
των οποίων η θανατηφόρα έκθεση, καθώς και η έκθεση σε κίν-
δυνο ζωής, υγείας και σωµατικής ακεραιότητας, ενώ προκύπτει
σαφώς ότι το Λιµενικό Σώµα έχει παραβιάσει διεθνείς υποχρεώ-
σεις της χώρας. 

Παρ’ όλα αυτά η Κυβέρνηση -σε τρεις, τουλάχιστον, περιπτώ-
σεις πρώτον µε την ανακοίνωση του Υπουργείου, δεύτερον µε το
άρθρο 1.900 λέξεων της κ. Βούλτεψη στην ιστοσελίδα «Liberal»,
αν δεν κάνω λάθος, και τρίτον µε τις τοποθετήσεις του κ. Μαρι-
νάκη- έσπευσε για άλλη µια φορά - έχει τριτώσει πλέον το κακό-
να κατηγορήσει όποιους ασκούν κριτική στην Κυβέρνηση ότι είναι
συνωµοσιολόγοι, παραδοξολόγοι, ότι θέλουν να υποθάλψουν
εγκληµατίες, ότι είναι πολιτικοί εγκάθετοι -µεταξύ αυτών των πο-
λιτικών εγκάθετων είναι και ο Συνήγορος του Πολίτη. 

Κύριε Υπουργέ, όπως σας είπα προηγουµένως το κακό έχει
τριτώσει. Πρώτα ήταν οι υποκλοπές, στη συνέχεια ήταν το
έγκληµα των Τεµπών, σήµερα είναι το έγκληµα της Πύλου.

Σας ρωτώ ευθέως: 
Έχετε την πρόθεση να ανακαλέσετε τις προσβλητικές για το

κράτος δικαίου τοποθετήσεις που έχετε κάνει ως Κυβέρνηση για
τον Συνήγορο του Πολίτη; Αφήστε την Αντιπολίτευση, µιλάω απο-
κλειστικά και µόνο για τον θεσµό, για την Ανεξάρτητη Αρχή. 

Έχετε σκοπό να απολογηθείτε για την άρνηση του Λιµενικού
Σώµατος να συνεργαστεί στη συγκεκριµένη έρευνα και να εκκι-
νήσετε πειθαρχική διαδικασία γι’ αυτήν την άρνηση συνεργασίας;

Έχετε σκοπό και πότε να εκκινήσετε πειθαρχική διαδικασία για
τα πειθαρχικά παραπτώµατα τα οποία φέρεται να έχουν τελέσει
οκτώ αξιωµατικοί του Λιµενικού Σώµατος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς θέλω να πω ότι η έκφραση του αγαπητού συναδέλ-
φου περί εγκλήµατος, τη στιγµή που υπάρχει µία δικαστική δια-
δικασία σε εξέλιξη, δεν είναι δόκιµος όρος. 

Δεν έχει καταδικαστεί κανένας για έγκληµα, κύριε συνάδελφε.
Άρα, µην εικάζετε παρακαλώ πάρα πολύ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κρατικό έγκληµα ήταν. Να
απαντάτε σε αυτά που λέγονται.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Από ’κεί και πέρα…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κρατικό έγκληµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. Περι-

µένετε να ακούσετε.
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ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Από ’κεί και πέρα, έχουµε τοποθετηθεί αρκετές
φορές για το ζήτηµα της Πύλου. Βεβαίως, αυτό το οποίο άλλαξε
είναι το πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη και βεβαίως και η
δηµοσιοποίηση του δικού µας δελτίου Τύπου.

Θέλω να πω ότι εµµένουµε στο δελτίο Τύπου, βεβαίως. Είναι η
άποψη του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. Το
πόρισµα αντικειµενικά επιχειρεί να µεταθέσει τη συζήτηση από
τα εγκληµατικά δίκτυα των διακινητών στα στελέχη του Λιµενικού
Σώµατος που αγωνίζονται νυχθηµερόν για την προστασία της
χώρας. Αυτό είχαµε πει. Επίσης, κατά το µέρος που έχει νοµικό
και όχι πολιτικό περιεχόµενο το πόρισµα του Συνηγόρου του Πο-
λίτη θα αξιολογηθεί από τα αρµόδια πειθαρχικά και δικαστικά όρ-
γανα σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις. 

Από ’κεί και πέρα, θέλω να σας πω ότι επειδή το θέµα είναι
πρωτίστως ανθρωπιστικό -µιλάµε για απώλειες ανθρώπινης ζωής,
µιλάµε για ένα θλιβερότατο περιστατικό- δεν θα πρέπει να τυγ-
χάνει πολιτικής εκµετάλλευσης. Αντίθετα, πιστεύουµε ότι είναι
ένα θέµα το οποίο θα έπρεπε να µας ενώνει ως προς την ειδική
του εκδοχή. 

Ποια είναι αυτή; Μιλάµε για παράνοµη διακίνηση µεταναστών,
µιλάµε για παράνοµη είσοδο στη χώρα ή στην Ευρώπη και, βέ-
βαια, µιλάµε για παράνοµη εκµετάλλευση και διακινδύνευση
όλων αυτών των ανθρώπων, των οποίων η ανάγκη γίνεται αντι-
κείµενο εκµετάλλευσης από τους ασυνείδητους διακινητές. Το
κεντρικό θέµα είναι αυτό και δεν πρέπει να µας διαφεύγει. Δεν
είναι αυτή η στιγµή να βάλουµε το Λιµενικό Σώµα στο στόχαστρο,
διότι αυτό φοβούµαι ότι κάνετε, αγαπητοί συνάδελφοι και, µάλι-
στα, όταν δεν έχει ολοκληρωθεί µία δικαστική διαδικασία που
είναι σε εξέλιξη. 

Θέλω να πω ότι, βεβαίως, στηρίζουµε το Λιµενικό Σώµα και
θέλω παρακαλώ -για να γραφτούν και στα Πρακτικά- να αναφέρω
δυο, τρία στοιχεία, για να καταλάβετε το εύρος των υπηρεσιών
του ένδοξου Λιµενικού Σώµατος προς την πατρίδα.

Μόνο το 2024, κύριε Πρόεδρε, σε επιχειρήσεις έρευνας-διά-
σωσης είχαµε εκατόν πενήντα οκτώ περιστατικά και σώθηκαν έξι
χιλιάδες εκατόν εβδοµήντα τρεις ανθρώπινες ζωές. Μπορεί να
είχαµε είσοδο στη χώρα σαράντα επτά χιλιάδων διακοσίων εξή-
ντα επτά παράτυπων µεταναστών και προσφύγων, αλλά µόνο το
2024 συλλάβαµε εξακόσιους είκοσι πέντε διακινητές. Δύο ολό-
κληρες φυλακές, δηλαδή, διακινητές. 

Αυτή είναι η υπηρεσία που προσφέρει το Λιµενικό Σώµα, η Ελ-
ληνική Ακτοφυλακή, πιστό στις αρχές και στις αξίες του, που είναι
–βεβαίως- η διασφάλιση, διαφύλαξη, επιτήρηση των θαλασσίων
συνόρων, ο σεβασµός προς τα ανθρώπινα δικαιώµατα και ο σε-
βασµός προς την ανθρώπινη ζωή και, βεβαίως, ο απόλυτος σε-
βασµός προς τους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου. 

Στη δευτερολογία µου θα επανέλθω για τα συγκεκριµένα δύο
ζητήµατα που µου ζητήσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
φυπουργέ. Ορίστε, κύριε Τζανακόπουλε, έχετε τον λόγο για τη
δευτερολογία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατ’ αρχάς να ξεκινήσω µε
το εξής, κύριε Υφυπουργέ. Η φράση «κρατικό έγκληµα» είναι πο-
λιτικός και όχι νοµικός χαρακτηρισµός. Εποµένως, είναι απολύ-
τως δόκιµος και εµµένω σε αυτό.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Είπατε «το έγκληµα της Πύλου»…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είπα «κρατικό έγκληµα της
Πύλου» και εµµένω σε αυτόν τον χαρακτηρισµό, ο οποίος απο-
τυπώνει την πραγµατικότητα έτσι όπως αυτή φαίνεται και στο πό-
ρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη.

Δυστυχώς, αυτά τα οποία είχα προεξοφλήσει ότι θα κάνετε
ήδη από την αρχική µου τοποθέτηση τα κάνατε κατά την απά-
ντησή σας. Τι σας είχα πει; Ότι οποιοσδήποτε σας ασκεί κριτική,
θεωρείται πολιτικός εγκάθετος, συνωµοσιολόγος, ότι έχει σκοπό
να βλάψει τα συµφέροντα της χώρας, ότι έχει σκοπό να συκοφα-
ντήσει τις κρατικές υπηρεσίες. Με λίγα λόγια αυτά είπατε, κατη-
γορώντας όχι απλώς και µόνο την Αντιπολίτευση και τα πολιτικά
κόµµατα που ενδιαφέρονται να ασκήσουν κοινοβουλευτικό
έλεγχο στην Κυβέρνηση για τις ενέργειές της, τις πράξεις και τις

παραλείψεις της σε σχέση µε τη διερεύνηση του ναυαγίου, αλλά
και τον ίδιο τον Συνήγορο του Πολίτη.

Είπατε κατά λέξη ότι µε το πόρισµά του ο Συνήγορος του Πο-
λίτη επιχειρεί να µεταθέσει τη συζήτηση από τις ευθύνες των δια-
κινητών στις ευθύνες του Λιµενικού Σώµατος. Αναρωτιέται κά-
ποιος, πρώτον, το γεγονός ότι οι διακινητές έχουν ευθύνες απο-
κλείει να έχει ευθύνες και το Λιµενικό Σώµα για την εξέλιξη αυτή
και για το τραγικό αυτό ναυάγιο; Φυσικά και όχι. Οφείλει η Κυ-
βέρνηση να διερευνήσει εάν και κατά πόσο συνυπάρχουν ευθύ-
νες σε αυτό που λέµε συνυπαιτιότητα, κύριε Υφυπουργέ, του
Λιµενικού Σώµατος µε τους διακινητές, στους οποίους εσείς θέ-
λετε να εστιάσετε την προσοχή σας; 

Ερώτηµα δεύτερο: Ποιον λόγο έχει ο Συνήγορος του Πολίτη
να µεταθέσει τη συζήτηση από τους διακινητές στις ευθύνες του
Λιµενικού Σώµατος και τελικά, της Κυβέρνησης; Είναι πολιτικός
εγκάθετος ο Συνήγορος του Πολίτη; Διότι -σας θυµίζω- ότι αυτά
έχετε πει και για την Ανεξάρτητη Αρχή για τη Διασφάλιση του
Απορρήτου των Τηλεπικοινωνιών. Ως πολιτικό εγκάθετο κατηγο-
ρήσατε τον κ. Ράµµο, όταν επιχείρησε να ελέγξει τις πράξεις και
τις παραλείψεις της Κυβέρνησης σε σχέση µε τις παρακολουθή-
σεις. Ως πολιτικό εγκάθετο κατηγορείτε τώρα τον Συνήγορο του
Πολίτη, επειδή επιχειρεί να ελέγξει την Κυβέρνηση σε σχέση µε
τις πράξεις και τις παραλείψεις της για τη διερεύνηση του ναυα-
γίου της Πύλου. Ως πολιτικό εγκάθετο κατηγορείτε οποιονδήποτε
εκπρόσωπο Ανεξάρτητης Αρχής, ο οποίος στην πραγµατικότητα
το µόνο που κάνει είναι το καθήκον του και το µόνο που κάνει
είναι να ασκεί την αρµοδιότητά του, δηλαδή να σας ελέγχει, όπως
έχει ευθύνη να το κάνει από το Σύνταγµα. Επιµένετε σε αυτή τη
γραµµή της στοχοποίησης οποιουδήποτε δεν αναπαράγει,
απλούστατα, τις κυβερνητικές εκφωνήσεις, οποιονδήποτε πάει
να σας ελέγξει και επιµένετε να µην απαντάτε.

Έχετε, λοιπόν, ένα πόρισµα εκατόν σαράντα οκτώ σελίδων,
από το οποίο προκύπτουν ενδείξεις τέλεσης πειθαρχικών παρα-
πτωµάτων για συγκεκριµένα στελέχη του Λιµενικού Σώµατος.
Προτίθεστε να εκκινήσετε την πειθαρχική διαδικασία ή θα το θά-
ψετε και αυτό; Ευθεία ήταν η ερώτηση και στην ερώτηση δεν
απαντήσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Κατ’ αρχάς η έκφραση «πολιτικός εγκάθετος» είναι
δική σας έκφραση και δεν έχει ειπωθεί από την Κυβέρνηση ούτε
από κανένα στέλεχος δικό µας. Εγώ, απλώς, επανέλαβα µια κρι-
τική που έγινε από πλευράς του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής στο πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη,
χωρίς να χρησιµοποιώ αυτές τις φράσεις που εσείς αποδίδετε.

Σε κάθε περίπτωση, θέλω να σας πω ότι ήρθε το πόρισµα. Το
πόρισµα αυτό είναι εκατόν σαράντα οκτώ σελίδες. Μελετάται
αυτή τη στιγµή ενδελεχώς από τις υπηρεσίες του Υπουργείου
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, προκειµένου ο Υπουργός
µας, ο κ. Στυλιανίδης, να αποφασίσει ή όχι µε τις υπηρεσίες εάν
θα ασκήσει, θα εφαρµόσει την πειθαρχική δικαιοδοσία. Επίσης,
γνωρίζετε ότι το πόρισµα αυτό βρίσκεται ήδη και στο ναυτοδι-
κείο, στον εισαγγελέα, ο οποίος εκτελεί αυτήν τη στιγµή την
έρευνα της υπόθεσης.

Αυτό που λέµε σε όλους τους τόνους είναι ότι είναι ένα θέµα
πολύ σοβαρό, είναι ένα θέµα, το οποίο µας έχει στεναχωρήσει
όλους, όταν χάνονται ανθρώπινες ζωές και, βεβαίως, ότι θα σε-
βαστούµε απολύτως την απόφαση της δικαιοσύνης.

Από εκεί και πέρα, όταν η Ανεξάρτητη Αρχή θεωρούµε εµείς
ότι κάποια ζητήµατα τα αντιλαµβάνεται µονοµερώς, είναι δι-
καίωµά µας, εφόσον δεν υπάρχει ακόµη απόφαση της δικαιοσύ-
νης, να εκφράσουµε την άποψή µας ως Υπουργείο Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής.

Άρα, απαντώ στο µεν πρώτο θέµα για την πειθαρχική διαδικα-
σία, εξετάζεται, αξιολογείται. Σε σύντοµο χρονικό διάστηµα θα
αποφασιστεί. Στο δε δεύτερο και ουσιαστικό, είναι ότι αναµέ-
νουµε µε πολύ σεβασµό την απόφαση της δικαστικής διαδικα-
σίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχαρι-
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στούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», σαράντα οκτώ µα-
θήτριες και µαθητές και έξι συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Δη-
µοτικό Σχολείο Άρτας.

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Μπορεί να σας έχει εξηγηθεί από τους συνεργάτες µας ότι σή-
µερα, αυτή τη στιγµή, δεν ψηφίζει νόµους η Βουλή. Κάνει µια
άλλη διαδικασία που λέγεται κοινοβουλευτικός έλεγχος. Ένας
Βουλευτής ερωτά και ο αρµόδιος Υπουργός απαντά για επίκαιρα
θέµατα, που αναφέρονται στην καθηµερινότητα των Ελλήνων πο-
λιτών και όχι µόνο. 

Και προχωρούµε στην επόµενη ερώτηση, την οποία έχω ανα-
φέρει ήδη και είναι η ένατη µε αριθµό 512/10-2-2025 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Αλέξανδρου
Καζαµία προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
µε θέµα: «Το πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη για το πολύνε-
κρο ναυάγιο της Πύλου και η υπονόµευσή του από το Υπουργείο
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής».

Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι -όπως θα φανεί στη συνέχεια- ήταν σοφή η από-

φαση να συζητήσουµε τις ερωτήσεις µας ξεχωριστά για το θέµα
του ναυαγίου της Πύλου. Λυπούµαστε για το γεγονός ότι ο ίδιος
ο Υπουργός δεν βρίσκεται εδώ να συζητήσει τις επίκαιρες ερω-
τήσεις για το σηµαντικό αυτό θέµα.

Το ναυάγιο της Πύλου στοίχισε πεντακόσιες πενήντα, ίσως και
εξακόσιες πενήντα ζωές και, δυστυχώς, το πόρισµα του Συνηγό-
ρου του Πολίτη που δηµοσιοποιήθηκε στις 3 Φεβρουαρίου δεν
είναι ένα πόρισµα το οποίο προέκυψε κατόπιν συνεργασίας µε
το Υπουργείο σας, κύριε Υπουργέ. Αυτό που συνέβη είναι ότι ο
Συνήγορος του Πολίτη σας είχε αποστείλει τρεις επιστολές από
το 2023, τον Ιούνιο, τον Ιούλιο και τον Αύγουστο, ζητώντας σας
να διεξαγάγετε εσείς εσωτερική έρευνα για το θέµα αυτό και να
συνεργαστείτε και αρνηθήκατε να το κάνετε αυτό. Κατά συνέπεια
ο Συνήγορος του Πολίτη αποφάσισε σύµφωνα µε τον νόµο να
διεξαγάγει ιδία έρευνα. Στην έρευνα αυτή διαπίστωσε ότι υπάρ-
χουν σαφείς ενδείξεις, λέει, για οκτώ ανώτερους αξιωµατικούς
του Λιµενικού Σώµατος ως προς τη γνώση και παράβλεψη εκ µέ-
ρους τους του κινδύνου για τη ζωή, την υγεία και τη σωµατική
ακεραιότητα των επιβαινόντων αλλοδαπών στο αλιευτικό «Adri-
anna», οι οποίοι οκτώ ανώτεροι αξιωµατικοί, σύµφωνα µε τον Συ-
νήγορο του Πολίτη, κρίνονται ελεγκτέοι για θανατηφόρα έκθεση.
Ο Συνήγορος του Πολίτη, επίσης, υπογραµµίζει ότι κρίσιµα απο-
δεικτικά στοιχεία δεν γνωστοποιήθηκαν στην Αρχή, παρά τα σχε-
τικά αιτήµατα της -αυτά από το Υπουργείο δεν γνωστοποιήθηκαν-
ιδίως τα δεδοµένα του κινητού τηλεφώνου του πλοιάρχου του Λι-
µενικού Σώµατος και όλες οι συνοµιλίες που µέχρι την ανατροπή
του αλιευτικού έλαβαν χώρα. Δεν παρείχατε µε άλλα λόγια κρί-
σιµα στοιχεία. επίσης, τονίζει ο Συνήγορος ότι δεν του παραχω-
ρήθηκε το καταγραφικό υλικό από τις κάµερες του σκάφους του
Λιµενικού Σώµατος παρόλο που αυτές έπρεπε να λειτουργούν,
µε την αιτιολογία ότι ήταν εκτός λειτουργίας λόγω βλάβης. 

Δυστυχώς, κύριε Υφυπουργέ, το Υπουργείο σας αντί να λάβει
υπ’ όψιν στα σοβαρά τα ευρήµατα του πορίσµατος, επέλεξε να
το απαξιώσει εκδίδοντας αµέσως ανακοίνωση, την επόµενη µέρα,
µε την οποία επιτίθεται κατά του ίδιου του Συνηγόρου του Πολίτη
και τον κατηγορεί διότι κρίνει ελεγκτέους τους εµπλεκόµενους
αξιωµατικούς του Λιµενικού Σώµατος. 

Και σας ερωτώ γιατί το Λιµενικό Σώµα αρνήθηκε να διεξαγάγει
εσωτερική έρευνα για τα αίτια του θανάτου εκατοντάδων ανθρώ-
πων στο ναυάγιο της Πύλου παρά τις προτροπές του Συνηγόρου
του Πολίτη; Και κατόπιν γιατί συνέχισε να παρεµποδίζει τη συ-
νεργασία µε την Ανεξάρτητη Αρχή στη διεξαγωγή της έρευνας
της, παρόλο που η έρευνα αυτή έγινε σύµφωνα µε τον νόµο; Και,
επίσης, σας ερωτώ µε βάση ακριβώς ποια στοιχεία έχετε κρίνει

εσείς στο Υπουργείο ότι δεν προκύπτουν ευθύνες για το Λιµενικό
Σώµα; Έχετε διεξαγάγει έρευνα που να το αποδεικνύει αυτό;
Γιατί προκαταλαµβάνετε κάθε έρευνα που πάει να γίνει για τις
ευθύνες των αξιωµατικών του Λιµενικού Σώµατος και χωρίς οποι-
αδήποτε τεκµηρίωση απαξιώνετε οποιαδήποτε αναφορά στις ευ-
θύνες που αυτοί µπορεί να έχουν είτε από τον Συνήγορο του
Πολίτη είτε και από ευρωπαϊκούς θεσµούς στους οποίους θα
αναφερθώ πιο συγκεκριµένα στη δευτερολογία µου;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Κα-

ζαµία.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντηση σας. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, κατ’ αρχάς δεν συµφωνούµε µε τη θέση

που εκφράσατε ότι δεν υπήρχε συνεργασία µεταξύ του Υπουρ-
γείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, του Λιµενικού Σώµα-
τος και του Συνηγόρου του Πολίτη. Ζητήθηκαν πάρα πολλά
πράγµατα και εδόθησαν πάρα πολλά πράγµατα.

Ακροθιγώς αναφέρω: όλες οι διαδικασίες του θαλάµου επιχει-
ρήσεων, όλες οι αποµαγνητοφωνηµένες συνοµιλίες του θαλάµου
επιχειρήσεων, το σύνολο των ηµερολογίων του πλωτού του Λι-
µενικού Σώµατος, του 920, το σύνολο των ηµερολογίων του θα-
λάµου επιχειρήσεων. Είναι µια λίστα, θα φάω όλον τον χρόνο.
Από εκεί και πέρα αν κάποια συσκευή δεν δούλευε -κακώς µπορεί
να µη δούλευε, αλλά δεν δούλευε- σίγουρα, δεν θα υπάρχουν
αυτά τα στοιχεία. 

Από εκεί και πέρα υπάρχει µία έρευνα, όπως έχουµε πει πάρα
πολλές φορές, σε εξέλιξη από την ελληνική δικαιοσύνη. Οφεί-
λουµε να περιµένουµε το πόρισµα της ελληνικής δικαιοσύνης για
να τοποθετηθούµε. 

Τώρα ρωτήσατε για ποιον λόγο δεν έγινε εσωτερική έρευνα.
Όταν έγινε αυτό το θλιβερό γεγονός της Πύλου, βεβαίως, από
την ηγεσία του Σώµατος έγιναν όσα προεβλέποντο από πλευράς
εσωτερικής διαδικασίας και εξετιµήθη ότι δεν συντρέχουν λόγοι
να γίνουν περαιτέρω κινήσεις είτε αυτή θα ήταν πειθαρχική δια-
δικασία είτε ένορκες διοικητικές εξετάσεις είτε οτιδήποτε, διότι
κατά την άποψη του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλα-
κής ακολουθήθηκαν αυτά τα οποία προβλέπονται από τις κείµε-
νες διατάξεις, από τις εγκυκλίους, από τους κανονισµούς του
Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής. 

Από εκεί και πέρα, όµως, σας είπα και προηγουµένως ότι είναι
µια δικαστική έρευνα σε εξέλιξη και, βεβαίως, θα υπάρξει από-
λυτος σεβασµός εννοείται στο όποιο αποτέλεσµα φέρει αυτή η
δικαστική έρευνα. Αλλά το να προδικάζουµε ήδη τις αποφάσεις
της δικαστικής έρευνας δεν υπηρετεί το εθνικό συµφέρον. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Από

την απάντηση του κυρίου Υφυπουργού καταλαβαίνουµε ότι η συ-
νεργασία αυτή ήταν πληµµελής. Είπε ότι κάποιες συσκευές δεν
λειτουργούσαν. Κακώς δεν λειτουργούσαν. Αναφέρεστε, προφα-
νώς, στις κάµερες, οι οποίες θα µπορούσαν να παρείχαν πολύ-
τιµο αποδεικτικό υλικό. Ποιος ευθύνεται γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ;
Το διερευνήσατε; Δεν σας προβληµατίζει ότι δεν λειτουργούν οι
συσκευές που πρέπει να λειτουργούν στη διάρκεια αυτών των
επιχειρήσεων; 

Αλλά θέλω να σας πω και κάτι άλλο. Μιλήσατε στην προηγού-
µενη απάντησή σας για την πολιτική κατεύθυνση του πορίσµατος
του Συνηγόρου του Πολίτη για την Πύλο. Σέβεστε τις Ανεξάρτη-
τες Αρχές και τον Συνήγορο του Πολίτη; Κρίνετε, µε άλλα λόγια,
εσείς κάθε φορά ποια είναι πολιτική απόφαση και δεν τη σέβεστε
και την απαξιώνετε και κρίνετε ποια -κατά τη γνώµη σας- δεν είναι
πολιτική απόφαση και, συνεπώς, τη λαµβάνεται υπ’ όψιν; Τι σχό-
λια είναι αυτά από τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο, αλλά και από
εσάς περί πολιτικής απόφασης; 

Γιατί, επίσης, στην ανακοίνωση σας, στις 4 Φεβρουαρίου, ανα-
φερθήκατε στο γεγονός ότι έχει λήξει η θητεία του Συνηγόρου
του Πολίτη. Τι σχέση έχει αυτό µε το πόρισµα; Η θητεία του έχει
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λήξει και η Κυβέρνησή σας την άφησε να συνεχίζει µέχρι που ο
πρώην Πρόεδρος της Βουλής αποφάσισε πλέον του ενός έτους
να προτείνει ότι θα αρχίσει να εργάζεται για την απόφαση διορι-
σµού ενός νέου Συνηγόρου του Πολίτη. Τι να κάνει δηλαδή ο Συ-
νήγορος του Πολίτη; Να πάψει να λειτουργεί επειδή εσείς δεν
κινηθήκατε για τη διαδικασία διορισµού Συνηγόρου του Πολίτη;
Βεβαίως, έπρεπε να κάνει αυτά που έκανε και εσείς οφείλετε να
τα σέβεστε. Και δεν είναι µόνο αυτό. Στρέφεστε κατά του Έλληνα
Συνηγόρου του Πολίτη και παριστάνετε ότι όλη η Ευρώπη δεν
βοά για το θέµα. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι ο Ευρωπαίος Συνήγο-
ρος του Πολίτη έχει εκδώσει -πριν από έναν χρόνο- απόφαση για
το θέµα αυτό, η οποία είναι ντροπιαστική για τη χώρα µας.

Σας διαβάζω από µέσα. Εκφράζει «αυξανόµενες ανησυχίες για
τις διαρκείς παραβιάσεις θεµελιωδών δικαιωµάτων από τις επι-
χειρήσεις συνόρων της Ελλάδας». Αναφέρεται, επίσης, στο προ-
ηγούµενο ναυάγιο του 2014 στο Φαρµακονήσι. Επίσης, το
Γραφείο Δικαιωµάτων της FRONTEX έχει και αυτό εκδώσει ανα-
φορά εις βάρος της Ελλάδας. Το Συµβούλιο της Ευρώπης, επί-
σης, έχει αποφανθεί για το θέµα και παριστάνετε εσείς ότι ο
Έλληνας Συνήγορος του Πολίτη, ο οποίος συνεργάζεται µε τον
Ευρωπαίο Συνήγορο του Πολίτη, κινείται πολιτικά. Οι Ευρωπαίοι
κινούνται πολιτικά; 

Να σας πω την αλήθεια, φοβόµαστε ότι δεν συνεργάζεστε
επαρκώς µε τις Ανεξάρτητες Αρχές, γιατί θέλετε να συνεχίσετε
µια πρακτική για την οποία η Κυβέρνησή σας, δυστυχώς, πλέον
είναι υπόλογη µπροστά σε όλη την κοινωνία. Είναι η πρακτική της
συγκάλυψης. Το βλέπουµε στο έγκληµα των Τεµπών, το βλέ-
πουµε και εδώ. Νοµίζετε ότι µε αυτές τις πρακτικές η κοινωνία
θα αποδεχθεί ότι εσείς δράτε µε τον τρόπο που δράτε, ότι θα συ-
γκαλύπτετε τις ευθύνες και θα διαιωνίζετε την ατιµωρησία που
υπάρχει, από το Λιµενικό Σώµα στην προκειµένη περίπτωση και
από άλλα Σώµατα σε άλλες περιπτώσεις, προκειµένου να συνε-
χίσετε να ασκείτε µια πολιτική η οποία δεν σέβεται την ανθρώπινη
ζωή. 

Είναι ντροπή για τη χώρα µας να καταδικάζεται από το Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, όπως συνέβη προ
δύο ετών για το ναυάγιο στο Φαρµακονήσι, να αναφέρεται τώρα
ο Ευρωπαίος Διαµεσολαβητής, ο Ευρωπαίος Συνήγορος του Πο-
λίτη στο θέµα αυτό σε σχέση µε το ναυάγιο της Πύλου και εσείς,
αντί να τα λαµβάνετε αυτά σοβαρά υπ’ όψιν και να διατάζετε εσω-
τερική έρευνα για να αποδοθούν οι ευθύνες στο Λιµενικό, το
µόνο που κάνετε είναι να απαξιώνετε τις Αρχές αυτές και τον Συ-
νήγορο του Πολίτη. Λυπούµαστε, αλλά αυτό δεν είναι κράτος δι-
καίου. Οι πολίτες ζητούν η Κυβέρνηση να σεβαστεί το κράτος
δικαίου στη χώρα και να συνεργάζεται όπως πρέπει µε τις Ανε-
ξάρτητες Αρχές. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Κατ’ αρχάς, θέλω να πω ότι η Ελληνική Κυβέρνηση
σέβεται απολύτως το κράτος δικαίου. Είναι διαπρύσιος κήρυκας
του κράτους δικαίου και σέβεται απολύτως και τις ανεξάρτητες
αρχές. Ακόµα και στο δελτίο Τύπου που εξέδωσε το Υπουργείο -
θα το επαναλάβω- λέει: «Κατά το µέρος που έχει νοµικό και όχι
πολιτικό περιεχόµενο, το πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη θα
αξιολογηθεί από τα αρµόδια πειθαρχικά και δικαστικά όργανα
σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις. Είναι αυτονόητο ότι οι απο-
φάσεις τους είναι για την Κυβέρνηση απολύτως σεβαστές». 

Από εκεί και πέρα, εγώ θέλω να πω ότι αναφερθήκατε σε όρ-
γανα της Ευρώπης που κατά καιρούς είχαν τοποθετηθεί δυσµε-
νώς για την προσπάθεια που κάνει το ελληνικό Λιµενικό Σώµα.
Εγώ θα σας πω -θα το επαναλάβω για να γραφτεί και στα Πρα-
κτικά- ότι την τελευταία δεκαετία, από τον Φεβρουάριο του 2015
που ξεκίνησε αυτή η µεταναστευτική κρίση µέχρι και σήµερα, σε
έξι χιλιάδες διακόσια ογδόντα εννέα περιστατικά έρευνας - διά-
σωσης έχει διασώσει το ελληνικό Λιµενικό Σώµα διακόσιες πενή-
ντα πέντε χιλιάδες εξιακόσιες ενενήντα οκτώ ζωές. Ένα Λιµενικό
Σώµα που υπηρετεί µε αυταπάρνηση και αποτελεσµατικότητα το
καθήκον του. Και αυτήν τη στιγµή, χωρίς να έχει τελεσιδικήσει
µία δικαστική διαδικασία, είµαστε υποχρεωµένοι και είναι υπο-

χρεωµένο να απολογείται και ένα έργο το οποίο επιτελεί σε αυτό
το επίπεδο να αµαυρώνεται. Όχι, δεν θα το επιτρέψουµε, κύριε
συνάδελφε, αυτό.

Από εκεί και πέρα, όµως, επί της ουσίας θα πούµε ότι το Υ-
πουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής συνεργάζεται απο-
λύτως. Ό,τι του εζητήθη το παρέδωσε και θα σεβαστεί απολύτως
το οποιοδήποτε αποτέλεσµα φέρει η δικαστική διαδικασία. Από
εκεί και πέρα, όµως, έχει το δικαίωµα µε τις νοµικές του υπηρε-
σίες να εκφράζει την άποψή του σε κάτι το οποίο θεωρεί ότι δεν
κινείται προς την κατεύθυνση που υπηρετεί το εθνικό συµφέρον. 

Από εκεί και πέρα, θέλω να πω το εξής. Ας περιµένουµε λίγο
ακόµα να δούµε το αποτέλεσµα, πρώτον, της απόφασης του
Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής πολιτικής µε τις αρµόδιες
υπηρεσίες για το εάν θα εφαρµοστεί πειθαρχική δικαιοδοσία και,
δεύτερον, βεβαίως το αποτέλεσµα -που αυτό είναι και το κρίσιµο-
της δικαστικής διαδικασίας που βρίσκεται σε εξέλιξη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Θα επαναλάβω άλλη µια φορά ότι στηρίζουµε το ελληνικό Λι-
µενικό Σώµα, το οποίο έχει την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού
και αυτό φαίνεται σε όλες τις µετρήσεις. Σήµερα που µιλάµε,
αυτό το λεπτό, κύριε συνάδελφε, χίλια άτοµα υπηρετούν πάνω
στα πλοία του Λιµενικού Σώµατος και περιπολούν στις ελληνικές
θάλασσες, διαφυλάσσοντας τα εθνικά µας συµφέροντα.

Σας ευχαριστώ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Υποστηρίζετε τους οκτώ αξιωµα-

τικούς;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την υπ’ αριθµόν 504/10-2-2025 δέκατη επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξαν-
δρου Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής µε θέµα: «Ανάγκη αναβάθµισης της ακτοπλοϊκής σύν-
δεσης Κυθήρων - Αντικυθήρων».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας κάλεσα σήµερα να συζητήσουµε για την

ακτοπλοϊκή σύνδεση Κυθήρων - Αντικυθήρων, η οποία πραγµα-
τικά είναι άκρως προβληµατική. Και να σκεφτεί κανείς πως πρό-
κειται για νησιά τα οποία βρίσκονται σε απόσταση µόλις δεκα-
πέντε ναυτικά µίλια από την ηπειρωτική χώρα.

Τα Κύθηρα και Αντικύθηρα, λοιπόν, συνδέονται ακτοπλοϊκά µε
το λιµάνι του Πειραιά και το λιµάνι της Νεάπολης. Η ακτοπλοϊκή
σύνδεση από το λιµάνι της Νεάπολης πραγµατοποιείται από το
πλοίο «Πορφυρούσα», το οποίο από τον Ιανουάριο µέχρι τον
Μάρτιο κάθε έτους αποσύρεται για συντήρηση, οπότε τα Κύθηρα
και τα Αντικύθηρα εξυπηρετούνταν µέχρι και τώρα και από το
δροµολόγιο που εκτελεί το πλοίο «Aqua Jewel» από το λιµάνι του
Πειραιά δύο φορές την εβδοµάδα. Θα περιγράψω και στη δευ-
τερολογία µου τα ζητήµατα που προκύπτουν από την ακαταλλη-
λότητα του πλοίου αυτού. 

Θέλω, όµως, να σταθώ, κύριε Υπουργέ, λίγο στο θέµα της κα-
τάστασης του δροµολογίου Κύθηρα - Αντικύθηρα σήµερα. Το
«Aqua Jewel», λοιπόν, θα εκτελούσε κανονικά τα δροµολόγια
µέχρι 11-3-2025, όπου και θα αποσυρόταν για συντήρηση µέχρι
τις 11-4-2025. Το «Πορφυρούσα» αναµένεται να επιστρέψει στα
δροµολόγια στις 10 Μαρτίου. Εποµένως, τα Κύθηρα - Αντικύθηρα
δεν θα έµεναν χωρίς ακτοπλοϊκή σύνδεση. Στις 27-1-2025, όµως,
πληροφορίες που διακινήθηκαν στην τοπική κοινωνία έκαναν
λόγο για αιφνίδια διακοπή του δροµολογίου του «Aqua Jewel»,
πράγµα που έγινε κιόλας. Από τις 2 Φεβρουαρίου το «Aqua
Jewel» σταµάτησε να εκτελεί δροµολόγια. Για δέκα, λοιπόν, ολό-
κληρες ηµέρες Κύθηρα και Αντικύθηρα παρέµειναν ακτοπλοϊκά
αποκλεισµένα. Στις 12 Φλεβάρη αντικαταστήσατε το «Aqua
Jewel» µε το πλοίο «Κεφαλονιά» της Levante Ferries, όµως τελικά
και αυτό δεν θα εκτελεί, απ’ ό,τι φαίνεται, δροµολόγια από Πει-
ραιά. Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ και στο ζήτηµα αυτό.

Πριν από έναν χρόνο, κύριε Υπουργέ, είχατε απαντήσει σε κοι-
νοβουλευτική ερώτηση Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ ότι «η αναβάθµιση
της κατηγορίας των πλοίων που εκτελούν τις δροµολογιακές
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γραµµές Κυθήρων - Αντικυθήρων συνδέεται µε τις δηµοσιονοµι-
κές δυνατότητες του κρατικού προϋπολογισµού». Τι ακριβώς ση-
µαίνει αυτό, κύριε Υπουργέ; Επικαλείστε ακριβώς δηµοσιονοµικό
κόστος, την ώρα που τα νησιά µας χάνουν σήµερα συνέχεια πλη-
θυσµό; Δεν υπάρχει δηµοσιονοµικό περιθώριο για την απλή στή-
ριξη της νησιωτικότητας. Απαντήσατε επίσης ότι «ο σχεδιασµός
του ακτοπλοϊκού δικτύου περιλαµβάνει παραµέτρους για την
προσέλκυση νέων και σύγχρονων πλοίων». Τι κάνατε, λοιπόν,
ακριβώς για την προσέλκυση σύγχρονων πλοίων στην γραµµή
των Κυθήρων; Να σας πω τι έγινε; Τίποτα µέχρι και σήµερα.
Όπως θα σας αναφέρω σε πάρα πολύ λίγο, έναν χρόνο µετά η
ακτοπλοϊκή σύνδεση Κυθήρων - Αντικυθήρων είναι σε χειρότερη
κατάσταση απ’ ό,τι πέρυσι. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ, κύριε Υπουργέ.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, πριν από µόλις λίγες µέρες, την Πέµπτη,

αν δεν κάνω λάθος, ψηφίσαµε εδώ στη Βουλή την τροποποίηση
του άρθρου 13 του Κώδικα νοµοθεσίας για τις θαλάσσιες ενδο-
µεταφορές και δώσαµε τη δυνατότητα στον εκάστοτε Υπουργό
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, σε περίπτωση που συµβούν
γεγονότα όπως αυτό των Κυθήρων, να έχει ευελιξία και να µπορεί
µε απευθείας ανάθεση έως εξήντα ηµέρες να λύνει το πρόβληµα
ακόµα και µε πλοίο το οποίο δεν έχει τις ίδιες δυνατότητες µε
αυτό που έχει πάρει τη γραµµή. 

Κατά την τρέχουσα δροµολογιακή περίοδο Κύθηρα - Αντικύ-
θηρα εξυπηρετούνται, πρώτον, µε την εταιρεία «Jumbo Jet» Πει-
ραιάς – Κύθηρα – Αντικύθηρα - Κίσσαµος και επιστροφή µε ένα
δροµολόγιο την εβδοµάδα µε το επιβατηγό οχηµαταγωγό «Aqua
Jewel», δεύτερον Πειραιάς – Κύθηρα - Κίσσαµος και επιστροφή
µε ένα δροµολόγιο την εβδοµάδα επίσης µε το ίδιο πλοίο. Η τρίτη
διαδροµή είναι Γύθειο – Κύθηρα – Αντικύθηρα - Κίσσαµος και επι-
στροφή µε ένα δροµολόγιο την εβδοµάδα πάλι µε το «Aqua
Jewel». Και το τέταρτο δροµολόγιο είναι Γύθειο - Κύθηρα και επι-
στροφή µε ένα δροµολόγιο την εβδοµάδα τοπικά -το είπατε και
εσείς- µε την εταιρεία «Πορφυρούσα» για την εξυπηρέτηση της
γραµµής Νεάπολη – Κύθηρα - Αντικύθηρα και επιστροφή µε µι-
σθούµενο τµήµα Κύθηρα - Αντικύθηρα. 

Να σας πω ότι κατά την τρέχουσα δροµολογιακή περίοδο 2024
- 2025 έχουν προϋπολογιστεί πιστώσεις ύψους 8.250.366 ευρώ
συµπεριλαµβανοµένου του ΦΠΑ για την εξυπηρέτηση των συ-
γκοινωνιακών αναγκών των Κυθήρων και των Αντικυθήρων, βε-
βαίως, µέσω συµβάσεων ανάθεσης δηµόσιας υπηρεσίας έναντι
µισθώµατος.

Τώρα το πρόβληµα δηµιουργήθηκε -το είπατε και εσείς- διότι
ενώ υπήρξε µια συµφωνία µε τη Διεύθυνση Θαλασσίων Συγκοι-
νωνιών ότι θα δεξαµενιστεί το ένα πλοίο, µόλις τελειώσει ο δεξα-
µενισµός του ενός πλοίου θα δεξαµενιστεί και το άλλο, για
λόγους ανωτέρας βίας επικαλέστηκε βλάβη το πλοίο και έτσι
έπρεπε να δεξαµενιστεί και το πλοίο που εκτελούσε τη γραµµή. 

Ακριβώς, λοιπόν, για να µη µείνει η γραµµή αυτή Κύθηρα - Αντι-
κύθηρα χωρίς θαλάσσια συγκοινωνία επιστρατεύτηκε από τη «Le-
vante Ferries» το συγκεκριµένο πλοίο, το οποίο αυτή τη στιγµή
εκτελεί ελεύθερο δροµολόγιο -το τονίζω αυτό, δεν εκτελεί µισθω-
µένο, ελεύθερο δροµολόγιο- προκειµένου να βρεθεί µόνιµη λύση. 

Συµπερασµατικά, λοιπόν, ναι, υπάρχει ένα ζήτηµα, το οποίο
προσπαθήσαµε µε ενέργειες του Υπουργού και του Υπουργείου
να το λύσουµε. Λύθηκε επί του παρόντος. Περιµένουµε σε λίγες
µέρες να ενεργοποιηθεί και το κανονικό πλοίο. 

Από εκεί και πέρα, το τίµηµα είναι πολύ σηµαντικό. Γνωρίζετε
ότι το 2019 οι άγονες γραµµές είχαν κόστος περίπου 90 εκατοµ-
µύρια. Σήµερα έχουν 150 εκατοµµύρια. Δηµοσιονοµικά πράγµατι
δεν µπορείς να έχεις ευχέρεια µεγαλύτερη. Με αυτά, λοιπόν, τα
χρήµατα προσπαθούµε να καλύψουµε όλες τις ανάγκες του νη-
σιωτικού χώρου. Στη δευτερολογία µου θα σας πω και πιο συ-
γκεκριµένα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µάλλον δεν
έχουµε αντιληφθεί -και βάζω και τον δικό µου τον χώρο µέσα σε
αυτό, γιατί δεν θέλω να κάνω µια ξινή αντιπαράθεση- ότι το πρό-
βληµα ακριβώς δεν είναι η ευελιξία του Υπουργείου, αλλά το ίδιο
το µέσο το οποίο πραγµατοποιεί το δροµολόγιο. 

Το πρόβληµα, λοιπόν, στην ακτοπλοϊκή σύνδεση Κυθήρων -
Αντικυθήρων έχει δύο άξονες: Ο πρώτος είναι ότι µέχρι και πριν
λίγες µέρες µε την ξαφνική απόσυρση του «Aqua Jewel» δεν
εκτελούνταν τα δροµολόγια από τον Πειραιά. Δεύτερον, και µε
την επιστροφή του «Aqua Jewel» κανένα πρόβληµα δεν λύνεται. 

Μιλάµε δηλαδή, κύριε Υπουργέ, όπως σας προείπα, για ένα
πλοίο ακατάλληλο να εκτελεί το δροµολόγιο Πειραιάς - Κύθηρα,
ένα πλοίο επί της ουσίας µη αξιόπλοο για τη συγκεκριµένη γραµ-
µή. 

Έρχοµαι, λοιπόν, τώρα να εξηγήσω λίγο περισσότερο το πρώ-
το σκέλος. Αφού έµειναν τα Κύθηρα δέκα ηµέρες στην τύχη τους,
ανακοινώσατε ότι η γραµµή Πειραιάς – Κύθηρα – Αντικύθηρα -
Κίσσαµος και Γύθειο θα γίνεται από το πλοίο «Κεφαλονιά». Ξα-
φνικά ενώ αυτό ανακοινώνεται, αλλάζει ο προγραµµατισµός. Το
«Κεφαλονιά» θα εξυπηρετεί µόνο τη γραµµή Νεάπολη – Κύθηρα
- Αντικύθηρα.

Και γιατί έγινε αυτό, κύριε Υπουργέ; Γιατί επιλέξατε να αντικα-
ταστήσετε το «Aqua Jewel» µε ένα πλοίο που δεν έχει πιστοποι-
ητικό αξιοπλοΐας για τη συγκεκριµένη διαδροµή. Το «Κεφαλονιά»
έχει πιστοποίηση αξιοπλοΐας και κλιµατισµό ενάµισι µέτρου. Για
να κάνει το δροµολόγιο Πειραιάς – Κύθηρα - Αντικύθηρα χρει-
άζεται πιστοποιητικό δυόµισι µέτρων. Το αποτέλεσµα είναι ότι
από αρχές Φλεβάρη ο Πειραιάς δεν συνδέεται µε τα Κύθηρα. Το
«Κεφαλονιά» θα εξυπηρετεί Κύθηρα - Αντικύθηρα από το λιµάνι
της Νεάπολης µέχρι τις 21 Φεβρουαρίου του 2025. 

Για να καλυφθεί το κενό που δηµιουργείται µέχρι 9 Μαρτίου
που επιστρέφει το «Πορφυρούσα» προχωρήσατε σε σχετική πρό-
σκληση σύναψης σύµβασης. Εκδηλώθηκε ενδιαφέρον για την
πρόσκληση αυτή; Και ακόµα πιο σηµαντικό: Μπορείτε να διαβε-
βαιώσετε τους πολίτες των Κυθήρων ότι το πλοίο που θα αναλά-
βει θα µπορεί να εκτελεί το δροµολόγιο Πειραιάς - Κύθηρα ή θα
έχουµε πάλι τις ίδιες ακριβώς παλινωδίες µε το «Κεφαλονιά»;

Ας έρθω τώρα στο δεύτερο σκέλος. Η γραµµή Πειραιάς – Κύ-
θηρα - Αντικύθηρα - Κίσσαµος και Γύθειο εντάσσεται, όπως εί-
πατε, στις επιδοτούµενες άγονες γραµµές του Υπουργείου Ναυ-
τιλίας. Πολύ σωστά. Τα τελευταία χρόνια στην προκήρυξη της
γραµµής εντάσσετε πλοία τρίτης κατηγορίας, πλοία δηλαδή
κάτω των 90 µέτρων, όπως το «Aqua Jewel».

Η καθηµερινότητα, όµως, κύριε Υπουργέ, έχει αποδείξει ότι τα
πλοία αυτά είναι ακατάλληλα για τη θάλασσα των Κυθήρων. Το
«Aqua Jewel» προχωρά ανά τακτά χρονικά διαστήµατα σε ακυ-
ρώσεις και µεταθέσεις δροµολογίων χωρίς να υπάρχει απαγο-
ρευτικό πολλές φορές. Τα δροµολόγια Πειραιάς - Κύθηρα ακυ-
ρώνονται ή αλλάζουν, µε τους επιβάτες σε πολλές περιπτώσεις
να µην ξέρουν απλά πότε και πώς θα ταξιδέψουν. 

Πέρα από αυτό, πέρα, λοιπόν, από τη διαρκή ταλαιπωρία ταξι-
διωτών, τις καθυστερήσεις στην τροφοδοσία του νησιού, την
ακαταλληλότητα των δροµολογίων να εξυπηρετήσει την τουρι-
στική κίνηση της σεζόν, δηµιουργούνται και σοβαρά, κύριε
Υπουργέ, κοινωνικά προβλήµατα. 

Θα σας πω ένα πολύ απλό παράδειγµα: Τα φάρµακα στο νησί
των Κυθήρων πηγαίνουν από το φαρµακείο του ΕΟΠΥΥ στο λι-
µάνι του Πειραιά, προκειµένου να φορτωθούν στο πλοίο. Επειδή
το πλοίο, λοιπόν, ακυρώνει και µετακινεί συνεχώς τα δροµολόγιά
του δεν µπορεί να συντονιστεί αποτελεσµατικά µε το φαρµακείο
του ΕΟΠΥΥ. Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Το γνωρίζετε; Το Νοσο-
κοµείο Κυθήρων έµεινε από τις 15 Δεκεµβρίου του 2024 έως τις
15 Γενάρη χωρίς φάρµακα για ασθενείς υψηλού κινδύνου µε υπο-
κείµενα νοσήµατα. 

Όταν, λοιπόν, η κοινωνική πραγµατικότητα το απαιτεί, κύριε
Υπουργέ, δεν µπορείτε εδώ πέρα µέσα να επικαλείται το Υπουρ-
γείο Ναυτιλίας και η Κυβέρνηση συνολικά δηµοσιονοµικό κόστος.
Οφείλετε, κατά τη γνώµη µας, να εντάξετε στην προκήρυξη του
δροµολογίου Πειραιάς - Κύθηρα πλοία κατ’ ελάχιστο β’ κατηγο-
ρίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκληρώ-

στε, κύριε συνάδελφε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Οφείλετε, επιτέλους, να δια-

σφαλίσετε στους πολίτες, τους επαγγελµατίες και τους επισκέ-
πτες του νησιού αξιοπιστία δροµολογίων. Είναι πάρα πολύ απλό
και πολύ σηµαντικό αυτό που λέµε, γιατί αυτό είναι που έχει πλη-
γεί. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, θέλω να πω ότι ο
λόγος που και πέρσι απάντησε το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής ότι προσβλέπει σε µια αναβάθµιση των δρο-
µολογίων είναι ακριβώς διότι στους διαγωνισµούς προτάσσει τα
πιο καινούργια πλοία. Εάν, δηλαδή, ένα πλοίο είναι πιο καινούρ-
γιο από ένα άλλο, θα πάρει αυτό τη δροµολόγηση. 

Θέλω, όµως, να σταθώ και στο εξής: Έχουµε πει πολλές φορές
-και ο κύριος Υπουργός και εγώ όπου σταθούµε- ότι βρισκόµαστε
σε µια µεταβατική περίοδο. Αυτή τη στιγµή βρίσκεται σε εξέλιξη
ένα µεγάλο πρόγραµµα, το οποίο αφορά πράσινα πλοία, κατα-
σκευή δηλαδή πράσινων πλοίων, τα οποία θα µπουν σε ενδονη-
σιακές συγκοινωνίες και θα εξυπηρετούν αποµακρυσµένα νησιά
και στο Αιγαίο και βεβαίως στο Ιόνιο. 

Αυτή τη στιγµή έχει εξασφαλιστεί ένα ποσό της τάξεως των
265 εκατοµµυρίων, το οποίο µπορεί να επεκταθεί µέχρι και τα 400
και τα 500, και µε σύµπραξη Δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα θα δη-
µιουργηθούν αυτά τα πράσινα πλοία, τα οποία σε δύο - τρία χρό-
νια -εκεί υπολογίζουµε- θα µπουν στις ενδονησιακές συγκοινω-
νίες µε δωδεκαετείς συµβάσεις. Αυτό και µόνο θα δώσει τη δυ-
νατότητα να βελτιωθεί πάρα πολύ η κατάσταση. 

Θα µου πείτε: και στο µεσοδιάστηµα τι θα κάνουµε; Τροποποι-
ήσαµε, όπως σας είπα, το άρθρο 13 του Κώδικα, ώστε να δώ-
σουµε άλλο ένα όπλο στη φαρέτρα του Υπουργού Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής για να µη µένει ένα νησί χωρίς συγκοινω-
νιακή κάλυψη. Και θέλω να επανέλθω στο θέµα των Κυθήρων. 

Να σας πω ότι αυτή τη στιγµή, αν δεν έχει ολοκληρωθεί, ολο-
κληρώνεται η µελέτη των τεσσάρων ή πέντε περίπου τόµων που
απαιτείται να γίνει από την επιθεώρηση πλοίων, προκειµένου να
αποφανθεί πράγµατι έγκυρα εάν το πλοίο αυτό µπορεί να πλεύ-
σει µε κατάσταση θαλάσσης δυόµισι µέτρων. Διότι εκεί που ήταν,
ήταν ενάµισι µέτρο. Αυτό, λοιπόν, πρέπει να γίνει πολύ σύντοµα
και µε το που θα γίνει αυτό, βεβαίως θα µπει και στη γραµµή
µέχρι να έρθει το άλλο πλοίο.

Θέλω να σας πω ότι δεν αφήσαµε τα Κύθηρα έτσι. Υπήρξε -και
µπορείτε να ρωτήσετε και τον κύριο δήµαρχο- βοήθεια και µε άλ-
λους τρόπους. Μάλιστα, µεταφέρθηκαν περίπου δεκαπέντε µε
είκοσι φορτηγά, χωρίς επιβάτες βέβαια, για τον ανεφοδιασµό του
νησιού και εκτελείται αυτή τη στιγµή η γραµµή από Νεάπολη. 

Είµαι αισιόδοξος ότι στο αµέσως προσεχές διάστηµα και το
θέµα  των Κυθήρων και βεβαίως και το θέµα της Λήµνου εκεί που
υπήρχε πρόβληµα, αλλά ακόµα και της Κύθνου, θα ολοκληρω-
θούν µε θετικό τρόπο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη δωδέκατη µε αριθµό 509/10-2-2025 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ανδρέα Πα-
ναγιωτόπουλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής µε θέµα: «Απουσία ολοκληρωµένου στρατηγικού σχεδιασ-
µού για το Παλαιό Λιµάνι της Πάτρας». 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η των Πατρέων πόλις, ξέρετε, είναι από τις

σπάνιες πόλεις της χώρας που την πλάτη η πόλη την έχει στη θά-
λασσα και δεν έχει το µέτωπο. Αυτό το µέτωπο, λοιπόν, ο λαός
των Πατρών, που διεκδικούσε από ετών µε όλους τους φορείς,
µε όλες τις δηµοτικές αρχές, µε επιτροπές πρωτοβουλίας και
σύσσωµος ο πατραϊκός λαός κατάφερε τελικά να εισακουστεί
από µία κυβέρνηση κι αυτή ήταν η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-

οδευτική Συµµαχία.
Το θαλάσσιο µέτωπο, λοιπόν, της πόλεως των Πατρών αποδό-

θηκε στον Δήµο Πατρέων κατά επτά χιλιόµετρα. Παρέµεινε,
όµως, στη δικαιοδοσία του ΟΛΠΑ και του ΤΑΙΠΕΔ το εµπορικό λι-
µάνι και ένα άλλο κοµµάτι στο κέντρο της πόλεως, το οποίο
έµελλε προσεχώς, µε την κατασκευή του νέου εµπορικού τµήµα-
τος του νέου λιµένα των Πατρών, να µεταφερθεί εκεί και κατ’ επέ-
κταση το τµήµα αυτό να αποδοθεί στον Δήµο Πατρέων. 

Αντ’ αυτού, λοιπόν, τι βλέπουµε σήµερα; Βλέπουµε τον Νοέµ-
βριο του 2024 το ΤΑΙΠΕΔ να ξεκινάει έναν διεθνή διαγωνισµό πα-
ραχώρησης και περαιτέρω ανάπτυξης µε πρόσχηµα την κρουα-
ζιέρα και τα διάφορα mega yachts που επικαλείται, για την υπο-
τιθέµενη ανάπτυξη της λιµενικής ζώνης, αλλά και της πόλεως των
Πατρών και του επιχειρηµατικού κόσµου. 

Αυτό είναι µια λογική η οποία µας υπερβαίνει, η οποία διακό-
πτει την οµαλή παραχώρηση του θαλασσίου µετώπου στον Δήµο
Πατρέων, που βάναυσα περικόπτει τον ολοκληρωµένο σχεδιασµό
που κάνει ο Δήµος Πατρέων για την αξιοποίηση του θαλασσίου
µετώπου και τη σύνδεση της πόλεως ουσιαστικά µε το θαλάσσιο
µέτωπο. Και βεβαίως σ’ αυτό είµαστε κάθετα αντίθετοι. 

Ερωτάται ο Υπουργός, µιας και δεν έχουµε και πολύ χρόνο,
ποια µέτρα θα πάρει ώστε να αποτραπεί συγκεκριµένος σχεδια-
σµός ΟΛΠΑ - ΤΑΙΠΕΔ στο παλιό λιµάνι, να µεταφερθούν αυτές οι
επενδύσεις στο νέο λιµάνι και να παραχωρηθεί το παλιό λιµάνι
στους κατοίκους της πόλεως των Πατρών, ήτοι στον Δήµο Πα-
τρέων. 

Και δεύτερο ερώτηµα: Πότε σκοπεύετε -αν έχετε καν σχεδια-
σµό-, κύριε Υπουργέ, να µεταφερθεί το εµπορικό λιµάνι από το
παλιό στο νέο λιµάνι µε τις συνοδευτικές παρεµβάσεις, όπως αρ-
χικά είχε προβλεφθεί; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, χαίροµαι για το ότι στην ερώτησή σας συµφωνείτε

και ο ίδιος ότι οι επενδύσεις του ΤΑΙΠΕΔ και του Οργανισµού Λι-
µένος Πατρών µπορούν πράγµατι να ενισχύσουν την τοπική οι-
κονοµία και να δηµιουργήσουν και νέες θέσεις εργασίας. Αυτό
είναι αντικειµενικό και είναι σωστό. Από εκεί και πέρα θα ήθελα
να πω ορισµένα πράγµατα.

Γνωρίζετε και όλοι γνωρίζουµε ότι ο Λιµένας Πατρών είναι κα-
θορισµένος ως λιµένας διεθνούς ενδιαφέροντος. Αυτό σηµαίνει
εκ του νόµου πως πρέπει να διαθέτει υποχρεωτικά ένα master
plan. Γνωρίζετε, επίσης, πόσο σοβαρή και αυστηρή είναι η διαδι-
κασία για την έγκριση ενός master plan. Ο σχετικός νόµος που
προβλέπει τις διαδικασίες θέτει όλες τις αναγκαίες θεσµικές εγ-
γυήσεις και όλες τις αυστηρές τυπικές προϋποθέσεις ώστε να
φτάσει ένα master plan στην έγκριση του. 

Εδώ και πολλά χρόνια που έχει ξεκινήσει η διαδικασία µε ευ-
ρύτατη και εκτεταµένη διαβούλευση µε όλους τους φορείς,
έχουµε φτάσει τώρα να βρίσκεται το προεδρικό διάταγµα στη
φάση της τελικής έγκρισης από το Συµβούλιο της Επικρατείας.
Όλοι οι προβληµατισµοί έχουν κατατεθεί και ακουστεί στο στάδιο
αυτό της προετοιµασίας και το τελικό πόρισµα είναι προϊόν αυτής
της ζύµωσης και της επιλογής µε κατάλληλο επιστηµονικό τρόπο,
ώστε αυτό το master plan να ανταποκρίνεται σε αυτό που και η
πολιτεία και η πόλη των Πατρών θέλουν για την αναπτυξιακή της
προοπτική. 

Το master plan άλλωστε, ανάµεσα σε πολλά άλλα, αποτελεί και
το εργαλείο για την πολεοδοµική και χωροταξική οργάνωση του
λιµένα και για την περιβαλλοντική αδειοδότηση των επενδύσεων
που θα γίνουν εντός αυτού. Όλα όσα αναφέρετε για το παλιό λι-
µάνι εντάσσονται σε µία λογική διαφορετική. Εδώ υπήρξε µία
εκτεταµένη συζήτηση για να βγει αυτό το master plan. Σε αυτό
το master plan έχουν βασιστεί οι πολιτικές µας και στη φάση που
βρισκόµαστε τώρα δεν είναι δυνατόν να παρεκκλίνουν, γιατί αυτό
θα σηµάνει κρίσιµη οπισθοδρόµηση ετών και ανάγκη για επανά-
ληψη ιδιαίτερα επίπονων και µακρών διαδικασιών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)
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Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε συνάδελφε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Με πρόσχηµα, κύριε Υπουρ-

γέ, το master plan που λέτε, την κρουαζιέρα τα mega yachts και
τα υπόλοιπα, ο στόχος είναι συγκεκριµένα εµπορευµατικά και
επιχειρησιακά συµφέροντα. Ίσως εκεί είναι και η συναίνεση την
οποία έχετε και η διαβούλευση την οποία κάνετε. Ουσιαστικά τι
πάτε να κάνετε; Επειδή δόθηκε το θαλάσσιο µέτωπο στον Δήµο
Πατρέων και σχεδιάζεται ένας ολοκληρωµένος σχεδιασµός, θα
έλεγα, και µια µελέτη για το πώς θα αξιοποιηθεί, αγχώνεστε για
τα εµπορευµατικά συµφέροντα εκείνα που επιδιώκουν την υπε-
ρεκµετάλλευση του χερσαίου χώρου του λιµένα εντός του κέ-
ντρου της πόλεως των Πατρών. Τι κάνετε εσείς; Έρχεστε και
«χώνεστε» σφήνα σε συνεργασία µε όλους αυτούς. 

Μάλιστα το ξεκινήσατε ήδη από το καρναβάλι τώρα, διότι δώ-
σατε µε 32 χιλιάδες ευρώ ένα υπόστεγο το οποίο ανακαινίστηκε
εκεί για να γίνουν πάρτι αποκριάτικα. Ξεκίνησε, δηλαδή, ο χορός
των «πάρτι» των ιδιωτικών συµφερόντων, αλλά χάσατε το µεγάλο
κοµµάτι. 

Είπατε ότι είµαστε διαφορετικής πολιτικής αντίληψης και προ-
σέγγισης. Σαφώς και είµαστε, διότι εµείς είµαστε συνολικά µε τα
συµφέροντα του λαού των Πατρών, όπως αυτά εκφράζονται διά
της δηµοτικής αρχής όλων των φορέων! Με ποιους διαβουλευ-
τήκατε εσείς; Λάβατε υπ’ όψιν σας καθόλου τα ψηφίσµατα και τις
αποφάσεις του δηµοτικού συµβουλίου; Πείτε µας, για να κατα-
λάβω. 

Όποιον σχεδιασµό κάνετε, να τον κάνετε στο καινούργιο λι-
µάνι. Χωράνε και κρουαζιέρες και οτιδήποτε. Δεν υπάρχει κανέ-
νας λόγος να µην έχετε σχεδιασµό µεταφοράς του εµπορικού
λιµένα από το κέντρο, όπως αρχικώς είχε προσδιοριστεί, όπως
οι φορείς διεκδικούν στο νέο λιµάνι και αυτό να αποδοθεί στον
λαό των Πατρών. Άλλα είναι τα σχέδιά σας! Μην υπηρετείτε, λοι-
πόν, τέτοια συµφέροντα αλλότρια προς τους κατοίκους της πό-
λεως των Πατρών. Μη γίνεστε υπηρέτες επιχειρηµατικών συµφε-
ρόντων εις βάρος του δηµοσίου συµφέροντος. Εµείς είµαστε
σταθερά ταγµένοι και υπερασπιστές του δηµοσίου συµφέροντος,
όπως αυτό εκφράζεται µε τις αποφάσεις των συµβουλίων, των
δηµοτικών, περιφερειακών και των άλλων αρχών. 

Και µη µου πείτε ότι η δηµοτική αρχή είναι του ΚΚΕ και δεν το
µετράµε εδώ. Εδώ δεν το µετράτε. Το µετράτε, όµως, στον σιδη-
ρόδροµο για να έρθει στην Πάτρα; Για την υπογειοποίηση τι λέτε;
Ότι δεν έρχεται το τρένο; Γιατί; Διότι δεν θέλει ο Δήµος Πατρέων.
Α, εκεί το µετράµε, λοιπόν. Και ποιον σχεδιασµό έχετε συνολικά;
Να συνδεθεί, λοιπόν, το λιµάνι για να αποτελέσει αναπτυξιακό
πόλο. Ως Κυβέρνηση το λέω. Το αεροδρόµιο, το λιµάνι, ο σιδη-
ρόδροµος και όλα αυτά να αποτελέσουν ένα ενιαίο δίκτυο δια-
συνδεδεµένων µεταφορών και υπηρέτησης των συµφερόντων
των Πατρινών, των εµπόρων και όλων των άλλων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτό το τεµάχισµα που κάνετε και η διείσδυση µέσα στο πα-
ραλιακό µέτωπο εντός του κέντρου της πόλεως των Πατρών είναι
καταστροφικό για την πόλη, για τα συµφέροντα της πόλεως και
θα παλέψουµε πραγµατικά να ανατραπεί στην κυριολεξία αυτή η
πολιτική σας και τα master plan των εφοπλιστών και των άλλων
ιδιωτικών και επιχειρηµατικών συµφερόντων τα οποία επιδιώκετε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, λυπάµαι που άκουσα
ότι µας θεωρείτε υπηρέτες συµφερόντων και όχι υπηρέτες του
εθνικού ή του τοπικού συµφέροντος. Δεν ισχύει κάτι τέτοιο και
σας το επιστρέφουµε.

Από εκεί και πέρα, ας πάµε πάλι από την αρχή. Από το 2022 µε
απόφασή της η Επιτροπή Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Λιµένων
γνωµοδότησε θετικά για την επικαιροποίηση - τροποποίηση του
master plan που ανέφερα στην πρωτολογία µου. Μετά και την εκ-
πόνηση στρατηγικής µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων, και

η αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας ενέκρινε αυτή την επικαιροποίηση.

Από εκεί και πέρα, το ίδιο έπραξε και η ΕΣΑΛ και έτσι φτάσαµε
στο στάδιο, όπως είπαµε, του προεδρικού διατάγµατος που σή-
µερα βρίσκεται στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Το συγκεκριµένο
master plan ύστερα από όλη αυτή την επίπονη και λεπτοµερειακή
διαδικασία, περιλαµβάνει βέβαια εµπορική χρήση τόσο στη βό-
ρεια λιµενολεκάνη του βόρειου παλαιού λιµένος όσο και στη
νότια, στον νέο λιµένα. 

Η κρουαζιέρα, τοµέας για τον οποίο έχουµε συχνά αναφερθεί
στην αναπτυξιακή του προοπτική και στις δυνατότητές του, εξυ-
πηρετείται βάσει του σχεδιασµού αποκλειστικά στον βόρειο, τον
παλαιό δηλαδή λιµένα. Οι υφιστάµενες λιµενικές υποδοµές είναι
σχεδιασµένες, έτσι ώστε να εξυπηρετούν τις απαραίτητες δρα-
στηριότητες για την εύρυθµη λειτουργία του λιµένα. Οποιοσδή-
ποτε τυχόν αποχαρακτηρισµός ή συγκέντρωση δραστηριοτήτων
µόνο σε ένα τµήµα του λιµένα, όπως προτείνουν κάποιοι, θα τον
επιβάρυνε υπέρµετρα και θα αντέβαινε, αν θέλετε, στον συνολικό
σχεδιασµό, όπως αυτός έχει αποτυπωθεί στο master plan.

Και µία κουβέντα για τη µαρίνα. Σχετικά µε τη χωροθέτηση της
µαρίνας –βέβαια, εδώ πρέπει να πούµε ότι είναι αρµοδιότητα του
Υπουργείου Τουρισµού-, να προσθέσουµε πως η υλοποίησή της
έχει ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης µε δέσµευση σηµαντικών
πόρων, κάτι που αποδεικνύει την ισχυρή µας βούληση για τήρηση
των δεσµεύσεών µας.

Ύστερα από τα ανωτέρω, νοµίζω ότι οι φίλοι που µας ακούν
τώρα κατανοούν ότι στο πλάνο της Ελληνικής Κυβέρνησης είναι
να αναπτυχθεί έτι περαιτέρω ο λιµένας των Πατρών, να αποτε-
λέσει ένα hub για τον θαλάσσιο τουρισµό µε τη δηµιουργία µιας
σηµαντικής µαρίνας και βεβαίως, να γίνει ένας σηµαντικός προ-
ορισµός για την κρουαζιέρα. 

Το πλάνο αυτό να είστε σίγουρος, αγαπητέ µου συνάδελφε,
ότι θα επιφέρει πολλά οφέλη στην τοπική κοινωνία. Κάπως έτσι
ξεκίνησε και στην εκλογική µου περιφέρεια, την Κέρκυρα, µε τις
µαρίνες και σε πολύ λίγο κατασκευάζεται και η µαρίνα των mega
yachts. Η αναβάθµιση του λιµένος έφερε τεράστιο πλούτο και η
αναβάθµιση της κρουαζιέρας το ίδιο. Φέτος σπάσαµε το ρεκόρ
των οκτακοσίων είκοσι χιλιάδων επισκεπτών από κρουαζιέρα, ενώ
πάµε και για νέο ρεκόρ. Το ίδιο ευχόµαστε και προσπαθούµε και
για το λιµάνι της Πάτρας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και τώρα

προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 483/4-2-2025 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα:
«Εργασιακά προβλήµατα των συµβασιούχων γεωπόνων του
ΕΛΓΑ».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για ένα

ζήτηµα το οποίο έχει κοινωνικές προεκτάσεις απέναντι σε ανθρώ-
πους οι οποίοι καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες σε νευ-
ραλγικές θέσεις σε ό,τι αφορά τον ΕΛΓΑ. Πολλά έχουν ακουστεί
για τον ΕΛΓΑ, για τον νέο κανονισµό του ΕΛΓΑ και για το νοµο-
σχέδιο που θέλετε να φέρετε σε λίγους µήνες. Μάλιστα, υπάρχει
µια έκδηλη ανησυχία στους αγρότες ότι ο ΕΛΓΑ θα ιδιωτικοποι-
ηθεί κατά ένα µεγάλο µέρος και αυτό πρέπει να τους το πούµε.
Μπορεί να µπήκαν και άλλα καιρικά φαινόµενα, όπως της ξηρα-
σίας στις αποζηµιώσεις, αλλά η ιδιωτικοποίηση έρχεται οσο-
νούπω.

Σε ό,τι αφορά, όµως, αυτούς τους γεωπόνους, οι οποίοι δεν
έχουν τις εθνικές συλλογικές συµβάσεις και το καταστατικό του
ΕΛΓΑ σε ό,τι αφορά τα εργασιακά τους δικαιώµατα, καλύπτουν
ανάγκες του ΕΛΓΑ. Είναι περίπου διακόσιοι πενήντα µε τριακόσιοι
στον αριθµό εν Ελλάδι και οι άνθρωποι δεν έχουν τα δικαιώµατα
του µόνιµου προσωπικού και είναι επί ξύλου κρεµάµενοι σε πάρα
πολλά ζητήµατα. Για παράδειγµα, για τα αυτοκίνητα τα οποία
χρησιµοποιούν κάνουν ιδιωτικά συµφωνητικά µε τις εταιρείες. Οι
επιβαίνοντες σε αυτά συνάδελφοί τους δεν είναι ασφαλιστικά κα-
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λυµµένοι, µπαίνουν σε δύσβατες αγροτικές περιοχές και έχουν
σηµειωθεί ατυχήµατα τα οποία δεν καλύπτονται, διότι ο ΕΛΓΑ δεν
εµφανίζεται πουθενά εδώ. Άρα, λοιπόν, κάνουν ένα επάγγελµα
µε το επίσταµαι που έχουν ως επιστηµονική κατάρτιση και είναι
και επικίνδυνο λόγω της µορφολογίας του εδάφους, αφού η εκτί-
µηση πρέπει να γίνει σε αγρούς που είναι σε δύσβατες περιοχές.

Το άλλο µεγάλο πρόβληµά τους είναι, επίσης, ότι αυτοί οι ανα-
πληρωτές γεωπόνοι, περίπου τριακόσιοι, για να πληρώσουν τις
θέσεις που είναι κενές στον ΕΛΓΑ δεν παίρνουν επίδοµα µετακί-
νησης στον τόπο που ξεκινούν την εργασία τους. Αν, δηλαδή, ο
γεωπόνος από τις Σέρρες -συναδέλφισσά µου- ή από το Κιλκίς -
τους οποίους ξέρω και προσωπικά- ξεκινάει την εργασία από την
Πάτρα, ο µόνιµος γεωπόνος θα πάρει τα οδοιπορικά µέχρι την
Πάτρα. Ο συµβαλλόµενος δεν θα τα πάρει. Από εκεί και πέρα,
όµως, δεν παίρνουν και επίδοµα σίτισης. Παίρνουν µόνο τη δια-
µονή σε ξενοδοχεία και σε κάποια άλλα σπίτια που µένουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, λοιπόν, βλέπουµε ότι δεν µπορούµε να χωρίζουµε τους
γεωπόνους σε ιππείς και µη ιππείς, σε πληβείους και πατρίκιους.
Δεν γίνεται να έχουµε γεωπόνους δύο κατηγοριών. 

Μάλιστα, κύριε Υπουργέ, κύριε Σταµενίτη, εκτός από πτυχιού-
χος Πολυτεχνικής Σχολής, ξέρω ότι έχετε κάνει και ένα µεταπτυ-
χιακό Περιβαλλοντικής Ανάπτυξης στη Γεωπονική Σχολή του
Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου. Άρα, λοιπόν, έχετε γνώσεις και για
την επιστήµη του γεωπόνου. Δεν µπορούν, λοιπόν, οι γεωπόνοι
να αντιµετωπίζονται µε δύο µέτρα και δύο σταθµά. 

Πρέπει να γίνουν άµεσες προσλήψεις στον ΕΛΓΑ και πρέπει να
χαίρουν ισονοµίας και ισοπολιτείας απέναντι στις εθνικές συλλο-
γικές συµβάσεις εργασίας και στο καταστατικό του ΕΛΓΑ. Μάλι-
στα, οι άνθρωποι ζητούν εκ του σύνεγγυς, διά ζώσης µία συνά-
ντηση µαζί σας, για να εκθέσουν όλα τα προβλήµατά τους, να τα
τεκµηριώσουν, να τους ακούσετε και να αφουγκραστείτε το πρό-
βληµά τους, διότι εδώ ο ΕΛΓΑ έχει πολλές κενές θέσεις. Όµως,
εσείς βολεύεστε µε αυτό τον τρόπο, κύριε Σταµενίτη, για πολ-
λούς και διάφορους λόγους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ό,τι γίνεται µε τους αναπληρωτές στην πρωτοβάθµια και δευ-

τεροβάθµια γίνεται κι εδώ µε µόνη διαφορά ότι εδώ οι συνθήκες
είναι χειρότερες σε ό,τι αφορά τους γεωπόνους, τους επιστήµο-
νες, δηλαδή, τους οποίους καλείτε σε θεοµηνίες και σε έκτακτες
ανάγκες, όπως ήταν ο «Ιανός». 

Πάρτε προσωπικό στον ΕΛΓΑ. Διότι και οι αγρότες στενοχωρι-
ούνται, θυµώνουν και ανησυχούν, αλλά και οι γεωπόνοι ως επι-
στήµονες µε την αντίστοιχη εξειδίκευση και επιστηµονική κατάρ-
τιση της γεωπονικής επιστήµης από την οποία έχουν αποφοιτήσει
αισθάνονται παραγκωνισµένοι. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε, κύ-

ριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, κατ’ αρχάς θα ήθελα να σας πω ότι δεν

υφίσταται θέµα ιδιωτικοποίησης του ΕΛΓΑ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Μακάρι!
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Είναι κάτι που έχουµε δηλώσει πάρα πολλές
φορές. Ο ΕΛΓΑ θα διατηρήσει τον δηµόσιο χαρακτήρα του. Και
ξέρετε ότι τα χρόνια της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη
έχει υποστηριχθεί στον µέγιστο βαθµό. Άλλωστε, γι’ αυτό και ενι-
σχύσαµε τον ΕΛΓΑ µε πάνω από 800 εκατοµµύρια ευρώ, καθώς
έχει πληρώσει 1,5 και πλέον δισεκατοµµύριο ευρώ σε αποζηµιώ-
σεις, όταν οι εισφορές των αγροτών στον ΕΛΓΑ έφταναν τα 800
εκατοµµύρια.

Τώρα θα µιλήσω λίγο τεχνικά, για να µπορούµε να βάλουµε τα
πράγµατα σε µία ακριβώς σωστή βάση. Ξεκαθαρίζω δύο πρά-
γµατα. Πρώτον, ο ΕΛΓΑ ως φορέας Γενικής Κυβέρνησης ακολου-
θεί απαρέγκλιτα ό,τι ορίζουν οι αποφάσεις της Γενικής Κυβέρ-
νησης και η εθνική νοµοθεσία εν γένει. Δεύτερον, οι συµβασιού-

χοι εποχικοί υπάλληλοι αποτελούν χωρίς αµφιβολία έναν βασικό
πυλώνα στον οποίο έχει στηριχθεί και στηρίζεται ο οργανισµός
για να φέρει σε πέρας το έργο του. 

Ας δούµε, όµως, πώς έχουν τα πράγµατα όσον αφορά αυτό το
ζήτηµα. Τον Δεκέµβριο του 2024 εκδόθηκε η απόφαση 386303/
2024 για την έγκριση της Επιχειρησιακής Συλλογικής Σύµβασης
Εργασίας για τα έτη 2024, 2025 και 2026 των τακτικών υπαλλή-
λων, της νοµικού συµβούλου και των δικηγόρων του ΕΛΓΑ. Η συ-
γκεκριµένη σύµβαση ήταν αποτέλεσµα πολύµηνων διαπραγµα-
τεύσεων µεταξύ του συλλόγου των εργαζοµένων και της διοίκη-
σης του οργανισµού. Για τη διαπραγµάτευση αυτή και την υπο-
γραφή της εφαρµόστηκαν όλα όσα ορίζονται στον ν.1790/1988
για τον ΕΛΓΑ και στον ν.1876/1990 για τις συλλογικές διαπρα-
γµατεύσεις. 

Ο ν.1790/1988 στο άρθρο 8 ορίζει ότι το Διοικητικό Συµβούλιο
του ΕΛΓΑ είναι αρµόδιο να αποφασίσει για την κατάρτιση των ει-
δικών συλλογικών συµβάσεων εργασίας και στο άρθρο 10 ότι τις
υπογράφει ο πρόεδρος ως ανώτατο εκτελεστικό όργανο. 

Ο ν.1876/1990 ορίζει ότι στο άρθρο 3 οι επιχειρησιακές συλ-
λογικές συµβάσεις συνάπτονται από συνδικαλιστικές οργανώσεις
επιχείρησης που καλύπτει τους εργαζόµενους ανεξάρτητα από
την κατηγορία, τη θέση ή την ιδιότητά τους. Στο άρθρο 4 ορίζεται
ότι οι συνδικαλιστικές οργανώσεις εργαζοµένων και εργοδοτών
έχουν δικαίωµα και υποχρέωση να διαπραγµατεύονται για τη
συλλογική σύµβαση, ενώ στο άρθρο 6 ορίζεται ότι ικανότητα για
σύναψη συλλογικής σύµβασης εργασίας έχουν οι συνδικαλιστι-
κές οργανώσεις των εργαζοµένων και οι εργοδότες. Από την
πλευρά των εργαζοµένων, ικανότητα σύναψης συλλογικής σύµ-
βασης εργασίας έχει η πλέον αντιπροσωπευτική συνδικαλιστική
οργάνωση των εργαζοµένων. 

Αυτά ακριβώς ακολουθήθηκαν. Ο Σύλλογος Εργαζοµένων του
ΕΛΓΑ που είναι και ο µοναδικός σύλλογος εργαζοµένων του ορ-
γανισµού, διαπραγµατεύτηκε µε τη διοίκηση του οργανισµού και
κατέληξαν σε συλλογική σύµβαση, η οποία και τελικά συνάφθηκε.
Μάλιστα, όλα αυτά έγιναν µετά από τρία χρόνια, αποκτήσαµε
συλλογική σύµβαση και αυτό είναι και µια επιτυχία του οργανι-
σµού. 

Στον ίδιο νόµο και συγκεκριµένα στο άρθρο 5 ορίζεται ότι οι
συνδικαλιστικές οργανώσεις εργαζοµένων της ίδιας επιχείρησης,
κλάδου ή επαγγέλµατος δικαιούνται να παρέµβουν στις διαπρα-
γµατεύσεις που τους αφορούν. Όµως, Σύλλογος Συµβασιούχων
ΕΛΓΑ δεν υφίσταται. Γι’ αυτό και δεν συµµετείχε στις διαπραγµα-
τεύσεις. 

Υφίσταται, όµως, µόνο η Πανελλήνια Ένωση Συµβασιούχων
Γεωπόνων, η οποία, πράγµατι, απέστειλε τον Μάρτιο του 2024 µε
το ηλεκτρονικό ταχυδροµείο στην πολιτική ηγεσία ένα αίτηµα για
διάλογο επί του συγκεκριµένου ζητήµατος. Το αίτηµα απευθυνό-
ταν σε µένα και στη διοίκηση του ΕΛΓΑ. Θεσµικά, η πολιτική ηγε-
σία δεν είναι αρµόδια για να διαπραγµατευτεί και να λάβει τέτοια
απόφαση. Προανέφερα, άλλωστε, το σχετικό θεσµικό πλαίσιο. 

Ο δικός µας ρόλος σε δεύτερο χρόνο είναι η έγκριση της συλ-
λογικής σύµβασης εργασίας, η οποία έχει προκύψει µετά από
διαπραγµάτευση των µοναδικών εκπροσώπων των εργαζοµένων
και του εργοδότη. Άλλωστε, όπως σαφώς ορίζει ο νόµος, σε κάθε
συλλογική σύµβαση για τη χορήγηση µη µισθολογικών παροχών
επισυνάπτεται µελέτη µε τον αριθµό των εργαζοµένων που
αφορά η παροχή, την προκαθορισµένη δαπάνη και τον τρόπο κά-
λυψής της, η οποία εγκρίνεται από τις οικονοµικές υπηρεσίες.
Εποµένως, αν αυτή είναι πάνω από 5.000 ευρώ, εγκρίνεται από
τον αρµόδιο Υπουργό Οικονοµικών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σας περιέγραψα ακριβώς το τι έγινε και σας περιέγραψα ακρι-

βώς τι αναφέρουν οι κείµενες διατάξεις. Στη δευτερολογία µου
θα αναφερθώ συγκεκριµένα επί του ζητήµατος.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ακούστε, κύριε Υπουργέ, για

τον ΕΛΓΑ δεν είναι της παρούσης. Θα το συζητήσουµε κάποια
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άλλη στιγµή, διότι υπάρχουν πολλές αδικίες στον ΕΛΓΑ. Για πα-
ράδειγµα, αν δεν υπάρχουν λιµνάζοντα νερά κάτω, δεν θεωρείται
ότι είναι πληµµύρα για να αποζηµιωθούν οι αγρότες, αν είναι επι-
κλινές το χωράφι και θα πρέπει να µπει στο de minimis και ούτω
καθεξής.

Όµως, εδώ επίκειται αύξηση των ασφαλίστρων σε ό,τι αφορά
τον Οργανισµός Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλίσεων, τον ΕΛΓΑ.
Αυτό ακούγεται. Μακάρι να µην το ιδιωτικοποιήσετε κατά το
ήµισυ, δηλαδή 50% να καλύπτει το κράτος από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό και το άλλο 50% οι αγρότες να µπορούν να το καλύ-
ψουν από µόνοι τους, γιατί οι αγρότες δεν µπορούν. Ποιος θα
τους ασφαλίσει από τον ιδιωτικό τοµέα, όταν έχει να κάνει µε και-
ρικά φαινόµενα; Αυτό είναι ένα άλλο ζήτηµα. 

Πάµε λίγο τώρα στους γεωπόνους. Για να τελεσφορήσει αυτό
και να έχουµε κάθε επίλυση κοινωνικής αντιξοότητας, τα ερωτή-
µατα που θέτω ως Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης προς εσάς
είναι απλά. Όµως, το απλό είναι δύσκολο. Το σύνθετο, για να
µπερδεύουµε και να θολώνουµε τα νερά σε πολλές περιπτώσεις,
είναι εύκολο. Εδώ οι άνθρωποι ζητούν ίση µεταχείριση µε τους
µόνιµους, όπως γίνεται στους συµβασιούχους σε άλλους οργα-
νισµούς, όπως είναι ο ΕΛΓΟ ή ο ΟΠΕΚΕΠΕ. Αυτό είναι το ένα. 

Δεύτερον, ζητούν αυτοκίνητα που να αναλαµβάνει ο ΕΛΓΑ για
να µην είναι ανασφάλιστοι σε περίπτωση ατυχηµάτων. 

Τρίτον, ζητούν αύξηση του πλαφόν, αύξηση της χιλιοµετρικής
απόστασης και να τους δίνετε αυτό το επίδοµα σίτισης που οι µό-
νιµοι παίρνουν, γιατί και αυτοί άνθρωποι είναι και το χρειάζονται.
Και ξέρετε, τα έξοδα είναι πολλά, αλλά πρέπει να µπορέσουν να
ορθοποδήσουν και να ασκήσουν τα επιστηµονικά τους καθήκο-
ντα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρέπει να αποσαφηνίσετε και µια άλλη διαδικασία σε ό,τι
αφορά την επαναπρόσληψη µε τη νέα προκήρυξη. Δεν τους έχε-
τε διευκρινίσει αν πρέπει να παρέλθει δίµηνο ή τρίµηνο. Αν θέλετε
την προσωπική µου γνώµη, αυτό το δίµηνο ή τρίµηνο γιατί να
υπάρχει; Αυτοί οι άνθρωποι έχουν εµπειρία και έχουν προσφέρει
τα µάλα µέσα από τα υπηρεσιακά τους καθήκοντα. Κάποιοι, λοι-
πόν, µε το που τελειώνει η προκήρυξη, για να προσληφθούν σύµ-
φωνα µε το άρθρο 36 και σε επείγουσες περιπτώσεις -αυτό λέει
το συγκεκριµένο άρθρο- πρέπει να παρέλθει το δίµηνο. Αν πάµε
από προκήρυξη σε προκήρυξη, από σοκ σε σοκ, πρέπει να πα-
ρέλθει το τρίµηνο. 

Το αποτέλεσµα, λοιπόν, είναι να χάνουν την ευκαιρία να δου-
λέψουν εκ νέου µε συµβάσεις γεωπόνοι, οι οποίοι έχουν και την
απαιτούµενη εµπειρία από όλες αυτές τις συνθήκες που έχουν
περάσει για να κάνουν εκτιµήσεις στις ζηµιές στα χωράφια. Δη-
λαδή, έχουν την εµπειρία, έχουν το «επίσταµαι», αλλά επειδή δεν
έχει παρέλθει το δίµηνο ή το τρίµηνο, δεν µπορούν να επανα-
προσληφθούν. Τώρα, θα µου πείτε, δίνετε την ευκαιρία σε νέο
αίµα να εργαστεί. Σωστό είναι και αυτό, αλλά η εµπειρία είναι µε-
γάλος δάσκαλος απέναντι στις αγροτικές αποζηµιώσεις λόγω
των καταστροφών και των θεοµηνιών.

Όµως, το ζήτηµα είναι ότι πρέπει να δεσµευτείτε εσείς και να
πείτε και στον Πρωθυπουργό ότι, επιτέλους, πρέπει να γίνουν
προσλήψεις µόνιµου προσωπικού στον ΕΛΓΑ και σε άλλες διευ-
θύνσεις γεωργίας. Δεν είναι πανάκεια να παίρνουµε τώρα εποχι-
κούς οκτώ µήνες, άντε να µπαλώσουµε την κατάσταση «Έλα εσύ
από τη Θεσσαλονίκη ή από τα Γιαννιτσά…» -είστε και από τα Γιαν-
νιτσά κιόλας- «…κατέβα στην Κρήτη να κάνεις εκτιµήσεις στα
αµπέλια που καταστράφηκαν» και ούτω καθεξής. 

Εδώ, λοιπόν, το ζητούµενο είναι να υπάρχει µια ισονοµία και
µια ισοπολιτεία που πρέπει να χαίρουν αυτοί οι άνθρωποι. Όµως,
πρέπει να κάνετε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού. Και εµπειρία
έχουν και πολλά χρόνια δουλεύουν ως συµβασιούχοι και ο ΕΛΓΑ
έχει πολλές θέσεις που δεν έχουν καλυφθεί. Άρα, λοιπόν, πώς θα
µιλούµε για µια στρατηγική στον αγροτικό τοµέα που εσείς ηγεί-
στε στο Υπουργείο, χωρίς να έχουµε στελεχωµένες τις υπηρε-
σίες του ΕΛΓΑ και δη έναν οργανισµό που αποζηµιώνει για να
µπορέσουµε να κάνουµε ένα action plan, business plan, έναν
αγροτικό σχεδιασµό -πείτε το όπως θέλετε- στον πρωτογενή
τοµέα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς στην Ελληνική Λύση δίνουµε βαρύτητα στον πρωτογενή
τοµέα, γιατί πιστεύουµε ότι αυτή τη στιγµή είναι ακρογωνιαίος
αναπτυξιακός λίθος, για να µπορέσει ο ακρογωνιαίος αυτός
ογκόλιθος όπως είναι ο πρωτογενής τοµέας -ο οποίος έχει πα-
ραµεληθεί, έχει παραγκωνιστεί, έχει περιθωριοποιηθεί, έχει συρ-
ρικνωθεί- να φέρει απτά αποτελέσµατα οικονοµικής ευµάρειας
στη χώρα. Αυτό έχουµε, πρωτογενή τοµέα και τουρισµό. Αυτοί
είναι οι δύο πυλώνες, µόνο που ο πρωτογενής πυλώνας είναι υπο-
στελεχωµένος στις αρµόδιες υπηρεσίες του και οι αγρότες είναι
σε απόγνωση, πέρα από όλα τα άλλα που έχουν να αντιµετωπί-
σουν, δηλαδή διαφθορά, ατασθαλίες, σκάνδαλα στον ΟΠΕΚΕΠΕ,
πλασµατικούς αγρότες καθώς δεν έχει ξεκαθαρίσει το µητρώο
και οι αγρότες που είναι καθ’ όλα νόµιµοι, αδικούνται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Μπούµπα, σας παρακαλώ. Έχετε φθάσει στα πέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Εν κατακλείδι, κύριε Υπουργέ,
λέω το εξής: Δώστε άµεση λύση στους συµβασιούχους γεωπό-
νους τώρα! Δεν πάει άλλο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να επαναλάβω για να γίνει κατανοητό ότι εµείς τον δηµόσιο

χαρακτήρα του ΕΛΓΑ δεν θα τον αλλάξουµε. Ήταν απαραίτητος
ο χρόνος που αφιέρωσα στην πρωτολογία µου.

Δεύτερον, έγινε συλλογική σύµβαση µεταξύ των εργαζοµένων
στον ΕΛΓΑ και διαπραγµατεύτηκε η διοίκηση µε τον µοναδικό
σύλλογο των µόνιµων. Και επειδή αναφέρατε κάτι µε αυτοκίνητα
για ενοικίαση, ό,τι ισχύει για τους µόνιµους ισχύει και για τους
εποχικούς οι οποίοι εργάζονται µε οκτάµηνο.

Όµως, όταν λέτε ότι δεν είναι ξεκάθαρο τι ισχύει µε τους δύο
µήνες ή τους τρεις µήνες και τους οκτώ, θα σας αναφέρω ότι οι
προσλήψεις διενεργούνται µέσω ΑΣΕΠ κατ’ εφαρµογή των δια-
τάξεων του ν.4765/2021 για την αντιµετώπιση εποχικών και άλλων
περιοδικών ή πρόσκαιρων αναγκών για τον εντοπισµό απρόβλε-
πτων και επειγουσών αναγκών. Στο άρθρο 38 του συγκεκριµένου
νόµου ορίζεται σαφώς ότι η διάρκεια απασχόλησης του προσω-
πικού δεν µπορεί να υπερβαίνει τους οκτώ µήνες σε δώδεκα
µήνες συνολικού χρόνου. 

Είναι δε σε ισχύ το υπ’ αριθµόν 167/2004 προεδρικό διάταγµα
για τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου στον δηµόσιο τοµέα. Στο
άρθρο 5 αυτού περιγράφεται ότι απαγορεύονται οι διαδοχικές
συµβάσεις που καταρτίζονται και εκτελούνται µεταξύ του ίδιου
εργοδότη και του ίδιου εργαζοµένου µε την ίδια ή παρεµφερή
ιδιότητα, εφόσον µεταξύ των συµβάσεων αυτών µεσολαβεί διά-
στηµα µικρότερο των τριών µηνών. 

Δεν είναι σαφή αυτά; Είναι σαφή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Για τη σίτιση…
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Σε συνάντηση που έλαβε χώρα στο γραφείο
µου µε εκπροσώπους των συγκεκριµένων εργαζοµένων δεν τέ-
θηκε θέµα περί ασάφειας του νόµου. Συζητήσαµε θέµατα προσ-
λήψεων, ναι, αλλά ζήτηµα ασάφειας του νόµου δεν τέθηκε. 

Όσο για την αναγνώριση των τίτλων µεταπτυχιακών ή διδακτο-
ρικών σπουδών, για να αναγνωριστούν, πρέπει να είναι συναφείς
µε το αντικείµενο απασχόλησης, όπως προκύπτει από την προ-
κήρυξη. Το αναφέρετε γραπτά στην ερώτησή σας. Είναι ο
ν.4354/2015, άρθρο 9: «Σε περίπτωση απόφασης µη συνδροµής
της συγκεκριµένης προϋπόθεσης, προβλέπεται και η διαδικασία
ένστασης στον ΑΣΕΠ µε τα παρακάτω». 

Πρέπει, όµως, να σηµειώσω τα εξής: Εµείς, η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη, είναι η µοναδική κυβέρνηση που τόλµησε
το δύσκολο εγχείρηµα της θεσµικής, επιχειρησιακής και τεχνο-
λογικής αναµόρφωσης του ΕΛΓΑ, προκειµένου ο οργανισµός να
είναι βιώσιµος και να ανταποκρίνεται στις ανάγκες.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτού του εκσυγχρονισµού αξιολογούνται
και οι ανάγκες του οργανισµού υπό το πρίσµα των νέων δεδοµέ-
νων, δηλαδή των αυξηµένων ζηµιών που συµβαίνουν τα τελευ-
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ταία χρόνια µε τη µείωση του µόνιµου προσωπικού, όπως ανα-
φέρατε και εσείς. Προφανώς δεν καλύπτονται, όταν οι εργαζό-
µενοι συνταξιοδοτούνται ή µετακινούνται σε άλλες υπηρεσίες.
Το τακτικό προσωπικό του ΕΛΓΑ ανέκτησε τριακόσια πενήντα έξι
άτοµα, εκ των οποίων οι διακόσιοι σαράντα οκτώ είναι γεωτεχνι-
κοί. Το εποχικό προσωπικό τα τελευταία χρόνια ανέρχεται σε δια-
κόσια πενήντα άτοµα από εκατόν πενήντα που ήταν παλιότερα,
εκ των οποίων οι περισσότεροι είναι γεωτεχνικοί. Στις δε περι-
πτώσεις του «Daniel» και του «Elias» έφθασε στα τετρακόσια άτο-
µα. 

Άρα, λοιπόν, µελετούµε σοβαρά την αλλαγή αυτού του µείγµα-
τος τακτικών και εποχιακών υπαλλήλων. Πώς; Κατ’ αρχάς, µε την
πρόσληψη µόνιµου προσωπικού. Ήδη, έχει ολοκληρωθεί, µέσω
ΑΣΕΠ, η πρόσληψη εξήντα υπαλλήλων, κυρίως γεωτεχνικών και
αναµένονται και άλλοι σαράντα οκτώ, που έχουν εγκριθεί. Επι-
πλέον, έχουµε προσλήψεις και µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου, οι λεγόµενοι ΙΔΟΧ, για χρονικό διάστηµα ενός
έτους µε δυνατότητα παράτασης για έναν ακόµα χρόνο.

Εδώ, µάλιστα, να αναφέρω ότι το θέµα των ΙΔΟΧ ήταν το µο-
ναδικό θέµα που συζητήσαµε µε εκπροσώπους των εποχικών
συµβασιούχων γεωπόνων σε συνάντηση που είχαµε.

Εποµένως, καταλήγοντας, εφαρµόζεται ό,τι προβλέπεται θε-
σµικά. Ειδικά για την επέκταση συλλογικής σύµβασης πρέπει να
ακολουθηθούν οι συγκεκριµένες διαδικασίες που αναφέρονται
στο νοµικό πλαίσιο. 

Εµείς δεν αρνηθήκαµε την επέκταση συλλογικής σύµβασης.
Ποτέ δεν τέθηκε στη διοίκηση του ΕΛΓΑ, ποτέ δεν συζητήθηκε.
Εποµένως, είναι ένα ζήτηµα που θα πρέπει ο σύλλογος εργαζο-
µένων να το θέσει στον ΕΛΓΑ και να ακολουθηθούν οι διαδικασίες
που σας ανέφερα στην πρωτολογία.

Οι γεωτεχνικοί είναι σταθεροί σύµµαχοί µας, πολύτιµοι εργα-
ζόµενοι για τον ΕΛΓΑ. Άλλωστε, αυτοί είναι που έβγαλαν τόσα
χρόνια τη δουλειά και έτσι µπόρεσαν οι παραγωγοί αγρότες να
λάβουν τα ποσά των αποζηµιώσεων που σας ανέφερα σε πάρα
πολύ έντονες και δύσκολες συνθήκες, όπως ήταν οι κακοκαιρίες
«Daniel» και «Elias» ή ο καθολικός παγετός του ’21 ή τα ζητήµατα
µε τις ζωονόσους ευλογιάς και πανώλης. Γι’ αυτό και τους στη-
ρίζουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την έκτη µε αριθµό 489/6-2-2025 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Νικολάου Παπαδόπουλου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Ζη-
µιές στις βαµβακοκαλλιέργειες από τον παρατεταµένο καύσωνα
το καλοκαίρι του 2024 στις κεντρικές και βόρειες περιοχές της
Ελλάδος». 

Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, άκουσα προ ολίγου ότι είσθε από τα Γιαννιτσά

και µάλλον θα την ξέρετε καλύτερα την περίπτωση από εµένα.
Στεναχωριέµαι, κύριε Υπουργέ, για τον ελληνικό λαό, όταν οι
αγρότες µας σε ολόκληρη τη χώρα δεινοπαθούν. Έχουν βγει
στους δρόµους, δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα αντιµέτωποι
µε το πιο ακριβό πετρέλαιο σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Την
επιδότηση την παίρνουν όχι στο τέλος της σεζόν, συνήθως όταν
ξεκινά η άλλη σεζόν. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι τα αγροτικά ξεκινούν εκεί, γύρω στο φθι-
νόπωρο. Εσείς επιδοτήσεις δίνετε Απρίλιο, Μάιο κ.λπ., µε αποτέ-
λεσµα να δεινοπαθούν οι άνθρωποι, όπως επίσης και µε τα έργα
υποδοµής, αλλά, ας µην επεκταθώ άλλο σε αυτά. 

Από την άλλη, όµως, ξέρετε ότι όλος ο ελληνικός λαός πένεται
από ακραία φτώχεια. Αγοράζει πανάκριβα πατάτες από την Αίγυ-
πτο, σκόρδα από την Κίνα, ντοµάτες από τις Βρυξέλλες, ενώ η
ευλογηµένη ελληνική γη µε ασύγκριτα αποτελέσµατα θα µπο-
ρούσε να τους παρέχει φθηνή τροφή.

Έρχοµαι στο προκείµενο. Ο παρατεταµένος καύσωνας του κα-
λοκαιριού -Ιούλιος και Αύγουστος- ήταν ο µεγαλύτερος των τε-
λευταίων σαράντα τεσσάρων ετών, σύµφωνα µε το Εθνικό Αστε-
ροσκοπείο Αθηνών. Οι θερµοκρασίες ήταν 42 βαθµοί Κελσίου και

43 βαθµοί Κελσίου για πολλές ηµέρες. Σύµφωνα µε τους κανονι-
σµούς ασφαλείας της φυτικής παραγωγής του ΕΛΓΑ, καύσωνας,
όπως ξέρετε, θεωρείται όταν οι θερµοκρασίες του αέρα είναι
πάνω από 40 βαθµούς Κελσίου, µε συνέπεια ζηµιές στη φυτική
παραγωγή. 

Έντονα προβληµατισµένοι οι βαµβακοπαραγωγοί της περιο-
χής µας, κύριε Υπουργέ, εκεί στα Κουφάλια, στη Χαλκηδόνα, στη
Βραχιά, στο Βαλτοχώρι, στην περιοχή του κάµπου των Γιαννι-
τσών -που θα τον ξέρετε- και η παραγωγή είναι µέτρια έως απο-
γοητευτική. Σε πολλές περιπτώσεις, δεν καλύπτει το αυξηµένο
κόστος της καλλιέργειας. Επιπλέον, υπάρχει ο κίνδυνος απώ-
λειας της συνδεδεµένης ενίσχυσης, καθώς οι παραγωγοί δεν
έχουν συγκοµίσει τη µέση ηρτηµένη παραγωγή. Μέση ηρτηµένη
παραγωγή ξέρετε ότι είναι τα κιλά που παράγει κάθε στρέµµα.
Στη Θεσσαλονίκη διακόσια ογδόντα οκτώ κιλά ανά στρέµµα, στη
Λάρισα λίγο παραπάνω κ ο κ.. Η Ελλάδα είναι η κύρια χώρα που
παράγει βαµβάκι στην Ευρωπαϊκή Ένωση καθώς διαθέτει το
80%, ενώ το άλλο 20% το έχουν οι Ισπανοί. 

Οι ζηµιές, λοιπόν, από τον καύσωνα πρέπει να αποζηµιωθούν
από τον κανονισµό του ΕΛΓΑ ή από τον κανονισµό των κρατικών
οικονοµικών ενισχύσεων, τον ΠΣΕΑ. Η εκκοκκιστική περίοδος
τώρα έχει λήξει, τέλος του Γενάρη. Έχουµε τώρα, λοιπόν, όλα
τα ακριβή στοιχεία και ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ: 

Πρώτον, θα αποζηµιωθούν οι ζηµιές από τον καύσωνα στο
βαµβάκι σύµφωνα µε τον κανονισµό του ΕΛΓΑ ή τον κανονισµό
των κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων και δεύτερον, τι θα κάνετε,
κύριε Υπουργέ, για να µην απωλέσουν οι παραγωγοί τη συνδε-
δεµένη ενίσχυση όταν η ηρτηµένη είναι µειωµένη; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος

Υπουργός έχει τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, επειδή αναφέρατε για το πετρέλαιο, να

σας υπενθυµίσω ότι αυτή η Κυβέρνηση επανέφερε την επι-
στροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης. Την είχε καταργήσει ο
ΣΥΡΙΖΑ. Επιστρέψαµε 250 εκατοµµύρια σε τρεις χρονιές και
εµείς φέτος νοµοθετήσαµε την επιστροφή στο 100% του ειδικού
φόρου κατανάλωσης και σε συνδυασµό µε τον συµψηφισµό ΦΠΑ,
οι αγρότες θα έχουν πετρέλαιο που δεν θα έχει φόρους. Άρα,
λοιπόν, είναι µια σηµαντική παρέµβαση που έκανε η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη για να µειώσει το κόστος παραγωγής.
Αυτή και άλλες πολλές, στις οποίες δεν έχω τον χρόνο να ανα-
φερθώ τώρα. 

Πράγµατι το βαµβάκι, όπως αναφέρατε, είναι ένα προϊόν στρα-
τηγικής σηµασίας για τη χώρα µε µακρά παράδοση και µε υψηλή
ποιότητα. Όπως αναφέρετε σωστά, η Ελλάδα καλλιεργεί το 80%
των ευρωπαϊκών εκτάσεων βαµβακοκαλλιέργειας και είναι η
έβδοµη εξαγωγός χώρα βάµβακος στον κόσµο. Εµπλέκει, όµως,
όχι µόνο τους βαµβακοπαραγωγούς, αλλά και ένα σύνολο επιχει-
ρήσεων, όπως είναι εκκοκκιστήρια, µεταποίηση, βιοτεχνίες. Γι’
αυτό και κατέχει πάντοτε σταθερή σηµαντική θέση στην άσκηση
αγροτικής πολιτικής.

Πρώτον, στηρίζεται σταθερά µε την ειδική ενίσχυση βάµβακος.
Για το θέµα της ειδικής ενίσχυσης θα επανέλθω αργότερα. 

Δεύτερον, έχει συσταθεί από το 2016 οµάδα εργασίας, η οποία
συνεχίζει τη λειτουργία της µε την έκδοση της ΚΥΑ το 2024. Συµ-
µετέχουν εκπρόσωποι από όλη την παραγωγική διαδικασία του
βαµβακιού, βαµβακοπαραγωγοί, εκκοκκιστές, κλωστοϋφαντουρ-
γοί, σποροπαραγωγικές επιχειρήσεις και υπηρεσιακοί παράγο-
ντες. Αντικείµενό της είναι ο εντοπισµός των προβληµάτων του
κλάδου και ο προγραµµατισµός κεντρικών δράσεων στο πλαίσιο
της εθνικής στρατηγικής.

Τρίτον, η χώρα µας συµµετέχει ενεργά στην πρωτοβουλία EU-
COTTON της Ευρωπαϊκής Συµµαχίας Βάµβακος, µια πρωτοβου-
λία που κατοχύρωσε ένα σήµα για το ευρωπαϊκό παραγόµενο
βαµβάκι, αναδεικνύει τη βιώσιµη καλλιέργεια που γίνεται στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και λειτουργεί πλατφόρµα ιχνηλασιµότητας
για το EUCOTTON δίνοντας υπεραξία στο προϊόν και δηµιουρ-
γώντας συνέργειες. 

Τέταρτον, η στήριξη των παραγωγών ενισχύεται µε ειδική πρό-
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βλεψη για 31,7 ευρώ το στρέµµα στο πλαίσιο της προσπάθειας
µείωσης του αποτυπώµατος του άνθρακα για την καλλιεργητική
χρονιά 2025 και µετά. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της µειωµένης παραγωγής. Παρά το
γεγονός ότι πρόκειται για µια καλλιέργεια αρκετά ανεκτική στην
έλλειψη νερού, οι αποδόσεις φέτος ήταν σαφώς µικρότερες, επη-
ρεαζόµενες από τις κλιµατολογικές συνθήκες.

Εξαιτίας, λοιπόν, της γενικότερης µεταβολής του κλίµατος,
προλαµβάνοντας µια κατάσταση, δηλαδή τις µειωµένες αποδό-
σεις χωρίς υπαιτιότητα του παραγωγού, ήδη από την πρώτη τρο-
ποποίηση του στρατηγικού σχεδίου της ΚΑΠ µεριµνήσαµε για την
ειδική ενίσχυση, ώστε αρχής γενοµένης από το 2024 η ελάχιστη
απαιτούµενη στρεµµατική απόδοση να ορίζεται ανά περιφερει-
ακή ενότητα µε βάση τον µέσο όρο απόδοσης της πενταετίας
2016-2020 µειωµένο κατά 30% και όχι κατά 20%. Είναι σηµαντική
διαφορά για τους παραγωγούς όλης της χώρας και µάλιστα ορί-
ζονται µε µια συγκεκριµένη ΥΑ στις 12-4-2024 οι ελάχιστες απαι-
τούµενες αποδόσεις ανά περιφερειακή ενότητα. 

Επιπρόσθετα έχει προβλεφθεί θεσµική διαδικασία για την πε-
ρίπτωση των ασφαλισµένων από τον ΕΛΓΑ ζηµιών που προκα-
λούν µείωση της απόδοσης βαµβακιού, ώστε τα πορίσµατα του
ΕΛΓΑ να λαµβάνονται υπ’ όψιν από τον ΟΠΕΚΕΠΕ και να κατα-
βάλλεται στους παραγωγούς ειδική ενίσχυση. Στη δευτερολογία
µου θα επανέλθω επί του συγκεκριµένου.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πα-

παδόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ, για όλα τα διευκρινιστικά, αλλά µια και είπατε για το
πετρέλαιο, να πω ότι ήµουν προχθές σε κάποια µπλόκα και είπαν
ότι αυτά που δώσατε είναι απλώς ασπιρίνες γιατί οι επιστροφές
αυτές αργούν πάρα πολύ και σας ζητούν και σας παρακαλούν να
τους δώσετε το αντίτιµο στην αντλία, δηλαδή την ώρα που βάζει
το πετρέλαιο εκεί να µπορέσει να καρπωθεί το όφελος, µπας και
δει µια άσπρη µέρα. 

Γνωρίζουµε όλοι ότι αν δεν δουλέψουν οι αγρότες, δεν θα µπο-
ρούσαµε να καθόµαστε εµείς εδώ σήµερα. Θα έπρεπε το πρωί
να καλλιεργούσαµε και εµείς µαρούλια για να φάµε. Γι’ αυτό θέ-
λουν ιδιαίτερη προσοχή οι αγρότες. 

Είπατε -το επισήµανα και εγώ- ότι η µείωση έγινε 30% για την
ελάχιστη ηρτηµένη ποσότητα, αλλά είναι πολύ λίγο. Ξέρετε πολύ
καλά ότι πέρυσι το καλοκαίρι είχαµε παρατεταµένο καύσωνα, εί-
χαµε ανοµβρία και µετά ακολούθησαν οι βροχές. Τα φυτά κάη-
καν. Οι αγρότες πότιζαν και µάλιστα περισσότερες φορές από
τις προηγούµενες, πράγµα που σηµαίνει ότι το κόστος παραγω-
γής αυξήθηκε και όσον αφορά τις εργατοώρες και όσον αφορά
το νερό. Τα ξέρετε αυτά καλύτερα. Εν εντούτοις όµως αυτό το
10% που αυξήσατε, ήταν ασπιρίνη. Χρειάζεται πολύ πιο γενναία
συµµετοχή του κράτους, γιατί πραγµατικά αν πληγεί αυτός ο κλά-
δος θα τους πάρει άσχηµα η µπάλα  -ας µου επιτραπεί η έκ-
φραση- και θα έχουν σοβαρό πρόβληµα οι αγρότες µας. 

Επίσης, αναφέρατε την πρώτη τροποποίηση της ΚΑΠ για τη
στρεµµατική απόδοση της ηρτηµένης παραγωγής, που µει-
ώνεται, όπως είπατε πολύ σωστά, κατά 30% και όχι 20%. Η δια-
φορά πραγµατικά είναι πάρα πολύ µικρή και πρέπει να την
ξαναδείτε. Και αν δεν τη φτάνουν αυτή τη διαφορά αυτοί οι άν-
θρωποι που έκαναν τόσα έξοδα για φέτος, δεν θα πάρουν τίποτα;
Κάηκαν τα φυτά τους στο χωράφι. Τα είδα εγώ εκεί στην περιοχή
των Κουφαλίων και της Χαλκηδόνας και µάλλον το ίδιο θα συµ-
βαίνει και στον κάµπο των Γιαννιτσών από τον οποίο προέρχεστε.

Οι αγρότες δεν µπορούν να περιµένουν, κύριε Υπουργέ, µε το
5% και το 10% της αύξησης που δώσατε. Θέλουν ουσιαστική
βοήθεια, εξορθολογισµό του γεωργικού ασφαλιστικού συστήµα-
τος που αναγγείλατε. Πότε θα γίνει; Τα έξοδα τρέχουν και «οι και-
ροί ου µενετοί» που έλεγαν παλαιότερα κάποιοι φίλοι του κ.
Γεωργιάδη, δηλαδή «οι καιροί δεν µπορούν να περιµένουν», για
να καταλαβαίνει και ο κόσµος. Ο αγρότης θέλει να ζήσει. 

Καταλήγω µε µια ρήση του Ελύτη: Αν όλα καταστραφούν σε
αυτή τη χώρα και τίποτα δεν µείνει όρθιο, µία βάρκα, ένα αµπέλι
και µια ελιά µπορούν να την ξανααναστήσουν, δηλαδή οι ψαρά-
δες µας, οι κτηνοτρόφοι µας και οι γεωργοί µας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, θα επαναλάβω ότι αυτή η Κυβέρνηση

ήταν που νοµοθέτησε την επιστροφή στο 100% του ειδικού φό-
ρου κατανάλωσης.

Μάλιστα, στην συνάντηση που κάναµε την Παρασκευή µε εκπρο-
σώπους των παραγωγών ανακοινώθηκε ότι αυτή η επιστροφή θα
γίνεται πέντε φορές τον χρόνο ηλεκτρονικά, απευθείας από το my-
DATA, δηλαδή υπάρχει µια µελέτη που ορίζει πόσα λίτρα χρει-
άζονται ανά καλλιέργεια και µε βάση τα τιµολόγια που εκδίδει ο
κάθε παραγωγός θα επιστρέφεται και αυτή. Άρα λοιπόν προχω-
ρούµε σε ένα αγροτικό πετρέλαιο που δεν επιβαρύνεται µε φόρους
και αυτή είναι η παρέµβαση που µπορεί να κάνει η Κυβέρνηση. 

Είναι αλήθεια ότι αυτή τη χρονιά λόγω της παρατεταµένης
ανοµβρίας, σε συνδυασµό µε τις παρατεταµένες υψηλές θερµο-
κρασίες, σε πολλές περιοχές της χώρας οι αποδόσεις ήταν
ακόµα πιο µειωµένες λόγω των προβληµάτων στην ανάπτυξη των
φυτών ή της πρώιµης ωρίµανσής τους, που είχε ως αποτέλεσµα
την πρώιµη συγκοµιδή και πράγµατι σε κάποιους νοµούς φαίνε-
ται ότι ο µέσος όρος πραγµατικής απόδοσης διαµορφώνεται χα-
µηλότερα από την ελάχιστη απαιτούµενη απόδοση για τη λήψη
της ειδικής ενίσχυσης. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία του Υπουργείου µας, από τους τριά-
ντα έναν νοµούς που παράγουν βαµβάκι, υπάρχει πρόβληµα σε
αρκετούς. Ενδεικτικά αναφέρω: Aργολίδα, Λάρισα, Πέλλα, Έδεσ-
σα, Φθιώτιδα, Φλώρινα, Θεσσαλονίκη. Τα λέω αυτά για να µην
έχετε καµία αµφιβολία ότι παρακολουθούµε την εξέλιξη.

Γνωρίζετε ότι αυτού του είδους η ζηµία, δηλαδή η ζηµία λόγω
παρατεταµένου καύσωνα, δηλαδή η µειωµένη παραγωγή, δεν κα-
λύπτεται ασφαλιστικά από τον ΕΛΓΑ, άρα δεν εµπίπτει στην πε-
ρίπτωση που λαµβάνονται υπ’ όψιν τα πορίσµατα των εκτιµήσεων
για να καλυφθούν οι απαιτήσεις της ειδικής ενίσχυσης. 

Εµείς είµαστε έτοιµοι, όµως, στη βάση των οριστικών στοι-
χείων αποδόσεων και παραδόσεων και λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις
ιδιαιτερότητες κάθε περιοχής, να προβούµε στις απαραίτητες
ενέργειες, πάντοτε εντός του θεσµικού πλαισίου -το τονίζω αυτό-
, προκειµένου να λάβουν οι παραγωγοί την ειδική ενίσχυση, αυτοί
που τη δικαιούνται. 

Άλλωστε, δεν είναι η πρώτη φορά που το κάνουµε αυτό. Για το
’23, µε τις πληµµύριες «Daniel» και «Elias» δεν αγνοήσαµε τους
βαµβακοπαραγωγούς των πληγεισών περιοχών. Στο πλαίσιο της
δέσµης µέτρων που λάβαµε για τις περιοχές αυτές θυµίζω ότι
έχουν πληρωθεί πάνω από 300 εκατοµµύρια από τον ΕΛΓΑ, που
δόθηκαν µε ειδικό πρόγραµµα ad hoc στον ΕΛΓΑ. Οι βαµβακο-
παραγωγοί των περιοχών αυτών εξαιρέθηκαν της υποχρέωσης
ελάχιστης στρεµµατικής απόδοσης και έλαβαν ειδική ενίσχυση.
Επρόκειτο βέβαια για µία εξαιρετική περίπτωση ανωτέρας βίας,
ενδεικτική όµως των αντανακλαστικών που υπάρχουν όποτε
υπάρχει πρόβληµα και γενικότερα ενδεικτική τού πώς αντιµετω-
πίζουµε τους αγρότες στα ζητήµατα που έχουν λόγω του καιρού.
Με παρόµοια αντανακλαστικά θα λειτουργήσουµε και τώρα, εφό-
σον από τα στοιχεία κριθεί ότι είναι απαραίτητο.

Θα διερευνηθεί επίσης η ύπαρξη κατάλληλου εργαλείου και
µηχανισµού για τη στήριξη των βαµβακοπαραγωγών, αλλά και
για την ειδική ενίσχυση.

Επιχειρούµε να ενεργοποιήσουµε το µέτρο 23 του Προγράµ-
µατος Αγροτικής Ανάπτυξης, όπου υπάρχει δυνατότητα σε πα-
ραγωγές που έχουν πάνω από 30% µείωση λόγω κλιµατικής
κρίσης, να µπορεί να δοθεί κάποιο ποσό αποζηµίωσης. Υπάρχει
µια διαδικασία, η οποία στην πραγµατικότητα δίνει την ευκαιρία
στο κράτος-µέλος να υποβάλει έναν φάκελο τεκµηριωµένο, προ-
φανώς στη βάση τού τι ακριβώς έχει συµβεί και αυτός ο φάκελος
να τύχει της έγκρισης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Το χρονοδιά-
γραµµα, µε βάση τους χρόνους που απαιτούνται, είναι ότι αν
εγκριθεί το πρόγραµµα, οι πληρωµές θα γίνουν µέσα στο καλο-
καίρι. Επαναλαµβάνω ότι αφορά στις καλλιέργειες που δικαιολο-
γούν και τεκµηριώνουν ότι έχουν υποστεί ζηµιά και συγκεκριµένη
µείωση.
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Είναι σταθερή επιλογή της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
και του Κυριάκου Μητσοτάκη η στήριξη του αγροτικού κόσµου
µέσα από τις πολιτικές µας. Ο παραγωγικός αυτός κλάδος εξα-
σφαλίζει τη διατροφική επάρκεια και την κοινωνική συνοχή, γι’
αυτό και αξίζει να έχει την αρωγή µας, όποτε αυτό είναι απαραί-
τητο. 

Τα τελευταία χρόνια, από το 2019 µέχρι σήµερα, οι παραγωγοί
είδαν ότι όποτε χρειάστηκε, αυτή η Κυβέρνηση ήταν παρούσα
και ενίσχυσε. Θυµίζω το µικρό κόστος της κιλοβατώρας µε το
πρόγραµµα «Γαία» από 9,3 λεπτά, το πρόγραµµα «Απόλλων», το
πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά στο χωράφι», τις ενισχύσεις που έλα-
βαν οι παραγωγοί λόγω του COVID ή λόγω του ουκρανόµετρου.
Γι’ αυτό και οι Έλληνες αγρότες σταθερά αναγνωρίζουν ότι ο συ-
νοµιλητής τους, η Ελληνική Κυβέρνηση, είναι ειλικρινής, γι’ αυτό
και τη στηρίζουν.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα συζη-

τηθεί η έκτη µε αριθµό 500/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεόφιλου Ξαν-
θόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Ανάγκη λήψης
άµεσων και επειγόντων µέτρων για τη στελέχωση της Παθολογι-
κής Κλινικής του Νοσοκοµείου Δράµας, µετά και την τελευταία
άκαρπη προκήρυξη θέσεων ιατρών».

Κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, να ’µαστε πάλι εδώ. Δεν είναι τυχαίο ότι ξανα-

βρίσκεται εδώ και ο συνάδελφός µου από το ΠΑΣΟΚ κ. Τάσος Νι-
κολαΐδης, γιατί το θέµα του Νοσοκοµείου της Δράµας είναι
φλέγον για την τοπική κοινωνία. 

Θα ξεκινήσω µε την επίκαιρη ερώτηση που σας είχα καταθέσει
στις 7 Οκτωβρίου του ’24, την οποία απαντήσατε βεβαίως και
στην οποία τόνισα ότι οι ελλείψεις σε ιατρικό προσωπικό στο Νο-
σοκοµείο της Δράµας φτάνουν στο 50%. Εκτός από την παθολο-
γική, η ΜΕΘ επίσης λειτουργεί µε έναν µόνιµο γιατρό. Το
νοσοκοµείο διαθέτει έναν και µοναδικό ουρολόγο και έναν και µο-
ναδικό οφθαλµίατρο. Σε καµία δηµόσια δοµή της Δράµας δεν
υπάρχει γαστρεντερολόγος, ενδοκρινολόγος ή δερµατολόγος.
Κενές και οι πέντε από τις επτά θέσεις φυσικοθεραπευτών στο
νοσοκοµείο. Κενή παραµένει εδώ και τρία χρόνια η θέση ψυχιά-
τρου στο Κέντρο Ψυχικής Υγείας Δράµας, η οποία δεν προκη-
ρύσσεται. Η έλλειψη ειδικών παθολόγων επηρεάζει και τη λει-
τουργία του τµήµατος επειγόντων περιστατικών, αλλά και τα πα-
θολογικά εξωτερικά ιατρεία. Η νοσηλευτική υπηρεσία είναι επί-
σης υποστελεχωµένη και το νοσηλευτικό προσωπικό, που έχει
µέσο όρο ηλικίας τα πενήντα δύο χρόνια, βρίσκεται σε κατά-
σταση επαγγελµατικής εξουθένωσης.

Επανέρχοµαι µε την υπό συζήτηση επίκαιρη ερώτηση από 10-
2-25 και λέω ότι αφού κηρύχθηκε εκ νέου άγονος ο διαγωνισµός
τον οποίον τελέσατε, αποδεικνύεται ότι η παροχή οικονοµικών κι-
νήτρων για την προσέλκυση των γιατρών δεν είναι αρκετή. 

Εδώ να θυµίσω ότι είχατε µιλήσει για 7.000 ευρώ ετήσια δια-
φορά, η οποία αφαιρουµένων των δώρων είναι 3.600 στην τσέπη,
δηλαδή περίπου 3.300 ευρώ ανά µήνα. 

Λόγω του ότι η κατάσταση της παθολογικής είναι ο δείκτης λει-
τουργίας του νοσοκοµείου, η ένταξη την οποία όντως κάνατε
στην κατηγορία άγονη Α δεν ήταν αποτελεσµατική για την αντι-
µετώπιση των προβληµάτων και σύσσωµη η ελληνική κοινωνία
έχει εκφράσει την ανάγκη για στελέχωση µε γιατρούς και νοση-
λευτικό προσωπικό.

Επειδή έχετε την ευθύνη, θα ήθελα να µας πείτε, µε βάση και
τα τελευταία γεγονότα, πώς σκοπεύετε να αντιµετωπίσετε την
πάγια αδυναµία λειτουργίας της Παθολογικής Κλινικής του Νο-
σοκοµείου της Δράµας. Πόσες θέσεις παθολόγων θα προκηρύ-
ξετε στο τέλος Φεβρουαρίου; Το λέω καθ’ υποφοράν, διότι
προχώρησε, ήδη, η προκήρυξη. Τι αλλάζει από την προηγούµενη
προκήρυξη, έτσι ώστε να είµαστε πιο αισιόδοξοι ότι θα στελεχω-
θεί ο αναγκαίος αριθµός; Τι σας κάνει να πιστεύετε ότι αυτήν τη
φορά θα έχουµε αποτέλεσµα; 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κύριε συνάδελφε, δεδοµένου ότι είχαµε την περασµένη εβδο-
µάδα ερώτηση δύο συναδέλφων Βουλευτών της Δράµας για το
ίδιο θέµα, δεν θα πω τα ίδια τα γενικά περί του νοσοκοµείου, γιατί
αυτά µπορείτε να τα βρείτε από τα Πρακτικά. Δεν έχει σηµασία
να λέµε τα ίδια και τα ίδια. Απαντώ κατευθείαν στην ερώτηση.  

Πρώτον, ξεκινήσατε µε έναν ισχυρισµό ότι το πλαίσιο που ψη-
φίσαµε δεν ήταν λειτουργικό. Λάθος. Μια χαρά λειτουργικό είναι.
Προκηρύξαµε 293 θέσεις στον πρώτο γύρο που ήταν άγονες για
πάνω από τέσσερα χρόνια. Καλύφθηκαν οι 201 σε επίπεδο επι-
κράτειας. Μετά προκηρύξαµε 110 θέσεις, τις περίπου 90 που
υπολείπονταν συν άλλες 20 περίπου που δηµιουργήθηκαν στην
πορεία και απ’ αυτές τις 110 καλύφθηκαν οι 39. Άρα στο σύνολο
των 310 χονδρικά θέσεων, έχουν καλυφθεί οι 242. Σύµφωνα µ’
αυτά, δεν λες ότι δεν λειτούργησε το πλαίσιο. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Για τη Δράµα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν

νοµοθετούµε για τη Δράµα. Νοµοθετούµε για την Ελλάδα. Μην
µπερδευόµαστε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Το ξέρω.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αγα-

πάµε τη Δράµα, σεβόµαστε τη Δράµα, φανταστική η Δράµα, την
υποστηρίζω, αλλά ο Υπουργός δεν είναι Υπουργός Υγείας Δρά-
µας, είναι Υπουργός της Ελληνικής Δηµοκρατίας και οι νόµοι δεν
µπορούν να έχουν τοπική ισχύ. Οι νόµοι έχουν γενική ισχύ. 

Άρα, στο αν το πλαίσιο που ψηφίσαµε είχε αποτέλεσµα ή όχι,
η απάντηση είναι ότι είχε αποτέλεσµα. Καλύφθηκαν πάρα πολλά
από τα κενά που ταλάνιζαν τα περιφερειακά µας νοσοκοµεία για
πάρα πολλά χρόνια. Η προσπάθεια συνεχίζεται και η νέα προκή-
ρυξη θα γίνει στο τέλος Φεβρουαρίου.

Θα προκηρύξουµε πάλι τέσσερις θέσεις παθολόγων. Στην
πρώτη µας συζήτηση εδώ εσείς µου είχατε πει ότι δεν πρέπει να
προκηρύσσω µία-µία τις θέσεις, αλλά και τις τέσσερις. Θα προ-
κηρύξω και τις τέσσερις. 

Τι µεσολάβησε από την προηγούµενη συζήτηση που κάναµε
στη Βουλή µε σήµερα, για να µη λέω τα ίδια; Με πρωτοβουλία
του Βουλευτή Δράµας κ. Κυριαζίδη, συναντήθηκα στο γραφείο
µου µε τον Αντιπεριφερειάρχη Δράµας, µε την Πρόεδρο του Συλ-
λόγου Εργαζοµένων Ιατρών Δράµας, µε την Πρόεδρο του Ιατρι-
κού Συλλόγου Δράµας, µε τον Διοικητή της Υγειονοµικής Περι-
φέρειας κ. Βογιατζίδη. Είχαµε µια συζήτηση, πιστεύω, πολύ εποι-
κοδοµητική που κράτησε πάνω από µία ώρα. Απ’ ό,τι είδα και στις
ανακοινώσεις των γιατρών, ήταν µια εποικοδοµητική συζήτηση. 

Τα αιτήµατα που µας έκαναν, που ήταν δηλαδή η δηµιουργία
των δύο κλινικών, τα κάναµε όλα δεκτά και ήδη τώρα που µιλάµε
υλοποιούνται. Πιστεύουν οι ίδιοι ότι τα κέντρα που ψηφίσαµε συν
το σπάσιµο των κλινικών, κατά τον τρόπο που µας το υπέδειξαν,
θα λειτουργήσει θετικά και θα αποκτήσουµε γιατρούς. 

Εγώ θέλω να είµαι πολύ ειλικρινής. Σε ό,τι µου είπαν είπα ναι,
γιατί πραγµατικά πιστεύω ότι πρέπει να δώσουµε τον καλύτερό
µας εαυτό για να λύσουµε το πρόβληµα της Δράµας. Στις ιδέες
που κυκλοφορούσαν ότι ο Υπουργός δεν ενδιαφέρεται για τη
Δράµα και ότι θέλει να κλείσει το νοσοκοµείο της Δράµας έχω
απαντήσει. Όλα αυτά είναι παραµύθια. Δεν θα έκανα όλα αυτά
τα πράγµατα. Τώρα αν µου πείτε αν µπορώ να εγγυηθώ ότι θα
έρθουν αυτή τη φορά γιατροί, όχι δεν µπορώ να το εγγυηθώ.
Πώς να το εγγυηθώ αυτό;  

Μπορώ να σας πω ότι τις ιδέες που µου πρότειναν οι γιατροί
του Νοσοκοµείου Δράµας και αυτές τις έκανα δεκτές. Και µάλι-
στα θα προκηρύξω και τις δύο θέσεις που µου ζήτησαν επιπλέον,
του δερµατολόγου και του ψυχιάτρου, και αυτό έγινε δεκτό, ακρι-
βώς διότι αν έστω βρούµε αυτούς, δεν θα λύσουµε το ζήτηµα της
παθολογικής κλινικής, αλλά θέλω να βγάλω ένα κλίµα, µια ανά-
ταξη, ότι κάτι κινείται. Και γι’ αυτόν τον λόγο είπα ότι θα τις προ-
κηρύξω. Αφού υπάρχουν ενδιαφερόµενοι εκεί, θα προκηρύξουµε
και αυτές τις δύο θέσεις, ώστε να έρθουν τουλάχιστον αυτοί.

Η Παθολογική Κλινική λειτουργεί. Στέλνουµε από το Κέντρο
Υγείας Προσοτσάνης, στέλνουµε από το Νοσοκοµείο Σερρών,
στέλνουµε από τη Θεσσαλονίκη, δεν θα σταµατήσει να λειτουρ-
γεί η παθολογική κλινική. Αλλά αυτό δεν είναι η λύση που θέ-
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λουµε, το ξεκαθαρίζω. Η λύση που θέλουµε είναι να βρούµε για-
τρούς για τη Δράµα. Συνεχίζουµε την προσπάθεια. Αν δεν πλη-
ρωθούν στην προκήρυξη, θα την κάνουµε διαρκώς µέχρι να
βρούµε είναι η απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κύριε συνάδελφε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ο Αϊνστάιν
έλεγε ότι το να κάνεις το ίδιο λάθος και να ελπίζεις ότι τελικώς
θα καταλήξεις σε σωστό αποτέλεσµα είναι η επιτοµή της ευή-
θειας, για να µην πω κάτι χειρότερο. Πρέπει να δούµε γιατί δεν
µπορούν να τελεσφορήσουν αυτές οι προκηρύξεις. 

Βεβαίως και εγώ δεν µπορώ να σας ζητήσω να θεσµοθετήσετε
για τη Δράµα. Είστε Υπουργός Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και έτσι θα το δείτε. Όµως δεν µπορεί να αφήνεται µια πε-
ριοχή χωρίς γιατρούς επειδή δεν προχωρούν οι προκηρύξεις.
Σηµαίνει ότι κάποια άλλα κίνητρα, κάποιες άλλες πρωτοβουλίες
πρέπει να πάρετε. 

Διότι αλλιώς εσείς είστε υποκριτές διότι λέτε «Προκήρυξα τις
θέσεις και δεν καλύπτονται» και µας παρασύρετε σε µια ανάλογη
υποκρισία «Εµείς κάναµε την ερώτηση και ο Υπουργός είπε τα
ίδια». Εδώ θα πρέπει να λύσουµε το πρόβληµα και το πρόβληµα
της υποστελέχωσης του νοσοκοµείου της Δράµας είναι καθορι-
στικό. Γιατί δεν προκηρύσσετε όλες τις θέσεις των παθολόγων;
Τι είναι αυτό που σας κωλύει, για να είναι πραγµατικά θελκτική η
προκήρυξη; 

Τέλος, η αγωνία µας δεν είναι να ανταλλάσσουµε επιχειρή-
µατα, η αγωνία µας είναι να συνεισφέρουµε στην επίλυση των
προβληµάτων. Και όσο καλύπτεστε πίσω από τις προκηρύξεις και
τις τυπικές διαδικασίες, δεν θα βρούµε λύση. 

Σας καλούµε, λοιπόν, να συσκεφθούµε, να διαβουλευθούµε και
κυρίως να αποφασίσετε να βάλετε το χέρι βαθιά στην τσέπη, έτσι
ώστε να αποτελέσει κίνητρο η προκήρυξη και να στελεχωθεί το
Νοσοκοµείο της Δράµας. Ούτε εµείς να σας απασχολούµε ούτε
και εσείς να δίνετε ένα µεγάλο µέρος του χρόνου σας για ένα ζή-
τηµα για το οποίο µε τις συγκεκριµένες συνθήκες δεν µπορεί να
επιτευχθεί αποτέλεσµα. 

Τέλος, επειδή άνοιξε η συζήτηση, πρέπει να γίνει και µια πα-
ράλληλη δράση για τους νοσηλευτές. Δηλαδή όντως το πρό-
βληµα των προβληµάτων είναι η στελέχωση της παθολογικής
κλινικής. Χωρίς παθολογική κλινική ξέρετε ότι δεν υπάρχει πρα-
κτικά νοσοκοµείο. Ταυτοχρόνως όµως και οι όποιοι παθολόγοι
θελήσουν να έρθουν πρέπει να έχουν µια υποστηρικτική δοµή
που θα τους επιτρέπει να κάνουν επαρκώς τη δουλειά τους. 

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, και αυτό είναι ένα βοηθητικό στοι-
χείο το οποίο πρέπει να δείτε το αµέσως επόµενο διάστηµα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ξε-

κινάω µε το πρώτο. Κατ’ αρχάς, δεν κάνουµε κάθε φορά το ίδιο
πράγµα προσδοκώντας να έχουµε διαφορετικό αποτέλεσµα. 

Την πρώτη φορά που συναντηθήκαµε είχα παραλάβει µία προ-
κήρυξη παθολόγου και µου είπατε «Κάντε και τις τέσσερις». Τις
κάναµε. Κάναµε διαφορετικό πράγµα, δεν πέτυχε. Τη δεύτερη
φορά που βρεθήκαµε µου είπατε «Πρέπει να βάλετε οικονοµικά
κίνητρα», βάλαµε, δεν πέτυχε. Την τρίτη φορά είπαµε να βάλουµε
και τα θεσµικά κέντρα, τα βάλαµε, δεν πέτυχε. Τώρα έχει βάλει
και ο δήµος και η περιφέρεια επιπλέον οικονοµικά κίνητρα, προς
το παρόν δεν πέτυχε, γιατί µπήκαν προς το τέλος και µπορεί και
να µην είχαν διαφηµιστεί αρκετά, έχω µια µικρή ελπίδα ότι τώρα
θα έχουν. Τώρα βάζουµε επιπλέον το σπάσιµο των κλινικών που
µας είπαν οι γιατροί. Κάθε φορά βάζουµε κάτι επιπλέον και κάθε
φορά αυτό επιπλέον που βάζουµε είναι προϊόν διαβούλευσης. 

Άρα τι µου είπατε; Πρώτα απ’ όλα, δεν µπορούµε να κάνουµε
συνέχεια το ίδιο και να περιµένουµε άλλο αποτέλεσµα. Δεν κά-
νουµε το ίδιο είναι η απάντηση. Κάνουµε κάθε φορά κάτι διαφο-
ρετικό. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Το αποτέλεσµα είναι το ίδιο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Απα-

ντώ στο επιχείρηµα «Αν κάνεις το ίδιο και περιµένεις διαφορετικό
αποτέλεσµα». Εµείς κάνουµε διαφορετικά πράγµατα και περιµέ-

νουµε διαφορετικό αποτέλεσµα, το οποίο ακόµα δεν έχει έρθει. 
Καµιά φορά, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, τα αποτελέσµατα δεν

έρχονται όταν θες εσύ, έρχονται όταν θέλουν αυτά. Η σωστή
απάντηση εδώ είναι: Έχει αδιαφορήσει ο Υπουργός Υγείας για
τη Δράµα αντικειµενικά; Πιστεύω, αν είστε δίκαιος, ότι θα πείτε
όχι. Δεύτερον, έχει επιτύχει ο Υπουργός Υγείας στα σχέδια του
για τη Δράµα; Για να είµαι εγώ δίκαιος, θα σας πω όχι. Άρα πού
συναντιόµαστε; Η προσπάθεια συνεχίζεται. 

Αν έχει κάποιος κάποια επιπλέον καλή ιδέα να προσθέσει, τα
αφτιά µου είναι ανοικτά να το υιοθετήσω κι αυτό, αρκεί να είναι
κάτι που γίνεται. Γιατί αν µου πείτε, παραδείγµατος χάριν, να νο-
µοθετήσω και να βάλω στο επίδοµα 7.200 -επειδή είπατε για τη
φορολογία και το έχω ακούσει από διάφορους αυτό-που είναι
3.600 αφαιρουµένου του φόρου, να γίνει αφορολόγητο για τη
Δράµα, όχι δεν µπορεί να γίνει αφορολόγητο για τη Δράµα, πρέ-
πει να γίνει αφορολόγητο για όλους. Αυτό δεν µπορεί να γίνει λοι-
πόν.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κανείς δεν το λέει αυτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άρα,

ξαναλέω, θα είµαστε διαρκώς από πάνω µέχρις ότου βρούµε
λύση στη Δράµα. 

Είπατε κάτι ακόµα, ότι δεν µπορούµε να αφήσουµε τη Δράµα
χωρίς γιατρούς. Δεν είναι η Δράµα χωρίς γιατρούς. Το νοσοκο-
µείο σήµερα έχει περισσότερους γιατρούς απ’ ό,τι το 2019. Δεν
έχουµε αφήσει ποτέ χωρίς γιατρούς τη Δράµα και η παθολογική
κλινική για την οποία µιλάµε στις προκηρύξεις που κάναµε βρή-
καµε γιατρούς σε άλλα θέµατα στη Δράµα, καλύψαµε άλλες θέ-
σεις, δεν καλύψαµε των παθολόγων. 

Ξαναλέω, δεν αφήνουµε ποτέ την παθολογική κλινική χωρίς να
λειτουργεί. Μετακινούµε γιατρούς από το κέντρο υγείας, µετακι-
νούµε γιατρούς από γειτονικά νοσοκοµεία, είµαστε σε επαφή µε
τον ιατρικό σύλλογο για να έρθουν ιδιώτες γιατροί. Να µείνει
χωρίς γιατρούς, δεν θα µείνει. 

Επαναλαµβάνω όµως. Όλες οι λύσεις που ανέφερα για να µη
µείνει χωρίς γιατρούς δεν είναι αυτές που επιθυµούµε. Αυτό που
επιθυµούµε να επιτύχουµε είναι η µόνιµη πρόσληψη τεσσάρων
παθολόγων. Η προσπάθεια συνεχίζεται. Πιστεύω ότι στο τέλος
θα τους βρούµε. Θα κουραστούµε λίγο περισσότερο, δεν πειρά-
ζει.

Και να πω και κάτι ακόµα, κύριε Πρόεδρε. Δεν µε κουράζετε
καθόλου ούτε εσείς µε κουράζετε ούτε εγώ κουράζοµαι. Εγώ
εδώ κάνω τη δική µου δουλειά και εσείς κάνετε τη δική σας δου-
λειά. Εσάς ψήφισε ο λαός για να κάνετε ερωτήσεις και καλά τις
κάνετε, αξιοπρεπέστατα τις κάνετε, µαχητικά τις κάνετε, σωστά
τις κάνετε κι εγώ προσπαθώ να κάνω τη δουλειά που µου έχουν
αναθέσει όσο µπορώ καλύτερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 507/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Κα-
ραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άµεσα
µέτρα στήριξης των ασθενών µε µεσογειακή αναιµία στη δυτική
Ελλάδα».

Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Έχουν αυξηθεί, κύριε Υπουργέ, όλο και περισσότερο οι κίνδυ-

νοι για την υγεία τους που αντιµετωπίζουν οι χρονίως πάσχοντες
µε µεσογειακή αναιµία κι αυτό λόγω της υποµετάγγισης στην
οποία υποβάλλονται. 

Ποιες είναι όµως οι αιτίες αυτής της υποµετάγγισης; Βεβαίως
είναι οι ελλείψεις σε αίµα, αλλά πάνω απ’ όλα και πρώτα απ’ όλα,
είναι οι ελλείψεις σε µονάδες αιµοδοσίας, οι ελλείψεις σε Μονά-
δες Μεσογειακής Αναιµίας και βεβαίως ακόµη και αυτές που
υπάρχουν να υπολειτουργούν λόγω της έλλειψης ιατρικού και νο-
σηλευτικού προσωπικού. 

Αυτό συµβαίνει σε όλη σχεδόν την Ελλάδα. Στη δυτική Ελλάδα
είναι ακόµη πιο έντονο το πρόβληµα, γιατί επί της ουσίας η Αιτω-
λοακαρνανία δεν έχει καµία Μονάδα Μεσογειακής Αναιµίας, η
Ηλεία καµία µονάδα, η Ζάκυνθος και Κεφαλονιά πάλι δεν έχουν
καµία µονάδα, µε αποτέλεσµα οι ασθενείς να υποβάλλονται σε
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ακόµη µεγαλύτερη ταλαιπωρία και της µετακίνησης και να εξυ-
πηρετούνται όπως εξυπηρετούνται στο Πανεπιστηµιακό Νοσο-
κοµείο του Ρίου, το οποίο σε εβδοµαδιαία βάση εξυπηρετεί περί-
που τριακόσιους πενήντα ασθενείς από όλη τη δυτική Ελλάδα.
Και άλλοι εβδοµήντα-ογδόντα που είναι στον «Άγιο Ανδρέα», στο
άλλο νοσοκοµείο της Πάτρας, καταλαβαίνετε το πρόβληµα. 

Μάλιστα, το τελευταίο διάστηµα αυξάνονται οι ακυρώσεις ρα-
ντεβού, µε αποτέλεσµα να καθυστερεί η θεραπεία τους, µε ό,τι
επίπτωση έχει αυτό στην επιδείνωση της υγείας τους. 

Από αυτήν την άποψη, κύριε Υπουργέ, τα ζητήµατα είναι κα-
θαρά. Πρέπει εδώ άµεσα να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα του αί-
µατος µε µονάδες αιµοδοσίας οι οποίες πέρα από τα νοσοκοµεία
θα λειτουργούν και σε χώρους εκτός νοσοκοµείων. Στελέχωση
των Μονάδων Μεσογειακής Αναιµίας για να µπορούν να καλύ-
ψουν τις αυξηµένες απαιτήσεις. Γιατί για παράδειγµα στο Πανε-
πιστηµιακό Νοσοκοµείο του Ρίου που εξυπηρετεί τους τριακό-
σιους πενήντα ασθενείς από όλη τη δυτική Ελλάδα και τα δύο
νησιά υπάρχουν δύο γιατροί. Ο ένας βγαίνει στη σύνταξη και
άλλος είναι επικουρικός. Καταλαβαίνετε ότι αυτοί οι άνθρωποι
δεν έχουν ανάγκη απλά και µόνο τη µετάγγιση, αλλά και την πα-
ρακολούθηση συνολικά της πορείας, της εξέλιξης αυτής της κα-
τάστασης. 

Από αυτή την άποψη, τα ερωτήµατα είναι πολύ συγκεκριµένα,
κύριε Υπουργέ, και καλείστε να απαντήσετε σε αυτά τα δύο ερω-
τήµατα που θέτουµε στην επίκαιρη ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Επειδή το θέµα το οποίο θέτετε είναι πραγµατικά σοβαρό και
πάρα πολύ ευαίσθητο, θέλω κατ’ αρχάς να µιλήσω µε τα επίσηµα
στοιχεία όπως µου παραδόθηκαν από το Εθνικό Κέντρο Αιµοδο-
σίας και είναι στη διάθεσή σας.

Συλλογή µονάδων αίµατος στη χώρα µας κατά τα έτη 2020-
2024. Το 2020 συλλέξαµε τετρακόσιες δεκατρείς χιλιάδες τετρα-
κόσιες δεκαπέντε µονάδες αίµατος σε όλα τα κέντρα αιµοδοσίας
της χώρας. Το 2021 συλλέξαµε πεντακόσιες είκοσι πέντε χιλιάδες
πεντακόσια τριάντα εννέα. Είναι µια σηµαντική αύξηση, πάνω από
εκατό χιλιάδες, δηλαδή πάνω από 25%. Το 2022 συλλέξαµε πε-
ντακόσιες σαράντα χιλιάδες τριακόσιες σαράντα µία, το 2023
συλλέξαµε πεντακόσιες πενήντα έξι χιλιάδες διακόσιες δεκαοκτώ
και το 2024 συλλέξαµε πεντακόσιες πενήντα χιλιάδες επτακόσιες
πενήντα. Η µικρή κάµψη µεταξύ 2024 και 2023 είναι τελείως τε-
χνικής φύσεως. Ο λόγος είναι, δυστυχώς, η τραγωδία του δυστυ-
χήµατος των Τεµπών, καθώς λόγω του δυστυχήµατος είχαµε
εκείνη την ηµέρα µια τεράστια προσφορά αίµατος, η µεγαλύτερη
ηµερήσια που έχει γίνει ποτέ. Συλλέξαµε σε µια ηµέρα δεκαοκτώ
χιλιάδες µονάδες αίµατος. Άρα από το 2020 µέχρι και το 2024
έχουµε µια σταθερή αύξηση, πολύ πάνω από τη µέρα που παρα-
λάβαµε, των µονάδων αίµατος συνολικά που συλλέγουµε. 

Το 2025 τον µήνα Ιανουάριο τώρα είµαι περήφανος να σας πω
ότι φτάσαµε στις σαράντα πέντε χιλιάδες διακόσιες δεκαοκτώ
µονάδες αίµατος που είναι το µεγαλύτερο µηνιαίο ρεκόρ συλλο-
γής αίµατος στην Ελλάδα από την πρώτη µέρα που µετράµε και
αυξήθηκαν σε απόλυτο αριθµό από τον Ιανουάριο του 2024 κατά
χίλιες εκατόν σαράντα οκτώ µονάδες. Εάν αυτός ο ρυθµός συ-
νεχιστεί όλο τον χρόνο, ίσως να ξεπεράσουµε φέτος και τις εξα-
κόσιες χιλιάδες µονάδες αίµατος, που θα είναι πραγµατικά µία
τεράστια επιτυχία.

Πρέπει να σας πω ότι σχεδιάζουµε στοχευµένη µαζική καµπά-
νια για τη συλλογή αίµατος κυρίως τους καλοκαιρινούς µήνες
γιατί η Ελλάδα έχει την ιδιοµορφία ενώ συλλέγουµε περισσότερα
απ’ ό,τι χρειαζόµαστε, έχουµε µεγάλη κάµψη τους θερινούς
µήνες και µεγάλη κάµψη στις εορτές, Χριστούγεννα και Πάσχα
κι έτσι αναγκαζόµαστε να εισάγουµε αίµα εκεί που έχουµε µε-
γάλη κάµψη και να πετάµε τελικά αίµα που δεν προλαβαίνουµε
να καταναλώσουµε από αυτό που έχουµε συλλέξει. 

Για να το αντιµετωπίσουµε αυτό έχουµε φτιάξει στο Εθνικό Κέ-
ντρο Αιµοδοσίας ένα κεντρικό ενιαίο πληροφοριακό σύστηµα αι-
µοδοσίας και επεκτείνεται µε τη λειτουργία της συγκεντρο-
ποίησης, της επεξεργασίας του αίµατος από το Εθνικό Κέντρο,
µε σκοπό να µην πετάµε τις µονάδες αίµατος, αλλά να προσπα-

θούµε να τις δίνουµε εκεί που πραγµατικά χρειάζονται κι έτσι να
µειώνουµε και τις εισαγωγές αίµατος που αναγκαζόµαστε να κά-
νουµε. Επαναλαµβάνω είναι ένα ελληνικό παράδοξο αυτό, ενώ
συλλέγουµε περισσότερο αίµα από τις ανάγκες µας, τελικά ανα-
γκαζόµαστε και εισάγουµε περίπου ογδόντα µε ενενήντα χιλιάδες
µονάδες τον χρόνο λόγω κακής κατανοµής, το οποίο θα λυθεί µε
την ολοκλήρωση του ενιαίου πληροφοριακού συστήµατος, όπου
και µε χρήση τεχνητής νοηµοσύνης θα υπάρχει πολύ καλύτερη
διανοµή των µονάδων που συλλέγουµε.

Θα επιτρέψετε για να µη φάω τον χρόνο, για τη δυτική Ελλάδα
να µιλήσω ειδικά στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, επι-
τρέψτε µου, πραγµατικά το ζήτηµα είναι ιδιαίτερα ευαίσθητο και
µε αυτό τον τρόπο το αντιµετωπίζουµε κι εµείς, χωρίς κορώνες.
Όµως το βασικό πρόβληµα το οποίο δεν εντοπίζει το Υπουργείο
σας είναι το θέµα της υποµετάγγισης. Αυτό είναι το βασικό πρό-
βληµα κι αυτό είναι αφενός µεν η διαθεσιµότητα σε αίµα, αλλά
και αφετέρου οι µονάδες τόσο αιµοδοσίας όσο και µεσογειακής
αναιµίας.

Κύριε Υπουργέ, στα νοσοκοµεία της δυτικής Ελλάδος λειτουρ-
γούν οι όποιες µονάδες αιµοδοσίας µόνο την πρωινή βάρδια. Το
απόγευµα καµία, το Σαββατοκύριακο καµία. Κάποιος που εργά-
ζεται πώς θα µπορέσει; Δεύτερον, δεν µπορούν να στελεχώσουν
κινητές µονάδες για να βγουν εκτός νοσοκοµείων να κάνουν αι-
µοληψίες παρά το γεγονός ότι µία σειρά φορείς ζητάνε να διορ-
γανώνουν τέτοιες αιµοληψίες. Αυτό, λοιπόν, είναι ένα σηµαντι-
κότατο πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, το οποίο υπάρχει και το οποίο
δεν απαντάτε. 

Αντίστοιχο πρόβληµα, σας το είπαµε και πριν, υπάρχει και µε
τις Μονάδες Μεσογειακής Αναιµίας. Δεν µπορεί ολόκληρη δυτική
Ελλάδα, τρεις νοµοί συν τα δύο νησιά, να έχει µόνο η Πάτρα, το
Ρίο, που εξυπηρετεί όλους τους περιφερειακούς. Καταλαβαίνετε
πάρα πολύ καλά την ταλαιπωρία. Για φανταστείτε να είναι από
τη Ζάκυνθο ή από την Κεφαλονιά που πρέπει να πάρει καράβι,
να έρθει και να του ακυρωθεί το ραντεβού. Φανταστείτε την τα-
λαιπωρία την οποία δέχεται. 

Αυτό το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, δεν είναι απλά και µόνο ότι
δεν θα γίνει µετάγγιση, έχει και επιπτώσεις συνολικά στην πορεία
της υγείας του. Εδώ τα στοιχεία καταγράφουν ότι ενώ τις προ-
ηγούµενες δεκαετίες είχε αυξηθεί το προσδόκιµο όριο ζωής για
τα παιδιά τα οποία πάσχουν από µεσογειακή αναιµία και διπλα-
σιάστηκε, τα τελευταία χρόνια παρουσιάζεται µείωση του προσ-
δόκιµου ορίου ζωής γι’ αυτούς τους ανθρώπους. 

Καταλαβαίνετε ότι δεν είναι απλά και µόνο, όπως σας είπα, η
µετάγγιση. Είναι και όλα τα προβλήµατα που υπάρχουν µετά την
υποµετάγγιση. Φανταστείτε ένα νέο παιδί το οποίο δεν µεταγγί-
ζεται έγκαιρα, δεν µπορεί να πάει στο σχολείο, δεν µπορεί να παί-
ξει µε τα παιδιά που το καλούν. Δηµιουργούνται σηµαντικά κοινω-
νικά προβλήµατα.

Αυτό, λοιπόν, δεν είναι απλά και µόνο ζήτηµα καλύτερης δια-
χείρισης, όπως λέτε, από το κέντρο για την τεχνητή νοηµοσύνη.
Γιατί αυτό επί της ουσίας είναι το ρετιρέ. Όταν δεν φτιάξετε τα
θεµέλια καταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά ότι η όποια παρέµβαση
γίνεται από κεντρικό επίπεδο για τη διαχείριση των µονάδων αί-
µατος δεν θα µπορεί να έχει ανταπόκριση από τη στιγµή που δεν
υπάρχουν οι µονάδες οι αντίστοιχες. Επίσης, αυτό το κέντρο πα-
ραµένει υποστελεχωµένο ακόµη παρά την αύξηση της χρηµατο-
δότησης που κάνατε. 

Άρα, λοιπόν, τα προβλήµατα δεν θα ξεπεραστούν, κύριε Υ-
πουργέ, ακόµη κι αν κάνετε καλύτερη διαχείριση των µονάδων
αίµατος που υπάρχουν στη χώρα µας. Γιατί ακριβώς είναι ένα σύ-
στηµα συνολικά υγείας το οποίο δεν µπορεί να ανταποκριθεί στις
ανάγκες. Είναι άλλο πράγµα να αναβάλλεται ένα ραντεβού σε
έναν υγιή άνθρωπο και είναι άλλο ζήτηµα να αναβάλλεται ραντε-
βού σε έναν χρόνια πάσχοντα. Καταλαβαίνετε πολύ καλά τις σο-
βαρές επιπτώσεις που µπορεί να έχει για την υγεία του ή και τον
κίνδυνο της ίδιας της ζωής του. Αυτό θέλει ένα συνολικότερο ζή-
τηµα κι όχι αποσπασµατικά µέτρα, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
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Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, δεν σας κατηγόρησα ότι λαϊκίζετε ή τίποτα άλλο. Ίσα-ίσα
είπα ότι είναι ευαίσθητη η ερώτηση και καλώς την κάνετε. Δεν
είπα τίποτα τέτοιο, ούτε καν υπενόησα. 

Μπαίνω στα στοιχεία. Κατ’ αρχάς, να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Η
δική µας πληροφόρηση είναι ότι καθυστερήσεις στη δυτική Ελ-
λάδα και ακυρωµένα ραντεβού µε την έννοια ότι είναι ένα γενι-
κευµένο πρόβληµα, δεν υπάρχουν. Αυτό λένε οι υπηρεσίες και
τα έγγραφα που έχω εγώ εδώ. Αν ξέρετε κάτι άλλο, παρακαλώ
πολύ να µε πληροφορήσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Στην ερώτηση γρά-
φουµε παραδείγµατα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πάω
στην ερώτηση. Πάω στην απάντηση της υπηρεσίας. Η Διοίκηση
της 6ης ΥΠΕ, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Υγείας λειτουργεί
έξι Μονάδες Μεσογειακής Αναιµίας στα κάτωθι νοσοκοµεία αρ-
µοδιότητας της 6ης ΥΠΕ: Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο Πα-
τρών, Γενικό Νοσοκοµείο Πατρών, Γενικό Παίδων Πατρών «Καρα-
µανδάνειο», Γενικό Νοσοκοµείο Ηλείας Πύργου, Γενικό Νοσοκο-
µείο Ηλείας Αµαλιάδας και Γενικό Νοσοκοµείο Αιτωλοακαρνανίας
Αγρινίου. Σε αυτά τα έξι νοσοκοµεία υπάρχουν έξι Μονάδες Με-
σογειακής Αναιµίας και εκεί µπορούν οι κάτοικοι να κλείνουν ρα-
ντεβού για τη µετάγγισή τους. 

Να σας πω ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία -και σας τα λέω ακρι-
βώς- το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Πατρών εξυπηρετεί σε µό-
νιµη βάση τριακόσιους πενήντα ασθενείς. Από αυτούς µεταγγί-
ζονται οι εκατόν πενήντα ένας. Το Γενικό Νοσοκοµείο Πατρών
εξυπηρετεί σαράντα επτά ασθενείς, το Καραµανδάνειο είκοσι
επτά παιδιά, το Γενικό Νοσοκοµείο Ηλείας-Πύργου είκοσι ασθε-
νείς και το Γενικό Νοσοκοµείο Ηλείας-Αµαλιάδας έναν ασθενή.
Δεν επισηµαίνονται καθυστερήσεις ούτε ακυρωµένα ραντεβού.
Αυτό λέει η Υπηρεσία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Τώρα, να πω ότι πράγµατι λειτουργούν κυρίως πρωινές ώρες,
αλλά εγώ δεν θα είχα αντίρρηση να βάλω και δεύτερη βάρδια.
Εάν µου έλεγαν ότι δεν προλαβαίνουν οι άνθρωποι και δεν βρί-
σκουν ραντεβού και υπάρχει κίνδυνος για τη µετάγγισή τους, να
το κάνουµε, αλλά εφόσον η Υπηρεσία λέει ότι δεν έχουµε ακυ-
ρωµένα ραντεβού και δεν έχουµε αναµονή, δεν καταλαβαίνω
γιατί πρέπει να κάνω αυτό που λέτε.

Αυτό δεν σηµαίνει -για να µην παρεξηγηθώ- ότι σε περιόδους
όπως είναι το καλοκαίρι και οι εορτές δεν έχουµε κινδύνους υπο-
µετάγγισης, όπως σωστά λέτε. Σας είπα πριν ότι έχουµε στην Ελ-
λάδα το πρόβληµα ξαφνικά αυτές τις περιόδους να πέφτει πάρα
πολύ η προσφορά αίµατος. Προσπαθούµε εκεί να το καλύψουµε
µε τις εισαγωγές ή µε την καλύτερη τώρα διανοµή των µονάδων
αίµατος που έχουµε, αλλά το αίµα δεν µπορείς να το κρατήσεις
για πάντα και να είναι λειτουργικό, έχει ηµεροµηνία λήξεως.

Άρα, λοιπόν, αυτό που λέτε µεν είναι αληθές, υπάρχει σε κά-
ποιες περιπτώσεις κίνδυνος υποµετάγγισης -πότε;- σε αυτές τις
περιόδους που υπάρχει µεγάλη κάµψη στην προσφορά αίµατος,
παρότι έχουµε κάνει µεγάλη πρόοδο. Και επαναλαµβάνω ότι στα-
θερά τα τελευταία χρόνια η συλλογή αίµατος αυξάνεται, δεν µει-
ώνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Θα συνεχίσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 401/25/23-10-2024
ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου των ανα-
φορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η επιτακτική ολοκλήρωση
της ανακαίνισης και της υποστήριξης του Κέντρου Υγείας Αίγινας
παραµένει ακόµα ζητούµενο».

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για δύο λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, σχετικά µε το Κέντρο Υγείας Αίγινας, γνωρί-

ζετε πολύ καλά ότι είναι ένα κέντρο υγείας στο οποίο διεξάγεται
µία διαδικασία ανακαίνισης, µία διαδικασία που έχει ξεκινήσει από

την περασµένη άνοιξη και η οποία ακόµα δεν έχει ολοκληρωθεί.
Καταλαβαίνετε ότι δεν είναι και το καλύτερο για έναν άνθρωπο
στον εργασιακό του χώρο την ίδια στιγµή δίπλα να γίνονται κα-
νονικά οικοδοµικές εργασίες. Έχω επισκεφτεί προσωπικά το κέ-
ντρο υγείας δύο φορές και πραγµατικά αισθάνεσαι ότι µπαίνεις
σε έναν χώρο που είναι οριακά γιαπί. Την τελευταία φορά άκου-
γες κανονικά τα κοµπρεσέρ, σήµερα το πρωί που επικοινώνησα
µε εργαζόµενους στο Κέντρο Υγείας Αίγινας πάλι άκουγες κανο-
νικά τα κοµπρεσέρ και καταλαβαίνετε ότι όταν αυτή η κατάσταση
τραβάει από την άνοιξη, είναι ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα.

Άρα, θα ήθελα πρώτα από όλα από εσάς µία συγκεκριµένη -αν
µπορείτε- απάντηση στο ερώτηµα ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα
για να ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία και να µπορούν οι άνθρω-
ποι να δουλεύουν τουλάχιστον σε έναν κανονικό εργασιακό
χώρο, χωρίς να έχουν αυτές τις οικοδοµικές εργασίες.

Το δεύτερο ζήτηµα είναι τα κενά που υπάρχουν αυτή τη στιγµή
στο κέντρο υγείας. Τα γνωρίζετε πολύ καλά, τα γνωρίζετε γιατί
έχουν γίνει κινητοποιήσεις και από τον δήµο και από συλλόγους
και από φορείς και πάρα πολλές επιστολές. Για να το πω πάρα
πολύ απλά και να µην τα πούµε τώρα πάρα πολύ αναλυτικά, εί-
µαστε σε ένα κέντρο υγείας στο οποίο δεν βγαίνουν οι βάρδιες
των οδηγών. Αυτή τη στιγµή στο νοσηλευτικό οι βάρδιες βγαί-
νουν µε έναν άνθρωπο, ενώ ειδικά το καλοκαίρι θα πρέπει να είναι
τρεις το πρωί, δύο το απόγευµα. Μάλιστα, µέχρι το καλοκαίρι θα
υπάρξει και µία συνταξιοδότηση στο νοσηλευτικό προσωπικό,
άρα θα έχουµε ακόµα µεγαλύτερο πρόβληµα και δεν έχει προ-
κηρυχθεί εκεί κάποια θέση για το νοσηλευτικό, ενώ και στους για-
τρούς πια, µετά από µία τελευταία µετακίνηση που έγινε του
οφθαλµίατρου στη Νάξο -που η ενηµέρωση είναι ότι θα διαρκέσει
δύο µήνες- αυτή τη στιγµή υπάρχει πρόβληµα στις εφηµερίες.
Άρα, έχουµε ένα κέντρο υγείας, στο οποίο οι άνθρωποι µε όλα
τα κενά καλούνται να δουλέψουν ακούγοντας δίπλα τους και τις
οικοδοµικές εργασίες. Καταλαβαίνετε ότι δεν είναι η καλύτερη
κατάσταση και θα θέλαµε να ξέρουµε ποιο είναι το σχέδιο του
Υπουργείου Υγείας, έτσι ώστε να ξεπεραστούν αυτά τα προβλή-
µατα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ηλιόπουλο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, να καταθέσω για τα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε, µία σειρά
φωτογραφιών από το Κέντρο Υγείας Αίγινας, για να καταλάβει ο
κόσµος το επίπεδο της ανακαίνισης που έχει ήδη ολοκληρωθεί,
για να απαντήσω στο πρώτο σκέλος της ερωτήσεώς σας. Τις κα-
ταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γε-
ωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φω-
τογραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Στην ερώτησή σας για το πότε θα ολοκληρωθούν οι εργασίες,
«ολοκληρώθηκαν» είναι η σωστή απάντηση. Επίσηµη παραλαβή
θα γίνει σε µερικές µέρες, αλλά τα έργα τελείωσαν και είµαι πολύ
περήφανος γι’ αυτό, διότι παρά τη γενική µιζέρια και γκρίνια που
βγαίνει για το ΕΣΥ αυτή τη στιγµή που µιλάµε έχουµε σε εξέλιξη,
κύριε Πρόεδρε, το µεγαλύτερο πρόγραµµα κτιριολογικής ανα-
βάθµισης του Εθνικού Συστήµατος Υγείας από την ίδρυσή του.
Έχουµε ταυτόχρονα εργολαβίες σε ενενήντα τρία νοσοκοµεία
και ταυτόχρονα εργολαβίες σε εκατόν πενήντα οκτώ κέντρα
υγείας.

Στο Κέντρο Υγείας Αίγινας µένουν, προφανώς, τα τελευταία
µερεµέτια. Μάλιστα, θέλω να εξάρω τον συνάδελφό µου Βου-
λευτή Νίκο Βλαχάκο από την Α’ Πειραιώς της Νέας Δηµοκρατίας
που πριν από λίγες µέρες επισκέφτηκε το Κέντρο Υγείας Αίγινας,
ανέβασε τις σχετικές φωτογραφίες που µόλις τώρα σας κατέ-
θεσα στα Πρακτικά. Έκανε και live από το κέντρο υγείας για να
δείξει την πολύ µεγάλη πρόοδο που επετεύχθη από την Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και επί θητείας µου και είµαι πάρα
πολύ περήφανος γι’ αυτό.

Στην πραγµατικότητα, µέσα στο 2025 και τους πρώτους µήνες
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του 2026 το ΕΣΥ θα είναι κτιριολογικά καινούργια από το ένα
άκρο της Ελλάδος µέχρι το άλλο. Δεν έχω ακούσει ακόµα ένα
κόµµα της Αντιπολιτεύσεως να λέει µία καλή κουβέντα για αυτό.
Κανένας. Την ώρα που µπροστά στα µάτια τους βλέπουν τώρα
το Κέντρο Υγείας Αίγινας που έχει γίνει καινούργιο και τις φωτο-
γραφίες τις κατέθεσα στα Πρακτικά. Καινούργιο!

Παραλάβαµε, κύριε συνάδελφε, ένα χρέπι και παραδίδουµε
στον ελληνικό λαό ένα καινούργιο. Και όµως, γι’ αυτό δεν θα
ακούσουµε ένα «µπράβο, κύριε Υπουργέ, πράγµατι έγινε και-
νούργιο». Καταθέτω τις φωτογραφίες στα Πρακτικά, γιατί εδώ
ισχύει αυτό που λένε «µία φωτογραφία αξίζει χίλιες λέξεις». Τι να
σας πω; Το βλέπετε καινούργιο!

Για το προσωπικό θα απαντήσω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Ορίστε, κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, πρέπει να αποφασίσετε, ή ολοκλη-

ρώθηκαν ή γίνονται τα τελευταία µερεµέτια. Και τα δύο δεν γίνο-
νται. Ένα είναι αυτό.

Δεύτερον, µε πολύ µεγάλη ευκολία ξεπεράσατε ότι αυτό το
έργο θα έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί από το καλοκαίρι. Είµαι σί-
γουρος ότι αν στο γραφείο σας δίπλα για τόσους µήνες κάποιοι
βαρούσαν κοµπρεσέρ, δεν θα σας ήσασταν χαρούµενοι. Διότι οι
εργαζόµενοι στο Κέντρο Υγείας Αίγινας δεν είναι χαρούµενοι και
η διαφορά µας είναι ότι εγώ πήγα δύο φορές εκεί και το είδα και
είδα πώς είναι όχι αυτό που είχατε παραδώσει, αυτό στο οποίο
γίνονταν εργασίες κανονικά, οικοδοµικές εργασίες, µε µειωµένο
προσωπικό µάλιστα ο εργολάβος, γιατί δεν αγχωνόταν, από ό,τι
φαίνεται, δεν τον έτρεχε και κανένας.

Αν θέλετε τώρα να σας πούµε ένα µπράβο για ένα έργο που
έπρεπε να το έχετε κάνει πολύ νωρίτερα µε ευρωπαϊκά χρήµατα
και µάλιστα τη στιγµή που το Ελεγκτικό Συνέδριο -το Ελεγκτικό
Συνέδριο, όχι εµείς!- για το συγκεκριµένο έργο έχει διαπιστώσει
πολύ µεγάλες καθυστερήσεις και ελλείψεις στα τεχνικά δελτία -
και την ξέρετε την έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου-συγγνώµη,
αλλά δεν είναι για µπράβο. Δεν είναι για µπράβο και οι καθυστε-
ρήσεις και η ταλαιπωρία που έχουν υποστεί όλοι αυτοί οι άνθρω-
ποι.

Πάµε τώρα και στο ζήτηµα του προσωπικού που είπατε ότι θα
απαντήσατε τώρα. Σας λέµε ότι δεν βγαίνουν οι βάρδιες των οδη-
γών. Στο νοσηλευτικό προσωπικό έχουν πλέον βάρδιες µονές,
ενώ το καλοκαίρι θα έπρεπε να έχουν τρεις το πρωί, δύο το από-
γευµα. Στο ιατρικό πλέον έχουν πρόβληµα µε ακάλυπτες εφηµε-
ρίες -γιατί;- γιατί µετακινείται γιατρός, ο οφθαλµίατρος που πάει
στη Νάξο -ξαναλέω- και η αρχική ενηµέρωση είναι για δύο µήνες.
Άρα, όταν σας περιγράφει κάποιος ένα κέντρο υγείας όπου δεν
βγαίνουν οι βάρδιες οριακά πουθενά, ούτε στους γιατρούς ούτε
στους νοσηλευτές ούτε στους οδηγούς, δεν µπορείς και να πα-
νηγυρίζεις. Αυτό είναι άγονη γραµµή και µιλάµε για την Αίγινα.

Όµως, το πρόβληµα είναι ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας παντού
µοιάζει σιγά σιγά µε άγονη γραµµή και αυτό είναι ένα τεράστιο
ζήτηµα που δεν είναι ζήτηµα προσπαθειών, είναι ζήτηµα προσπα-
θειών σε ποια κατεύθυνση;

Και µία φράση εδώ: Το να συζητάµε ακόµα για το αν καλύπτο-
νται τα κενά του οργανογράµµατος µε βάση το 2014 -γιατί το ξέ-
ρετε, αυτό είναι το οργανόγραµµα του 2014, όπου υπάρχουν
µεγάλα κενά- είναι τεράστιο πρόβληµα. Γιατί είναι τεράστιο πρό-
βληµα; Γιατί το οργανόγραµµα του 2014 δεν ανταποκρίνεται στις
ανάγκες που έχει σήµερα το νησί, γιατί η Αίγινα σε σχέση µε το
2014 µε βάση τους επισκέπτες, τους µόνιµους κατοίκους και τα
λοιπά, είναι άλλο νησί, έχει πολύ περισσότερες ανάγκες. Και άρα,
στην πραγµατικότητα αντί να συζητάµε για το πώς θα καλυφθούν
αυτά τα κενά, θα έπρεπε να συζητάµε για το πώς θα αλλάξουµε
και το οργανόγραµµα και θα πάµε παραπέρα.

Ποια είναι τα κενά που έχουν καταγραφεί και µε βάση όλες τις
επίσηµες καταγγελίες των εργαζοµένων; Ακτινολόγος, µικροβιο-
λόγος, µαία, επισκέπτες υγείας, τρεις νοσοκόµοι, τέσσερις οδη-
γοί. Μάλιστα, όσον αφορά την προκήρυξη που βγήκε, ο γενικός
γιατρός θα πάει στον Γαλατά. Καλά θα κάνει ο άνθρωπος, αλλά

δεν θα πάει στην Αίγινα. Άρα, ούτε αυτή η προκήρυξη θα βοηθή-
σει το Κέντρο Υγείας στην Αίγινα, ενώ υπάρχει ακόµα και αίτηµα
και για έναν αγροτικό ιατρό στο Ιατρείο της Πέρδικας. Αυτή είναι
η κατάσταση, αυτά είναι τα πραγµατικά στοιχεία.

Σας ξαναλέω ότι µιλάµε για ένα Κέντρο Υγείας για το οποίο εί-
πατε ότι ολοκληρώθηκαν οι εργασίες. Αφού ολοκληρώθηκαν,
πείτε το και στον εργολάβο να µην στέλνει ανθρώπους να βαράνε
κοµπρεσέρ, γιατί σήµερα το πρωί που µίλησα µε τους εργαζόµε-
νους στο Κέντρο Υγείας –που µάλλον κάτι θα ξέρουν οι άνθρω-
ποι- υπήρχαν ακόµα οικοδοµικές εργασίες εκεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, είπα ότι τα έργα ολοκληρώθηκαν και κατέθεσα και τις
σχετικές φωτογραφίες. Είπα, επίσης, ότι δεν έχουµε παραλάβει
επισήµως. Άρα, σε ό,τι παραλάβουµε επισήµως µπορεί ο εργο-
λάβος να διορθώσει κάτι που θεωρεί ότι θα πρέπει να διορθώσει. 

Εάν δεν γίνονται έργα, λέµε: Πώς αφήνουµε τα κτίρια του ΕΣΥ
να έχουν αυτή την εικόνα εγκατάλειψης. Εάν γίνονται έργα, λέµε:
Μα, δεν µπορούµε να ακούµε τα κοµπρεσέρ. Με συγχωρείτε,
κύριε συνάδελφε, διαλέξτε τι θέλετε. Συνήθως, σε όλα τα έργα -
το έχω δει και στην Ελλάδα και σε όλον τον κόσµο- υπάρχει
πάντα µια ταµπέλα που λέει: «Συγγνώµη για την ενόχληση. Η ενό-
χληση είναι προσωρινή, αλλά τα έργα θα είναι για µεγάλο χρο-
νικό διάστηµα». Το ίδιο ισχύει και στην Αίγινα. 

Θέλω να πω σε όλους τους συµπολίτες µου ότι φέτος, ναι, θα
υπάρχει µεγάλη ενόχληση στο ΕΣΥ, γιατί έχουµε ταυτόχρονα ερ-
γολαβία σχεδόν παντού, αφού σας είπα ότι είναι η χρονιά που
κάνουµε τη µεγαλύτερη ανακατασκευή και ανακαίνιση µονάδων
του ΕΣΥ στην ιστορία του. Τα χτίζουµε όλα ταυτόχρονα. Γιατί
ταυτόχρονα; Γιατί τα χρήµατα, όπως σας είπα, είναι από το Τα-
µείο Ανάκαµψης και έχουν συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα.
Έπρεπε πρώτα να γίνουν οι διαγωνισµοί, οι συµβάσεις, το Ελε-
γκτικό Συνέδριο και αυτά ωριµάζουν περίπου όλα µαζί. Τι να κά-
νουµε; Εάν δεν ήταν από το Ταµείο Ανάκαµψης και ήταν για
παράδειγµα από το ΕΣΠΑ και είχαµε δέκα χρόνια για να τα ξοδέ-
ψουµε, θα µπορούσαµε να πούµε ότι θα κάνουµε τα πέντε τώρα,
τα πέντε µετά και τα πέντε παραπέρα. Τώρα δεν γίνεται. Πρέπει
να γίνουν όλα φέτος. Πέρυσι έγινε το µεγαλύτερο µέρος και
φέτος τα υπόλοιπα, αλλιώς χάνουµε τα λεφτά. Άρα, µην παρα-
πονιούνται όσοι δεν τους αρέσει ο ήχος των κοµπρεσέρ. Είναι
καλύτερος ο ήχος των κοµπρεσέρ από το να είναι το Κέντρο
Υγείας Αιγίνης «χρέπι».

Τώρα, ως προς τη διαφορά µας, για να συνεννοηθούµε, εσείς
υπήρξατε µέλος µιας κυβέρνησης που το Κέντρο Υγείας το πα-
ρέλαβε «χρέπι» και το διατήρησε «χρέπι», ενώ εγώ είµαι µέλος
µιας Κυβερνήσεως που το Κέντρο Υγείας Αιγίνης το παρέλαβε
«χρέπι» και το παραδίδει ολοκαίνουργιο. Αυτή είναι η διαφορά
που µας χωρίζει. Τώρα, είτε σας αρέσει είτε δεν σας αρέσει, αυτή
είναι πραγµατικότητα και οι άνθρωποι στην Αίγινα το ξέρουν.

Όσον αφορά το ΕΣΥ και τα άλλα τα διάφορα που είπατε, να
δεχθώ ότι υπάρχουν τοπικά ελλείψεις προσωπικού. Πάντα υπήρ-
χαν και πάντα θα υπάρχουν. Όµως, η εικόνα της γενικευµένης
κατάρρευσης του ΕΣΥ που προβάλλατε εκ νέου, είναι απολύτως
ψευδής για τον εξής απλό λόγο. Διότι, τώρα στο ΕΣΥ έχουµε πε-
ρισσότερους γιατρούς και περισσότερους νοσηλευτές από ό,τι
όταν ήσασταν εσείς οι δύο Υπουργοί, που σας βλέπω εκεί.

Αν θυµάµαι καλά, ήσασταν Υφυπουργός Εργασίας, εσείς,
κύριε Ηλιόπουλε, και Υφυπουργός Παιδείας η κ. Αναγνωστοπού-
λου. 

Πώς γίνεται µε περισσότερους γιατρούς και περισσότερους
νοσηλευτές το 2025 το ΕΣΥ να καταρρέει και να είναι άγονο και
µε λιγότερους το 2015, το 2016, το 2017, το 2018 και το 2019 το
ΕΣΥ να ήταν ανθηρό και φλογερό; Ε, δεν γίνονται και τα δύο ταυ-
τόχρονα. Άρα, διαλέξτε: Ή δεν καταρρέει σήµερα και δεν κατέρ-
ρεε και το 2018 ή καταρρέει σήµερα, αλλά κατέρρεε περισσό-
τερο το 2018 και τώρα καταρρέει λιγότερο, γιατί έχουµε περισ-
σότερους. Ακόµα και στο Κέντρο Υγείας Αιγίνης σήµερα υπηρε-
τούν περισσότεροι από ότι το 2019. Άρα, αν δεν βγαίνουν οι
βάρδιες σήµερα, δεν έβγαιναν και το 2019. Τόσο απλά. 
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Και λέω τώρα για τον ελληνικό λαό –γιατί εσείς τα ξέρετε, αλλά
δεν θέλετε να τα πείτε- πόσοι υπηρετούν στο Κέντρο Υγείας Αί-
γινας σήµερα: Υπηρετούν τρεις γιατροί ειδικότητας γενικής οι-
κογενειακής ιατρικής, ένας γιατρός οφθαλµολογίας, ένας
γιατρός παιδιατρικής, ένας αγροτικός γιατρός, ένας ειδικευόµε-
νος, δύο υπάλληλοι νοσηλευτικής, τέσσερις υπάλληλοι ΔΕ βοη-
θοί νοσηλευτές, ένας υπάλληλος διοικητικού οικονοµικού, ένας
υπάλληλος διοικητικού λογιστικού, τρεις υπάλληλοι επισκέπτες
υγείας, ένας υπάλληλος βιοϊατρικής τεχνολογίας, δύο υπάλληλοι
πλήρωµα ασθενοφόρου, ένας υπάλληλος κοινωνικής εργασίας,
ένας υπάλληλος τεχνικής υπηρεσίας, ένας υπάλληλος από τα
επιµελητήρια Κυκλάδων, ένας υπάλληλος φύλακας, ένας επικου-
ρικός υπάλληλος διοικητικού οικονοµικού, ένας επικουρικός
υπάλληλος ΤΕ διοικητικού λογιστικού, ένας ακόµα υπάλληλος ΔΕ
διοικητικού λογιστικού, δύο επικουρικοί υπάλληλοι βοηθοί νοση-
λευτές, δύο επικουρικοί υπάλληλοι βιοϊατρικής τεχνολογίας, δύο
επικουρικοί υπάλληλοι προσωπικού καθαριότητας, δύο επικου-
ρικοί υπάλληλοι ΔΕ –αυτήν τη φορά- πλήρωµα ασθενοφόρου και
ένας υπάλληλος καθαριότητας από τον ΟΑΕΔ. Εντάξει, δεν είναι
άδειο αυτό το Κέντρο Υγείας. Δεν είναι εικόνα ενός άδειου κέ-
ντρου υγείας αυτή. Θέλετε να έχουµε περισσότερους; Μάλιστα,
θα το δούµε αν µπορούµε να διαθέσουµε περισσότερους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µια ανακοί-

νωση προς το Σώµα:
Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει τις εκ-

θέσεις της στα σχέδια νόµου του Υπουργείου Υγείας:
Πρώτον, «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου

Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας
της Κυπριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων».

Και, δεύτερον, «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Υγείας της Κυπριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των διασταυρού-
µενων µεταµοσχεύσεων νεφρού».

Επίσης, δεν θα συζητηθούν, κατόπιν συνεννοήσεως, οι εξής
επίκαιρες ερωτήσεις:

Πρώτον, η τρίτη µε αριθµό 499/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας µε θέµα: «Για τα Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης Παι-
διών - Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών µε Αναπηρία
των Δήµων και τη συνέχιση της λειτουργίας τους».

Και, δεύτερον, η δεύτερη µε αριθµό 485/5-2-2025 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Κοζάνης της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Καλλιό-
πης Βέττα προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών µε θέµα: «Να δοθούν εξηγήσεις για την οικονοµική στασιµό-
τητα και τη µαταίωση επενδύσεων στη δυτική Μακεδονία».

Θα συνεχίσουµε τώρα µε την πέµπτη µε αριθµό 487/5-2-2025
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Αχαΐας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Αθανασίας
Αναγνωστοπούλου, προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα:
«Διγλωσσία από µέρους της Κυβέρνησης σχετικά µε τη συνά-
ντηση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας µε την Πρέσβειρα της Γαλ-
λίας στις 29-1-2025».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Κεφαλογιάν-
νης.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, να σας ευχαριστήσω που µετά από έναν

µήνα που πηγαινοέρχεται αυτή η ερώτηση, ήρθατε τουλάχιστον
εσείς να απαντήσετε, ενώ αφορά ουσιαστικά τον Υπουργό Εθνι-
κής Άµυνας.

Εντάξει, καταλαβαίνουµε και συµµεριζόµαστε ότι έχει πολλά
ταξίδια ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, αλλά κάποια στιγµή πρέπει
να έρχεται και στη Βουλή όταν γίνονται ερωτήσεις. Και άλλοι
Υπουργοί έχουν ταξίδια, όπως ο Υπουργός Εξωτερικών για πα-

ράδειγµα, αλλά στον κοινοβουλευτικό έλεγχο είναι εδώ.
Στις 29-1-2025 ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας δηµοσιοποιεί, µε

ανάρτησή του και µε ηρωικό τρόπο, την κλήση που έκανε στη
Γαλλίδα Πρέσβειρα όπου εξέφρασε τη δυσαρέσκειά του για το
ενδεχόµενο πώλησης πυραύλων Meteor από το Consortium
MBDA, Γαλλία, Γερµανία, Ηνωµένο Βασίλειο κ.λπ..

Την ίδια µέρα σε συνέντευξή του ο Πρωθυπουργός δηλώνει
άγνοια και πλήρη έλλειψη ενηµέρωσης από τον ΥΠΕΘΑ. Στις 30-
1-2025 ο κ. Μαρινάκης έκοψε κάθε συζήτηση γιατί όπως είπε,
λόγω της φύσεως του θέµατος, δεν θα ήθελε να επεκταθεί πα-
ραπάνω. Και είπε ότι τα συναρµόδια Υπουργεία είναι συντονι-
σµένα και δεν πρόκειται να υπάρξει άλλη δηµόσια τοποθέτηση.

Τέλος, ο κύριος Πρωθυπουργός στη συνέντευξή του εχθές
στην «Καθηµερινή» απάντησε για το θέµα: «Τα εν οίκω µη εν
δήµω, τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής και άµυνας δεν προσφέ-
ρονται για πολλές δηµόσιες συζητήσεις».

Αυτό που διακρίνουµε για ένα θέµα που αφορά όλους τους φο-
ρολογούµενους Έλληνες, διότι έχουµε πληρώσει όλοι οι φορο-
λογούµενοι κάτοικοι αυτής της χώρας, δισεκατοµµύρια για τα
είκοσι τέσσερα Rafale -στα άλλα θα έρθω στο δεύτερο σκέλος
της ερώτησης- αυτό λοιπόν που βλέπουµε είναι ο Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας να βγαίνει µε ανάρτηση, ο Πρωθυπουργός να µην
ξέρει, µετά να κόβεται κάθε συζήτηση και να λέει ο Πρωθυπουρ-
γός εχθές «Τα εν οίκω µη εν δήµω». Ποια είναι τα «εν οίκω» και
ποια είναι τα «εν δήµω»;

Βλέπουµε φανερή διάσταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας µε
τον Πρωθυπουργό και προφανώς µε τον Υπουργό Εξωτερικών.
Και δεν µας ενδιαφέρουν οι ενδοκυβερνητικές κόντρες. Αυτό που
µας ενδιαφέρει και µας προκαλεί ανασφάλεια για την εθνική
ασφάλεια είναι ότι άλλα λέει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας ή άλλα
εννοεί, κάποιους θέλει να πιέσει µε αυτήν την ανάρτηση που
έκανε και άλλα εντελώς ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός Εξω-
τερικών ή δεν ξέρω κι εγώ ποιος άλλος.

Μας ενδιαφέρει λοιπόν σε αυτήν την πρώτη φάση µια πρώτη
απάντηση για να έρθουµε µετά στους Meteor.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Αναγνωστοπούλου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, θα ξεκινήσω κατ’ αρχάς από την αναφορά

σας για την ερώτηση η οποία πηγαινοέρχεται επί έναν µήνα και
θα πω πως προφανώς δεν είναι ένας µήνας γιατί βλέπω ότι έχει
κατατεθεί 5-2-2025, για την ακρίβεια στις 3.17’. Εποµένως, έχει
κατατεθεί πριν από δώδεκα ηµέρες.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Επανακατατέθηκε.
Είναι ένας µήνας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Δεν ξέρω. Πάντως σε κάθε περίπτωση ένας µήνας δεν είναι.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Επανακατατέθηκε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Να το δεχτώ κι αυτό, αλλά µπορεί να είναι δεκαπέντε ή εί-
κοσι µέρες…

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: (… δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Αναγνωστοπού-

λου, σας παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Σε κάθε περίπτωση ξέρετε ότι αυτή η Κυβέρνηση σε αντί-
θεση, δυστυχώς, µε όλες τις προηγούµενες -και µπορείτε να
δείτε και τα στατιστικά από το Προεδρείο- απαντά στο σύνολο
σχεδόν των επίκαιρων ερωτήσεων, που κατατίθενται από τους
συναδέλφους ακριβώς σεβόµενη την κοινοβουλευτική διαδικα-
σία. Συνεπώς, λοιπόν και σήµερα ερχόµαστε εδώ πέρα για να
απαντήσουµε στα ερωτήµατα σας. 

Θα σας είµαι, λοιπόν, ξεκάθαρος, λέγοντας το εξής, ότι αν µέ-
ναµε µόνο στη χθεσινή συνέντευξη του κυρίου Πρωθυπουργού
στην «Καθηµερινή» νοµίζω ότι η σηµερινή ερώτησή σας καθίστα-
ται ανεπίκαιρη, δεδοµένου ότι και ο ίδιος ήταν ξεκάθαρος χθες
ότι δεν υπάρχει καµία διγλωσσία, ότι την Κυβέρνηση προφανώς
ως προϊστάµενος την εκπροσωπεί ο ίδιος, αλλά υπάρχουν βέβαια
και τα συλλογικά όργανα, όπως είναι το ΚΥΣΕΑ για τις συγκεκρι-
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µένες περιπτώσεις. Θα αναφερθώ ξανά στη συνέντευξη στη συ-
νέχεια. Να σας ξεκαθαρίσω, όµως, ότι υπάρχει πλήρης συντονι-
σµός µεταξύ όλων των συναρµόδιων Υπουργείων.

Σεβόµενος, όµως, την ερώτηση, η οποία έχει κατατεθεί πριν
από τη συνέντευξη του Πρωθυπουργού θα αναφερθώ και σε συ-
γκεκριµένα σηµεία της τότε συνέντευξης, λοιπόν, στον τηλεο-
πτικό σταθµό «Alpha». Εσείς έχετε αποµονώσει µία φράση,
προσπαθώντας να αναδείξετε, κατά τη γνώµη σας, βεβαίως, µια
διγλωσσία µεταξύ του Υπουργού Εθνικής Αµύνης και του Πρω-
θυπουργού. Αν δει, όµως, κανείς τη συνέντευξη του Πρωθυπουρ-
γού -αναφέροµαι στον τηλεοπτικό σταθµό «Alpha», θα δει ότι
ρητά αναφέρεται ότι προφανώς δεν είναι ενήµερος για απόφαση
πώλησης των πυραύλων Meteor στην Τουρκία, γιατί πολύ απλά
µέχρι και σήµερα που συζητάµε δεν υπάρχει τέτοια απόφαση.
Και µάλιστα, συνεχίζει στην ίδια συνέντευξη ο κύριος Πρωθυ-
πουργός, λέγοντας ότι προφανώς ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης
ενδεχοµένως να ενήργησε και προληπτικά, γιατί προφανώς δεν
υπάρχει κάποια απόφαση για την πώληση. Και σήµερα, που συ-
ζητάµε, νοµίζω και εσείς θα µπορείτε να το καταθέσετε στην δευ-
τερολογία σας ότι από πλευράς Γαλλίας, αν θέλετε, δεν έχει
δοθεί το πράσινο φως, προκειµένου να πωληθούν αυτοί οι πύ-
ραυλοι προς την πλευρά της Τουρκίας. 

Και µάλιστα, δηλώνει ρητά ο Πρωθυπουργός στην ερώτηση
του κ. Σρόιτερ στο κατά πόσο έχει ληφθεί τέτοιου είδους από-
φαση ή αν γνωρίζει και η απάντησή του είναι αυτή που σας είπα
και προηγουµένως. Αν υπάρχει κάτι το οποίο συµπεραίνει κανείς
από τον διάλογο µεταξύ του δηµοσιογράφου και του Πρωθυ-
πουργού είναι ότι αυτήν τη στιγµή µε το να µην υπάρχει καµία
απόφαση πώλησης αυτού του πυραύλου προς την πλευρά της
Τουρκίας, προφανώς και πρέπει να ενεργοποιηθούν σε όλα τα
επίπεδα όλα τα συναρµόδια Υπουργεία, προκειµένου να αποτρα-
πεί αυτό το ενδεχόµενο, όπως και έχουµε πράξει.

Στη δευτερολογία µου, κυρία συνάδελφε, θα σας πω και τις
ενέργειες, οι οποίες έχουν γίνει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Δεν αισθάνοµαι ότι µου απαντήσατε. Ήταν σαφής ο Πρωθυ-

πουργός και στη συνέντευξή του στον «Alpha» την ίδια µέρα µε
τον κ Δένδια, ήταν σαφής και στη συνέντευξή του στην «Καθηµε-
ρινή». Τι γίνεται ενδοκυβερνητικά πολύ λιγότερο µας ενδιαφέρει.
Αυτό που µας ενδιαφέρει είναι τι γίνεται µε την εθνική άµυνα, µε
τους εξοπλισµούς και τις στρατηγικές συµφωνίες, που κάνει η
χώρα µας και οι οποίες στοιχίζουν πάρα πολλά χρήµατα. 

Στη στρατηγική συµφωνία µε τη Γαλλία του 2021, που και εσείς
θα θυµόσαστε και ο ελληνικός λαός θυµάται, είχαµε ακούσει
πραγµατικά τα εξ αµάξης από τον Πρωθυπουργό -Υπουργός
Εξωτερικών ήταν ο κ. Δένδιας, αν δεν κάνω λάθος- γιατί είναι
τόσο σηµαντική συµφωνία και µάλιστα είχε πει ο Πρωθυπουργός
στον κ. Τσίπρα, «το παρών είναι απών από το εθνικό µέτωπο». 

Ερώτηση: Υπήρχε ο όρος στη στρατηγική συµφωνία ότι θα
ερωτηθεί η ελληνική πλευρά για πώληση των Meteor ή ανάλογου
υλικού σε γειτονικές χώρες; Είναι ένας όρος που πρέπει να µπαί-
νει. Δεύτερον, υπήρχε καµία προειδοποίηση από τη γαλλική
πλευρά - ενηµέρωση ότι επίκειται ή υπάρχει το ενδεχόµενο ή συ-
ζητιέται µαζί µε τα Eurofighter να πουληθούν και Meteor στην
Τουρκία; Θέλουµε να ξέρουµε. Τρίτον, ακούσαµε, διαβάσαµε ότι
η Γαλλία, επειδή αυτή η εταιρεία η ABDA είναι consortium, δεν
µπορεί να βάλει βέτο, γιατί είναι και άλλες χώρες. Αυτά είναι ψέ-
µατα, γιατί η Γαλλία έχει βάλει βέτο για την πώληση των Meteor
στην Αίγυπτο. Άρα, δεν ισχύει.

Και τώρα έχουµε ένα πολύ συγκεκριµένο θέµα. Αγοράσαµε τα
Rafale, αγοράσαµε και τους Meteor χωρίς στη δικιά µας αµυντική
βιοµηχανία να προβλεφθεί έστω και µία βίδα µε την Naval Group
για τις Belharra, τώρα επίκειται η αγορά της τέταρτης, θα δούµε
τι θα γίνει, επίσης δεν έχουµε δει καµία συµφωνία µε τα ελληνικά
ναυπηγεία για να γίνει οτιδήποτε. Και διαβάζουµε τώρα, κύριε
Υφυπουργέ, ότι θα ξεπεράσουµε την Τουρκία πάλι. Δηλαδή, άλλη

µία κούρσα εξοπλισµών, γιατί εµείς θα αγοράσουµε τους Am-
raam για τα F35. 

Φωνάζουµε ως Νέα Αριστερά συνέχεια ότι η διπλωµατία είναι
µέρος της εθνικής άµυνας και δεν µπορεί η κούρσα των υπερε-
ξοπλισµών να αντικαταστήσει ή να διασφαλίσει την εθνική άµυνα,
αλλά και την ευηµερία αυτής της χώρας και θέλουµε να έχουµε
µία καθαρή απάντηση από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, αλλά
και από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, επειδή λήγει τώρα η στρα-
τηγική συµφωνία, κλείνουν τα πέντε χρόνια. Βέβαια, µε την Αµε-
ρική έχουµε του δεδοµένου και πιστού συµµάχου στον αιώνα τον
άπαντα η συµφωνία. Τι θα γίνει; Σ’ αυτήν την κούρσα θα είµαστε
συνέχεια; Θα αγοράζουµε εµείς, θα έχουµε υπεροπλία στιγµιαία
και µετά θα χάνουµε την υπεροπλία και θα πρέπει να ξαναγορά-
σουµε και αυτό θεωρείται στρατηγική για την άµυνα αυτής της
χώρας; 

Κατά τα άλλα λύστε τα µεταξύ σας. Εµάς µας ενδιαφέρει η
εθνική ασφάλεια και πού πάνε τα χρήµατα των φορολογουµένων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αναγνωστοπούλου.
Ορίστε, κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κυρία συνάδελφε, είναι προφανές ότι έχουµε µία σαφή ιδε-
ολογική διαφορά. 

Για εµάς αυτό το οποίο εσείς ονοµάζεται κούρσα εξοπλισµών
είναι οι απαραίτητοι εξοπλισµοί, προκειµένου να µπορούµε να
διαφυλάξουµε την εδαφική ακεραιότητα και τα κυριαρχικά µας
δικαιώµατα. Και µάλιστα γνωρίζετε πολύ καλά…

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Πού είναι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, κυρία

συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Δεν σας διέκοψα πουθενά. Νοµίζω ότι µπορώ να απαντήσω.
Μάλιστα, έχετε ενηµερωθεί ή πρόκειται να ενηµερωθείτε και

τις επόµενες ηµέρες ότι για πρώτη φορά τις επόµενες εβδοµά-
δες θα έρθει και µια πλήρης ενηµέρωση της Ελληνικής Βουλής
όσον αφορά τον προγραµµατισµό τον δωδεκαετή, ο οποίος πρά-
γµατι ήταν σε εκκρεµότητα εδώ και πάρα πολλά χρόνια ακριβώς
για να ενηµερωθούν και όλες οι πτέρυγες της Βουλής ποιος είναι
ο σχεδιασµός µε βάση και τη νέα δοµή δυνάµεων όσον αφορά
τα εξοπλιστικά µας προγράµµατα. Και προφανώς για να υπάρχει
ευηµερία, όπως είπατε στη δευτερολογία σας, πρέπει να υπάρχει
πρώτα απ’ όλα πατρίδα και για να υπάρχει πατρίδα θέλουµε ισχυ-
ρές Ένοπλες Δυνάµεις, θέλουµε τους εξοπλισµούς.

Και βεβαίως, επειδή αναφερθήκατε και στη συµφωνία µε τη
Γαλλία, θυµίζω ότι για πρώτη φορά µπήκε ένας όρος αµοιβαίας
αµυντικής συνδροµής, που η Γαλλία για πρώτη φορά µε κράτος
έχει βάλει, που τι λέει στην ουσία; Λέει ότι όταν υπάρχει απειλή
από τρίτη χώρα όσον αφορά την κυριαρχία της µίας ή της άλλης,
τότε η άλλη χώρα υποχρεούται να συνδράµει. Συνεπώς, ήταν µία
στρατηγική συµφωνία, που πλήρως, θα έλεγα, µπορούσε να σε-
βαστεί τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα και την εθνική µας κυριαρ-
χία και νοµίζω ότι ήταν ένα πολύ σηµαντικό βήµα. 

Όσον αφορά τώρα τη συγκεκριµένη ερώτηση για τους Meteor
νοµίζω ότι και από την πρωτολογία σας και τη δευτερολογία σας,
τουλάχιστον, εµµέσως παραδέχεστε ότι αυτή εδώ η Κυβέρνηση
έχει κάνει σηµαντικά βήµατα για να έχουµε υπεροχή κυρίως από
αέρος, αλλά και σε άλλους τοµείς. Και είναι πολύ σηµαντικό σε
µια κρίσιµη περίοδο, σε µια κρίσιµη περιοχή, όπως είναι η Νοτι-
οανατολική Μεσόγειος και τα Βαλκάνια να υπάρχει αυτή η υπε-
ροχή έναντι µιας χώρας, η οποία ευθέως µας απειλεί µε casus
belli, η οποία παρανόµως κατέχει µέρος του εδάφους της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας και συνολικά µας απειλεί όταν υπάρχει πε-
ρίπτωση να ασκήσουµε τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Μπο-
ρούµε να πούµε περισσότερα βεβαίως στην κλειστή συνεδρίαση,
που θα έχουµε για τα εξοπλιστικά, να ακούσουµε εκεί πέρα και
τις παρατηρήσεις ή τις αιτιάσεις σας. Αλλά νοµίζω ας συµφωνή-
σουµε σε αυτήν τη συζήτηση ότι το να ενισχύεις την εθνική σου
άµυνα, είναι εθνικό καθήκον όλων µας ανεξαρτήτως κοµµατικής
προέλευσης, ανεξαρτήτως ιδεολογικής τοποθέτησης. 

Ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κεφαλογιάννη.

Πριν συνεχίσουµε, θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση στο
Σώµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω
ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ-Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης µε την από 17 Φε-
βρουαρίου 2025 επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής,
µας γνωστοποιεί την προσχώρηση της Βουλευτού Α’ Θεσσαλο-
νίκης, κ. Ουρανίας (Ράνιας) Θρασκιά στην Κοινοβουλευτική Οµά-

δα ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής. 
Επίσης, µε την από 17 Φεβρουαρίου 2025 επιστολή της, η Βου-

λευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. Ουρανία Θρασκιά µας γνωστοποιεί
την προσχώρησή της στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ
- Κινήµατος Αλλαγής. 

Οι προαναφερθείσες επιστολές θα καταχωριστούν στα Πρα-
κτικά της σηµερινής συνεδρίασης.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα συνεχίσουµε τώρα
µε την τέταρτη µε αριθµό 496/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νίκης κ. Γεωργίου Ρούντα προς τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας µε θέµα: «Οι ευθύνες του ΥΠΕΘΑ για την σχεδίαση και
την εκτέλεση της αποστολής στη ΛΙΒΥΗ». 

Έχετε τον λόγο, κύριε Ρούντα, για δύο λεπτά για την πρωτο-
λογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, µε την υπ’ αριθµόν 1033/5-10-2023

ερώτηση κοινοβουλευτικού ελέγχου θέσαµε συγκεκριµένα ερω-
τήµατα στους κύριους Υπουργούς Εξωτερικών και Υπουργούς
Εθνικής Αµύνης για τη σχεδίαση και την εκτέλεση της αποστολής
στη Λιβύη που είχε τραγική κατάληξη µε τον θάνατο τριών στρα-
τιωτικών και δύο ιδιωτών συνοδών. Τα ερωτήµατα απαντήθηκαν
µε ασάφεια, και πολλά ζητήµατα παραµένουν µέχρι σήµερα σε
εκκρεµότητα. 

Να σηµειώσω δε ότι στις απαντήσεις που λάβαµε και από τα
δύο Υπουργεία, µας παρέπεµψαν να παρακολουθήσουµε την
απάντηση σε επίκαιρη ερώτηση άλλου Βουλευτού άλλης Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας. Δεν ξέρω κατά πόσο αυτό είναι δόκιµο και
περιποιεί τιµή στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, απλά θέλω να το ση-
µειώσετε.

Πρόσφατα δηµοσιεύµατα µε µαρτυρίες από άτοµα που ήταν
αυτόπτες µάρτυρες στην αποστολή της Λιβύης αναφέρονται σε
έλλειψη επαγγελµατισµού και αποδίδουν ευθύνες στην πολιτική
ηγεσία και στην στρατιωτική ηγεσία. Ειδικότερα αναφέρουν ότι
η σχεδίαση ήταν ελλιπής, η αποστολή και η επικινδυνότητά της
ήταν ασαφείς, δεν είχαν διατεθεί ασφαλή µέσα επικοινωνιών και
χρησιµοποιούσαν ιδιωτικά κινητά τηλέφωνα και τέλος υπήρξε
αναίτια διαρροή απόρρητων πληροφοριών στο ανοιχτό διαδίκτυο
και σε µέσα µαζικής ενηµέρωσης προ της αποστολής που έθεσαν
σε κίνδυνο την ίδια την αποστολή. 

Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ως πολιτικός θεσµικός κυβερ-
νητικός φορέας έκφρασης του οργανωτικού πλαισίου της διοί-
κησης των Ενόπλων Δυνάµεων, φέρει την πολιτική ευθύνη για την
αποτυχία της αποστολής, η οποία έχει µακροπρόθεσµα αρνητικά
αποτελέσµατα στο γεωπολιτικό πεδίο. Επιπλέον, φέρει ευθύνη
για την προσπάθεια απόκρυψης των πραγµατικών γεγονότων και
για απουσία ουσιαστικής ενηµέρωσης. Οι Ένοπλες Δυνάµεις
ανήκουν στον κυρίαρχο ελληνικό λαό και η Κυβέρνηση οφείλει
να αποδώσει τις ευθύνες εκεί που αναλογούν. 

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός: Πρώτον, έχουν ολοκληρωθεί οι
έρευνες της στρατιωτικής και τακτικής δικαιοσύνης, µετά την πα-
ρέλευση ενάµισι έτους, για τις συνθήκες του συµβάντος και την
τυχόν απόδοση ευθυνών; Δεύτερον, ποια είναι τα πορίσµατά
τους;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ρούντα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, επιτρέψτε µου να σας πω ότι αν διά-

βαζε κανείς τον τίτλο της ερώτησής σας και βεβαίως και τον πρό-
λογο-εισαγωγή, θα πίστευε ότι ίσως έχουν απαντηθεί ήδη τα
ερωτήµατα τα οποία θέτετε, γιατί σε κάποια από αυτά έχετε και
έναν ρητορικό χαρακτήρα, και ίσως να σχηµάτιζε και την εντύ-
πωση ότι ίσως έχει κάποιος προδικάσει και το περιεχόµενο της
δικαστικής κρίσης, λέγοντας για ευθύνες του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας. 

Νοµίζω ότι στον βαθµό που µέσω της ερώτησής σας, έχω την
ευθύνη, αλλά κυρίως την ευκαιρία, να ενηµερώσω και εσάς, πρω-
τίστως, αλλά και την ελληνική κοινωνία που µας ακούει αυτή τη
στιγµή, θα ήθελα να παραθέσω όλο το ιστορικό που αφορά τη
δικαστική διερεύνηση αυτής της τραγικής υπόθεσης, έτσι ώστε
κατ’ αρχάς και ως συνάδελφος νοµικός να αντιληφθείτε πλήρως
το πού βρίσκεται αυτή τη στιγµή η υπόθεση.

Ξεκινάω, λέγοντας ότι στις 19-9-2023, δηλαδή αµέσως µετά,
δυστυχώς, από αυτό το τραγικό συµβάν, η Εισαγγελία του Στρα-
τοδικείου Αθηνών παρήγγειλε τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέ-

τασης, συνέπεια, µάλιστα, της αυτεπάγγελτης ενηµέρωσης που
είχε από την επίσηµη ιστοσελίδα του ΓΕΕΘΑ, προκειµένου να δια-
κριβωθεί αν υπάρχει οποιοδήποτε αδίκηµα υπαίτιου στρατιωτι-
κού, κυρίως για την παράβαση καθήκοντος ή και της παραβίασης
και της εκβίασης στρατιωτικής εντολής. 

Για αυτή την υπόθεση, κύριε συνάδελφε, εκδόθηκε πράξη αρ-
χειοθέτησης του Εισαγγελέα του Στρατοδικείου Αθηνών, και η
σχετική δικογραφία υποβλήθηκε στον Εισαγγελέα του Αναθεω-
ρητικού Δικαστηρίου. Ακολούθως, 3-1-2024 η Εισαγγελία του
Στρατοδικείου Αθηνών παρήγγειλε τη διενέργεια προκαταρκτι-
κής εξέτασης, συνέπεια της εγκλήσεως παθόντων, προκειµένου
να διακριβωθεί αν υπάρχει περίπτωση άσκησης ποινικής δίωξης
σε βάρος οποιουδήποτε υπαίτιου πάλι στρατιωτικού για οποι-
οδήποτε αδίκηµα και ιδίως της σωµατικής βλάβης από αµέλεια
από υπόχρεο. 

Έχω ενηµερωθεί θεσµικά ότι η διενέργεια έχει ολοκληρωθεί
και η σχετική δικογραφία αυτή τη στιγµή βρίσκεται σε εισαγγε-
λικό λειτουργό, προκειµένου να υπάρξει ο περαιτέρω ποινικός
χειρισµός. Άρα, αναµένουµε τον Εισαγγελέα, εν προκειµένω, για
αυτή την υπόθεση. 

Ακολούθως 4-3-2024 πάλι η Εισαγγελία Στρατοδικείου Αθηνών
παρήγγειλε τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, συνεπεία
εγκλήσεως παθόντος, προκειµένου να διακριβωθεί αν θα ασκήσει
ποινική δίωξη σε βάρος οποιουδήποτε στρατιωτικού για αδίκηµα
ιδίως ανθρωποκτονία από αµέλεια και της θανατηφόρας έκθε-
σης. 

Πάλι θεσµικώς έχω ενηµερωθεί ότι η διενέργειά της έχει ολο-
κληρωθεί, και µάλιστα η σχετική δικογραφία, επίσης, βρίσκεται
σε εισαγγελικό λειτουργό για περαιτέρω ποινικό χειρισµό. Τέλος,
στην τακτική δικαιοσύνη διενεργήθηκε η εξέταση και η σχηµατι-
σθείσα ποινική δικογραφία τέθηκε στο αρχείο κατόπιν έγκρισης
του Εισαγγελέα Εφετών Αθηνών. 

Αυτή είναι η πορεία των ποινικών διαδικασιών, όσον αφορά είτε
τις εγκλήσεις από παθόντες από αυτό το τραγικό δυστύχηµα είτε
από την αυτεπάγγελτη διαδικασία την οποία παρήγγειλε η στρα-
τιωτική δικαιοσύνη. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κύριε Ρούντα, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, η σηµερινή επί-

καιρη ερώτηση γίνεται στη µνήµη των ανθρώπων που έχασαν τη
ζωή τους, γιατί, όπως είναι γνωστό, είναι τρεις αξιωµατικοί και
δύο πολίτες, διότι, όπως γνωστόν, οι Ένοπλες Δυνάµεις ανήκουν
στον κυρίαρχο ελληνικό λαό και σε κανένα κόµµα. 

Και για να προκαταλάβω οποιαδήποτε ενδεχόµενη απάντησή
σας, δεν είναι µικροπολιτική αυτό εδώ πέρα, αλλά αναζητούµε
και πολιτικές ευθύνες που υπάρχουν, γιατί αυτό ακριβώς αποτε-
λεί και αντικείµενο της πολιτικής και του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου. 

Προφανώς, όπως αντιλαµβανόµαστε, υπάρχει µια καθυστέ-
ρηση στα πορίσµατα και στην λειτουργία της τακτικής δικαιοσύ-
νης, µια δικαιοσύνη που, υποτίθεται, η Κυβέρνησή σας έχει κάνει
ένα σωρό προσπάθειες να την επιταχύνει στη λειτουργία της και
ακόµα καθυστερεί. Άρα, έχετε αποτύχει και εδώ. 

Και επειδή πριν αναφέρατε ότι ενδεχοµένως µε τις ερωτήσεις
µας έχουµε προκαταβάλει το αποτέλεσµα, θέλω να σας πω ότι
και εσείς πάνω κάτω το ίδιο έχετε κάνει µε δηµοσιεύµατά σας
από 2-10-2023 που λέγατε ότι: Είναι εν εξελίξει η έρευνα και
µέχρι σήµερα δεν υπάρχει όµως κάποιο στοιχείο που να δείχνει
τροµοκρατικό χτύπηµα, λέγοντας εµµέσως πλην σαφώς ότι είναι
κάποιο τροχαίο αυτοκινητιστικό δυστύχηµα. Θα ήταν πιο σωστό
να µην λέτε τίποτα και να λέτε αυτό που λέτε και σε εµάς τώρα,
ότι η δικαιοσύνη θα βγάλει το πόρισµά της. Και σήµερα το ίδιο
κάνετε. Θα σας το καταθέσω, µαζί µε τις ερωτήσεις, στα Πρα-
κτικά.

Τώρα, σαφώς για τις δικαστικές ευθύνες, εµείς θα περιµέ-
νουµε τα πορίσµατα της δικαιοσύνης, όπως είναι και θεσµικά
σωστό. Να σας θυµίσω, όµως, ότι υπάρχουν και πολιτικές ευθύ-
νες, διότι έχουν χάσει τη ζωή τους πέντε άνθρωποι, πέντε οικο-
γένειες έχουν διαλυθεί, και άλλες ακόµα ταλαιπωρούνται πάρα
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πολύ, γιατί, όπως γνωρίζετε, υπάρχουν και τραυµατίες. 
Και, όπως ξέρετε, όταν υπάρχουν πολιτικές ευθύνες, υπάρ-

χουν και παραιτήσεις, και µέχρι σήµερα δεν έχει παραιτηθεί κα-
νένας, δεν έχει προχωρήσει κανένας από την Κυβέρνηση σε
παραίτηση. Επιπροσθέτως, µάλιστα, έχετε προχωρήσει σε προ-
αγωγές και της στρατιωτικής ηγεσίας, η οποία ήταν τότε αρµόδια
για την οργάνωση, τη σχεδίαση και την εκτέλεση της αποστολής.
Και αυτό από την πλευρά σας είναι µια πολιτική πράξη. Και τι ση-
µαίνει αυτή η πολιτική πράξη; Σηµαίνει ότι επιβραβεύετε την τρα-
γωδία και την αποτυχία, αντί να επιβραβεύετε την επιτυχία. 

Το έχετε αντιληφθεί ότι συνέβη µια τραγωδία, η οποία, εκτός
από το ότι µας κόστισε πέντε ζωές, έχει διασύρει τη χώρα µας
διεθνώς; Θεωρώ ότι δεν το έχετε καταλάβει. Όπως δεν καταλά-
βατε τι συνέβη και στην Κάσο, όπου τα τουρκικά πολεµικά πλοία
αµφισβήτησαν ευθέως την Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη της
Ελλάδος. Η πολιτική ευθύνη συνεπάγεται και παραιτήσεις.

Να σας θυµίσω ότι ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο κ. Μητσο-
τάκης, και Αρχηγός του κόµµατός σας, για την τραγωδία στο
Μάτι, όπου είχαµε νεκρούς, το 2018 δήλωνε -έχω εδώ και το δη-
µοσίευµα και θα το καταθέτω στα Πρακτικά- ότι δεν υπάρχει πο-
λιτική ευθύνη χωρίς παραίτηση. 

Κλείνοντας, λοιπόν, να επισηµάνω ότι ο τρόπος µε τον οποίο
χειρίζεστε αυτά τα ζητήµατα, δείχνει µια επαναλαµβανόµενη µέ-
θοδο, ένα µοτίβο στρογγυλοποίησης, συγκάλυψης, κατευνασ-
µού, ωραιοποίησης, όπως έγινε και µε την περίπτωση στο Στε-
φανοβείκιο, που πάλι εµείς οι δύο εδώ ήµασταν, κύριε Υφυ-
πουργέ, αν θυµάστε, σε άλλη επίκαιρη ερώτηση και σας ρω-
τούσα τι έγινε στο Στεφανοβείκιο και δεν αποκαλύπτατε το
µέγεθος της καταστροφής και µας λέγατε ότι τα ελικόπτερα είναι
επιχειρησιακά. Ούτε φυσικά έχουµε λάβει απάντηση στις αρµό-
διες επιτροπές για το ερώτηµα αυτό, απλά το αναφέρω. 

Άρα, βλέπουµε ότι το ίδιο κάνατε στο Στεφανοβείκιο, το ίδιο
συνέβη και στα Τέµπη και µάλλον το ίδιο κάνετε και εδώ. Κάποια
στιγµή πρέπει να αναλάβετε τις ευθύνες σας, κάποια στιγµή πρέ-
πει να δείξετε σοβαρότητα γιατί διακυβεύονται ανθρώπινες ζωές,
διακυβεύονται τα εθνικά συµφέροντα της Ελλάδος. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ρούντας καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ρούντα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, θα ξεκινήσω µε µια συµφωνία µαζί σας,
ότι προφανώς οι Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας δεν ανήκουν σε
κανένα κόµµα, ανήκουν στον κυρίαρχο ελληνικό λαό και ανήκουν
στο ελληνικό έθνος. Εποµένως, πράγµατι, θεωρώ ότι από το
ύφος πολλές φορές κάποιας κοινοβουλευτικής διαδικασίας, προ-
κύπτουν, δυστυχώς, και κάποιες µικροκοµµατικές ή µικροπολιτι-
κές εκµεταλλεύσεις ασχέτως αν δεν θέλετε να το ακούτε. 

Σε κάθε περίπτωση, εγώ σας απάντησα πολύ συγκεκριµένα,
νοµίζω, στο ερώτηµά σας, όσον αφορά τη δικαστική διερεύνηση
της συγκεκριµένης υπόθεσης, τόσο από τη στρατιωτική δικαιο-
σύνη, όσο και από την τακτική ποινική δικαιοσύνη. Και βεβαίως
νοµίζω ότι αν ανατρέξει κανείς και στην όλη διαδικασία που είχε
υπάρξει εδώ πέρα στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, επειδή αναφερ-
θήκατε και σε αυτό, και έχω και τα Πρακτικά µπροστά µου εκεί-
νης της συνεδρίασης, και τότε είχα πει: «Με τα µέχρι τώρα
δεδοµένα, γιατί επαναλαµβάνω για την εξέλιξη των ερευνών είναι
ακόµα πολύ νωρίς, δεν φαίνεται τροµοκρατικό χτύπηµα». 

Το ίδιο θα επαναλάβω και τώρα µε τα µέχρι τώρα δεδοµένα.
Προφανώς περιµένουµε να δούµε πού θα καταλήξει αυτό το πρά-
γµα. Αλλά επειδή είχα ερωτηθεί ευθέως από κάποιον συνάδελφο
στην επίκαιρη ερώτηση, απάντησα µε τα µέχρι τώρα δεδοµένα.
Περιµένουµε, λοιπόν, και τη δικαστική κρίση µέχρι τέλους.

Σε κάθε περίπτωση -επειδή νοµίζω ήµουν πολύ συγκεκριµένος
στην πρωτολογία µου κύριε συνάδελφε- δεν υπήρχε µία ποινική
διερεύνηση της υπόθεσης, γιατί κατατέθηκαν στη συνέχεια και
διάφορες εγκλήσεις από τους παθόντες, ως είχαν βεβαίως το δι-

καίωµα. Μπορεί σε κάποιες περιπτώσεις να φαίνεται µια καθυ-
στέρηση. Αλλά επειδή κατά τη διάρκεια του 2024 κατατέθηκαν
αρκετές εγκλήσεις, νοµίζω ότι αντιλαµβάνεστε και εσείς -είστε
έµπειρος νοµικός- ότι όταν υπάρχει µεγάλος όγκος διαδικασιών
ακόµη και για την ίδια υπόθεση, προφανώς θα πρέπει η δικαιο-
σύνη να διερευνήσει κάθε πτυχή της. Ακόµη και αν πάρουµε το
ενδεχόµενο να κλείσει πολύ γρήγορα η υπόθεση, θα υπήρχαν
αντίστοιχα αιτιάσεις ότι κλείνει πολύ γρήγορα και ότι δεν διερευ-
νήθηκαν όλες οι πτυχές. 

Ας περιµένουµε, λοιπόν, το σύνολο των διαδικασιών αυτών,
είτε της στρατιωτικής δικαιοσύνης είτε της πολιτικής δικαιοσύνης
και βέβαια της τακτικής δικαιοσύνης και να είµαστε εδώ για να
το κρίνουµε και πολιτικά αν θέλετε και κοινοβουλευτικά. Αλλά το
να προδικάζουµε από πριν τα συµπεράσµατα και τις αποφάσεις
της δικαιοσύνης νοµίζω ότι κανείς δεν το θέλει. 

Στην περίπτωση, λοιπόν, αυτή -και κλείνω µε αυτό, κύριε συ-
νάδελφε- προφανώς ήταν ένα τραγικό γεγονός για τις Ένοπλες
Δυνάµεις από τη στιγµή που χάσαµε τρία στελέχη µας και, βε-
βαίως, είµαστε οι πρώτοι οι οποίοι θα θέλαµε να δούµε πώς θα
φωτιστούν όλες αυτές οι πτυχές. Και νοµίζω ότι µπορούµε να
συµβάλουµε σε αυτή τη διαδικασία µε έναν -θα έλεγα- σοβαρό
λόγο, είτε κοινοβουλευτικό είτε πολιτικό και όχι µε ακραίες φωνές
ή αν θέλετε µε µικροπολιτική εκµετάλλευση -και δεν αναφέροµαι
σε εσάς προσωπικά, αλλά δυστυχώς το έχω δει από πολλές πτέ-
ρυγες, δυστυχώς, της Βουλής- µιας τραγικής περίπτωσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.
Κεφαλογιάννη.

Θα συνεχίσουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 501/10-2-2025 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου
Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας» κ. Αφροδίτης Κτενά προς τον Υπουργό
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Για τη
θωράκιση των κατοίκων της Σαντορίνης και των γύρω νησιών από
τεκτονικά και ηφαιστειακά φαινόµενα».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, ο κ. Ευάγγελος Τουρνάς.

Ορίστε, κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, βρισκόµαστε στην τρίτη ή τέταρτη εβδοµάδα

εκδήλωσης αυτών των ιδιαίτερων φαινοµένων στη Σαντορίνη και
στην γύρω περιοχή, που κάποιοι λένε οφείλονται σε ηφαιστειακή,
κάποιοι λένε οφείλεται σε τεκτονική δραστηριότητα. Σε κάθε πε-
ρίπτωση δεν είµαστε εδώ για να απαντήσουµε αυτό. 

Αυτό που απασχολεί τους κατοίκους της περιοχής, είναι τι
µέτρα έχουν ληφθεί για την προστασία τους ανεξάρτητα από την
αιτία του φαινοµένου. Η ανησυχία, όπως ξέρετε, είναι µεγάλη και
αυτό οφείλεται και στην ελλιπή ενηµέρωση που έχουν µέχρι
τώρα, η οποία δεν µπορεί να εξαντλείται στις ανακοινώσεις για
το είδος της έξαρσης του γεωφυσικού φαινοµένου. Αλλά πρέπει
να νιώσουν ασφάλεια σχετικά µε τα µέτρα που έχει πάρει το κρά-
τος, προκειµένου να προστατευθούν οι ίδιοι και οι ζωές τους.

Και συγκεκριµένα αναφέροµαι στη στατικότητα των κτιρίων
της περιοχής, µε δεδοµένο και το ότι η περιοχή είναι σεισµογενής
και δεν θα πάψει να είναι, έχει δύο ηφαίστεια και δεν θα πάψει
να τα έχει. Έχουν προηγηθεί τέτοια φαινόµενα, αλλά δεν έχουν
ολοκληρωθεί ακόµα οι έλεγχοι σύµφωνα µε τα στοιχεία που
έχουµε. Είναι υποστελεχωµένη η πολεοδοµία. Υπάρχει προηγού-
µενο µε τη λατόµευση στην περιοχή. Επίσης έχουµε υποστελέ-
χωση σε όλες τις κρίσιµες υπηρεσίες και στο δήµο και στην
περιφέρεια, που καλούνται σύµφωνα µε το «Τάλως» για παράδει-
γµα να στελεχώσουν υπηρεσίες πολιτικής προστασίας και να πά-
ρουν µέτρα πρόληψης γι’ αυτήν. Και φυσικά δεν υπάρχει καµία
απολύτως πρόβλεψη για εκπαίδευση σε βάθος χρόνου –όχι µόνο
τώρα- του πληθυσµού για το πώς αντιµετωπίζονται τέτοια φαινό-
µενα. Δεν έχουν χαραχτεί έγκαιρα δρόµοι διαφυγής, παρότι το
2011 µε ένα παρόµοιο φαινόµενο είχαν εκπονηθεί σχέδια, τα
οποία ποτέ όµως δεν υλοποιήθηκαν στην πράξη. 

Και βέβαια το ερώτηµα που τίθεται είναι: Τι µέτρα προτίθεται
να πάρει η Κυβέρνησή σας και για την ασφαλή, έγκαιρη και
έγκυρη ενηµέρωση των νησιωτών και για τη δωρεάν µετακίνηση
τους; Στο σηµείο που µιλάµε τώρα πρέπει να µπορούν να µετα-
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κινηθούν δωρεάν από και προς το νησί, ειδικά µετά το όργιο κερ-
δοσκοπίας των πρώτων ηµερών. 

Εµείς προτείνουµε να πάρετε µέτρα επίταξης των πλοίων για
να µπορούν να φύγουν ή να επιστρέψουν οι νησιώτες. Έχουν ήδη
βγάλει πάρα πολλά χρήµατα οι εφοπλιστές από αυτή την ανάγκη
των νησιωτών. Και,, βέβαια να µας πείτε σε τι κατάσταση και σε
ποιο στάδιο βρίσκεται ο ουσιαστικός αντισεισµικός έλεγχος των
κτιρίων και η στελέχωση των κρίσιµων δοµών του δήµου, της πυ-
ροσβεστικής και άλλων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Κτενά.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Κτενά, πράγµατι από τα

τέλη Ιανουαρίου παρατηρείται µια αυξηµένη σεισµική δραστη-
ριότητα στον θαλάσσιο χώρο βορειοανατολικά της Σαντορίνης
και συγκεκριµένα γύρω από τη βραχονησίδα Άνυδρο. Από την
πρώτη στιγµή που εκδηλώθηκε αυτό το φαινόµενο, κινητοποι-
ήθηκε το σύνολο του κρατικού µηχανισµού και πραγµατοποι-
ήθηκαν σειρά συσκέψεων όλων των συναρµόδιων Υπουργείων
και φορέων µε σκοπό την προετοιµασία και τη λήψη όλων των
αναγκαίων µέτρων και δράσεων για την προστασία του πληθυ-
σµού. 

Οι συσκέψεις αυτές ξεκίνησαν στις 29 Ιανουαρίου σε καθηµε-
ρινή βάση, ενώ στις 2 Φεβρουαρίου πραγµατοποιήθηκε τηλεδιά-
σκεψη υπό τον ίδιο τον Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη,
όπως επίσης ο ίδιος ήρθε στο Υπουργείο στις 5 Φεβρουαρίου
όπου προήδρευσε σε συγκεκριµένη σύσκεψη, συµµετείχε. Και
βέβαια στις 7 Φεβρουαρίου πήγε αυτοπροσώπως για να δει την
κατάσταση στο νησί. 

Οµοίως, η εξέλιξη αυτή έθεσε σε πλήρη κινητοποίηση τους επι-
στήµονες που παρακολουθούν συστηµατικά την περιοχή -διαχρο-
νικά όχι τώρα- και ενεργοποιήθηκαν άµεσα οι µόνιµες επιτροπές,
επιστηµονικές επιτροπές εκτίµησης σεισµικού κινδύνου και πα-
ρακολούθησης του ηφαιστειακού τόξου υπό τον ΟΑΣΠ. 

Στο έργο αυτών των επιτροπών συνέβαλε το Ελληνικό Κέντρο
Θαλασσίων Ερευνών και η ελληνική αρχή γεωλογικών και µεταλ-
λευτικών ερευνών καθώς επίσης και πανεπιστηµιακοί φορείς. Για
την υποβοήθηση του έργου τους οι επιστήµονες, µε τη συνδροµή
των επιχειρησιακών φορέων, προχώρησαν στην εγκατάσταση
επιπλέον συστηµάτων µέτρησης και παρακολούθησης όλων των
παραµέτρων της σεισµικής δραστηριότητας. 

Οι επιτροπές συνεδριάζουν σε τακτά διαστήµατα από εδώ και
στο εξής για την ανάλυση των νέων δεδοµένων και ενηµερώνουν
άµεσα το Υπουργείο µας, το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας για την επικαιροποίηση των δράσεων τις
οποίες έχουµε σχεδιάσει. 

Στο πλαίσιο τώρα της ενηµέρωσης του πληθυσµού στο οποίο
αναφερθήκατε εκτενώς, εκδίδονται καθηµερινά δελτία τύπου για
την εξέλιξη του φαινοµένου, καθώς επίσης και σχετικές οδηγίες.
Επιπρόσθετα, για την καλύτερη και ταχύτερη και πληρέστερη
ενηµέρωση των πολιτών ορίστηκε εκπρόσωπος των επιτροπών,
ο καθηγητής κ. Κώστας Παπαζάχος, ο οποίος συχνά βρίσκεται
στην περιοχή και έρχεται απευθείας σε επαφή µε τον πληθυσµό,
αλλά και µε τις τοπικές αρχές πρώτου και δευτέρου βαθµού, για
να ενηµερώνει για τις εξελίξεις. 

Όσον αφορά τώρα τον επιχειρησιακό µηχανισµό αντιµετώπι-
σης φυσικών καταστροφών -όπως είπατε- ενεργοποιήθηκαν
άµεσα τα υφιστάµενα σχέδια «Εγκέλαδος ΙΙ», που αφορά στο σει-
σµό και βέβαια το «Τάλως ΙΙ» που αφορά στα ηφαίστεια. Και βέ-
βαια αποφασίστηκε ειδικά για την συγκεκριµένη περίπτωση να
γίνει ένα ειδικό σχέδιο για αυτήν την περίοδο, που µε την εµπλο-
κή όλων των συναρµόδιων επιχειρησιακών φορέων, δηλαδή του
Πυροσβεστικού Σώµατος, των υπολοίπων Σωµάτων Ασφαλείας
και βέβαια των Ενόπλων Δυνάµεων και του ΕΚΑΒ. Το σχέδιο αυτό
ολοκληρώθηκε άµεσα, νύχτα-µέρα δουλειά, και ολοκληρώθηκε
στις 2 Φεβρουαρίου και τέθηκε άµεσα σε εφαρµογή. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε αυτό προωθήθηκαν επιπρόσθετες δυνά-
µεις για να ενισχύσουν τις υφιστάµενες στα νησιά Σαντορίνη,
Αµοργό, Ανάφη και Ίο. Όµως συγκεκριµένα το Πυροσβεστικό

Σώµα έχει στείλει ενισχύσεις µε διασωστικά οχήµατα, κινητό επι-
χειρησιακό κέντρο, οµάδες ΕΜΑΚ και ΕΜΟΔΕ, οµάδα drone, δια-
σωστικό σκύλο και ένα ελικόπτερο στο πεδίο για τη µεταφορά
επιστηµόνων, εξοπλισµού, ενισχύσεων, καθώς επίσης βρίσκεται
εκεί και ο Περιφερειακός Διοικητής του Νοτίου Αιγαίου, η περι-
φέρεια του οποίου είναι σε γενική επιφυλακή και υποβοηθείται
από δυνάµεις από τις υπόλοιπες περιφέρειες της χώρας. 

Από την πλευρά της ΕΛΑΣ έχουν σταλεί ενισχύσεις στο σύνολο
των νησιών, ενώ το Λιµενικό Σώµα έχει διαθέσει δύο µεγάλα
πλοία, καθώς επίσης και ένα ελικόπτερο στην περιοχή για να συν-
δράµει στην αποστολή ενισχύσεων και εφοδίων, αλλά και στην
αποµάκρυνση πληθυσµού εφόσον απαιτηθεί. 

Επίσης έχει καταρτίσει σχέδιο επίταξης επιβατηγών πλοίων σε
περίπτωση που θα χρειαστεί αποµάκρυνση πολιτών. Με µέριµνα
του ΓΕΕΘΑ, οι Ένοπλες Δυνάµεις έχουν µεταφέρει στην περιοχή
δύο αρµαταγωγά µε δυνατότητα άµεσης µεταφοράς πολιτών, τη-
λεπικοινωνιακό εξοπλισµό, είδη άµεσης ανάγκης, όπως σκηνές
και φάρµακα, ενώ στην περιοχή βρίσκεται οµάδα της Διοίκησης
Κατασκευών και Αντιµετώπισης Φυσικών Καταστροφών και της
Γεωγραφικής Υπηρεσίας Στρατού, που συνεργάζεται µε τους
υπόλοιπους επιστηµονικούς φορείς. 

Επιπρόσθετα, οι Ένοπλες Δυνάµεις έχουν διαθέσει αεροσκά-
φος C-130, C-27 και ελικόπτερα, τα οποία είναι σε ετοιµότητα για
να συνδράµουν εφόσον απαιτηθεί. 

Επισηµαίνω ότι στο σχέδιο έχουν εντοπιστεί σε κάθε νησί
ακτές κατάλληλες για την προσέγγιση των αρµαταγωγών και
οµοίως σε συνεργασία µε την τοπική αυτοδιοίκηση έχουν επιλε-
γεί σηµεία συγκέντρωσης του πληθυσµού, τα οποία έχουν γνω-
στοποιηθεί στον πληθυσµό και υπάρχει και ψηφιακή πλατφόρµα
από την οποία πρέπει να ενηµερώνονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλώ, ολοκληρώστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Πέραν των παραπάνω έχει δεσµευτεί
από τη Γενική Γραµµατεία και ένα αεροσκάφος πολιτικού τύπου
για την εναλλαγή των δυνάµεων που έχουν µετασταθµεύσει στο
νησί, έτσι ώστε να αλλάζουν περιοδικά.

Σταµατώ εδώ, κύριε Πρόεδρε, και επιφυλάσσοµαι για τη δευ-
τερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τουρνά.

Κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Κύριε Υπουργέ, ακούσαµε πολλά για επι-

σκέψεις, συσκέψεις και µονάδες που έχουν κινητοποιηθεί σε πε-
ρίπτωση που γίνει το απευκταίο. Ξαναρωτώ ωστόσο, σε ποιο
στάδιο βρίσκεται ο προσεισµικός έλεγχος των κατασκευών στο
νησί µε δεδοµένη τη γεωλογική ιδιαιτερότητα που έχει και την
επιβάρυνση που έχει από την άναρχη δόµηση και την υπερβολική
δόµηση ειδικά στην καλντέρα και από το γεγονός ότι έχει ένα λι-
µάνι µετά από τόσα χρόνια που συζητείται, δεκαετίες συζητείται
το θέµα του λιµανιού της Σαντορίνης, που είναι µέσα στην καλ-
ντέρα µε τα πρανή να εµφανίζουν σηµάδια κατολισθήσεων. 

Επίσης, δεν είπατε κουβέντα για το στάδιο στο οποίο βρίσκο-
νται έστω και οι έλεγχοι που έχουν ξεκινήσει. Να πω ότι µέχρι το
2022 πάνω από εκατό δηµόσια κτίρια υπάρχουν που έπρεπε να
ελεγχθούν. Από τον πρώτο έλεγχο το 1/4 σχεδόν κρίθηκαν άµε-
σης παρέµβασης -δεν γνωρίζουµε τίποτα για την τύχη αυτών των
ελέγχων- και βέβαια πολλά από αυτά µεσαίας παρέµβασης κ.λπ..
Σε ποιο στάδιο βρίσκονται όλα αυτά; Ποιο είναι το σχέδιο της πο-
λιτείας ώστε να ξαναγίνουν αυτοί οι έλεγχοι; Διότι µιλάµε για κό-
πωση των υποδοµών, των κτιρίων, εκεί µετά από τη σεισµική
δραστηριότητα έτσι όπως έχει εξελιχθεί και θα εξελιχθεί µπορεί
και για µήνες, από ό,τι λένε οι ειδικοί. 

Δεν έχουµε ακούσει τίποτα για το τι θα γίνει όλη αυτήν την πε-
ρίοδο που αναµένουµε ακόµα να κρατήσει το φαινόµενο µε τις
διάφορες λειτουργίες στο νησί. Δεν ακούσαµε κουβέντα για τη
στελέχωση του νοσοκοµείου, του δήµου, της πολεοδοµίας, όλων
αυτών που χρειάζεται ένα νησί για να λειτουργήσει και για να γί-
νουν όλες αυτές οι ενέργειες. Γιατί, καταλαβαίνετε ότι τώρα πια
δεν µιλάµε για πρόληψη, αυτό πάει, έφυγε. Το θέµα είναι τι θα
γίνει από εδώ και πέρα και όχι µόνο τη στιγµή της κρίσης που ευ-
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χόµαστε να µη χρειαστεί αυτό το πράγµα. Οι ανάγκες θα συνεχί-
σουν να υπάρχουν και κατά την εξέλιξη του φαινοµένου.

Και θα κλείσω µε το εξής: Είναι καλά τα µέτρα επικοινωνιακού
χαρακτήρα. Ό,τι έχει ανακοινωθεί µέχρι τώρα έχει πραγµατικά
επικοινωνιακό χαρακτήρα, είναι αποσπασµατικό και έχει χαρα-
κτήρα µπαλώµατος. Αναφέροµαι και στις αποζηµιώσεις που
εξαγγέλθηκαν και όλα αυτά, και την τηλεκπαίδευση στην εκπαί-
δευση. Δεν είστε αρµόδιος οπότε δεν θα επεκταθώ. 

Ένα ερώτηµα: Τι θα είχε συµβεί µε αυτόν τον βαθµό υποστε-
λέχωσης και µη προετοιµασίας του νησιού, τι θα είχε συµβεί, αν
αυτό είχε γίνει το καλοκαίρι; Θα µιλάγαµε για κάτι τελείως δια-
φορετικό. Αυτό δείχνει πόσο ανοχύρωτα είναι πραγµατικά τα
νησιά µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, θέλω πενήντα ίσως δευτερό-
λεπτα.

Και κάτι τελευταίο, επειδή αναφερθήκατε, και κλείνω. Αναφερ-
θήκατε στα σχέδια «Τάλως» και «Εγκέλαδος». Ξέρετε, στο «Τά-
λως» υπάρχει η παραδοχή ότι δεν γίνονται µετρήσεις έκλυσης
αερίων από την ηφαιστειακή δραστηριότητα. Ένα νησί που ιστο-
ρικά ξέρουµε ότι έχει δύο ενεργά ηφαίστεια, που ξέρουµε ότι οι
ερευνητές, πραγµατικά, τα παρακολουθούν και δεν έχει µόνιµους
σταθµούς καταγραφής ώστε να υπάρχουν ιστορικά δεδοµένα. Ή
τουλάχιστον έτσι είναι οι παραδοχές του «Τάλως» και αυτό µας
προβληµατίζει. 

Επίσης, αναφερθήκατε στο πλοίο του ΕΛΚΕΘΕ, ένα πλοίο µε
πάρα πολλά προβλήµατα λειτουργικά, που χρόνια σας ζητούν οι
ερευνητές να το αναβαθµίσετε, αλλά τώρα που το χρειάζεστε το
στείλατε όπως-όπως εκεί. Αυτό δεν δείχνει µία πολιτεία που νοι-
άζεται για τους νησιώτες της, νοιάζεται για το πώς θα θωρακι-
σθούν τα νησιά απέναντι σε γεωφυσικά φαινόµενα. Αν γίνει το
απευκταίο, θα µας λέτε τότε «Τι να κάνουµε; Δεν µπορείς να τα
βάλεις µε τη φύση».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κτενά. Σηµαντικό είναι αυτό που είπατε για το λιµάνι, πολύ
σηµαντικό.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Πράγµατι, κύριε Πρόεδρε, και θα ανα-
φερθώ και σε αυτό.

Αλλά µου κάνει εντύπωση, κυρία Κτενά, ότι µηδενίζετε τα
πάντα. Σε αυτή την κρίση, σε αυτό το φαινόµενο που παρουσιά-
στηκε, το φυσικό φαινόµενο, η Κυβέρνηση αντέδρασε άµεσα.
Πριν γίνει ευρέως γνωστό κινηθήκαµε µε την προειδοποίηση, βέ-
βαια, των ειδικών επιστηµόνων άµεσα και κινητοποιήσαµε το σύ-
νολο του µηχανισµού αντιµετώπισης φυσικών καταστροφών. Και
όχι µόνο, όλα τα συναρµόδια Υπουργεία κινητοποιήθηκαν άµεσα
και βρέθηκαν στο νησί. Όλοι οι Υπουργοί πέρασαν και είδαν. Και
όχι µόνο αυτό αλλά στείλαµε έναν τεράστιο αριθµό δυνάµεων για
να µπορέσουν να βοηθήσουν και να συνδράµουν στην περίπτωση
που θα χρειαστεί. 

Θα σας πω και για αυτά στα οποία αναφερθήκατε ένα-ένα.
Προφανώς και δεν είναι ο στόχος µας η επικοινωνία. Προφανώς
και δεν επικοινωνιακός, γιατί πραγµατικά συντονισµένα, µεθοδευ-
µένα και οργανωµένα πήγαµε στο νησί και οργανώσαµε τα
πάντα. Όπως σας είπα, στείλαµε επιπλέον δυνάµεις από τα σώ-
µατα ασφαλείας, τις Ένοπλες Δυνάµεις και βέβαια από το ΕΚΑΒ.
Για παράδειγµα θα σας αναφέρω ότι από πλευράς Υπουργείου
Υγείας, στο οποίο αναφερθήκατε, έχουν αποσταλεί οµάδες ια-
τρών στο Γενικό Νοσοκοµείο της Σαντορίνης, στο Κέντρο Υγείας
της Αµοργού και στο Νοσοκοµείο της Νάξου, ενώ έχουν συγκρο-
τηθεί οµάδες εξειδικευµένων ιατρών οι οποίοι βρίσκονται σε
πλήρη ετοιµότητα για να µεταβούν ανά πάσα στιγµή στο νησί
εφόσον χρειαστεί. Τέλος, από πλευράς υγείας στη Σαντορίνη
έχει, ήδη, µεταβεί εξειδικευµένη οµάδα του Ειδικού Τµήµατος Ια-
τρικής Καταστροφών του ΕΚΑΒ, όπως και επιπρόσθετα µέσα του
ΕΚΑΒ.

Πάµε τώρα να δούµε τι κάναµε στους υπόλοιπους τοµείς, στην
κοινή ωφέλεια. Δεν παρουσιάστηκαν προβλήµατα ούτε στην τη-
λεφωνία ούτε στα δίκτυα της ΔΕΗ. Εντούτοις, ο ΔΕΔΔΗΕ έχει

αποστείλει ήδη επιπλέον συστήµατα γεννητριών για εναλλακτική
τροφοδοσία σε περίπτωση που υπάρξει πρόβληµα για την άµεση
επέµβαση. Αντίστοιχα, από πλευράς δικτύων και επικοινωνιών οι
πάροχοι έχουν στείλει τρία κινητά επικοινωνιακά κέντρα για να
καλύπτουν την ανάγκη, εφόσον υπάρχει πρόβληµα, αλλά και βέ-
βαια τη δυνατότητα να σταλεί ένα «112» για προειδοποίηση του
πληθυσµού. Το «112» µας έχει βοηθήσει σε πάρα πολλές περι-
πτώσεις. 

Πάµε να δούµε τι έχουµε κάνει όσον αφορά τις αυτοψίες. Στο
πλαίσιο του µετασεισµικού ελέγχου η Γενική Διεύθυνση Αποκα-
τάστασης Φυσικών Καταστροφών του Υπουργείου Κλιµατικής
Κρίσης σε συνεργασία µε την ΚΤΥΠ του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών έχουν πραγµατοποιήσει µέχρι την περασµένη
Παρασκευή αυτοψία σε όλα τα δηµόσια κτίρια των νησιών Σαντο-
ρίνη, Ίο, Αµοργό, Ανάφη, Αντίπαρο, Σίφνο, Σίκινο, Κέα, Τήνο και
Αστυπάλαια. Συγκεκριµένα έχουν ελεγχθεί όχι τα εκατό κτίρια,
που µου είπατε, αλλά εκατόν ογδόντα τρία δηµόσια κτίρια συ-
µπεριλαµβανοµένων όλων των σχολικών µονάδων και των κέ-
ντρων υγείας, από τα οποία τα εκατόν εβδοµήντα ένα χαρακτηρί-
στηκαν ως κατοικήσιµα χωρίς κανένα πρόβληµα και τέσσερα,
που είχαν εγκαταλειφθεί από το παρελθόν και στα οποία αναφερ-
θήκατε, βεβαίως, δεν έχουν επισκευαστεί και κρίθηκαν ως µη κα-
τοικήσιµα. Το πρόγραµµα αυτό θα είναι δυναµικό και θα συνε-
χιστεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, ήταν πολλά τα ερωτήµατα, επιτρέψτε µου λίγο
χρόνο ακόµα.

Οι µηχανικοί, οι οποίοι έχουν πάει, των δύο υπηρεσιών θα πα-
ραµείνουν στα νησιά ακριβώς για να επαναλαµβάνουν τους ελέγ-
χους λόγω του ότι συνεχίζει αυτή η δραστηριότητα.

Εδώ θα σταµατήσω, κύριε Πρόεδρε.
Θα σας πω απλά ότι αυτά είναι τα άµεσα, τα τώρα, για να στα-

θούµε δίπλα στους πολίτες, δίπλα στους κατοίκους των νησιών
µας. Πέραν τούτου όµως να ξέρετε ότι τα έργα τα οποία έγιναν
µετά το 2011, µετά από αυτή σµηνοσειρά που είχαµε το 2011 και
το 2012, γίνανε έργα αντιστήριξης σε όλο το οδικό δίκτυο που
κατεβαίνει από πάνω µέχρι το λιµάνι του Αθηνιού. Έχει εγκριθεί
και ήδη προχωράει η επικαιροποίηση, ο έλεγχος, η επιδιόρθωση
όπου χρειάζεται, έτσι ώστε να µη δηµιουργηθεί πρόβληµα από
κατολισθήσεις στη συγκεκριµένη περιοχή, όπου προς το παρόν
δεν είχαµε κατολισθήσεις. Είχαµε σε άλλες περιοχές, όπου τα
πρανή είναι πιο απότοµα, και δεν υπάρχει ζωή σε αυτές τις πε-
ριοχές.

Πέραν τούτου σχεδιάζουµε και ήδη έχει ληφθεί απόφαση να
φτιάξουµε εναλλακτικό λιµάνι –θα το φροντίσουµε- στην ανατο-
λική πλευρά του νησιού, στη νοτιοανατολική πλευρά του νησιού.
Ήδη έχει εγκριθεί ένα κονδύλι για να µπορέσουµε να εµβαθύ-
νουµε έναν όρµο, έτσι ώστε να έχουµε µια εναλλακτική προσέγ-
γιση στην περίπτωση που θα δηµιουργηθεί πρόβληµα στο λιµάνι
του Αθηνιού.

Κυρία Κτενά, εγώ σας ευχαριστώ για την ερώτηση που κάνατε,
γιατί µου δώσατε την ευκαιρία να αναφερθώ σε όλα αυτά που το
κράτος αντέδρασε άµεσα και αποτελεσµατικά. Είναι δίπλα στους
Έλληνες πολίτες, δίπλα στους κατοίκους των νησιών µας. Πι-
στεύουµε ότι νησιωτικότητα µας δηµιουργεί επιχειρησιακά προ-
βλήµατα, αλλά είναι ευλογία και οφείλουµε να είµαστε δίπλα
τους. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, όσον αφορά την επιστηµονική
κοινότητα, που αναφερθήκατε, βρίσκονται εκεί και έχουν εγκα-
ταστήσει επιπλέον συστήµατα.

Το «Αιγαίο» είναι ένα αξιόπλοο σκάφος. Βρίσκεται εκεί από την
πρώτη στιγµή και κάνει τους ελέγχους που πρέπει να κάνει. Εγκα-
θιστούµε και νέα συστήµατα τα οποία µας ζήτησαν. Βάλαµε ελι-
κόπτερα και πήγαµε και στην Άνυδρο και σε άλλες περιοχές.
Πήγαµε ό,τι συστήµατα θέλουν οι σεισµολόγοι και οι φυσιολόγοι
για να κάνουν όλες αυτές τις µετρήσεις, έτσι ώστε να έχουµε µία
διαρκή ενηµέρωση και των πολιτών και δική µας, έτσι ώστε να
επικαιροποιούµε τα σχέδιά µας και να µπορούµε να είµαστε πιο
αποτελεσµατικοί.

Σας ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
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τον κύριο Υφυπουργό.
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 488/5-2-2025 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας. της Νέας Αριστεράς κ. Αθανασίου Ηλιόπουλου
προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
µε θέµα: «Σε ποιο στάδιο διερεύνησης βρίσκονται οι καταγγελίες
περί χηµικών εγκαυµάτων πυροσβεστών που συµµετείχαν στις
επιχειρήσεις στα Τέµπη;».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, λίγα εικοσιτετράωρα µετά το δυστύχηµα στα

Τέµπη είδαν το φως της δηµοσιότητας µε συγκεκριµένες αποκα-
λύψεις σε µέσα µαζικής ενηµέρωσης οι περιπτώσεις τεσσάρων
πυροσβεστών οι οποίοι κατήγγειλαν χηµικά εγκαύµατα. 

Συγκεκριµένα, διαβάζουµε στην ιστοσελίδα in.gr στις 14 Μαρ-
τίου του ’23: «Αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός ότι τέσσερις από
τους πυροσβέστες που συµµετείχαν στις επιχειρήσεις στα συ-
ντρίµµια των τρένων φέρονται να εµφάνισαν περίεργα εγκαύµατα
και αυτό παρά το γεγονός ότι φορούσαν τις ειδικές στολές τους.
Ειδικότερα, οι πυροσβέστες φοράνε µια ειδική στολή όταν πη-
γαίνουν σε συµβάντα µε πυρκαγιά. Το βράδυ που έγινε το δυστύ-
χηµα, τέσσερις πυροσβέστες του 1ου Πυροσβεστικού Σταθµού
Λάρισας έφτασαν στο σηµείο και ξεκίνησαν να επιχειρούν µε κο-
πτικό µηχάνηµα στο τρίτο βαγόνι. Τότε άρχισαν να νιώθουν
εγκαύµατα µέσα από τη στολή, η οποία δεν είχε πάθει τίποτα
εξωτερικά». 

Τρία εικοσιτετράωρα µετά, στις 17 Μαρτίου ’23, ο τηλεοπτικός
σταθµός «Alpha» µετέδωσε ότι σύµφωνα µε τους ίδιους τους πυ-
ροσβέστες, οι δύο από αυτούς είχαν υποστεί χηµικά εγκαύµατα
όπως έδειξαν οι σχετικές ιατρικές γνωµατεύσεις. Μάλιστα, οι
στολές τους είχαν παραµείνει άθικτες.

Στις 29-1-25 ο τηλεοπτικός σταθµός «Mega» µάς αποκάλυψε
ότι σαράντα ηµέρες µετά το δυστύχηµα δόθηκε η εντολή να κα-
ταστραφεί βιολογικό υλικό των θυµάτων χωρίς να έχουν γίνει οι
απαραίτητοι έλεγχοι. 

Τέλος, την Κυριακή 2 Φεβρουαρίου ’25 η εφηµερίδα «Real» δη-
µοσίευσε στοιχεία της έκθεσης του Πανεπιστηµίου της Γάνδης,
όπου γίνεται λόγος περί µεταφοράς τουλάχιστον τρεισήµισι τό-
νων εύφλεκτων υγρών στο πρώτο βαγόνι της εµπορικής αµαξο-
στοιχίας.

Όλα τα παραπάνω που σχετίζονται µε τα χηµικά εγκαύµατα
των πυροσβεστών δίνουν µια συγκεκριµένη εικόνα, δηλαδή ότι η
πολιτεία συνειδητά προσπαθεί να αγνοήσει στοιχεία τα οποία
υπάρχουν εκεί. Έχετε τέσσερις ανθρώπους της υπηρεσίας που
έχουν καταγγείλει και έχουν γνωµατεύσεις για χηµικά εγκαύµατα.
Άρα προσπαθεί να συγκαλύψει, άρα στην πραγµατικότητα µιλάµε
για έγκληµα µέσα στο έγκληµα, γιατί όταν προσπαθείς να συγκα-
λύψεις, αυτό έχουµε.

Υπάρχουν κάποια πολύ απλά ερωτήµατα: Υπάρχει επίσηµο πό-
ρισµα από την Πυροσβεστική σχετικά µε την ανάλυση των εγκαυ-
µάτων των πυροσβεστών, ώστε να διαπιστωθεί από τι προκλήθη-
καν αυτά τα εγκαύµατα; Οι ιατρικές γνωµατεύσεις των πυροσβε-
στών χρησιµοποιήθηκαν στην έρευνα ή εξαφανίστηκαν και αυτές
όπως το βιολογικό υλικό των θυµάτων;

Δεύτερο ερώτηµα: Μετά το ελλιπέστατο πόρισµα της Πυρο-
σβεστικής προς τον εφέτη ανακριτή, έχετε προβεί σε νέες ενέρ-
γειες για να εξεταστούν, έστω και σήµερα ει δυνατόν, πιθανό-
τητες για περισσότερα στοιχεία σχετικά µε τα εγκαύµατα των πυ-
ροσβεστών ή έχετε υιοθετήσει µε την αδράνειά σας την καταρ-
ρέουσα άποψη της Πυροσβεστικής ότι δεν υπήρχε τίποτα ύπο-
πτο στο φορτίο των αµαξοστοιχιών και άρα δεν χρειάζεται να διε-
ρευνηθεί τίποτα περισσότερο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο.

Κύριε Τουρνά, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Ηλιόπουλε, αρχικά θα

ήθελα να εκφράσω για άλλη µια φορά τη βαθύτατη θλίψη µου
αλλά και τη συµπαράσταση όλης της πολιτείας στις οικογένειες

των θυµάτων αυτού του τραγικού δυστυχήµατος…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Του εγκλήµατος!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): … που συνέβη στα Τέµπη στις 28 Φε-
βρουαρίου του 2023. Από την πρώτη στιγµή του ατυχήµατος η
δικαιοσύνη ανέλαβε να φέρει εις πέρας ένα πολύ µεγάλο έργο,
µε την αρωγή φυσικά του συνόλου των θεσµών της πολιτείας. 

Ερχόµενος τώρα στα ερωτήµατά σας και στο πλαίσιο των αρ-
µοδιοτήτων του Πυροσβεστικού Σώµατος σας γνωρίζω τα εξής:
Πράγµατι στις επιχειρήσεις αντιµετώπισης του τραγικού δυστυ-
χήµατος έλαβαν εντολή αρχικά και µετέβησαν στα Τέµπη πυρο-
σβέστες της 8ης ΕΜΑΚ του 1ου και του 3ου Πυροσβεστικού Σταθ-
µού της Λάρισας. Έξι από αυτούς συµµετείχαν στην επιχείρηση
απεγκλωβισµού ατόµων που βρίσκονταν στο επιβατικό τρένο και
συγκεκριµένα στο βαγόνι νούµερο 3, ενώ δύο από αυτούς τραυ-
µατίστηκαν κατά την εκτέλεση της αποστολής τους. 

Σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 78 του π.δ. 210 που
αφορά στον κανονισµό εσωτερικής υπηρεσίας του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος, προβλέπεται η διενέργεια ένορκης διοικητικής εξέ-
τασης για τις περιπτώσεις τραυµατισµού πυροσβεστικών υπαλ-
λήλων. Στο πλαίσιο αυτό διατάχθηκαν οι σχετικές ένορκες διοι-
κητικές εξετάσεις, σύµφωνα µε τις οποίες οι δύο πυροσβέστες,
πράγµατι, έφεραν το σύνολο των µέσων ατοµικής προστασίας. 

Ο ένας εξ αυτών το βράδυ της 1ης Μαρτίου του ’23, το επόµενο
βράδυ λοιπόν, µετέβη στο Κέντρο Υγείας Τυρνάβου όπου εξετά-
στηκε από τον εφηµερεύοντα γιατρό, του δόθηκε φαρµακευτική
αλοιφή και αποχώρησε. Στο µητρώο ασθενών του Τµήµατος
Επειγόντων Περιστατικών ο εφηµερεύων ιατρός σηµείωσε πι-
θανά χηµικά εγκαύµατα σε µηρό, κνήµη και γλουτό.

Όσον αφορά στον έτερο πυροσβέστη, αυτός µετέβη την επό-
µενη µέρα στο Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών του Γενικού Νο-
σοκοµείου Λάρισας, όπου του έγινε περιποίηση των εγκαυµάτων
και αποχώρησε. Σύµφωνα µε τα αναφερόµενα στο βιβλίο συµβά-
ντων του Τµήµατος Επειγόντων Περιστατικών του Γενικού Νοσο-
κοµείου Λάρισας, ο πυροσβέστης έφερε εγκαύµατα αντιβραχίου,
µηρού και κνήµης. Στη βεβαίωση για αναρρωτική άδεια που του
δόθηκε αναγράφεται ως αιτία «πιθανά χηµικά εγκαύµατα». 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τις ιατρικές γνωµατεύσεις, δεν προσδιο-
ρίζονται οι ουσίες πρόκλησης των εγκαυµάτων. Εν τούτοις, µε
σχετικά έγγραφα και καταθέσεις που περιέρχονται στο σώµα της
ΕΔΕ χαρακτηρίζονται ως επικίνδυνα για την πρόκληση χηµικών
εγκαυµάτων υλικά που απαιτούνται για τη λειτουργία της αµαξο-
στοιχίας, όπως είναι το ψυκτικό λάδι, οι ηλεκτρολύτες και τα
υγρά της µπαταρίας. Οι δύο πυροσβέστες, µετά από µικρής διάρ-
κειας αναρρωτική άδεια, επέστρεψαν στις υπηρεσίες τους. 

Επιφυλάσσοµαι για τη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο Κυριάκος Μητσοτάκης στην τελευταία του

συνέντευξη στην «Καθηµερινή» είπε ότι κάποιοι θέλουν να µας
οδηγήσουν στη ζούγκλα σε σχέση µε τα Τέµπη. Να σας πω εγώ
ότι ζούγκλα είναι δύο χρόνια µετά η Πυροσβεστική να µην έχει
απάντηση στο τι προκάλεσε τα χηµικά εγκαύµατα που έπαθαν
τέσσερις πυροσβέστες εκείνο το βράδυ. Αυτό είναι η ζούγκλα.
Μιλάµε για πυροσβέστες οι οποίοι επιχειρούσαν µακριά από τη
φωτιά, µακριά από θερµικό φορτίο. Ζούγκλα είναι δύο χρόνια
µετά να µην έχουν αποτελέσει από την πρώτη στιγµή οι στολές
των πυροσβεστών στοιχεία της έρευνας. Έγιναν αναλύσεις στις
στολές για χηµικές ουσίες; Και έρχεστε και µου λέτε ότι οι ιατρι-
κές γνωµατεύσεις δεν θα µπορούσαν να προσδιορίσουν ουσίες;
Προφανώς οι ιατρικές γνωµατεύσεις δεν µπορούν να προσδιο-
ρίσουν ουσίες, γιατί όταν κοιτάς το έγκαυµα είναι σαν να κοιτάς
στάχτη. Τις ουσίες θα µπορούσε να τις προσδιορίσει, αν είχε γίνει
έρευνα στις στολές.

Τι καταγγέλλουν οι πυροσβέστες; Ότι επιχειρούν ακόµα µε τις
ίδιες στολές που είχαν. Αυτό είναι ζούγκλα, κύριε Υπουργέ. Είναι
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ζούγκλα δύο χρόνια µετά να µην έχουµε απάντηση σε τίποτα,
είναι ζούγκλα δύο χρόνια µετά να µην υπάρχει ασφάλεια στα
τρένα.

Επειδή δεν ήταν µόνο τα δηµοσιεύµατα που σας ανέφερα αρ-
χικά, σας λέω ότι πριν από λίγες ηµέρες υπήρξε δηµοσίευµα της
εφηµερίδας «Καθηµερινή» όπου έχει και στοιχεία των καταθέ-
σεων και έχει µιλήσει µε πυροσβέστες και µε εµπειρογνώµονες.
Λέει ο ένας πυροσβέστης: «Είχα εγκαύµατα. Κατά την προσωπική
µου εκτίµηση, τα χηµικά εγκαύµατα που υπέστην οφείλονται σε
κάποιο υγρό που διαπέρασε τη στολή µου από πάνω µέχρι κάτω
µαζί µε τον ιδρώτα». Λέει ο πυροσβέστης ο οποίος µίλησε στην
«Καθηµερινή» ότι συνεχίζει να αγνοεί ποια ουσία διαπέρασε τη
στολή του και χωρίς να την κάψει ή να προκαλέσει φθορά, προ-
κάλεσε τα εγκαύµατα. Όσο για τη στολή που φορούσε εκείνη τη
µέρα, συνεχίζει να τη χρησιµοποιεί µέχρι σήµερα.

Δεν τις ελέγξατε τις στολές. Δεν σας ένοιαζε. Δεν είναι στοι-
χεία αυτά. Οι ιατρικές γνωµατεύσεις λένε ότι οι στολές δεν πα-
ρουσίασαν φθορά. Η κλινική εικόνα, καθώς και το γεγονός ότι ο
ασθενής επιχειρούσε µακριά από θερµικό φορτίο, συνηγορούν
προς τη διάγνωση του χηµικού εγκαύµατος, ενώ και εµπειρογνώ-
µων και πρώην αξιωµατικός της Πυροσβεστικής λέει: «Οι αρχές
όφειλαν από την πρώτη στιγµή να κατασχέσουν τις στολές των
πυροσβεστών και να τις αποστείλουν στη Διεύθυνση Εγκληµατο-
λογικών Ερευνών».

Όλα αυτά δεν τα κάνατε και γι’ αυτό ο κόσµος µιλάει για συ-
γκάλυψη. Αν θέλετε να πείτε ένα ψέµα, πείτε τουλάχιστον ένα
ψέµα µε αρχή, µέση και τέλος, γιατί βγαίνετε και συζητάµε τώρα
µια βδοµάδα για τα βίντεο-«µαϊµού» που βγήκαν και βγαίνει ο δι-
κηγόρος που προσκόµισε τα βίντεο στις 5 Φεβρουαρίου, δηµο-
σιογράφοι φιλικοί της Κυβέρνησης τα δηµοσίευσαν 7 Φεβρουα-
ρίου και έρχεται µετά ο υπεύθυνος ΙΤ της εταιρείας και λέει ότι
τα «κατέβασε» στις 8 Φεβρουαρίου. 

Δηλαδή πέρα από ψέµα έχουµε και θαύµα! Κάποιοι ταξιδεύουν
στον χρόνο µέσα σε αυτήν την Κυβέρνηση. Πείτε τουλάχιστον
ένα ψέµα µε αρχή, µέση και τέλος. 

Και να ξέρετε, δεν µπορείτε να µου απαντήσετε στο συγκεκρι-
µένο και στο απλό αν η Πυροσβεστική δύο χρόνια µετά έχει
γνώµη για το τι έπαθαν τέσσερα στελέχη της. Όταν η Πυροσβε-
στική δεν ενδιαφέρεται για το τι παθαίνουν στελέχη της που στέλ-
νει σε έναν τέτοιο χώρο µετά από αυτό το έγκληµα -και όχι το
δυστύχηµα-, καταλαβαίνετε τι εικόνα δίνετε για ποιον νοιάζεται
και ποιον δεν νοιάζεται αυτή η Κυβέρνηση.

Αλλά ξέρετε ένα πράγµα. Χωρίς δικαιοσύνη δεν µπορεί να λει-
τουργήσει η δηµοκρατία. Η δικαιοσύνη είναι το οξυγόνο της δη-
µοκρατίας. Και µπορεί ο κόσµος να φωνάζει σήµερα «Δεν έχω
οξυγόνο» και εσείς να κάνετε ότι δεν ακούτε, αλλά στις 28 θα
υπάρχει πολύ οξυγόνο και στις 28 θα υπάρχει πολύ οξυγόνο γιατί
η απάντηση θα είναι ο δρόµος ό,τι και να κάνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ και πάλι, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Ηλιόπουλε, µε το κλείσιµο της οµιλίας σας δείξατε και
ποιος είναι ο στόχος σας, ουσιαστικά είναι η πολιτική εκµετάλ-
λευση ενός τραγικού γεγονότος. 

Εγώ εκείνο που έχω να σας πω, κύριε Ηλιόπουλε, είναι ότι ανα-
φέρθηκα σε µια ένορκη διοικητική εξέταση, είναι µια διοικητική
πράξη την οποία δεν µπορεί να αµφισβητήσει κανένας, είναι
ένορκη και υπάρχουν καταθέσεις και από αυτήν προκύπτουν συ-
γκεκριµένα πράγµατα µετά από ένα σκεπτικό και ένα αποφαντικό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν εξετάσατε τις στο-
λές!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Επιτρέψτε µου. Σας άκουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ηλιόπουλε, σας
παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Όπως, λοιπόν, προκύπτει από τις ένορ-
κες καταθέσεις και τους εµπειρογνώµονες οι οποίοι κατέθεσαν

στις εν λόγω διοικητικές εξετάσεις, αναγκαία για τη λειτουργία
των αµαξοστοιχιών είναι το µονωτικό ψυκτικό λάδι, οι ηλεκτρο-
λύτες, το ψυκτικό υγρό και τα υγρά των µπαταριών τα οποία κρί-
νονται ως επικίνδυνα. Αυτά λοιπόν βρίσκονται στο κάτω µέρος
του βαγονιού, διατρέχουν µε σωληνώσεις το κάτω µέρος του βα-
γονιού και άρα λοιπόν θα δούµε µε ποιον τρόπο προκλήθηκε
αυτή η διαρροή και πώς έγινε η ζηµιά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πότε;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Σύµφωνα µε την ΕΔΕ, κυρία Κωνστα-
ντοπούλου, µιας και µε ρωτάτε, η οποία έχει διαβιβαστεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υφυπουργέ,
σας παρακαλώ, σε άλλον απαντάτε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Άρα λοιπόν, κύριε Ηλιόπουλε, εκείνο
που έχω να σας πω στο γιατί ήταν έξι οι πυροσβέστες που επι-
χειρούσαν στο νούµερο 3 βαγόνι, ήταν για απεγκλωβισµό ατό-
µου. Άλλοι πυροσβέστες έριχναν νερό στο νούµερο 2 βαγόνι που
βρισκόταν στην οροφή του νούµερου 3 βαγονιού µετά τη σύ-
γκρουση. Είχε πάρει φωτιά λοιπόν το νούµερο 2 βαγόνι το οποίο
µετά τη σύγκρουση βρισκόταν από πάνω του, όπως φαίνεται και
από το φωτογραφικό υλικό το οποίο έχουµε στη διάθεσή µας.
Άρα λοιπόν βρέθηκε από πάνω από το νούµερο 3 βαγόνι, είχε
φωτιά, έριχναν νερό για να σβήσουν τη φωτιά και αυτό το νερό
διαπερνούσε και έπεφτε κάτω στο νούµερο 3 βαγόνι στο οποίο
ήταν οι έξι πυροσβέστες µεταξύ των οποίων και οι δύο, οι οποίοι
για πρώτη φορά εκείνη τη στιγµή ανέφεραν, σύµφωνα µε τις κα-
ταθέσεις, ότι όταν έπεσε το νερό στους δύο πυροσβέστες από
τους έξι ένιωσαν τσούξιµο.

Από τα υγρά λοιπόν, τα οποία έσπασαν οι σωλήνες και έτρεχαν
κάτω µαζί µε το νερό που χρησιµοποιούσαν οι συνάδελφοί τους
για να σβήσουν τη φωτιά έπεσαν και διαπέρασαν τη στολή τους
τα υγρά και εποµένως, δηµιουργήθηκαν αυτά τα εγκαύµατα. 

Εκείνο που έχω να σας πω είναι ότι εµείς όλο αυτό το υλικό το
έχουµε στείλει στον εφέτη ανακριτή, στον εισαγγελέα έγκαιρα,
άµεσα. Εντός µηνός ολοκληρώθηκε αυτή η διοικητική εξέταση.
Απεστάλησαν όλα αυτά τα στοιχεία για χρήση και αξιολόγηση
από τον διενεργούντα την προανάκριση και βέβαια από τον εφέτη
ανακριτή ο οποίος έχει αναλάβει όλη αυτήν την υπόθεση.

Κύριε Ηλιόπουλε, εµείς πιστεύουµε στη διάκριση των εξουσιών
και πιστεύουµε ότι η δικαιοσύνη, η οποία έχει αναλάβει αυτήν την
υπόθεση, µια τεράστια υπόθεση που µας έχει συγκλονίσει όλους
και περιµένουµε να έχουµε τις απαντήσεις, είναι ανάγκη να αφή-
σουµε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς δεν εξετάσατε τις
στολές, όχι η δικαιοσύνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ηλιόπουλε!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Είναι ανάγκη να αφήσουµε τη δικαιο-
σύνη µε πίστη, µε εµπιστοσύνη σε αυτό που κάνουν και µε σεβα-
σµό σε αυτό που κάνουν να τους αφήσουµε, να τους αφήσετε να
κάνουν τη δουλειά τους. 

Η οποιαδήποτε πολιτική εκµετάλλευση, κύριε Ηλιόπουλε, νο-
µίζω ότι είναι ντροπή.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Υφυπουργό.
Πριν συνεχίσουµε, µια ανακοίνωση προς το Σώµα.
Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού: «Ανα-
διοργάνωση του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την
επωνυµία «Εθνική Πινακοθήκη-Μουσείου Αλεξάνδρου Σούτσου»
και νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία «Μη-
τροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσα-
λονίκης», ενίσχυση των δράσεων του Οργανισµού Μεγάρου Μου-
σικής Θεσσαλονίκης και του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσα-
λονίκης, µετονοµασία του Προπαρασκευαστικού και Επαγγελµα-
τικού Σχολείου Καλών Τεχνών Πανόρµου Τήνου σε Ανώτερη
Σχολή Καλής Τέχνης Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου και ανα-
µόρφωση του πλαισίου λειτουργίας της, ρυθµίσεις για το πρό-
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γραµµα στήριξης οπτικοακουστικών έργων στην Ελλάδα και λοι-
πές διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Πολιτισµού». 

Θα συνεχίσουµε τώρα µε την πέµπτη µε αριθµό 505/10-2-2025
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Προέδρου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βουλευτού
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα:
«Για την αναιτιολόγητη αποµάκρυνση κλιµακίου της Διεύθυνσης
Αντιµετώπισης Εγκληµάτων Εµπρησµού (Δ.Α.Ε.Ε.) του Πυροσβε-
στικού Σώµατος από τον τόπο του εγκλήµατος των Τεµπών».

Έχετε τον λόγο, κυρία Πρόεδρε, για την πρωτολογία σας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, πρώτα απ’ όλα καταγράφω ότι κανένας από

τους αρµόδιους Υπουργούς δεν εµφανίζεται για να απαντήσει σε
ερωτήσεις για τα Τέµπη και στέλνουν τους Υφυπουργούς να βγά-
λουν το φίδι από την τρύπα.

Δεύτερον, η επίκαιρη ερώτηση που έχω καταθέσει στον
Υπουργό, δηλαδή στον κ. Κικίλια και αναφέρεται στο διάστηµα
κατά το οποίο Υπουργός ήταν ο κ. Στυλιανίδης, έχει να κάνει µε
άλλη µία συγκλονιστική αποκάλυψη που προστίθεται στις συ-
γκλονιστικές αποκαλύψεις, σε σχέση µε ενέργειες συγκάλυψης,
µπαζώµατος, απόκρυψης και µη δηµοσιοποίησης της αλήθειας
ως προς τις συνθήκες υπό τις οποίες διαπράχθηκε όχι το ατύ-
χηµα, όχι η τραγωδία, όχι το δυστύχηµα, όχι το τραύµα, αλλά το
έγκληµα των Τεµπών. 

Παρατήρησα τις απαντήσεις που δίνατε και εσείς πριν από λίγο
και την επιµονή µε την οποία αρνείστε να πείτε τη λέξη «έγκλη-
µα». Και αναρωτιέµαι µέχρι πού θα φτάσει αυτή η υποκριτική
στάση µε την οποία αρνείστε την εγκληµατική παράµετρο, την
κακουργηµατική παράµετρο αυτού του εγκλήµατος και ταυτό-
χρονα, µε θράσος διατείνεστε όλοι όσοι έρχεστε να απαντήσετε,
αλλά πρώτος από όλους ο Πρωθυπουργός ότι είναι ο πρώτος
που νοιάζεται.

Εξηγήστε σας παρακαλώ αυτά τα οποία είδαν το φως της δη-
µοσιότητας σε σχέση µε το Πυροσβεστικό Σώµα. Προκύπτει από
δηµοσιοποιηθείσες καταθέσεις –ξέρετε, αυτές που κάποιοι θέ-
λουν να τις βάζουν σε φάκελο για να µην κατατίθενται στα Πρα-
κτικά της Βουλής, αλλά ευτυχώς υπάρχουν και δηµοσιογράφοι
που αναζητούν και δηµοσιοποιούν- ότι κατά τις επίµαχες πρώτες
ώρες και µέρες µετά το έγκληµα µετέβαιναν στο πεδίο κλιµάκια
διαφόρων υπηρεσιών, τα οποία µε έναν περίεργο τρόπο αποχω-
ρούσαν ή αποπέµπονταν άπρακτα.

Και εν προκειµένω από δηµοσιεύµατα -διαβάζω δηµοσίευµα 5
Φεβρουαρίου 2025 από την ιστοσελίδα voicenews.gr και δηµοσί-
ευµα 11 Φεβρουαρίου του 2025 από το documentonews.gr- προ-
κύπτουν καταθέσεις πυροσβεστών, αυτών των ίδιων που πριν
από λίγο, αν καλά κατάλαβα, είπατε ότι τους περάσατε ΕΔΕ για
να δείτε αν πάθανε χηµικά εγκαύµατα επειδή δεν φορούσαν την
εξάρτησή τους. Καλά κατάλαβα; Δεν κατάλαβα καλά. Εντάξει, θα
µας διευκρινίσετε.

Προκύπτει λοιπόν ότι κλιµάκιο της ΔΑΕΕ µετέβη στα Τέµπη
ώστε να συνδράµει στο τοπικό ανακριτικό γραφείο, το κλιµάκιο
της ΔΑΕΕ µε πυροσβέστες µετέβη στα Τέµπη στις 2 Μαρτίου
2023, καταβλήθηκαν αποζηµιώσεις, έγινε διανυκτέρευση, έγιναν
διατακτικές, έγιναν εντολές και αποχώρησε σαν να µην συµβαίνει
τίποτε µία µέρα µετά την άφιξή του στη Λάρισα.

Αυτό το οποίο κατατίθεται είναι ότι τους δόθηκε εντολή. Και
διαβάζω το απόσπασµα της κατάθεσης από µέλος του κλιµακίου
που µετέβη στα Τέµπη: «Ο συντονιστής επιχειρήσεων µας ενη-
µέρωσε ότι οι εντολές του κυρίου Αρχηγού ήταν να µην κάνουµε
καµία ανακριτική πράξη, ούτε αυτοψία, ούτε να υπογράψουµε
κάποιο έγγραφο και να φύγουµε και να γυρίσουµε στην υπηρεσία
µας. Μετά από αυτό, υπακούοντας στις εντολές, µεταβήκαµε
στον Πυροσβεστικό Σταθµό Λάρισας για να βάλουµε καύσιµα στο
όχηµα, διανυκτερεύσαµε σε ξενοδοχείο για να ξεκουραστούµε
και το πρωί της επόµενης µέρας 3 Μαρτίου του 2023, αφού υπο-
γράφηκαν τα φύλλα πορείας, επιστρέψαµε στην υπηρεσία µας
στην Αθήνα. Εξυπακούεται πως στις 2 και 3 Μαρτίου δεν προβή-
καµε σε καµία ανακριτική πράξη ούτε αυτοψία».

Άλλη πυροσβέστης καταθέτει ότι την πήραν τηλέφωνο έξαλλοι

και της είπαν: «Με ποιανού εντολή βρίσκεστε εκεί; Πότε πήρατε
εντολή από το ΠΕΚΕ να µεταβείτε στον τόπο του δυστυχήµατος;
Με τις ενέργειές σας τινάζετε την προανάκριση στον αέρα. Εξα-
φανιστείτε από εκεί. Φύγετε τώρα». Αυτή την κατάθεση τη δίνει
η πυροσβέστης που υπέγραψε την πρώτη απλή αυτοψία στον
χώρο του εγκλήµατος. 

Θέλω, λοιπόν, να σας ρωτήσω διότι έχουµε κλιµάκιο ιατροδι-
καστών που ορίζεται από τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µεταβαίνει
στη Λάρισα και στα Τέµπη µε έξοδα του δηµοσίου, µε αυτοκίνητο
του Υπουργείου Δικαιοσύνης και δεν καταγράφεται πουθενά. Και
προκύπτει ότι δεν έχει γίνει καµία από τις οφειλόµενες ανακριτι-
κές πράξεις, δεν έχει γίνει τοξικολογική εξέταση των θυµάτων,
ιστολογική εξέταση των θυµάτων, δειγµατοληψία, αυτοψία στον
χώρο, δειγµατοληψία του χώρου, φωτογράφιση και ούτω καθε-
ξής. 

Αντίστοιχα, το κλιµάκιο της ΔΑΕΕ που πήγαινε από την Αθήνα
στη Λάρισα και διανυκτερεύει και βάζει καύσιµα και παίρνει
φύλλα πορείας και δικαιολογεί απουσία, επιστρέφει άπρακτο. 

Βεβαίως, υπάρχουν και οι καταγγελίες από την πυροσβέστη
που υπέγραψε αυτοψία ότι την πήραν και την «έλουσαν» στην κυ-
ριολεξία τι έκανε εκεί και γιατί τίναζε στον αέρα τις προανακριτι-
κές πράξεις. 

Αυτά την ώρα που ο Πρωθυπουργός -αυτός που αναγγέλλει
από την εφηµερίδα «Καθηµερινή» ότι δεν θέλει να γίνει η χώρα
ζούγκλα, λες και δεν είναι ζούγκλα αυτή η τροµακτική κατά-
σταση- έδινε διαβεβαιώσεις στο πανελλήνιο ότι έχει δώσει εντο-
λές να γίνουν εξονυχιστικές έρευνες και όλα να διερευνηθούν και
τίποτε να µην µείνει αδιερεύνητο και όλα επιστηµονικά να προ-
σεγγιστούν. Εδώ προκύπτει ότι όχι απλώς δεν έγινε τίποτε από
τα επιβεβληµένα µε βάση τα πρωτόκολλα, τις δικονοµικές προ-
βλέψεις, τις υπηρεσιακές προβλέψεις, τις υπηρεσιακές διαταγές
και όλη την προβλεπόµενη διαδικασία, αλλά και ελήφθη µνεία για
να µην υπάρχει καµία καταγραφή. 

Σας ερωτώ, λοιπόν, για όλα αυτά που πια δηµοσιεύονται και
τα διαβάζει το πανελλήνιο και ευτυχώς: Εσείς ενηµερωθήκατε;
Το Υπουργείο ενηµερώθηκε; Τι έκανε για αυτά; Διατάξατε κάποια
ΕΔΕ; Υπάρχει πόρισµα; Έγινε κάποια προκαταρκτική έρευνα; Τον
Πρωθυπουργό -τον παραπληροφορηµένο- τον ενηµερώσατε;
Υπάρχει επίσηµη ενηµέρωση προς τον Πρωθυπουργό; Για ποιον
λόγο δεν έγιναν τα δέοντα στη διερεύνηση αυτού του τόσο τρο-
µερού εγκλήµατος και πώς δικαιολογείτε, αν όχι λόγω της πρό-
θεσής σας να συγκαλύψετε, αυτή την ηθεληµένη παράλειψη
οφειλοµένων κατά το καθήκον ενεργειών; 

Περιµένω µία ουσιαστική απάντηση, κύριε Υφυπουργέ. Μην
µου πείτε τα τετριµµένα που συνηθίζετε ότι πονάτε κι εσείς.
Όποιος πονάει κάνει τα δέοντα κι αν τον εµποδίζουν, παραιτείται.
Περιµένω µια ουσιαστική απάντηση. Περίµενα να ακούσω και µια
λέξη για το γεγονός ότι όπως όλα δείχνουν ανευρέθη το παιδί
της εισαγγελέως που είχε χριστεί µόνη αρµόδια για το έγκληµα
των Τεµπών. Βρέθηκε πτώµα, δυστυχώς, σε προχωρηµένη σήψη
όπως λένε τα ρεπορτάζ και δεν άκουσα µια λέξη. Σαν να είναι όλα
αυτά τυχαία, άσχετα και ασύνδετα µε το γεγονός ότι κάποιοι
µονοί-διπλοί προσπαθούν να µην βγει η αλήθεια και να µην απο-
δοθεί δικαιοσύνη για το έγκληµα, ξαναλέω για το έγκληµα, των
Τεµπών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης

Ελευθερίας, από την πρώτη στιγµή που έλαβε χώρα το τραγικό
δυστύχηµα των Τεµπών σύσσωµη η πολιτεία τέθηκε στο πλευρό
της δικαιοσύνης προκειµένου να φέρει σε πέρας το µεγάλο και
δύσκολο έργο της. 

Όπως αντιλαµβάνεστε κι εσείς, τα ερωτήµατα που θέτετε µε
την επίκαιρη ερώτησή σας τίθενται σε ένα ευρύτερο πλαίσιο διε-
ρεύνησης του δυστυχήµατος αυτού το οποίο έχει αναλάβει ειδι-
κός εφέτης ανακριτής στο πλαίσιο της προδικασίας. Ως εκ
τούτου, είναι δική του αρµοδιότητα η διαλεύκανση της υπόθεσης
και η απόδοση ευθυνών.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 17 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7951



Περαιτέρω, είναι αυτονόητο ότι κάθε στοιχείο που διαθέτει το
Πυροσβεστικό Σώµα στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του αναφο-
ρικά µε τη διερεύνηση αυτής της υπόθεσης έχει, ήδη, κοινοποι-
ηθεί και υποβληθεί στις αρµόδιες προς τούτο ανακριτικές αρχές.
Είναι δε προφανές ότι οποιαδήποτε κοινοποίηση στοιχείων που
αφορούν το ποινικό σκέλος της διερεύνησης καλύπτονται από
την αρχή της µυστικότητας, όπως πολύ καλά γνωρίζετε.

Αυτό που ωστόσο µπορώ να σας γνωστοποιήσω είναι το γεγο-
νός ότι το Πυροσβεστικό Σώµα έχει ήδη προβεί σε πειθαρχικό
έλεγχο όλων των πυροσβεστικών υπαλλήλων που εµπλέκονται
στο ανακριτικό έργο της συγκεκριµένης υπόθεσης προκειµένου
να εξακριβωθούν οι οποιεσδήποτε πειθαρχικές ευθύνες για πρά-
ξεις ή παραλείψεις. Σε αυτό το πλαίσιο, σας γνωρίζω ότι έχει ήδη
ολοκληρωθεί µία ένορκη διοικητική εξέταση αναφορικά µε τους
ανακριτικούς υπαλλήλους της Διοίκησης Πυροσβεστικών Υπηρε-
σιών Νοµού Λάρισας οι οποίοι και ανέλαβαν τη διενέργεια αυτο-
ψίας κατά λόγω αρµοδιότητας αµέσως µόλις έλαβε χώρα το
τραγικό αυτό δυστύχηµα για να συµβάλουν στο έργο της προ-
ανάκρισης που είχε ανατεθεί στην ΕΛΑΣ.

Παράλληλα, δυνάµει των τηρουµένων στοιχείων, κατόπιν υπη-
ρεσιακής εντολής, κλιµάκιο της Διεύθυνσης Αντιµετώπισης
Εγκληµάτων Εµπρησµού πράγµατι µετέβη στις 2 Μαρτίου του
2023 στην περιοχή Ευαγγελισµός, στην περιοχή δηλαδή που συ-
νέβη το τραγικό δυστύχηµα, εν όψει της έκτασης της συγκεκρι-
µένης υπόθεσης. 

Σε συνέχεια των ανωτέρω και κατόπιν γνωστοποίησης σχετικού
εγγράφου της Εισαγγελίας Εφετών Λάρισας προς τον Αρχηγό
του Πυροσβεστικού Σώµατος διατάχθηκε νέα διοικητική εξέταση
για πράξεις και παραλείψεις κατά τη διενέργεια του ανακριτικού
έργου των αρµοδίων πυροσβεστικών υπαλλήλων και η οποία βρί-
σκεται σε εξέλιξη, ενώ κανένα στοιχείο αυτής δεν µπορεί να δη-
µοσιοποιηθεί. 

Κυρία Πρόεδρε, όπως σας ανέφερα στην αρχή, η υπόθεση από
την πρώτη στιγµή ανατέθηκε στην ελληνική δικαιοσύνη η οποία
έδωσε συγκεκριµένη ανακριτική αρχή και συγκεκριµένους φορείς
οι οποίοι θα πρέπει να συνδράµουν σε αυτό το έργο. Το Πυρο-
σβεστικό Σώµα πράγµατι επενέβη για να κάνει τις αυτοψίες τις
οποίες όφειλε να κάνει και τις οποίες δεν έκανε στην αρχική διε-
ρεύνηση. Στη συνέχεια πήρε νέα εντολή και προχώρησε σε µία
εκτενή έρευνα για το συµβάν την οποία έχει ήδη καταθέσει στον
εισαγγελέα.

Μέχρι εκεί, εκείνο που έχουµε κάνει, επαναλαµβάνω και το
κλείνω, είναι ότι έχει γίνει µία ένορκη διοικητική εξέταση, γίνεται
δεύτερη και να είστε σίγουρη ότι εφόσον αποδειχθούν πράξεις
και παραλείψεις υπηρεσιακών οργάνων είναι σίγουρο ότι θα τι-
µωρηθούν και θα πρέπει να απολογηθούν γι’ αυτό το οποίο έχουν
κάνει. Βεβαίως, εκκρεµούν ενδεχοµένως και ποινικές ευθύνες γι’
αυτές τις περιπτώσεις τις οποίες χειρίζεται ο κύριος εφέτης ανα-
κριτής.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό. 
Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, καταλαβαίνω τη δύσκολη θέση σας, κύριε Τουρνά,
αλλά δεν θα αποφύγετε τις ερωτήσεις. Σας ρώτησα συγκεκρι-
µένα: Ενηµερώσατε τον Πρωθυπουργό ότι υπάρχουν παραλεί-
ψεις συγκεκριµένων ενεργειών και δη των ενεργειών της αρµό-
διας υπηρεσίας για την εξιχνίαση εγκληµάτων εµπρησµού; Διεύ-
θυνση Αντιµετώπισης Εγκληµάτων Εµπρησµού είναι η ΔΑΕΕ, κλι-
µάκιο της οποίας µετέβη από την Αθήνα στη Λάρισα, κοιµήθηκε
στη Λάρισα στις 2 Μαρτίου και γύρισε πίσω στις 3 Μαρτίου άπρα-
κτο.

Ενηµερώσατε τον Πρωθυπουργό; Είναι υπηρεσία του κράτους
η ΔΑΕΕ, υπάγεται στον Αρχηγό του Πυροσβεστικού Σώµατος,
υπάγεται δηλαδή στον Υπουργό. Ενηµερώθηκε ο Πρωθυπουρ-
γός; Πότε διαπιστώσατε ότι δεν έγιναν; Γιατί υπαινιχθήκατε ότι
κάποιοι παρέβησαν τα καθήκοντά τους. Πήγαν εκεί, δεν έκαναν
τίποτε, χωρίς να τους δοθεί εντολή να µην κάνουν, από µόνοι
τους παρέβησαν τα καθήκοντα. Εσείς πότε το ανακαλύψατε
αυτό; Γιατί ξέρετε, η πειθαρχική διαδικασία, όπως και ο Υπαλλη-

λικός Κώδικας, έχουν συγκεκριµένες προθεσµίες για την ολοκλή-
ρωση µιας ΕΔΕ λίγων µηνών. Και εσείς µας λέτε ότι δύο χρόνια
µετά έχει ολοκληρωθεί µια ΕΔΕ και ξεκινάτε µια άλλη. Με αυτούς
τους ρυθµούς εσωτερικής διερεύνησης θα παραγραφούν και τα
πειθαρχικά αδικήµατα και τα πληµµελήµατα που τυχόν έχουν δια-
πραχθεί, χωρίς να έχετε πράξει τα δέοντα.

Δεύτερον, σε ποιο πλευρό της δικαιοσύνης σταθήκατε; Σο-
βαρά µιλάτε; Σε ποιο πλευρό της δικαιοσύνης; Αν καλά κατά-
λαβα, η Εισαγγελέας Εφετών Λάρισας που της εξαφανίστηκε το
παιδί τέλη Δεκέµβρη και βρέθηκε, όπως όλα δυστυχώς δείχνουν,
σήµερα νεκρό, είναι εκείνη που έστειλε έγγραφο προς τον Αρ-
χηγό του Πυροσβεστικού Σώµατος. Σωστά καταλαβαίνω; Γιατί
αυτό είπατε, µε εντολή, µε έγγραφο της Εισαγγελίας Εφετών Λά-
ρισας. Αυτό είπατε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Του εφέτη ανακριτή.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Του εφέτη ανακριτή. Άλλαξε τώρα; Δεν ήταν της Εισαγ-
γελίας; Ο εφέτης µίλησε µε τον Αρχηγό; Για ελέγξτε εκεί τα
έγγραφά σας!

Σε κάθε περίπτωση, είναι προκλητικό να λέτε ότι στέκεστε στο
πλευρό της δικαιοσύνης, όταν έχετε αποµονώσει δύο λειτουρ-
γούς, ο ένας µόνος του να κάνει την ανάκριση και η άλλη µόνη
της να είναι αρµόδια για την παραποµπή σε συνθήκες ζοφερές
και τροµακτικές, για τις οποίες η Κυβέρνηση δεν λέει τίποτα και
µου κάνει πολύ µεγάλη εντύπωση που δεν λέει τίποτε η Κυβέρ-
νηση δύο µήνες για αυτό το θέµα, πώς µπορεί να εξαφανίζεται
το παιδί και τελικά να βρίσκεται νεκρό -εκπαιδευτικός ήταν ο γιος
της εισαγγελέως- µετά από δύο µήνες σε δύσβατη περιοχή και
να αναλαµβάνει τη βρώµικη δουλειά η ηγεσία του Αρείου Πάγου
και της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου, που έβγαζαν ανακοινώ-
σεις ότι λυπούνται και θλίβονται και αγανακτούν για όποιον συ-
σχετίζει αυτή την εξαφάνιση µε την υπόθεση των Τεµπών. Τι
ξέρουν; Μήπως ξέρετε και εσείς κάτι να µας πείτε; Γιατί εµείς εί-
µαστε πάρα πολύ ανήσυχοι για τις συνθήκες υπό τις οποίες
στραγγαλίζεται η όποια προοπτική αχειραγώγητης και ακηδεµό-
νευτης και ανεξάρτητης εκπλήρωσης δικαστικών και εισαγγελι-
κών καθηκόντων.

Τώρα, σας παρακαλώ πάρα πολύ, εξηγήστε και απαντήστε
µου: Υπηρεσιακά ισχυρίζεστε ότι δεν έγιναν τα δέοντα από κά-
ποια αυτόβουλη ενέργεια χαµηλόβαθµων πυροσβεστών και αξιω-
µατικών της Πυροσβεστικής; Αυτό λέτε; Ότι κάποιοι µε µία
περίεργη επιφοίτηση παρέβησαν το καθήκον τους να κάνουν τα
δέοντα, πήγαν µέχρι τη Λάρισα και γύρισαν πίσω, χωρίς να τους
έχει δοθεί τέτοια εντολή; Και αν ναι, γιατί το καλύπτετε; Γιατί
εµείς λέµε ότι αυτή ήταν η εντολή άνωθεν. Αυτή ήταν η εντολή
του Αρχηγού της Πυροσβεστικής µε βάση την εντολή του Υπουρ-
γού, µε βάση την εντολή του Πρωθυπουργού που είχε εκεί τον
επιτετραµµένο του τον κ. Τριαντόπουλο να επιβλέπει το µπάζωµα
και τη συγκάλυψη.

Και ακόµα λέµε ότι δεν είναι ποτέ δυνατόν αυτά τα θέµατα να
αποκαλύπτονται µε βάση την ερευνητική δηµοσιογραφία δύο
χρόνια µετά και εσείς να µην έχετε βγάλει κιχ, διότι όλα –µα, όλα!-
αποκαλύπτονται χάρη στην επιµονή των συγγενών και των οικο-
γενειών, τις υπερβάσεις που κάνουν άνθρωποι οι οποίοι αναµε-
τριούνται µε τη συνείδησή τους και καταθέτουν τι τους συνέβη,
ο διοικητής Τροχαίας που κατέθεσε ότι «εγώ αντέλεξα στο µπά-
ζωµα και είπα ότι είναι αρµοδιότητα της ανακρίτριας» και εντεύ-
θεν ανέλαβε ο αδερφός του Βουλευτή Χαρακόπουλου, Αγάπιος
Χαρακόπουλος.

Συνοφρυώνεστε, βλέπω. Δεν το έχετε ακούσει ότι από πάνω
στο µπάζωµα ήταν ο κ. Τριαντόπουλος, δεξί χέρι του Πρωθυ-
πουργού, Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ, ο κ. Αγοραστός,
δεξί, αριστερό, ακροδεξιό χέρι -δεν ξέρω τι από όλα, έχει πολλά
χέρια ο Πρωθυπουργός- στη Λάρισα και στη Θεσσαλία, εισπρά-
ξας αµύθητα ποσά ως χρηµατοδότηση για έργα που πήγαν στις
τσέπες και στους «ηµετέρους» και ο αδερφός του Βουλευτή σας,
Αγάπιος Χαρακόπουλος, αδερφός του Βουλευτή Λάρισας της
Νέας Δηµοκρατίας. Από εµένα το ακούτε; Από εµένα το ακούτε,
κύριε Τουρνά; Πέφτετε από τα σύννεφα; Είναι επιβεβληµένο να
µου δώσετε µία απάντηση.
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Επίσης, είναι επιβεβληµένο να πείτε το έγκληµα έγκληµα και
να σταµατήσετε αυτή την κοροϊδία µε το ατύχηµα-δυστύχηµα.
Είναι έγκληµα, γίνεται ανάκριση σε βαθµό κακουργήµατος. Η άρ-
νηση της Κυβέρνησης να το κατονοµάσει ως έγκληµα δείχνει και
την ενοχή σας και απορώ που δεν το καταλαβαίνετε. Μόνο ο ένο-
χος αποφεύγει να δώσει τον νοµικό χαρακτηρισµό, γιατί ξέρει ότι
θα βαρύνει τον ίδιο. Κανένας άλλος εκτός από την Κυβέρνηση
δεν αποφεύγει να πει τα Τέµπη έγκληµα, µόνο η Κυβέρνηση, γιατί
η Κυβέρνηση είναι ένοχη.

Κύριε Τουρνά, απαντήστε µου σας παρακαλώ για ποιον λόγο
κατά το Υπουργείο και κατά την Κυβέρνηση δεν έγιναν τα δέοντα,
για ποιον λόγο το κλιµάκιο της ΔΑΕΕ, δηλαδή της Υπηρεσίας για
τη Διερεύνηση Εγκληµάτων Εµπρησµού, δεν έκανε ούτε µία έκ-
θεση, δεν συνέταξε ούτε ένα έγγραφο, όπως και οι ιατροδικα-
στές που πήγαν µε εντολή της Κυβέρνησης εκεί. Πείτε µου θετικά
ή αρνητικά -δεν θα είναι υπέρ σας να µην απαντήσετε καθόλου
πάλι- αν ενηµερώσατε τον Πρωθυπουργό και τι εντολές πήρατε.
Είναι πολύ απλές οι ερωτήσεις, πολύ µεγάλος ο κόπος που κά-
νουν οι συγγενείς των θυµάτων και τα επιζώντα θύµατα για την
αλήθεια και αν πράγµατι τους σέβεστε, οφείλετε να πείτε την
αλήθεια. Και επειδή είστε και πρώην στρατιωτικός, ξέρετε ότι η
τιµή των στρατιωτικών επιβάλλει όταν δεν µπορούν να υπηρετή-
σουν το καθήκον τους να παραιτούνται. Το έκαναν πολλοί στρα-
τιωτικοί επί χούντας και τους µνηµονεύουµε σήµερα. Αντίθετα,
εκείνους που υπηρέτησαν το καθεστώς τους έχει καταγράψει µε
τα πιο µαύρα γράµµατα η ιστορία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθερίας, σας απάντησα ήδη

στα ερωτήµατα τα οποία θέσατε λόγω αρµοδιότητας και σεβό-
µενος τη φάση στην οποία βρισκόµαστε στην προδικασία. Και
εκείνο που σας είπα είναι ότι ήδη έχει γίνει µία διοικητική πράξη,
µία ένορκη διοικητική εξέταση, άµεσα διατάχθηκε µετά την
πρώτη ενέργεια που έκαναν οι καθ’ ύλην αρµόδιοι, στελέχη της
Διεύθυνσης Αντιµετώπισης Εγκληµάτων Εµπρησµού, που
εδρεύουν στη Διοίκηση Πυροσβεστικών Υπηρεσιών του Νοµού
Λάρισας. Και είναι ψέµα ότι δεν έκαναν τίποτα αυτοί οι άνθρωποι
εκεί που είχαν υποχρέωση να κάνουν. Αυτό, όµως, το οποίο έκα-
ναν ήταν ελλιπές και γι’ αυτό ακριβώς, όπως σας είπα, ο εφέτης
ανακριτής που ορίστηκε αργότερα ζήτησε να γίνει συµπληρωµα-
τική πράξη διερεύνησης, έτσι ώστε να βοηθηθεί το ανακριτικό
έργο. Άρα, λοιπόν, εκείνο το κοµµάτι εξετάστηκε µε ένορκη διοι-
κητική εξέταση, αποδόθηκαν ευθύνες και πάµε παρακάτω.

Στη συνέχεια, όπως σας είπα πολύ σωστά, ο εφέτης ανακριτής
-είδα το έγγραφό του- πράγµατι, άσκησε και ποινικές διώξεις και
ζήτησε επιπλέον πράγµατα τα οποία βρίσκονται στη φάση της
διερεύνησης. Διατάχθηκε και νέα διοικητική εξέταση για να
δούµε τι ακριβώς είχε γίνει από τα υπηρεσιακά όργανα, αν έκα-
ναν τη δουλειά τους όπως όφειλαν ή αν έκαναν πράξεις και πα-
ραλείψεις. Σε καµία περίπτωση, κανένας εξ ηµών δεν πρόκειται
και δεν επιθυµεί να συγκαλύψει κανέναν. Άρα, θα αποδοθεί δι-
καιοσύνη. Θα εξεταστούν όλα τα ενδεχόµενα. Όµως, είναι στη
φάση της εξέτασης, της προδικασίας. Όταν θα καταλήξει ο εφέ-
της ανακριτής, τότε θα ξέρουµε τι καταγγελίες θα απαγγείλει.
Και από εκεί και πέρα, θα δούµε τι θα κάνουµε κι εµείς. Τίποτα
δεν παραγράφεται. Να είστε σίγουρη ότι τίποτα δεν παραγράφε-
ται, ειδικά στα Σώµατα Ασφαλείας και στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Πάµε να δούµε από εκεί και πέρα, όµως, γιατί επιµένετε διαρ-
κώς σ’ αυτό το αφήγηµα της συγκάλυψης και γιατί το επαναλαµ-
βάνετε όλο και µε µεγαλύτερη επιθετικότητα, µε έναν τρόπο ο
οποίος γεννά απορίες, εσείς, όπως και οι Βουλευτές του κόµµα-
τός σας. Παρακολουθώ συνεχώς τον κοινοβουλευτικό έλεγχο και
βλέπω σωρεία επίκαιρων ερωτήσεων προς όλους τους συναρµό-
διους Υπουργούς µε το ίδιο αφήγηµα. Δεν λέτε κάτι διαφορετικό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς τα λέτε διαφορετικά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Εγώ λέω ότι έχετε δίκιο, καλά κάνετε
και ασκείτε τα κοινοβουλευτικά σας καθήκοντα. Όµως, από εκεί
και πέρα, αλλάξτε λίγο αυτό το αφήγηµα. Και εν πάση περιπτώ-
σει, απαντήστε µας το εξής: Ποιος έχει λόγο και ποιος έχει κίνη-
τρο να συγκαλύψει τι και ποιόν; Σ’ αυτό δεν απαντάτε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Μητσοτάκης τον εαυτό του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, δεν
σας διέκοψε. Σας παρακαλώ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Ποιον προσπαθεί να συγκαλύψει κά-
ποιος, κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθερίας;

Κάθε ενέργεια και κάθε πράξη των διοικητικών οργάνων εντάσ-
σεται κατευθείαν στο αφήγηµα της συγκάλυψης. Ακόµα και ένα
τραγικό γεγονός, της απώλειας ενός νέου ανθρώπου, το εντά-
ξατε απευθείας σ’ αυτό το αφήγηµα. Δεν αφήνετε καν να εξετα-
στεί κι αυτό από τους αρµόδιους, από τη δικαστική αρχή, αλλά
ήδη το εντάξατε κατευθείαν και το χρησιµοποιείτε. Μιλάµε, λοι-
πόν, για µια πολιτική εκµετάλλευση. 

Αυτό γίνεται, κυρία Κωνσταντοπούλου. Εγώ αυτό βλέπω, πο-
λιτική εκµετάλλευση για να έχετε πολιτικά οφέλη. Όµως, εκείνο
που έχω να πω, κυρία Κωνσταντοπούλου, είναι ότι τα οφέλη αυτά
είναι και µικρά και λίγα και πρόσκαιρα και θα σας αποδείξω του
λόγου το αληθές. Διότι, ο ελληνικός λαός έχει και µνήµη και κρίση
και βέβαια, θυµάται και κάνει αυτό που πρέπει να κάνει, όταν έρ-
χεται η ώρα. 

Θα σας πω λοιπόν για του λόγου το αληθές ότι και το 2015 ήρ-
θατε µε φόρα, ήρθατε µε έναν πολιτικό ακτιβισµό και µε έναν λαϊ-
κισµό να τα αλλάξετε όλα. Τι µας είπατε; Με έναν νόµο και ένα
άρθρο θα καταργούσατε τα µνηµόνια. Μας είπατε ότι θα καταρ-
γούσατε την τρόικα. Μας είπατε ότι θα φεύγαµε από το ευρώ και
θα πηγαίναµε σε ένα εθνικό νόµισµα. Και, βέβαια, µας είπατε ότι
θα βρείτε τη χρηµατοδότηση και τη στήριξη από τη Μόσχα. Θα
βρίσκατε υποστήριξη από τη Ρωσία. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εγώ σας τα είπα αυτά; Μη χειρότερα! 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Εγώ αυτά θυµάµαι από εκείνη την πε-
ρίοδο, τα οποία είχαν -προσέξτε- το εξής αποτέλεσµα…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχετε µπερδευτεί λίγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας, σας παρακαλώ πολύ, εγώ σας άκουσα. Είχαν το εξής απο-
τελέσµατα: Πρώτα από όλα, το µόνο που κάνατε ήταν ότι
µετονοµάσατε την τρόικα σε θεσµούς. Ήταν πιο εύληπτο έτσι. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εγώ ήµουν Πρόεδρος της Βουλής. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Το δεύτερο ήταν ότι επιβάλλατε το χει-
ρότερο µνηµόνιο εξ όλων από το οποίο υπέφερε ο ελληνικός
λαός και βέβαια στη συνέχεια, µε καταρρακωµένο το ηθικό περι-
µέναµε στην ουρά όλοι κάθε Παρασκευή βράδυ για να τραβή-
ξουµε από τα ΑΤΜ τα 180 ευρώ για να πορευτούµε την επόµενη
εβδοµάδα. Αυτά έγιναν, κυρία Κωνσταντοπούλου.

Με τις κωλοτούµπες και τα πισωγυρίσµατα πού φτάσαµε,
κυρία Κωνσταντοπούλου; Θυµάστε; Φτάσαµε να είµαστε οι πα-
ρίες της Ευρώπης. Εκεί καταλήξαµε. Το τελικό αποτέλεσµα,
επειδή όπως σας είπα ο λαός έχει κρίση, έχει µνήµη, θυµάται και
ανταποδίδει αυτά πρέπει να ανταποδώσει, ποιο ήταν; Διαλυθή-
κατε στα εξ ων συνετεθήκατε.

Εγώ αυτό έχω να πω, κυρία Κωνσταντοπούλου. Και κλείνω µε
το εξής: Πρώτα απ’ όλα νοµίζω ότι όλοι -και πιστεύω ότι κι εσείς
πρέπει να το θέλετε- πρέπει να σεβαστούµε τη θεµελιώδη αρχή
της δηµοκρατίας µας περί διάκρισης των εξουσιών. Να αφή-
σουµε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της. Εν πάση περιπτώ-
σει, οι Έλληνες δικαστές, τους οποίους σέβοµαι και τιµώ, κάνουν
µια υπεράνθρωπη προσπάθεια και βάλλονται από παντού. Ο κα-
θένας µπορεί να βγαίνει και να λέει ό,τι θέλει από τη δική του
οπτική γωνία, ανάλογα µε το πώς βλέπει τα πράγµατα και εκείνοι
που πρέπει τυφλά να συνεχίσουν να κάνουν τη δουλειά τους και
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πολλές φορές φορές σιωπηρά, χωρίς να µπορούν να απαντή-
σουν σε όλη αυτήν την επίθεση την οποία δέχονται.

Πιστεύω ότι έχουν αποδείξει και την αξιοσύνη τους και την
επαγγελµατική τους ικανότητα και την κατάρτισή τους και την
αφοσίωσή τους στο καθήκον και µέσα από εκδίκαση πολύ σοβα-
ρών υποθέσεων. Άρα, αν µη τι άλλο, οφείλουµε να τους αφή-
σουµε µόνους τους, στην ησυχία τους για να κάνουν τη δουλειά
τους.

Όµως, κυρία Κωνσταντοπούλου, και κλείνω µ’ αυτό, υπάρχει
και µια ηθική αξία. Ο Έλληνας τιµά και σέβεται τους νεκρούς του,
δεν τους εκµεταλλεύεται, ο καθένας τους δικούς του και όλοι
µαζί εκείνους που έπεσαν για την πατρίδα και βέβαια εκείνους
που έφυγαν ξαφνικά και τόσο άδικα, όπως συνέβη σ’ αυτό το
τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, κυρία Κωνσταντοπούλου, που
µας συγκλόνισε όλους, συγκλόνισε το πανελλήνιο. Όλοι πονέ-
σαµε και όλοι πονάµε και όλοι περιµένουµε απάντηση για να
δοθεί από την επίσηµη αρχή η οποία έχει αναλάβει αυτήν την
υπόθεση, από την ελληνική δικαιοσύνη, κυρία Κωνσταντοπούλου.

Από εκεί και πέρα, οποιαδήποτε πολιτική εκµετάλλευση της
απώλειας ή εργαλειοποίηση του πόνου των συγγενών είναι κα-
τακριτέα, δεν είναι αποδεκτή, δεν συνάδει µε την ηθική του Έλ-
ληνα. Κατά την άποψή µου, είναι απορριπτέα, είναι κατακριτέα.
Είναι απαράδεκτο, είναι ντροπή, κυρία Κωνσταντοπούλου, και νο-
µίζω ότι πρέπει να συµφωνήσετε κι εσείς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Θα ολοκληρώσουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 503/10-2-2025

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βουλευτού Β1’
Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Το λα-
θρεµπόριο στον σιδηρόδροµο, οι αποκαλύψεις για το έγκληµα
των Τεµπών και οι δηλώσεις στελεχών της Κυβέρνησης».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Χρίστος Δήµας.

Έχετε τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αφιερώσω µόνο τριάντα δευτερόλεπτα στον κ. Τουρνά µιας

και παραµένει εδώ.
Κύριε Τουρνά, ήσασταν Αρχηγός της Αεροπορίας από το 2013

µέχρι το 2015 επί κυβέρνησης Σαµαρά. Αυτό δεν σας απαλλάσσει
από την υποχρέωση να ξέρετε στοιχειωδώς την πολιτική ιστορία
της χώρας µας. Αυτά όλα που αποδώσατε σε µένα πριν από λίγο,
δεν τα έχω ούτε κάνει, ούτε πει εγώ. Εγώ συγκρούστηκα µε εκεί-
νους οι οποίοι κάνανε την κωλοτούµπα και υπερασπίστηκα τη
χώρα µου. Το κόµµα στο οποίο σήµερα είστε, ψήφισε, µαζί µε
αυτούς που κάνανε την κωλοτούµπα, το τρίτο µνηµόνιο και επέ-
βαλε τα χειρότερα µέτρα του τρίτου µνηµονίου µαζί µε αυτούς
που κάνανε την κωλοτούµπα. Εγώ ήµουν σε αυτήν εκεί τη θέση,
ως Πρόεδρος της Βουλής, και κατέβηκα από τη θέση αυτή υπε-
ρασπιζόµενη τις αρχές και τις αξίες που και σήµερα υπερασπί-
ζοµαι.

Συνεπώς, την επόµενη φορά που θα µου απευθυνθείτε, να ενη-
µερωθείτε λίγο καλύτερα για την προσωπική και πολιτική ιστορία
του καθενός, διότι εδώ είµαστε για να λέµε αλήθεια και όχι πα-
ραµύθια.

Έρχοµαι στην επίκαιρη ερώτησή µου προς τον Υπουργό Οικο-
νοµικών που έχει για άλλη µια φορά αποφασίσει να µην εµφανι-
στεί. Η ερώτηση απευθύνεται προσωπικά στον κ. Χατζηδάκη και
υπάρχει λόγος για τον οποίο απευθύνεται προσωπικά στον κ. Χα-
τζηδάκη που είναι και ο Υπουργός.

Ο λόγος είναι ότι ο κ. Χατζηδάκης διετέλεσε Υπουργός Μετα-
φορών στην κυβέρνηση Καραµανλή, ήταν ο αρµόδιος Υπουργός
το 2008 όταν συνέβη το ατύχηµα στον Μπράλο, ήταν ο αρµόδιος
Υπουργός στη θητεία του οποίου αποκαλύφθηκε κύκλωµα λα-
θρεµπορίου στον σιδηρόδροµο και µάλιστα αποκαλύφθηκαν δε-
καπέντε µαύρα βαγόνια, δεκαπέντε βαγόνια που είχαν προσδεθεί
παράνοµα και χωρίς να καταγράφονται πουθενά στην εµπορική
αµαξοστοιχία που προσέκρουσε και συγκρούστηκε µε επιβατική,

τότε ευτυχώς χωρίς θύµατα, αλλά επειδή δεν κάνατε τίποτα και
δεν έκανε τίποτα ο κ. Χατζηδάκης, αντίθετα µε όσα εξήγγελλε
τότε, οδηγηθήκαµε στο να έχουµε όλα αυτά τα θύµατα, τα θύ-
µατά σας, τα θύµατα του εγκλήµατος των Τεµπών.

Ο κ. Χατζηδάκης λοιπόν, που δεν εµφανίζεται, το 2008 έλεγε
και διατυµπάνιζε ότι θα πατάξει το λαθρεµπόριο στον σιδηρό-
δροµο. Εδώ και µήνες καταθέτω ξανά και ξανά. Και ενοχλήθηκε
ο προλαλήσας Υφυπουργός και λέει: «Γιατί καταθέτετε; Αλλάξτε.
Καταθέτετε κι άλλες επίκαιρες ερωτήσεις.». Μην ανησυχείτε, για
όλα καταθέτουµε. Όµως, δεν θα αποστούµε από το να ρωτάµε
και να αποκαλύπτουµε εκεί όπου η Κυβέρνηση θέλει να συγκα-
λύψει.

Ο κ. Χατζηδάκης, που τον καλύψατε και αυτόν στη διαδικασία
της σύστασης προανακριτικής επιτροπής, διότι ήταν ένα από τα
τέσσερα πρόσωπα για τα οποία έχει διαταχθεί έρευνα της ευρω-
παίας εισαγγελέως, για Καραµανλή, για Σπίρτζη, για Χατζηδάκη
και για Χρυσοχοΐδη. Οι τρεις από τους τέσσερις είναι Υπουργοί
της Κυβέρνησης και έχουν διατελέσει Υπουργοί Μεταφορών
άλλων κυβερνήσεων. Εµείς ψηφίσαµε να ελεγχθούν όλοι. Εσείς
ψηφίσατε να µην ελεγχθεί κανένας και χειροκροτάγατε τον κ. Κα-
ραµανλή. 

Τώρα, λοιπόν, ερωτάται ο κ. Χατζηδάκης το απλό, εάν είναι ή
δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Οικονοµικών το λαθρε-
µπόριο στο σιδηρόδροµο. Είναι ή δεν είναι; Γιατί ακούµε τον κ.
Σταϊκούρα να λέει ότι δεν είναι αρµοδιότητα της Κυβέρνησης.
Ακούµε τον κ. Γεωργιάδη, γνωστό λαγό και πολυπράγµονα της
δηµόσιας ζωής να λέει ότι δεν είναι αρµοδιότητα της Κυβέρνη-
σης το λαθρεµπόριο, είναι κάτι άλλο. Και πρέπει να απαντηθεί. 

Είναι αρµοδιότητα της Κυβέρνησης το λαθρεµπόριο στο σιδη-
ρόδροµο; Το αποδέχεστε; Και εάν είναι αρµοδιότητα της Κυβέρ-
νησης, τι οδηγίες έχετε λάβει από τον Πρωθυπουργό; Τι οδηγίες
έχετε λάβει να κάνετε για το λαθρεµπόριο, τα στραβά µάτια, τον
παραπλανηµένο Υπουργό, τον ανήξερο περιπατητή, τον ανή-
µπορο περιηγητή ή να αναλάβετε πρωτοβουλίες συγκεκριµένες,
να ενεργοποιήσετε διαδικασίες θεσµοθετηµένες, να στοιχει-
οθετηθούν τα εγκλήµατα εκεί όπου διαπράττονται και να οδηγη-
θούν στη δικαιοσύνη οι ένοχοι; Εκτός εάν το λαθρεµπόριο, βέ-
βαια, γίνεται σε µία συνθήκη όπου οδηγός της εµπορικής αµαξο-
στοιχίας, στο έγκληµα των Τεµπών, ήταν -άκουσον, άκουσον-
εθελοντής στο γραφείο Μητσοτάκη, ο οδηγός της εµπορικής
αµαξοστοιχίας, αυτής στην οποία φέρεται ότι ήταν τοποθετηµένο
το παράνοµο φορτίο και από όλα τα στοιχεία προκύπτει ότι αυτό
το παράνοµο φορτίο ήταν εύφλεκτη ύλη, επικίνδυνη, η οποία
προκάλεσε αυτήν την τεράστια πυρόσφαιρα, που αφαίρεσε το
οξυγόνο και κατέκαψε ζωντανά νεαρά παιδιά που είχαν επιζήσει
της σύγκρουσης. 

Εάν, λοιπόν, δεν ενέχεται η Κυβέρνηση στο λαθρεµπόριο, κάτι
που δυσκολευόµαστε πια να το πιστέψουµε, γιατί τέτοια σπουδή
συγκάλυψης µόνο από κάποιον που έλκει συµφέρον µπορεί να
καταβληθεί, τι έχει κάνει; Εάν δεν ενέχεται ο Πρωθυπουργός σ’
αυτήν τη δραστηριότητα, τι οδηγίες έχει δώσει και πώς έχουν
αυτές υλοποιηθεί γενικά και ειδικά στην περίπτωση του εγκλήµα-
τος των Τεµπών; 

Και ακόµα ειδικότερα, τι έχετε πράξει συγκεκριµένα στο
Υπουργείο σας για την εξιχνίαση της περίπτωσης λαθρεµπορίου
στον σιδηρόδροµο και ποιον έχετε ενηµερώσει σχετικά, βάσει
τίνος εγγράφου; 

Θα µας τα καταθέσετε στα Πρακτικά. Ελπίζω να µην σας τα
βάλουν σε φάκελο οι επισπεύδοντες το φακέλωµα και τη συγκά-
λυψη και το µπάζωµα. Και πείτε µας τι έχετε πράξει ως Υπουργείο
εδώ και δεκαέξι χρόνια. 

Διότι θέλω να θυµίσω, ελπίζοντας ότι δεν θα ακούσω από εσάς
αυτά τα οποία ακούµε από τον Πρωθυπουργό ότι συγκρούσθηκαν
οι παθογένειες µε την κατάσταση και ούτω καθεξής, ότι από τα
τελευταία πενήντα και µισό χρόνια της Μεταπολίτευσης τα είκοσι
πέντε και µισό κυβερνάτε και από τα τελευταία είκοσι χρόνια τα
δεκατέσσερα και µισό κυβερνάτε. Άρα, το τι έχετε πράξει, δεν
είναι µία αόριστη ερώτηση, αλλά µία πάρα πολύ συγκεκριµένη
υπενθύµιση ότι οφείλετε να έχετε πράξει συγκεκριµένα πράγµατα
και να τα πείτε δηµόσια και να λογοδοτήσετε, βεβαίως, όπως όλοι
οφείλουµε όταν υπηρετούµε τους πολίτες, στους πολίτες.
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Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Ορίστε, κύριε Δήµα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η κ. Κωνσταντοπούλου ανταπάντησε στον κ. Τουρνά. Ο κ.

Τουρνάς, βέβαια, δεν έχει τη δυνατότητα να απαντήσει. 
Θα σας απαντήσω, όµως, εγώ, µιας και είπατε ότι θέλετε να

ακούτε αλήθειες πως το 2015, κυρία Κωνσταντοπούλου, ήσασταν
Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ,
στηρίζατε ανοικτά, ξεκάθαρα τη λεγόµενη σκληρή και περήφανη
διαπραγµάτευση των Τσίπρα, Βαρουφάκη, η οποία µας οδήγησε
στη διεθνή αποµόνωση, µας οδήγησε στην χρεοκοπία και στο
τρίτο µνηµόνιο. Αυτές είναι αλήθειες, κυρία Κωνσταντόπουλου.

Όσον αφορά τη συγκεκριµένη ερώτηση το Υπουργείο Οικονο-
µικών µέσω της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων έχει ανα-
λάβει µέτρα για την πάταξη του λαθρεµπορίου, υιοθετώντας
δράσεις που στόχο έχουν την αντιµετώπιση του φαινοµένου του
λαθρεµπορίου, ειδικότερα ενεργειακών προϊόντων µιας και ρω-
τάτε. Τα µέτρα αυτά εφαρµόζονται σε όλα τα στάδια της εφοδια-
στικής αλυσίδας από τη φάση της εισαγωγής ή εισόδου των
ενεργειακών προϊόντων από τρίτες χώρες ή από άλλα κράτη -
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης µέσω θαλάσσιας οδικής ή σιδη-
ροδροµικής µεταφοράς µέχρι την παράδοσή τους στον τελικό
καταναλωτή. 

Σε νοµοθετικό και κανονιστικό επίπεδο το Υπουργείο Οικονο-
µικών έχει προβεί σε µία σειρά από µεταρρυθµίσεις για την ενί-
σχυση της φορολογικής συµµόρφωσης και την πάταξη του λαθ-
ρεµπορίου στα καύσιµα. 

Συγκεκριµένα, πρώτον, µε τα άρθρα 21 έως 23 στο ν.5073/
2023 επιβάλλεται πλέον το µέτρο της σφράγισης του πρατηρίου
για χρονικό διάστηµα δύο ετών έναντι ενενήντα ηµερών που προ-
βλεπόταν σε προγενέστερο νόµο στις περιπτώσεις νοθείας, λα-
θρεµπορίας, παρέµβασης σε µηχανισµούς µέτρησης και παρε-
µπόδισης του ελέγχου. Δεύτερον, εφαρµόζονται µέτρα δέουσας
επιµέλειας στις εταιρείες εµπορίας καυσίµων, οι οποίες υποχρε-
ούνται σε ετήσια βάση να ελέγχουν την ποιότητα των παραδιδό-
µενων καυσίµων, να τηρούν φάκελο µε εταιρικό προφίλ του
πρατηρίου και να ελέγχουν τις βεβαιώσεις καλής λειτουργίας των
µηχανικών µερών και του λογισµικού συστήµατος εισροών-
εκροών του πρατηρίου. 

Τα τελευταία χρόνια το Υπουργείο Οικονοµικών µαζί µε τα συ-
ναρµόδια Υπουργεία έχει εκδώσει εβδοµήντα έξι υπουργικές
αποφάσεις µεταξύ άλλων για την αναβάθµιση των προδιαγραφών
εγκατάστασης συστηµάτων εισροών-εκροών ενεργειακών προ-
ϊόντων στα δηµόσια και ιδιωτικά πρατήρια, στις φορολογικές
αποθήκες, στις αποθήκες τελωνειακής αποταµίευσης ενεργει-
ακών προϊόντων και στα πλωτά εφοδιαστικά µεταφορικά µέσα.
Δεύτερον, τη δηµιουργία ψηφιακού µητρώου δεξαµενών αποθή-
κευσης και διακίνησης όλων των ενεργειακών προϊόντων στα δη-
µόσια πρατήρια, στις φορολογικές αποθήκες και στις αποθήκες
τελωνειακής αποταµίευσης ενεργειακών προϊόντων, στα πλωτά
εφοδιαστικά µεταφορικά µέσα και στα βυτιοφόρα οχήµατα, στην
ιχνηθέτηση καυσίµων µε απώτερο σκοπό την αντιµετώπιση του
φαινοµένου της νοθείας και στην εξειδίκευση των παραβάσεων
και προστίµων και τη δηµοσιοποίηση των παραβατών.

Έχει τεθεί σε παραγωγική λειτουργία το σύστηµα αξιοποίησης
δεδοµένων συστήµατος εισροών-εκροών ενεργειακών προ-
ϊόντων, το οποίο πρόκειται για µία πλατφόρµα που αξιοποιεί δε-
δοµένα ταυτόχρονα από διαφορετικές εφαρµογές της ΑΑΔΕ,
πραγµατοποιεί γεωεντοπισµούς βυτιοφόρων και καταγράφει την
πραγµατική διαδροµή, συγκρίνοντας τη δηλωθείσα, ενώ µέσα
από τεχνολογία της τεχνητής νοηµοσύνης δηµιουργεί προγνω-
στικά µοντέλα παραβατικότητας. 

Δεν µπορώ, όµως και να παραλείψω ότι κατά τα τελευταία έτη
η Γενική Διεύθυνση του ΣΔΟΕ έχει διενεργήσει πλήθος ελέγχων
σε πρατήρια υγρών καυσίµων, αξιοποιώντας τα δεδοµένα και τα
στοιχεία που προέκυψαν τόσο στο πλαίσιο των επιτόπιων ελέγ-
χων όσο και των στοιχείων που αντλήθηκαν από τη βάση δεδο-
µένων του συστήµατος εισροών-εκροών της Γενικής Γραµµα-

τείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης. Χαρακτηριστικό είναι ότι οι ελεγκτές προέβησαν σε δειγµα-
τοληψίες και ελέγχους σε κλειστές αποθήκες στην Αθήνα, αλλά
και σε επαρχιακές πόλεις, όπου διαπιστώθηκαν παραβάσεις λα-
θρεµπορίας καυσίµων, συνολικού ύψους 3,5 εκατοµµυρίων ευρώ
στον ειδικό φόρο κατανάλωσης και σε λοιπούς φόρους και πλέον
πολλαπλών τελών, ύψους πάνω από 7 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ως προς τους ελέγχους που πραγµατοποιούνται στις σιδηρο-
δροµικές γραµµές σας γνωρίζουµε ότι σύµφωνα µε το άρθρο 21
του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα για εµπορεύµατα, που µεταφέ-
ρονται σιδηροδροµικώς στο τελωνειακό έδαφος της χώρας,
µέσω αναγνωρισµένων χερσαίων σηµείων εισόδου, εφόσον δεν
καλύπτονται µε τίτλο διεθνούς διαµετακόµισης, κατατίθεται στην
Τελωνειακή Αρχή εισόδου από τον οδηγό του µεταφορικού
µέσου ως δηλωτικό εισαγωγής οποιοδήποτε έγγραφο αποδει-
κνύει την ταυτότητα των εµπορευµάτων. 

Εκτός όλων των ανωτέρω, παράλληλα πραγµατοποιούνται τα-
κτικοί έλεγχοι, τόσο στους τελωνειακούς συνοριακούς σταθµούς,
όσο και στα σηµεία αποθήκευσης, διακίνησης ή πώλησης των
ενεργειακών προϊόντων. Λειτουργεί αίθουσα επιχειρήσεων, στην
οποία παρακολουθείται ψηφιακά το πεδίο δράσης και ελέγχου,
τόσο σε ξηρά, όσο και σε θάλασσα, µέσω απευθείας µετάδοσης
εικόνας ήχου, µέσω drone και συσκευών κλειστού συστήµατος
ενδοεπικοινωνίας. 

Με αυτόν τον τρόπο, συνεπώς, έχει επιτευχθεί ο συντονισµός
και η υποστήριξη επιχειρησιακών δράσεων, τελωνειακών και φο-
ρολογικών ελέγχων σε πραγµατικό χρόνο ανά την επικράτεια.
Κλείνω εδώ πέρα το πρώτο σκέλος. Θα ακολουθήσω και στη δευ-
τερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είµαι εντυπωσιασµένη, κύριε Δήµα. Πραγµατικά δεν
ξέρω τι να πω, εβδοµήντα έξι υπουργικές αποφάσεις, συστήµατα
ελέγχου -να ακούτε οι Βουλευτές µου εδώ- εισροών-εκροών,
drone, ψηφιακά µέσα, τεχνητή νοηµοσύνη, επιτόπιοι έλεγχοι τε-
λωνειακοί. Και για το έγκληµα των Τεµπών επαφιέµεθα, µε βάση
τον Πρωθυπουργό, σε κάποια αδέσποτα βίντεο που ανεύρε πριν
καν αυτά κατέβουν από το κοµπιούτερ του αρµοδίου υπαλλήλου
µιας εταιρείας σεκιούριτι -ποιος τα βρήκε;- ο Πρόεδρος του Πε-
ριφερειακού Συµβουλίου της Περιφερειακής Διοίκησης Χαρδα-
λιά, ο κ. Καπερνάρος. Βρήκε, λοιπόν, κάποια βίντεο. Του τα δώ-
σανε. Του τα δώσανε πριν τα κατεβάσουνε, γιατί κυκλοφορεί ήδη
στο διαδίκτυο η κατάθεση του υπαλλήλου που λέει ότι: «Το Σάβ-
βατο 8 Φεβρουαρίου τα κατέβασα. Τρεις το πρωί µε φέρανε
άρον-άρον να τα κατεβάσω». Αλλά αυτά είχαν ήδη κυκλοφορήσει. 

Λοιπόν, έχετε τόσες διαδικασίες, τέτοια µέσα, τόσους τρόπους
εξιχνίασης και εντοπισµού του λαθρεµπορίου και ο κύριος Πρω-
θυπουργός περιµένει να του πούνε τα βίντεο εάν υπήρξε λαθρε-
µπόριο στο έγκληµα των Τεµπών; Τα βίντεο που ο ίδιος ευχήθηκε
-έδωσε µία συνέντευξη, αµέσως µετά τις φοβερές διαδηλώσεις
σε όλη την Ελλάδα, που συνοµολόγησε ότι, όπως όλα δείχνουν,
µάλλον υπήρχε λαθραίο φορτίο- επαναλαµβάνω ευχήθηκε: «Να
είχαµε κανένα βίντεο, βρε παιδιά!». Ήρθανε βίντεο όχι ένα αλλά
τρία, από µηχανής -θα δούµε πώς ήρθανε- και ξαφνικά όλα αυτά
που αναφέρατε, τα οποία είναι εντυπωσιακότατα, δεν έχουν
καµία σηµασία και αξία, διότι τα βίντεο αυτά του κ. Καπερνάρου
θα αποδείξουν την αλήθεια. 

Θέλω να σας ρωτήσω εάν αυτή η εταιρεία σεκιούριτι συµβάλ-
λεται µε το Υπουργείο σας και µε την Κυβέρνηση σε διάφορες
υπηρεσίες φύλαξης και ποιες. Αν δεν είστε πρόχειρος τώρα, δεν
πειράζει, µπορείτε να το σκεφτείτε και να µου απαντήσετε σε
επόµενη ευκαιρία. Δεν ήταν κοµµάτι της ερώτησής µου, αλλά
είναι ένα ενδιαφέρον ζήτηµα. Αλλιώς µπορούµε και εµείς να αρ-
χίσουµε να δίνουµε απαντήσεις. 

Η ουσία πάντως είναι ότι συχνά οµολογείτε ότι έχετε αρµοδιό-
τητα για το λαθρεµπόριο και δεν µας λέτε γιατί δεν έχει γίνει τί-
ποτε από την Κυβέρνηση για την περίπτωση διακίνησης λαθραίου
φορτίου. Τίποτε προς την κατεύθυνση εννοείται της εξιχνίασης
και της αποκάλυψης, γιατί προς την κατεύθυνση της συγκάλυψης
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έχουν γίνει τα πάντα. Γιατί δεν έχει γίνει τίποτα από την Κυβέρ-
νηση για την περίπτωση διακίνησης λαθραίου φορτίου που οδή-
γησε σε αυτή τη φοβερή έκρηξη, ανάφλεξη, στην τεράστια
πυρόσφαιρα και στην αφαίρεση της ζωής τόσων ανθρώπων, µε-
ταξύ των οποίων τα νέα παιδιά και τα νέα κορίτσια που µέχρι σή-
µερα µας µιλούν και αποκαλύπτουν ότι τους αφαίρεσαν το
οξυγόνο, ότι απορροφήθηκε από αυτές ακριβώς τις παράνοµες
ουσίες που διακινήθηκαν στη συγκεκριµένη περίπτωση, ότι αφαι-
ρέθηκε το οξυγόνο γιατί αυτές οι ουσίες προκαλούν αυτό το απο-
τέλεσµα, και όχι βεβαίως τα λάδια και τα έλαια σιλικόνης και τα
λάδια µηχανής που µας έλεγε ο Πρωθυπουργός; Γιατί δεν έχετε
κάνει τίποτε για τη διερεύνηση της περίπτωσης λαθρεµπορίου;
Τι γνωρίζετε; Ή ποιος σας έχει δώσει την εντολή να µην κάνετε
τίποτα; 

Ξέρετε ότι η διαδικασία είναι η εξής. Και εγώ το λέω, όπως
έκανα και ως Πρόεδρος της Βουλής, για να την ξέρει ο κόσµος.
Ρωτάει ο Βουλευτής και απαντάει ο Υπουργός. Ξαναρωτάει ο
Βουλευτής και απαντάει ο Υπουργός. Στη δευτερολογία σας εγώ
δεν θα µπορώ να σας απαντήσω. Και το οτιδήποτε έχετε να πείτε
για τα Τέµπη, εσείς το φυλάξατε για το σηµείο που δεν µπορώ
να σας απαντήσω. Και εγώ αυτό το υπογραµµίζω. Δεν σηµαίνει
ότι δεν θα επανέλθουµε. Όµως, µε ενδιαφέρει γιατί δεν θελήσατε
να πείτε τίποτε στην πρωτολογία σας, ώστε να µπορώ και να εξει-
δικεύσω και να σας ρωτήσω περαιτέρω. 

Το λέω γιατί η ερώτηση είναι πάρα πολύ συγκεκριµένη. Τι οδη-
γίες έχετε από τον Πρωθυπουργό; Δεν µου το απαντήσατε. Τι
έχετε πράξει εδώ και δύο χρόνια για την εξιχνίαση της περίπτω-
σης λαθρεµπορίου στον σιδηρόδροµο και ποιον έχετε ενηµερώ-
σει σχετικά; Τι έχετε πράξει εδώ και δεκαέξι χρόνια για την
πάταξη του λαθρεµπορίου, που εσείς ο ίδιος -λέω στον κ. Χατζη-
δάκη- αναγγείλατε;

Μου αναφέρατε υπουργικές αποφάσεις, µου αναφέρετε δια-
δικασίες, αλλά το λαθρεµπόριο φαίνεται ότι καλά κρατεί και οι
ενέργειές σας, οι ενέργειες της Κυβέρνησης -εσείς δεν ήσασταν,
νοµίζω, τότε κυβερνητικό πρόσωπο, ήσασταν Βουλευτής- τις
πρώτες ηµέρες και τις πρώτες ώρες µετά το έγκληµα των Τε-
µπών ήταν προς όφελος εκείνου που διακινούσε την παράνοµη
ουσία, διότι δεν καταγράφηκε ο χώρος, δεν έγινε αυτοψία ιατρο-
δικαστική στον χώρο, δεν έγινε δειγµατοληψία στον χώρο, ούτε
από υπηρεσίες του δικού σας Υπουργείου, δεν έγινε έρευνα και
κατάσχεση από το δικό σας Υπουργείο και από τις υπηρεσίες τις
αρµόδιες για το λαθρεµπόριο σε κανένα αντικείµενο, δεν έγινε
τίποτε από αυτά που τα πρωτόκολλα προβλέπουν για τη διερεύ-
νηση της περίπτωσης λαθρεµπορίου. 

Δεν έγινε συνολικά τίποτε για την αποκάλυψη. Και έγινε ό,τι
περισσότερο µπορούσατε να κάνετε -ξαναλέω, η Κυβέρνηση, όχι
εσείς προσωπικά, η δική σας ευθύνη είναι τώρα που είστε Υφυ-
πουργός- και βέβαια µε την ψήφο σας, στην συγκάλυψη, στην
προστασία Καραµανλή, στην προστασία Χρυσοχοΐδη, στην προ-
στασία Χατζηδάκη. Για όλα αυτά φυσικά έχετε αυτοτελή ευθύνη
όλοι σας. 

Ποια είναι, λοιπόν, η απάντησή σας για το γεγονός ότι η Κυ-
βέρνηση κουκούλωσε τον χώρο του εγκλήµατος, τον µπάζωσε,
αφού πρώτα αφαίρεσε υλικά στα οποία υπήρχαν ακόµα υπολείµ-
µατα ανθρώπων; Δεν έγιναν οι στοιχειώδεις ιατροδικαστικές
ενέργειες, οι στοιχειώδεις διερευνητικές και εγκληµατολογικές
πράξεις. Δεν έγιναν τοξικολογικές, ιστολογικές. Δεν έγινε αναζή-
τηση ανθρακυλαιµοσφαιρίνης στα θύµατα. Δεν έγινε καµία ενέρ-
γεια για τους πυροσβέστες που είχαν χηµικά εγκαύµατα, τα
οποία µαρτυρούν ποια ουσία είχε διαχυθεί στον χώρο. 

Και έγιναν τα πάντα για να υπάρξει συγκάλυψη και για να υπη-
ρετηθεί το αφήγηµα του Πρωθυπουργού, που ο ίδιος µε περισσό
στόµφο το ανακοίνωσε. Και ήταν ποιο; Ότι η αµαξοστοιχία η
εµπορική δεν µετέφερε κανένα παράνοµο φορτίο, δεν υπάρχει
κανένα ζήτηµα ύποπτου φορτίου, ξέρουµε ακριβώς τι µετέφερε
η εµπορική αµαξοστοιχία. Περιµένω, λοιπόν, να µου απαντήσετε
τι ακριβώς ξέρετε.

Και µία οφειλόµενη απάντηση για αυτά που είπατε αµέσως
προηγουµένως. Κύριε Δήµα, εγώ αυτά που έλεγα σε όλη µου την
πορεία τα υπηρέτησα µε όλους τους τρόπους, δεν τα πρόδωσα,
δεν πρόδωσα τους πολίτες, δεν ψήφισα ποτέ αντίθετα µε τη συ-

νείδησή µου και µε τις αρχές µου και δεν γαντζώθηκα σε καµία
καρέκλα. Το τρίτο µνηµόνιο το οποίο καταριέστε, το ψηφίσατε
εσείς, µαζί µε τον κ. Τσίπρα. Εγώ το καταψήφισα, και ας ήµουν
Πρόεδρος της Βουλής. Και έκανα τα πάντα για να µην επιβληθεί
αυτό το τρίτο µνηµόνιο, µέρος του οποίου ήταν η ιδιωτικοποίηση
του ΟΣΕ. Και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. 

Θα ήθελα λοιπόν σε όλα αυτά που λέτε κατά καιρούς και στους
τρόπους µε τους οποίους θέλετε, να απαντήσω και σε εσάς και
σε όλους που µου επιτίθενται µε λάσπη, µε κάτι που έχει πει ο
Αλµπέρ Καµύ και το βρίσκω διαχρονικό. «Μία από τις χειρότερες
µορφές και αιτίες εχθρότητας είναι η λύσσα και η ποταπή επιθυ-
µία να δεις να υποκύπτει αυτός που τολµά να αντιστέκεται σε
αυτό που σε συνθλίβει».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Θα ξεκινήσω από το τελευταίο, κυρία συνάδελφε,
και θα σας πω ότι αυτό το οποίο είπα είναι ότι εσείς ως Πρόεδρος
της Βουλής στηρίζατε την περήφανη και σκληρή διαπραγµά-
τευση Βαρουφάκη. Νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι το οποίο και εσείς
η ίδια το παραδέχεστε. Δεν είχατε αντιτεθεί ποτέ στην συγκεκρι-
µένη πολιτική. Αυτή η πολιτική όµως -ναι- οδήγησε στη διεθνή
αποµόνωση, στο τρίτο µνηµόνιο και ξέρουµε πολύ καλά, ακόµα
και αν διαφωνήσατε µε το τρίτο µνηµόνιο, ότι στηρίζατε την ουσία
της πολιτικής Τσίπρα-Βαρουφάκη. Δεν την στηρίζατε τότε, κυρία
Κωνσταντοπούλου;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας):…(Δεν ακούστηκε)

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Δεν στηρίζατε την πολιτική της περήφανης και σκλη-
ρής διαπραγµάτευσης; Γιατί δεν σας είχα ακούσει τους πρώτους
έξι µήνες του 2015 να διαφωνείτε µε την οικονοµική πολιτική
τότε. Αντιθέτως -όπως και εσείς η ίδια λέτε- διαφωνήσατε µετά.
Διαφωνήσατε όταν άλλαξε, όταν έγινε η κωλοτούµπα από την
πλευρά της Κυβέρνησης. 

Πάµε τώρα, όµως, στο αντικείµενο της ερώτησης. Και ναι η τε-
χνολογία αξιοποιείται και θα συνεχίσει να αξιοποιείται µέρα µε τη
µέρα, πολύ περισσότερο για την αντιµετώπιση του λαθρεµπορίου
και στα καύσιµα. Και η δική µας βούληση είναι να ενισχύσουµε
και το θεσµικό πλαίσιο, αλλά και τα εργαλεία που υπάρχουν για
την αντιµετώπιση του λαθρεµπορίου. Στο θεσµικό πεδίο δράσης
των ελληνικών τελωνείων και συνολικά της τελωνειακής διοίκη-
σης της χώρας τόσο σε προληπτικό όσο και σε κατασταλτικό επί-
πεδο, καθορίζεται, όπως ξέρουµε, από τον Ενωσιακό Τελωνειακό
Κώδικα και τις εφαρµοστικές του διατάξεις και φυσικά από τον
ισχύοντα Εθνικό Τελωνειακό Κώδικα.

Τα τελευταία χρόνια το σχετικό εθνικό θεσµικό πλαίσιο ενδυ-
ναµώθηκε ακόµα περισσότερο µε σκοπό την πάταξη της λαθρε-
µπορίας, ιδιαίτερα στο πεδίο της πρόληψης και της καταστολής
της παραβατικότητας, στη διακίνηση εµπορευµάτων ειδικού
φόρου κατανάλωσης, δηλαδή, των καπνικών, των αλκοολούχων
και των ενεργειακών προϊόντων και συγκεκριµένα µε τον ν.4758/
2020, που αφορά στην περιστολή του λαθρεµπορίου, µε τις δια-
τάξεις του άρθρου 112β’ του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα, µε
τις διατάξεις του άρθρου 78α του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα.
Ο πρώτος έχει να κάνει µε τη διακίνηση και την παραλαβή ορι-
σµένων ενεργειακών προϊόντων διαλύτες κ.λπ., ο δεύτερος µε τα
µέτρα δέουσας επιµέλειας για διάθεση και διακίνηση ενεργει-
ακών προϊόντων. 

Η υλοποίηση όλων των παραπάνω και η ενίσχυση της επιχει-
ρησιακής δράσης για την καταπολέµηση του λαθρεµπορίου στη-
ρίχθηκε σε νέες µονάδες τελωνειακού ελέγχου και δίωξης, νέα
εργαλεία αξιοποίησης δεδοµένων και πληροφοριών, καθώς και
στην αναβάθµιση των τελωνειακών µονάδων σε ευαίσθητες πε-
ριοχές αξόνων διακίνησης εµπορευµατικών αγαθών. 

Ενδεικτικά αναφέρω πως έχουν αναπτυχθεί κοινά κλιµάκια από
τελωνειακούς και εφοριακούς ελεγκτές, οδικούς άξονες που συν-
δέουν τη χώρα µας µε τη Βουλγαρία σε Προµαχώνα Σερρών και
Εξοχής Δράµας, Ορµένιο Ορεστιάδας. Έχει υλοποιηθεί ηλεκτρο-
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νική εφαρµογή καταγραφής των συνοδευτικών παραστατικών,
που καλύπτουν τη διακίνηση φορτηγών οχηµάτων, καθώς και των
αγαθών που διέρχονται από τις χερσαίες πύλες εισόδου-εξόδου
της χώρας µας. Μέσω της λειτουργίας δέκα τελωνειακών κινητών
οµάδων ελέγχου, διενεργούνται πρόσθετοι έλεγχοι για την απο-
τροπή και καταπολέµηση του λαθρεµπορίου, την επιβολή κυρώ-
σεων και την κατάσχεση λαθρεµπορευµάτων.

Το 2022 επί ηµερών µας συστάθηκε κεντρικός επιχειρησιακός
θάλαµος στην Επιτελική Υπηρεσία Τελωνειακών Ελέγχων µε
σκοπό την επιχειρησιακή καθοδήγηση των ελεγκτικών οργάνων
σε περιστατικά που παρακολουθεί και συντονίζει σε όλη την ελ-
ληνική επικράτεια σε πραγµατικό χρόνο και στη βάση αξιοποί-
ησης πληροφοριών και δεδοµένων από ποικίλες πηγές. Σχεδιά-
ζονται και υλοποιούνται σε ετήσια βάση ειδικά επιχειρησιακά σχέ-
δια δράσης για την καταπολέµηση του λαθρεµπορίου προϊόντων
ειδικού φόρου κατανάλωσης. 

Επιπλέον, στο πλαίσιο του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας έχει ενταχθεί το έργο Σύστηµα Παρακολούθησης
Επαγγελµατικών Οχηµάτων και Εµπορευµατοκιβωτίων µε σκοπό
τη διαµόρφωση ενός ολοκληρωµένου δικτύου παρακολούθησης
των φορτίων των εµπορευµάτων, που τελούν υπό τελωνειακή επι-
τήρηση, κάτι το οποίο θα επιτρέψει τον ενισχυµένο συντονισµό
της δράσης των επιτελικών υπηρεσιών στρατηγικού και επιχει-
ρησιακού σχεδιασµού µε τις επιχειρησιακές ελεγκτικές και διω-
κτικές µονάδες στο πεδίο. Επίσης, στην αντιµετώπιση του διασυ-
νοριακού εγκλήµατος και καταπολέµηση του λαθρεµπορίου προ-
ϊόντων µε την επιτήρηση των φορτίων και των µεταφορικών
µέσων, που εισέρχονται στη χώρα ή εξέρχονται από αυτήν µε έµ-
φαση στα προϊόντα -όπως είπα και πιο πριν- του ειδικού φόρου
κατανάλωσης, επιτρέποντας συνεπώς, στις τελωνειακές αρχές
να εντοπίζουν καλύτερα τις αποστολές υψηλού κινδύνου και να
παρεµβαίνουν στο καταλληλότερο σηµείο της αλυσίδας εφοδια-
σµού. 

Μάλιστα για την περίοδο 2021-2024 αποτυπώνεται η αύξηση
των τελωνειακών ελέγχων και η ενίσχυση της βεβαίωσης δηµο-
σίων εσόδων. Ειδικότερα για τα ενεργειακά να σας πω ότι το
2021 ο αριθµός των ελέγχων ήταν δεκατέσσερις χιλιάδες εκατόν
ενενήντα έξι. Το επόµενο έτος αυξήθηκε στους δεκαέξι χιλιάδες
εκατόν εβδοµήντα ένας. Αυξήθηκε το 2023 στους δεκαέξι χιλιά-
δες τετρακόσιους ογδόντα δύο. Αυξήθηκε το 2024 στους δεκαε-
πτά χιλιάδες τριακόσιους σαράντα πέντε ελέγχους. Αντιστοίχως
και τα ποσά βεβαίωσης αυξήθηκαν χρόνο µε τον χρόνο, ξεκινώ-

ντας από το 2021 στα 9,2 εκατοµµύρια ευρώ, το 2022 στα 10,8
εκατοµµύρια ευρώ, το 2023 στα 19,2 εκατοµµύρια ευρώ και το
2024 στα 25,9 εκατοµµύρια ευρώ. 

Γενικότερα αν δούµε τους ελέγχους στα προϊόντα ειδικού
φόρου κατανάλωσης -ανέφερα πριν ποια είναι- είχαµε σύνολο
αριθµό ελέγχων το 2021 ενενήντα χιλιάδες τριακόσιους τριάντα
επτά και το 2024 είχαµε ενενήντα εννέα χιλιάδες εννιακόσιους εί-
κοσι έξι. Τα ποσά βεβαίωσης για το 2021 αντιστοιχούν στα 246,6
εκατοµµύρια ευρώ. Το 2024 είναι στα 314,8 εκατοµµύρια ευρώ.

Άρα, κλείνοντας θέλω να υπογραµµίσω ότι αξιοποιούµε απο-
τελεσµατικά όλους τους διαθέσιµους ανθρώπινους πόρους,
καθώς και τα µέσα δίωξης που διαθέτουµε, δηλαδή, δύο αντιλα-
θρεµπορικά πλοία, ένα φουσκωτό σκάφος, drone -στα οποία ανα-
φερθήκατε πιο πριν- και πενήντα ενδοσκόπια για τον έλεγχο των
δεξαµενών ενεργειακών προϊόντων. 

Τα τελευταία δύο έτη, το 2023 και το 2024 µάλιστα έχουν πρα-
γµατοποιηθεί κατασχέσεις ενεργειακών προϊόντων που αφενός
αποδεικνύει µεγάλη αυξητική τάση νοθείας, ιδίως σε διαλύτες
καυσίµων, αφετέρου όµως δείχνει φανερά την στοχευµένη προ-
σπάθεια που γίνεται και την αποτελεσµατική στρατηγική των
ελέγχων µας µε σκοπό την πάταξη του λαθρεµπορίου στα καύ-
σιµα. 

Σε κάθε περίπτωση η καταβαλλόµενη προσπάθεια από πλευ-
ράς µας σε συνεργασία µε όλα τα συναρµόδια Υπουργεία, αλλά
και τις αρµόδιες αρχές και υπηρεσίες, συνεχίζεται καθηµερινά
µε αµείωτη ένταση, τόσο σε εθνικό όσο και σε ευρωπαϊκό και διε-
θνές επίπεδο, στην κατεύθυνση της ουσιαστικής και αποτελεσµα-
τικής αντιµετώπισης της εν λόγω µορφής εγκληµατικότητας µε
γνώµονα την επίτευξη του επιδιωκόµενου περιβάλλοντος ασφά-
λειας και τη διασφάλιση κάθε νοµιµότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Υφυπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων και ερωτάται το Σώµα εάν δέχεται να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19:48’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 18 Φεβρουαρίου 2025 και ώρα 10.00’ το πρωί, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε
την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 17 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7957

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


